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„Personalitățile-modele educaționale nonformale″ 

 

Numele şi prenumele eleveiːBotezatu Maria-Teodora 

Şcoala de provenienţăːȘcoalaGimnazială„MihaiDrăgan″Bacău 

Numele şi prenumele profesorului coordonatorːCăsăneanu Adina 

 

  

Educație. Cu toții auzim, măcar o dată, în fiecare zi acest cuvant și viețile fiecăruia dintre noi se 

învârt în jurul ei, dar până la urmă, pe ce se bazează educația? Din ce este ea formată? 

 Ce element din educație este necesar pentru a-l face pe copil să o stimeze etern pentru sacrificiile 

sale – dar mai ales ale reprezentanților acesteia, profesorii – închinate dorinței de a satisface setea 

incontrolabilă de cunoaștere și informații a societății aflate de la o zi la alta în creștere? 

 Răspunsul e simplu: tradiție și modernitate. Cât de simplu? Haideți să aflăm. 

 În primul rând, ce reprezintă tradiția în educația secolului XXI? Cumva este o poezie, învățată de 

elevi de dragul de a fi memorată și apoi uitată printre rândurile aproape șterse  ale tainicii cărți de basme 

și povești sau ale bătrânului abecedar? Cumva este un tablou, pe atât de prețios precum sculpturile lui 

Brâncuși, Rapsodiile lui Enescu sau romanțele pronfundului geniu eminescian, dar pe atât de uitat și 

nepreciat – nu doar de noile generații, dar și de cei aleși pentru a crea o soartă mai bună  patriei mamă? 

 Sau oare tradiția este cea care ne formează spiritul, este mama blândă și înțeleaptă care nu doar ne 

învață să nu ne repetăm greșelile, dar este și cea care ne sprijină la greu, aducându-ne aminte mereu de 

unde am plecat, de câștigurile și pierderile noastre – dar mai ales, că nimic nu este imposibil și că nicio 

mare nu e greu de trecut? 

 Tradiția este cel mai de neprețuit cadou care se poate dărui unui copil la naștere, transmițându-i 

acestuia felurite taine despre trecutul său sau, la nivelul învățământului actual, despre universul din jur și 

– în special,  o conduită impecabilă, cât și repercusiunile tuturor acțiunilor întocmite de el de-a lungul 

întregii sale existențe. 

 Totuși, tradiția nu este întâmplătoare, fiind transmisă ereditar, din generație în generație, iar 

modelele date de părinți unui copil în primii ani de viață – când mintea sa, o tabula rasa de excepție, se 

transformă într-un veritabil burete de informații diverse – constituie baza personalității sale – un roman 
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forman din pilde, din câștiguri învățate din greșeli, din basme încheiate mai mereu cu „Binele învinge 

răul.” sau „Și-au trăit fericiți până la adânci bătrâneți.” – dar mai ales, din „Așa da”-urile și „Așa nu”-urile  

pe care le știm cu toții, indiferent de vârstă. 

 Pe de altă parte, școala, pornind de la educatori până învățători și profesori, este cea care continuă 

a scrie paginileromanului, dezvoltând valorile și modelele primite în sânul protector și cald al familiei 

sau, în anumite cazuri, ghidându-l pe copil în direcția cea bună. 

 În alte cuvinte, școala este cea care-l ajută pe copil să înflorească, să prindă nemuritoarele aripi ale 

liberei exprimări și a cunoașterii de sine, dar cel mai de preț lucru pe care-l poate dărui școala unui copil 

este realizarea că fiecare are o șansă, că toți suntem egali și indiferent de contrastele colosale între fiecare 

dintre noi, comportamentul este ceea ce ne diferențiază, fiind acea piatră de legătură între prezent și 

viitorul glorios ce poate fi avut dacă înainte de toate știi ce înseamnă cuvintele „respect” și “egalitate”. 

 În al doilea rând, cred că toți știu ce înseamnă “modernitate”, dar oare ceea ce știm este și 

adevărat? Oare modernitatea este ceea ce numesc unii „călăul tradiției”cândeste de fapt ceea ce poate să o 

readucă în lumina reflectoarelor, fiind acel erou, acel Jean Valjean, acel Harry Potter neașteptat la care te 

gândești cel mai putin? 

 Modernitatea, oglinda cu ecou a literaturii contemporane care contradictează mereu rigoarea 

clasicului prin lipsa structurii sau dimpotrivă, prin haosul armonios de sentimente schimbătoare, de 

contexte duale, de neologisme și arhaisme migălosalese de creatorul perfecționist, dar boem, poate fi 

numită un amalgam de epoci și stiluri cât mai necunoscute și nedeslușite minții umane, dar oare tradiția 

nu se numără printre acestea? Oare tradiția chiar nu are nimic în comun cu acest val nemaiîntalnit de idei 

care pare a o ascunde pentru totdeauna în lada cu păpuși a trecutului de mult apus? 

 Știu că răspunsul poate să difere în acest caz, dar în opinia mea, modernitatea, prin îmbinarea sa 

imperfect de perfectă de tehnologie și noutate, este cea care poate schimba perspectivele indiferente sau 

neinteresate ale noii generații asupra tradiției prin îmbrățișarea ei într-o variantă nouă, slefuită, adecvată 

zilelor noastre, care să-i facă pe tineri să aprecieze tradiția pentru valorile și pildele sale, dar, în același 

timp, să le acorde suficientă independență în ceea ce privește libertatea de gândire și exprimare a 

propriilor opinii și decizii. 

 În concluzie, nicio parte nu poate trăi fără cealaltă, dar educația unui om și felul acestuia de a 

vorbi și de a se comporta, aidoma literaturii(fie ea clasică, modernă sau o combinație între ele) cu o 

anume rimă(în lumea reală,  anumite cuvinte), un anume ritm(modul în care sunt spuse acele cuvinte) și o 

anume măsură(când spui, cât spui și mai ales cui spui acele cuvinte) capătă o adevărată însemnătate 

atunci când persoana respectivă știe ce vrea de la viață, știe a distinge de binele triumfător de răul 

defăimător, știe să se iubească pe sine, cât și pe semenii săi – dar mai ales, când ceea ce lasă o personă în 
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urmă le ajută pe noile generații să privească cu ochi buni și plini de speranță deceniile de-apoi, minutele 

de azi și ziua de mâine. 

 

 

Portret de poet în timp și cu timp- Adrian Păunescu 

 

Prof. Roșu Roxana , Colegiul Național Ferdinand I, Bacău 

El v-a iertat, dar nu va iartă ei,  

Că umiliți si-ați umilit poetii,  

Poetul poeziei a căzut,  

Dar îl vor răzbuna poeții vietii.   

Adrian Păunescu- Recviem pentru poetul poeziei 

Să vorbești depre ce -ți mângâie sufletul cu temei poate fi uneori un demers greu de început. Ce să 

îmbrățișeze gândul mai întâi? Vers, idee, imagine, viață,? Într-un fel aparte, deși vibrez prelung la creația 

argheziană ,  constant și profund la versurile lui Nichita, Păunescu este poetul secret și frumos al 

sufletului meu. Pentru mine, Păunescu e început fără de sfârșit, poezie-coloană a infinitului. 

Născut ca Adrian Păun în 20 iulie 1943 în  Basarabia , Păunescu bifează încercări notabile ca poet, 

publicist şi om politic român, fiind unul din cei mai prolifici poeţi contemporani. Și-a petrecut cea mai 

mare parte a copilăriei la Bîrca, în judeţul Dolj. A absolvit Colegiul Naţional Carol I din Craiova și a 

studiat filologia la Universitatea din Bucureşti. A debutat ca poet în 1960. Din 1973 conduce revista 

"Flacăra". Devenit incomod, este destituit în iulie 1985. Contestat  pentru felul în care îl lăuda pe 

dictatorul Nicolae Ceauşescu, Păunescu a fost întotdeauna de stânga în orientarea sa politică. Paradoxal, 

mulţi artişti pe care autorităţile comuniste îi puteau considera „subversivi" au fost lansaţi sau promovaţi 

de Păunescu prin Cenaclul Flacăra. Relaţia lui Păunescu cu regimul Ceauşescu este în general considerată 

ca ambiguă, mergând de la scrierea de poeme adulatoare la critici publice directe. Aceasta explică şi 

varietatea poziţiilor pro şi contra Păunescu de după 1989. La 17 septembrie 1973 devine părintele 

Cenaclului  „Flacăra”, adevărat fenomen de masă, cu care susţine, pînă la interzicerea sa, în 16 iunie 

1985, manifestări de muzică, poezie şi dialog, în faţa a mai mult de 6 milioane de spectatori. Pe scena 

Cenaclului „Flacăra”, se lansează spre marele public, cele mai faimoase figuri ale muzicii tinere 

româneşti, poeţi şi alţi creatori. 
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Te salut, generație în blugi! ,  Cenaclul Flacăra au devenit, în diacronie, etichete sinonime cu 

figura legendarului, mult controversatului, originalului poet Adrian Păunescu. Că ne plimbăm în România 

comunistă, că vizităm țara în perioada postrevoluționară, e prezent cu vână poetică  , e consistent 

ideologic, dar, mai presus de toate, fermecător poetic, vrăjitor și alchimist al lexemelor. În multe feluri, 

călătoresc alături de el, cu el plâng, lângă el m-am îndrăgostit, versurile lui le rostesc des. Cât de mult? 

Poate nu la fel de mult pe cât mi-aș dori. Versurile lui plimbă frumusețe infinită, leagănă dragoste 

sfâșietoare de părinți, de iubită, de dor de lume, zvâcnesc de revoltă , iubesc muguri și ani și anotimpuri. 

Iubesc părinți și glie, daci și copilărie, îl iubesc pe Hamlet, pe Eminescu și pe Bacovia, iubesc Bucureștiul 

toamna.  Poeziile lui țin de mână vremuri, unesc iubiri pătimașe, vorbesc atât de frumos despre timp! 

Întâlnirea mea cu el o datorez …sistemului. Manualului de clasa a XII-a, mai precis. Fostului 

manual unic. Care, deși atât de hulit, a înlesnit, iată,  întâlniri providențiale. ( Făcând o paranteză, îmi vin 

acum versuri pe această temă din Undeva în trecut- Am să plec într-o zi, /Într-un loc neștiut,/Într-un 

munte secret,/Undeva în trecut./Am să plec în trecut, /Am să plec într-o zi, /Să ajung când te naști,  

Să te pot întâlni). Lucru pentru care îi mulțumesc! Se continuă apoi această poveste de drag și de dor cu 

un volum de poezii împrumutat de la dirigintă și cu picurături constante de frumusețe din lecturile  

susținute.Mă farmecă mult la el poanta finală, felul în care răstoarnă , înșurubând mesajul. Asta e unul 

dintre motivele fascinante pentru care mă păstrează lângă el: Să-i facem parastas cum se cuvine/Iubirii 

noastre care a murit,[… ] Dar hai să dăm groparilor oferte /Și să-l rugăm pe D-zeu s-o ierte. Parastas 

pentru iubirea care a murit. Și nu doar asta…Poate mai mult decât toate la un loc , îmi place la el 

IUBIREA și-mi mai place ANTITEZA. Încerc să conving,cu poezia A mea  , deși selecția aleatorie e 

puțin spus săracă și făcând asta simt că îl ciuntesc nu doar pe el, ci și pe mine, cea care îi știu poeziile atât 

de bine: 

Cum treci acum și apa e-n ruine,  

și-ți este bine și îmi este bine,  

aș vrea să-ți spun, iubito, că în tine 

e vie vrerea ambelor destine. 

 

Te voi iubi cu milă și mirare 

cu întrebare și cu disperare,  

cu gelozie și cu larmă mare,  

c-un fel de fărdelege care doare. 

 

Și jur pe tine și pe apa toată 

care ne ține barca înclinată 
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că vei rămâne - dincolo de număr 

și dincolo de forme, măști și vorbe -  

a mea, de-a pururi, ca un braț în umăr.  

 Citiți-l mai bine din timp în timp, cu timp! 

       Alexandru Piru                     

    Numele şi prenumele elevului: Secăreanu Ionuț Manuel 

                       Şcoala de provenienţă: Colegiul Național "Ferdinand I" 

                                    Numele şi prenumele profesorului coordonator: Savin Mihaela 

 

Alexandru Piru, viitorul istoric și critic literar, s-a născut la data de 22 august 1917 în comuna 

Mărgineni, lângă Bacău. Este al treilea copil al lui Vasile și al Elenei-Lența Piru.  

Între anii 1924 și 1928 Alexandru Piru urmează școala primară din Mărgineni, unde este 

premiant în fiecare clasă. După terminarea claselor primare, viitorul istoric și critic literar, urmează liceul 

cu opt clase la secția reală  al Liceului Teoretic „Ferdinand I” din Bacău, unde are profesori buni la 

limbile străine precum George Ionescu și Alfred Klug. De asemenea, el a mărturisit că „literatura a fost 

pasiunea mea de îndată ce am putut să citesc”1. Citind enorm și învățând aproape întotdeauna singur, 

fondează la data de 1 martie 1935 revista „Năzuinți” a liceului, unde debutează cu studiul „Fragmente din 

ideologia eminesciană”, studiu despre care afirmă ulterior că este lipsit de importanța și că nu înseamna 

absolut nimic. După susținerea examenului de bacalaureat, în 1936, urmează Facultatea de Litere și 

Filosofie din Iași unde a început să scrie atât versuri cât și critică literară. G. Călinescu, l-a cooptat în 

echipa sa de colaboratori ai ziarului „Jurnalul literar” în intervalul anilor 1939 și 1940. După absolvirea 

facultății, urmează Școala Normală Superioară la Iași, Academia Pedagogică și Seminarul Pedagogic la 

București ,absolvit în anul 1941, unde va obține primul loc pe țară după susținerea examenului de 

capacitate pentru învățământul secundar avându-i ca evaluatori pe Al.Rosetti, D.Popovici și I. Șiadbei. 

Odată cu intrarea României în război, Alexandru Piru, este încorporat la Regimentele 16 și 24 

artilerie, înanul 1941. După sfârșitul războiului, în iunie 1947 susține examenul de doctorat, cu 

specialitatea în litere și filosofie, cu teza „Opera lui G. Ibrăileanu”. Astfel la împlinirea vârstei de 30 de 

ani „este doctor în științe filologice cu distincția magna cum laude” 2. 

După instaurarea regimului comunist în România Alexandru Piru a fost scos din funcția de 

asistent de catedră în anul 1948. De aceeași soartă au avut parte G. Călinescu, Dinu Pillat, Ovidiu 

Papadima, Adrian Marino și Valentin Ciobanu și toți cei care formau catedra de istorie a literaturii 
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române moderne. Astfel, o perioadă de aproximativ trei ani, Alexandru Piru, nu a fost încadrat în nicio 

activitate. La șapte ani după eliberarea din funcția de asistent de catedră Al. Piru este reîncadrat, în 1956 

la 1 septembrie, fiindu-i, totodată, recunoscută vechimea în cadrul învățământului superior. În anul 

imediat următor a fost numit lector universitar fiind titular la aceeași catedră. De asemenea, în 1961 

publică prima ediție a volumului „Literatura română veche” urmând ca în 1962 să apară a II-a ediție. În 

1963 i se recunoaște titlul de „doctor în științe” de către Comisia superioară de diplome. Alexandru Piru 

este prodecan, din 1964 până în 1973, al Facultății de Filologie din Craiova. Totodată, în acest interval de 

timp publică mai multe lucrări precum: „Literatura română premodernă”; monografiile „Liviu Rebreanu”, 

„C. Negruzzi”; „G. Ibrăileanu. Viața și opera”, „Panorama deceniului literar românesc 1940-1950”, 

„Poeții Văcărești”, „Cearta”. Alexandru Piru este, de asemenea,  numit decan al Falcultății de Filologie 

Craiova până în 1972, urmând ca din anul următor să ocupe funcția de prorector al Universității din 

București. De asemenea, „participă la congrese, conferințe și simpozioane internaționale (Debrecen, Riga, 

Moscova, Paris, Hixer-Provence ș.a.)” 3.  

Marele critic și istoric literar băcăuan se stinge din viață în noiembrie 1993 suferind retras 

umilințele intelectuale. 

Ambiția lui este molipsitoare în sensul că după ce și-a atins un scop anume, simți că vrei din ce 

în ce mai mult. Alexandru Piru a fost și este unul dintre cei mai mari istorici și critici literari pe care i-a 

putut oferi acest oraș. Din păcate amintirea sa este din ce în ce mai cufundată în negura trecutului. 

Bibliografie 

1 “Tabel cronologic” în vol. Al. Piru comentat de Marin Iancu, pag. 6, Ed. Recif, 1995. 
2 Ziarul „Ateneu”, Titlul „Centenar Alexandru Piru”, pag. 5 
3   “Bacăul literar” de Eugen Budău, pag.298, Ed. Universitas XXI, 2004 
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Personalități băcăuane: profesor Eugen Budău        

     

Autor: prof.Casian Alina-Ionela 

           Colegiul Național Vasile Alecsandri Bacău  

Fac parte din categoria celor ce își amintesc vag chipul primului învățător, asta poate și din cauza faptului 

că, înainte de intrarea în clasa întâi știam să scriu corect, să citesc cursiv și să socotesc. Îmi amintesc însă, 

cu pioșenie și cu profund respect chipul, vocea și multe din gesturile primului meu dascăl: profesorul de 

limba și literatura română, domnul Eugen Budău. 

Imi amintesc cum, după un lung șir de deziluzii cauzate de perindarea pe la catedră a mai multor profesori 

suplinitori de limba și literatura română, cu care nu aveam timp să creăm o legătură profundă profesor-

elevi de gimnaziu, a sosit în clasa a VII-a profesorul titular Eugen Budău. 

Incă de la intrarea în clasă, dl profesor ne-a câștigat încrederea și respectul..Cu pașii măsurați, îmbrăcat în 

costum, cu o servietă în care, aveam să aflăm mai târziu, își ținea cărțile și revistele literare, s-a oprit la 

catedră de parcă asta ar fi făcut dintotdeauna- să se oprească la catedra clasei a VII-a D a unei școli nu 

foarte celebre pe atunci, o școală de cartier cu copii mai buni și mai puțin buni. Fără emfază, cald, dar 

ferm, dl profesor s-a prezentat și ne-a povestit câte ceva despre cariera dumnealui.Ne-a cuprins cu 

privirea pe toți, ca într-o îmbrățișare, și un zâmbet jucăuș i-a luminat chipul.Același zâmbet, am 

descoperit mai târziu, ne va călăuzi pe parcursul celor doi ani de gimnaziu la clasă, la concursuri și 

olimpiade, la examene, la admiterea în liceu și chiar mai târziu pe cei cu care cărarea vieții i s-a întâlnit la 

maturitate. 

Aveam un nou diriginte, un diriginte cu care ne mândream, căci rezultatele la concursuri și la olimpiade 

deveneau și în clasa noastră o obișnuință plăcută și o nouă lume, mult mai largă decât cea pe care o 

cunoscusem ni se descoperea. Noțiuni precum cenaclu, cerc de lectură, simpozion, întâlniri cu scriitorii , 

excursii literare, revista Confluențe a școlii, revista Convorbiri didactice a profesorilor băcăuani își 

făceau locul în noul nostru univers. Sala noastră de clasă devenise neîncăpătoare pentru iubitorii de 

literatură, așa că ne-am mutat, în curând în ,,amfiteatrul’’școlii și, ocazional, în sala de sport care se 
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îmbrăca de sărbătoare pentru a da viață întâlnirilor de la cenaclu, pentru ca noi să redactăm revista școlii 

sau pentru a repeta pentru noua piesă de teatru. Respiram literatură, așteptam cu nerăbdare să înceapă ora 

pentru a mai afla cum miorița  îl jelește pe ciobanul moldovean, cum o descrie Octavian Goga pe tânăra 

dăscăliță, cum ,,Manea grosul și-arțăgosul’’pornește într-o goană nebună pe urmele vestitului haiduc 

Toma Alimoș, cum este pedepsit năstrușnicul Nică de către mama sa, Smaranda, pentru năzbâtiile sale și 

multe alte minunății ce ni se descifrau, pe rând, de vocea fermă, dar melodioasă și plină de patos a 

domnului profesor. Așteptam nerăbdători să ni se mai citească din Ateneu, așteptam cu sufletul la gură ca 

domnul profesor să își potrivească ochelarii, să răsfoiască, cu înțelepciune, paginile revistei și să citească 

rar și măsurat din literatura contemporană nouă. 

Tabla devenise neîncăpătoare pentru analiza părților de vorbire, a părților de propoziție, a propozițiilor și 

a frazelor. Schema propozițiilor devenise o joacă de copii supervizată, desigur, vigilent de către domnul 

profesor Pedeapsa nu întârzia să apară pentru cei leneși sub forma ironiei condimentate de vorbe celebre 

din opera lui Creangă sau a lui Caragiale, însă supărarea nu ținea mult deoarece domnul profesor izbucnea 

împreună cu noi într-un râs scurt, sincer și copilăros.Poate privirea i se înnegura pentru o clipă, însă doar 

pentru a găsi din nou calea de comunicare cu cel de la tablă. Zâmbetul cald îi lumina din nou chipul pe 

măsură ce dezlegam, sub îndrumarea dumnealui, păienjenișul de la tablă și mâinile i se odihneau calde pe 

coperta cărții. 

Olimpiadele și concursurile nu mai prezentau nicio taină pentru noi, teza era așteptată cu nerăbdarea celor 

ce au multe de împărtășit și cu dorința de a-l face mândru pe domnul diriginte, iar sfârșitul de an școlar 

era prilej de a simți îmbrățișarea caldă, ca o aripă de pasăre grijulie cu puii săi, a domnului nostru 

diriginte.  

L-am revăzut după examenul de admitere în liceu, ne-a spus vorbe calde tuturor, ne-a asigurat că va face 

parte din viața noastră în continuare și ne-a condus, ca un părinte bun până în prag, îmbrățișându-ne cu 

privirea.Il ascultam cu sfială și cu regretul despărțirii, dar totodată cu emoția de a păși într-un prestigios 

liceu băcăuan la care fusesem admisă printre primii la secția filologie. 

Pașii mi s-au despărțit pentru o perioadă de colegii mei de gimnaziu, fiecare croindu-și un alt drum în 

viață, însă privirea domnului diriginte și vorba sa caldă ne-a reunit la un moment dat și încă ne ține uniți. 

Anii au trecut, însă domnul diriginte, ulterior director adjunct la școala în care ne îndrumase, istoric și 

critic literar, autor de articole culturale și de cărți, rămăsese neschimbat. Soarta sau poate sămânța sădită 

în teren prielnic au făcut ca eu să devin, imediat după absolvirea facultății profesor de limba și literatura 

română. Titulară în Bacău, mă întâlneam, prin prisma meseriei, cu ,,domnul diriginte’’, acum inspector de 
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specialitate. Sfioasă, am pășit pe ușa cabinetului și l-am regăsit, după mulți ani, pe cel care îmi fusese 

mentor, cufundat în studiul documentelor și înconjurat de cărți. Uzanțele îmi impuneau, desigur, un 

comportament mai reverențios, însă vocea inimii mi-a dictat un ,,Bună ziua, domnule diriginte!’’plin de 

emoție. Răspunsul cald nu a întârziat să apară și zâmbetul i-a înflorit pe chip, ca unui părinte ce își revede 

copilul după o scurtă despărțire. 

Intâlnirile culturale s-au reluat, de această dată cu mine în postura de dascăl ce își îndruma învățăceii 

dornici de cunoaștere în lumea minunată a literaturii, iar cu domnul diriginte mândru de fosta sa 

elevă.Anii treceau și boala necruțătoare își lăsa amprenta din ce în ce mai evidentă pe trupul ,,aplecat 

peste marile întrebări ale lumii’’al celui ce pornise ambițiosul proiect de a realiza dicționarul Scriitori 

băcăuani  în două volume. 

Ca un profesionist desăvârșit, meticulos, neobosit, pasionat de munca Domniei sale, domnul profesor nu a 

lăsat să se vadă nicio clipă suferința.A iubit munca, a iubit literatura română, și-a iubit elevii ca un 

părinte, a fost un model pentru generații de copii cărora le-a deschis mintea și sufletul.Veți rămâne veșnic 

în amintirea noastră, stimate domnule diriginte! 
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Bill Gates                        Vereș Codruț Gică, Măgdălin Ștefan 

                      Colegiul Național „Ferdinand I” 

Bacău 

                  prof. Întuneric Ana, prof. Sichim Cristina 

 

Personalitatea aleasă de noi este inventatorul William Henry Gates al III-lea născut la 28 

octombrie 1955,în Seattle, Washington. Bill Gates a început să arate un interes în programarea 

computerelor la vârsta de 13 ani la școala Lakeside. El și-a urmat pasiunea și în colegiu. Lansarea, pe cont 

propriu, împreună cu prietenul și partenerul său de afaceri Paul Allen, a unei companii de soft-uri, avea să 

schimbe lumea. Gates s-a trezit la locul și momentul potrivit. Prin inovație tehnologică au construit cea 

mai mare companie software din lume, Microsoft. Strategia de afaceri și tacticile agresive competitive l-

au făcutsă devină unul dintre cei mai bogați oameni ai lumii. 

Bill Gates este fiul unui avocat și al unei profesoare care a fost atletă în tinerețe de la aceasta 

învațând să fie foarte competitiv. Părinții lui au început să-și facă griji pe când acesta avea în jur de 12 ani 

de aceea s-au decis să-l dea la școala privată Lakeside deoarece acesta părea să fie plictisit de ceea ce 

învața și retras câteodată. Aici l-a cunoscut pe prietenul și viitorul său partener de afaceri Paul Allen. Pe 

când Bill Gates avea 15 ani au dezvoltat „Traf-o-Data”, un program de calculator care a monitorizat 

traficul din Seattle, și au strans 20.000 de dolari pentru eforturile lor. Gates şi Allen a vrut să înceapă 

propria companie, dar parinții lui Gates a vrut ca el să termine școala mergând la facultate unde ei sperau 

să devină un avocat. 

Acesta a absolvit și a mers la Universitatea Harvard cu gândul la o carieră în drept dar în primul an 

și-a petrecut majoritatea timpului în laboratorul de informatică al universitații decât la ore. După ce s-a 

consultat cu părinții săi, acesta, a decis să renunțe la facultate și alături de Paul Allen s-a mutat în Boston 

la Honeywell în anul 1974. Aceștia în anul 1975 au dat naștere sistemului de operare MS-DOS. Acest 

lucru e foarte impresionant deoarece 2 studenți au reușit fără niciun ajutor să creeze un sistem care a fost 

preluat de mai multe companii și chiar au creat propria firmă numită „Micro-Soft”, după aceasta au urmat 

reușitele lor cu sistemul de operare „Windows”. 

Acum să vă explic care e legătura dintre Bill Gates și roboțelul de pe masă pe care l-a pornit 

Ștefan de la începutul prezentării. Noi doi având o pasiune pentru robotică și programare ne-am gândit să 
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inovăm ceva în domeniul roboticii de altfel această inovație ne-a solicitat toate cunoștințele de 

programare pe care le dobândisem până atunci și chiar unele noi. Încă din faza de proiect ne-am gândit că 

trebuie să construim un soft sau să modificăm unul pentru a putea controla Eggbot-ul. Acest lucru ne-a 

dus cu gândul la Bill Gates și Paul Allen, 2 studenți care au abandonat facultatea în anul 2 au reușit sa 

pună bazele unei firme, ba chiar să fie printre cei mai bogați oameni ai lumii, care au reușit să inoveze 

într-un domeniu foarte plăcut lor. Așa că ne-am mobilizat și cu un cost minim și într-un timp foarte scurt 

am reușit să terminăm ba chiar am început să căutam concursuri la care să participăm cu invenția noastră. 

Dintre acestea enumerăm: Explor IT unde am luat locul 3 și concursul național InfoEducație unde EggBot 

a primit mențiune. 
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BILL GATES 

 

ȘCOALA GIMNAZIALĂ „ION CREANGĂ”, BACĂU 

ELEV: SĂVOIU LARISA-ELENA 

PROFESOR COORDONATOR: CIOBANU ELENA 

CLASA A VII-A 

 

 

                Educația este și a fost întotdeauna importantă deoarece este metoda principală de a forma 

viitorul omenirii.Au existat întotdeauna oameni care și-au lăsat amprenta în acest domeniu, oameni care 

au fost și care vor fi mereu modele pentru generația viitoare. 

 William Henry Gates III (cunoscut sub numele de Bill Gates) s-a născut pe  28 octombrie 1955. Este un 

magnat de afaceri american, investitor, autor, filantrop și co-fondator al Microsoft Corporation. 

În 1994, Bill Gates, alături de soția sa, au donat o parte din acțiunile Microsoft ale lui Bill Gates 

pentru a crea o fundație numită „Fundația Bill și Melinda Gates”. Bill și Melinda Gates au cea mai mare 

fundație privată caritabilă din lume. În 2000 a donat în domeniul educațional cea mai incredibilă sumă 

(4,6 miliarde de dolari) pe care cineva a donat-o în acest secol. 

Oamenii nu-și închipuie că Bill Gates este un consilier și un om de familie. Se crede că este doar o 

persoană egoistă, cu o mulțime de bani, dar nu, nu este doar acesta, este un om cu experiență și o viață 

uimitoare. 

Marele său succes, care se datorează, de fapt, muncii sale grele, l-a transformat într-un model și, 

ca semn al mării lui îngrijorări față de copiii de azi, a dat câteva sfaturi, care sunt foarte educative. 
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Primul sfat spune „copiii trebuie să înceapă cât de repede pot”(Bill Gates și-a început cariera la 13 

ani, când a început să repare computerele). Al doilea sfat spune că „un copil trebuie să facă parteneriate 

de mic”, pentru că nu contează dacă ești tânăr sau bătrân, fiecare are nevoie de un partener. Experiența sa 

cu ceilalți colegi de clasă, cu care a construit imperiul Microsoft, îi motivează credința. 

„Un copil trebuie să fie realist” este al treilea sfat. Bill Gates spune că este foarte important să te 

simți puternic, dar copilul nu ar trebui să își facă dorințe nerealiste, cum ar fi „Am lucrat puțin astăzi, sper 

că mâine voi avea o grămadă de bani”. 

 „Fii propriul tău șef” este al patrulea îndemn. Unele dintre cele mai faimoase cuvinte ale sale sunt 

„Dacă nu lucrezi pentru visul tău, cineva te va angaja să lucrezi pentru al lui”. 

Al cincilea sfat este unul dintre cele mai importante sfaturi pe care cineva ți-l poate da: „Un copil 

trebuie să învețe din propriile greșeli”. Nu contează cât de mult îți împărtășește cineva experiențele prin 

carea a trecut, singura modalitate de a învăța ceva este să treci prin propriile experiențe. 

Cheia succesului este să îți placă ceea ce faci. El spune că „este foarte important să lucrezi cu pasiune și 

dedicare”. 

Al șaptelea sfat este „Învățați din experiența de zi cu zi, nu numai din școală”. Toate lucrurile care 

se întâmplă în jurul nostru ar putea fi o lecție. 

Bill Gates a aflat în timp că majoritatea „tocilarilor” (copiii care muncesc din greu) vor fi oameni 

de succes, astfel încât al optulea sfat spune: „Fii drăguț cu tocilarii”. 

Al nouălea sfat este unul care, în opinia mea, este foarte adevărat: „Nu credeți toate lucrurile care 

se întâmplă la televizor”. Este foarte ușor să fii o stea pop, un miliardar, dar numai în filme și emisiuni 

TV. În viața reală trebuie să muncești din greu pentru fiecare dintre realizările tale. 

 Ultimul sfat din lista mea spune că „e bine ca un copil să creadă că viața nu este corectă uneori”. 

Dar Bill Gates spune că este important să-i înveți pe copii cum să vadă părțile bune atunci când totul e 

rău. 

Succesul său mondial (în 1987, Bill Gates a apărut în revista Forbes în topul celor mai bogați 400 

de oameni americani), preocuparea sa pentru viitorul tinerei generații de astăzi și implicarea sa reală în 

domeniul educației îl fac un model pe care fiecare ar trebui să îl urmeze. 
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Nicolae Titulescu, un mare vizionar 

CALAPOD MIRIAM-CARLA 

               COLEGIUL „MIHAI EMINESCU’’ BACĂU 

               CLASA  A XI-a F 

               PROF. COORDONATOR:  LUPU OANA-ELENA 

 

,,Vom vedea România Mare, dar nu vom mai avea zile bune". 

,,Bietul Take! O fi făcut el multe boacăne și multe prostii în viața lui, dar le-a plătit toate prin câte l-a  

făcut să sufere Titulescu în acel Minister Averescu". 

După 20 de ani de activitate prometeică pusă în slujba României eterne, Nicolae Titulescu a fost 

înlăturat, la 29 august 1936, din viața politică, dușmanii ireductibili de la București, Berlin, Roma, 

Budapesta, Belgrad, Varșovia, Sofia și nu numai, l-au silit să aleagă calea Exilului. A rămas devotat fără 

rezerve țării sale, înfrângând boala, adversitatea, izolarea politică și fizică, servindu-și poporul prin idee și 

acțiune, încercând și reușind să depășească limitele posibilului, dovedind-o cu prisosință în cel de-al 

doilea an al exilului său-1937. Sunt o mărturie a acelui timp, documentele, atât cât s-au păstrat, oferindu-

le azi tuturor, din țară și inclusiv străinătate, încercând pe baza lor o reconstituire, parte integrată a 

cunoașterii operei politico-diplomatice a lui Nicolae Titulescu.  

Nicolae Titulescu își reîncepe activitatea sa politică după ,,misterioasa sa boală" urmată de o 

covalescență mai îndelungată continuând cu ardoare acțiunile sale de tribun al păcii și colaborării. 

La 8 ianuarie 1837, se întâlnește la Saint-Moritz cu Milan Stojandinovic, prim-ministru și 

Ministru de Externe al Iugoslaviei, adversar neînduplecat al orientării titulesciene privind un sistem de 

securitate colectivă în Europa(implicând o înțelegere cu Moscova). România a fost vizitată de acesta între 
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26 și 28 decembrie 1936, prilej cu care le-a cerut garanților români simțământul pentru semnarea unui 

pact iugoslavo-bulgar, care avea să primească o lovitură dintre cele mai grave date Înțelegerii Balcanice.  

În anul 1903 obține premiul ,,Ernest Beaumont" la un concurs organizat la toate Facultățile de 

Drept din Franța cu lucrarea intitulată ,,Efectele actelor cu titlu gratuit, consimțite sub regimul comunității 

fie de către femeia singură fie de către cei doi soți în profitul copilului din prima căsătorie, al unui copil 

comun sau al unui al treilea". În ianuarie 1905, Titulescu a devenit un doctor în drept civil al aceleiași 

instituții de învățământ superior, sub îndrumarea profesorului Charles Lyon-Caen, cu teza ,,La theorie des 

droites eventuels". 

,,Dar Titulescu nu era numai un om fără creier, dar și un om fără inimă. L-am văzut fără o lacrimă 

la moartea mamei sale, refuzând să o vadă în ultimele ei ceasuri și după ce încetase din viață, sub 

pretextul că boalasau moartea erau cele două lucruri cu care nu se putea împăca, și deși venisem la ei să-i 

aduc un cuvânt de mângâiere, m-a rugat să vorbim de altceva. De notat e că nu era certat cu răposata, cum 

s-ar crede și că îmi spusese în mai multe rânduri că mamă-sa era singura ființă de pe pământ, pe care o 

iubea"-Constantin Argetoianu, ,,Memorii pentru cei de mâine". Acest fragment denotă ura față de care 

alții o aveau pentru marele diplomat, și foar copiii mari știind cât este de greu să-ți vezi părintele că suferă 

și este bonlav, mai ales pe patul de moarte. 

Înțelegerea Balcanică a fost o alianță formată la 9 februarie 1934 de către Iugoslavia, România, 

Grecia și Turcia (fostul Bloc Balcanic) cu un caracter defensiv, în cazul izbucnirii unui război, țările aliate 

își puteau păzi granițele. Era prin urmare în armonie cu Mica Înțelegere formată din Iugoslavia, România 

și Cehoslovacia ce avea același caracter defensiv, Nicolae Titulescu fiind unul dintre inițiatori.  

Așadar, NicolaeTitulescu, diplomat ilustru al românilor, a luptat pentru menținerea drepturilor și 

interesele naționale implicând România în politica externă. 
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CAROL DAVILA,                                                                                          Mocanu Simona Iuliana 

PẶRINTELE MEDICINEI ROMÂNEṢTI                C.N. "Ferdinand I" Bacău 

    

                        Colegiul National Ferdinand I Bacau 

   

Carol Davila, pe numele de naștere  Carlo Antonio 

Francesco d’Avila (în franceză Charles d'Avila) 

(n. 1828, Parma, Italia - d. 24 august 1884, București) a fost un 

medic și farmacist român, de origine franceză, născut în Italia, cu 

studii în Germania și Franța. A fost ales post-mortem membru 

al Academiei Române (2003). 

Tânărul Davila a urmat Facultatea de Medicină din Paris, a 

absolvit în 1853, iar apoi a ajuns în România la vârsta de 21 ani. Acest lucru a fost o întâmplare, dat 

fiind că din partea de est era o cerere destul de mare de medici, fiind primite două oferte pentru a 

lucra ca medic. Una a venit din Persia, unde ar fi trebuit să fie doctorul personal al șahului, iar cea de-

a doua din Țara Românească, de la domnitorul Barbu Știrbei. 

În ceea ce privește educația , Carol Davila este un adevarat model, el având  un rol important în  

dezvoltarea medicinei în România. 

 Carol Davila, cu toate că nu a fost român, și-a petrecut cea mai mare parte din viață în 

România și a adus lucruri remarcabile domeniului medicical. Dacă s-ar fi oprit la a fi un doctor bun, 

probabil importanța acestuia nu ar fi fost aceeași în momentul de față. 

 Francezul adoptat de România a fost amfitrionul școlilor de medicină de aici și a 

serviciului de ambulanță. 
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Venit cu gândul de a sta doar trei ani, soarta i-a schimbat părerea. Imediat cum a ajuns, 

domnitorul i-a oferit gradul de maior și a fost numit medic-șef la Spitalul Militar, având posibilitatea 

de a reforma unitatea și sistemul. Având această libertate, un singur lucru, foarte important, mai 

lipsea: forță de muncă. În acea perioadă era o lipsă de medici, cei care erau pasionați de acest 

domeniu erau nevoiți să plece în Paris, Viena sau alte orașe cu prestigiu pentru a studia. Atunci o idee 

strălucită de-a lui a fost pusă în practică, marcându-i importanța lui Davila pentru totdeauna în 

domeniul medicinei românești. Este vorba despre o școală de medicină. 

Davila, implicandu-se activ in viata medicala din Romania, a  finalizat numeroase proiecte, 

printre care  reorganizarea spitalului militar pe secții, îmbunătățirea serviciilor medicale, iar în 1855 a 

reușit să facă prima transfuzie sangvină din țară. 

Reformarea sistemului medical a continuat cu înființarea Școlii de Mică Chirurgie, după 

modelul unei școli din Angers, iar în 1856 se deschide secția farmaceutică. Doi ani mai târziu, i se 

schimbă numele în Şcoala Naţională de Medicină şi Farmacie. Interesat de medicină, în general, 

Davila pune bazele și unei secții veterinare. 

Momentul suprem al evoluției este școlilor medicale este evoluția din școală în facultate, adică 

anul 1869, când apare sub denumirea: Facultate de Medicină, Chirurgie și Farmacie. 

În 1859, medicul dezvoltă și un serviciu de ambulanță și spitale mobile, bune pentru a ajuta 

batalioanele în timpuri de luptă. 

 Desi implicat in multe actiuni, el se ocupă de problema copiilor orfani, întocmind un 

proiect care se axa pe îngrijirea acestora de către serviciile sanitare, cerând crearea unei direcții de 

asistență publică. Această instituție avea în plan și îngrijirea tinerilor cu deficiențe de toate tipurile. 

Umanitatea sa se face observată și prin acțiunile directe pe care le avea în legătură cu acest subiect, 

nelăsând totul în baza unor proiecte. Medicul a luat în întreținere 40 de fetițe adunate din tot orașul, 

pe care le-a găzduit la el acasă, punând astfel bazele unui azil pentru cei mici. 

De asemenea, Davila deschide un astfel de azil și pentru băieți, în zona Colțea, iar în cartierul 

Pantelimon deschide prima școală pentru surdo-muți, dezvoltată cu ajutorul unui profesor francez 

care suferea de aceste deficiențe. 

România – mai mult decât a doua casă 

Toate schimbările în bine, reformele și acțiunile pe care Davila le-a întreprins pe pământul 

românesc, nu puteau trece neobservate. La 4 iunie 1864, se discută între oficiali acordarea cetățeniei 

medicului care a pus bazele unui domeniu. Cu toate acestea, cetățenia se concretizează abia în anul 

1868, când Carol I dă un decret în acest sens. 
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Fiind medic, totuși este înconjurat de dezastre în acest sens, prin moartea celor două soții și a 

bolii care l-a afectat încă din tinerețe. Cu toate acestea, Davila nu s-a dat niciodată bătut, muncind și 

cu mai multă sârguință după moartea ultimei partenere. 

Carol Davila moare pe 24 august 1884, la vârsta de doar 56 ani. Se pare că până la deces și-a 

monitorizat singur progresul bolii și semnele vitale, iar în ziua morții, ultimile cuvinte au fost: „S-a 

sfârsit… Plec pentru marea călătorie!”. 

În urma lui, a rămas un sistem de medicină trainic, o facultate care astăzi îi poartă numele, 

Carol Davila devenind un simbol al medicinei românești. 

Face parte din caracterele mari ale secolului și încearcă să formeze caracter și la elevii lui. Elevii 

săi sunt trimiși la marile facultăți din Europa: Paris, Roma, Berlin și Viena și se întorc doctori în 

medicină. Devin profesori la facultatea înființată la București. "Ne recomanda să fim cinstiți și să nu ne 

lăsăm mituiți." spuneau foștii săi elevi. Pe cartea sa de vizită nu e scris decât un singur cuvânt: DAVILA. 

Este suficient pentru toată lumea. 
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Carol-Eduard Novak                                                                    Prof.  Ana-Maria Chelaru ,Maria 

Stanciu  

                                                                                                     Colegiul Naţional “Grigore Moisil” 

Oneşti 

        

 

                    Carol-Eduard Novak este un sportiv de 41 de ani, născut în Miercurea Ciuc, care a fost 

încercat de viață, dar nu s-a lăsat niciodată din a-şi continua visul. Acesta și-a ales de mic o cariera 

sportivă, dar la vremea aceea a ales hocheiul, până când tatăl sau i-a sugerat să aleagă ceva ce să i se 

potrivească. A început să se antreneze pentru patinajul de viteză și a ajuns unul dintre cei mai buni, a 

câștigat 25 de titluri naţionale, 30 de recorduri naţionale şi locul 3 la cupa mondială de juniori. După 15 

ani de antrenamente acesta a fost forțat să se oprească în urma unui accident de mașină, unde și-a pierdut 

laba piciorului drept. Novak nu s-a lamentat ci și-a continuat drumul către podium. Acesta a avut toate 

motivele să se dea bătut, s-a inscris la facultatea de drept unde a și profesat pentru o scurta perioadă, până 

când a realizat că el nu asta își dorește așa cum declara și el “Am reuşit să profesez puţin timp şi am 

realizat la fel de repede că în meseria de jurist nu există podium sau medalii, iar eu asta îmi doream, să fiu 

cel mai bun, să fiu campion” . Doar la 2 ani de la accident acesta cutreiera munții pe bicicletă iar primarul 

din Miercurea Ciuc i-a dat o noua motivaţie. Primarul din Miercurea Ciuc m-a întrebat odată dacă ştiu 

care a fost al doilea om care a coborât pe Lună. Nu înţelegeam unde vrea să ajungă cu asta. I-am spus că 

nu. “Dar pe primul îl ştii?”, m-a întrebat el apoi. “Da”, i-am răspuns.” Păi vezi?”.  

                  Acesta nu a avut parte de niciun sprijin financiar din partea statului și și-a deschis propria sa 

afacere din care și-a sponsorizat concursurile internaționale. După nenumărate antrenamente  el  s-a 

perfectionat, iar prietenii i-au spus mereu că progresul său este nemaipomenit pentru o persoană care a 

avut internetul ca antrenor. Deși răspunsul statului Roman a fost că nu există un campionat național de 

paraciclism, acesta a participat la campionatul European unde a luat locul I. După succesul acesta, el a 
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participat la paralimpiada de la Atena unde a terminat pe locul IV, și deși a primit nenumărate aprecieri, 

Novak a fost nemulţumit cu performanța sa și a continuat să se antreneze din greu. El nu este numai un 

sportiv cu un caracter remarcabil dar și un deschizator de drumuri cum declara și el “După Atena am 

devenit organizator al propriului lot de ciclism paralimpic unde m-am ocupat de la cumpărarea biletelor 

de avion şi până la roţile de bicicletă. După ceva vreme, mi-am găsit un antrenor şi am reuşit să formez şi 

prima echipă profesionistă de ciclişti paralimpici din ţară în paralel cu pregătirea pentru Londra, unde nu 

îmi imaginam să nu câştig.” 

                După cei 25 de ani de antrenamente și multe succese acesta a realizat că în sport e ca în viață, 

“nu talentul va decide cine sunt, ci determinarea”, spune sportivul. Acesta a lua în considerare și spusele 

lui Ayrton Senna “Sa fii al doilea înseamnă sa fii primul care pierde”. 

               Eduard Novak este exemplul clar că nu trebuie sa lăsăm neajunsurile vieții sau orice alte motive 

să ne oprească din a ne îndeplini visurile și idealurile. 
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FURTUNĂ ȘI AVÂNT 

 

Jicu Matei-Teodor 

Clasa a VI-a D 

Școala Gimnazială Nr. 10 Bacău 

Coordonator: Prof. Păduraru Măriuca 

Începuturi 

Johann Wolfgang von Goethe s-a născut în anul 1749 în Frankfurt pe Main. El avea să devină unul 

dintre cele mai bune modele educaționale din lume. Poet german de geniu, ilustru gânditor și om de 

știință, romancier, om de știință, funcționar de stat, diplomat și avocat una dintre cele mai de seamă 

personalități ale culturii universale, Goethe a impresionat și impresionează generații întregi de tineri. 

Primind el însuși o educație aleasă, a studiat desenul, muzica (pianul și violoncelul), scrimă, 

călărie, literatură germană și universală, limbi moderne și limbi străine vechi (greaca veche, latină, 

ebraică, italiană, franceză și engleză). Educația religioasă primită la vârste fragede nu i-a prea 

plăcut.Atitudinea sa față de biserică și dogma creștină a rămas până mai târziu distanțată și chiar ostilă. 

De timpuriu a început Goethe să iubească literatura, la care avea acces prin vasta bibliotecă de 

circa 2000 de volume a tatălui său. Fascinat era și de teatru, în casa părintească anual prezentându-se un 

spectacol de teatru de păpuși. 

În timpul Războiului de 7 Ani, în timp ce Frankfurtul era ocupat de trupele franceze, în casa 

părintească a fost găzduit un ofițer francez. Prin acesta și trupa de artiști care îl însoțea, Goethe a avut 

primul contact cu teatrul francez. 

În anul 1763 a asistat la un concert al tânărului Mozart, care atunci avea 7 ani.  

Perioada studenției 

La îndemnul tatălui său, în 1765 Goethe începe să studieze dreptul la Universitatea din Leipzig, de 

care nu prea a fost încântat, dar pe care aîl termină în 1768. În același timp, frecventează cu plăcere 

cursuri de poezie, filozofie, desen și sculptură. Tot acum scrie și primele sale poezii (Cântece noi), 

precum și o comedie intitulată Capriciul îndrăgostitului. 
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Se bucură de libertățile traiului departe de casă, petrece cu prietenii, se îndrăgostește și trăiește și 

prima deziluzie în iubire, ecouri ale acesteia regăsindu-se în comedia  Vinovații, scrisă la întoarceeerea lui 

acasă. 

Refăcut sufletește după drama despărțirii și la presiunile tatălui, tânărul Goethe se transferă în anul 

1770 la Universitatea din Strasbourg, unde își continuă studiile juridice. Aici îl întâlnește pe filozoful 

Herder, teoreticianul mișcării STURM UND DRANG, care va avea rol hotărâtor în dezvoltarea 

intelectuală ulterioară a tânărului Goethe. De la acesta va învăța să perceapă lumea ca pe o imensă 

totalitate în care fizicul și spiritualitatea sunt indivizibile. 

Tot Herder a fost cel care i-a atras atenția asupra puterii de expresie a unor autori în limba lor 

originală, cum ar fi Homer sau Shakespeare, dar și a poeziei populare, dându-i prin aceasta un impuls 

decisiv în dezvoltarea sa ca poet. Herder a funcționat și el, la rândul său, ca un puternic și decisiv model 

cultural pentru ceea ce avea să devină Goethe. 

Maturitatea 

În 1771 și-a susținut disertația juridică. Nu i-a fost aprobată deoarecea conținea opinii contrare 

bisericii. 

În același an, primește o licență de avocat la Frankfurt, dar profesează foarte puțin în acest 

domeniu, doar câteva luni, fiind mai certăreț din fire și deranjând prin comportamentul său inadecvat. 

În tot acest timp e urmărit de diverse planuri literare. Scrie eseuri și studii, dar și o dramă, care a 

fost jucată pe o scenă făcută de el însuși, ca în copilărie, și a avut mare succes. Aceasta a fost prima 

dramă germană modernă și a deschis calea teatrului istoric popular. 

Călătorește în Italia, iar ca urmare a șederii sale aici a devenit mai sensibil, chiar și în poeziile pe 

care le trimite acasă, unde se reîntoarce în 1788. 

În 1789 se naște unicul său fiu, din cinci, care supraviețuiește, August von Goethe. 

Un alt moment esențial în evoluția sa îl constituie prietenia cu Schiller, care reușește să-l 

reechilibreze sufletește. 

E preocupat de evoluția plantelor, ceea ce l-a îndemnat în direcția științelor naturale, în 1791 

anunțând noua sa lucrare în acest domeniu. 

În 1791, Goethe preia conducerea Teatrului din Weimar. 

Operele de maturitate 

Unele dintre cele mai importante opere ale lui au fost Faust, Meister, Teoria Culorilor, dar și 

multe altele. 

Operele de maturitate ale lui Goethe sunt străbătute de aspirația poetului de a se elibera de 

frământările lăuntrice, de a dobândi armonia interioară, seninătatea clasică. Pe această linie se înscriu 
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romanele Anii de ucenicie ai lui Wilhelm Meister, în opt volume, Herman și Dorothea, precum și opera 

autobiografică Poezie și adevăr, unde își prezintă cu plăcere perioada anilor 1749-1775. 

Apogeul 

Sinteza îndelungatei experiențe de viață și evoluție artistică își găsește expresia în drama Faust, 

operă căreia scriitorul i-a consacrat ani îndelungați de strădanie, până să ajungă la forma definitivă, atinsă 

cu puțin înainte de a se stinge din viață.adevărat poem universal, Faust însumează căutări și concluzii 

cruciale în istoria omenirii. Imaginea personajului central este o întruchipare a setei nepotolite a omului 

de a ajunge la cunoașterea adevărului prin acțiune. 

Goethe a fost infuențat de unii dintre cei mai deștepți oameni de la vremea aceea pentru a-și alege 

cariera de poet si dramaturg. Unii dintre cei care l-au influențat pe Goethe au fost Faust, Shakespeare și 

Kant. Iar el a influențat la rândul lui pe Schiller, Franz Grillparzer,Thomas Mann precum si mulți alți 

viitori creatori.  

Ecouri 

Goethe a primit de-a lungul anilor o mulțime de premii precum Ordinul pentru merit al Coroanei 

Bavariei, Legiunea de onoare în grad de Ofițer, Order of Saint Anna 1st class, Order of the White Falcon. 

El a fost una dintre cele mai de seamă personalitați ale culturii universale. Acesta a urcat în ceruri în anul 

1832 pe 22 martie la 82 de ani și a rămas în mintea multor oameni, impresionând prin multitudinea de 

domenii abordate în scrierile sale, prin preocupările diverse, prin geniul său creator. 

Se pare că ultimele sale cuvinte, deosebit de grăitoare, ar fi fost: Mehr Licht! (Mai multă lumină!)  
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Constantin Platon- un dascăl extrem de muncitor,corect şi patriot 

prof.Alistar Didi 

Şcoala Gimnazială”Mihai Drăgan” Bacău 

 

„Personalitatea este ca o monedă de argint care, oricum o arunci, cade mereu cu efigia în sus, niciodată 

cu reversul.”   Lucian Blaga 

 

Constantin Platon a fost primul profesor al Bacăului, autor de manual şcolar, întâiul revizor şcolar pentru 

judeţele Bacău şi Roman, important membru al Ocrotitoarei Proprietăţii târgului Bacău, consilier al 

oraşului. S-a născut în capitala Moldovei,unde a urmat primele clase, apoi ale Institutului ”Trei Ierarhi”şi 

ale „Academiei Mihăilene”. 

După absolvirea cursurilor Academiei Mihăilene, devine profesor la Bacău, fiind instalat de Gheorghe 

Asachi la 24 septembrie 1839, când se deschidea pentru prima dată şcoala publică în acest oraş, numită 

Schola Domnească,având un număr de 67 de elevi din care  45 în clasa  a I a, iar 22 în clasa a II a. Despre 

acest important eveniment, revista „Albina românească” iată ce consemna:„sfinţirea acestei instituţii de 

cultură s-a făcut duminică în 24 a trecutei luni septembrie, după santa liturghie, la care se aflau şcolarii 

din nou înscrişi cu dl.C.Platon al lor profesor; toţi s-au adunat în sala şcolii, unde în fiinţa dregătoriilor 

locale,a boierilor şi neguţătorilor,clirosul au făcut sfinţirea,iar dl.Aga Gheorghe Asachi, referendul 

învăţăturilor publice au făcut solemna deschidere, prin un cuvânt şi cetirea programei de învăţătură.” 

Localul rezervat şcolii, fusese donat încă din 1835. Ȋn această clădire, şcoala a funcţionat până la sfârşitul 

secolului al XIX-lea, când s-a construit un local nou, tip ”Casa Şcoalelor”(vis- a- vis de sediul vechi al 

fostului Teatru de Animaţie) şi în care şi-a desfăşurat activitatea până în anul 1980, când va fuziona cu 

Şcoala nr.2, mutându-se în actualul sediu al Şcolii Gimnaziale ”Constantin Platon”,aflat pe strada 9 Mai. 

Schola Domnească a obţinut frumoase rezultate de-a lungul timpului. La examenul din vara anului şcolar 

1840-1841, ţinut în ziua de 9 iulie 1841, a participat şi viitorul domn al Principatelor Unite, vornicul 

Alexandru Ioan Cuza, care a rămas profund impresionat de pregătirea foarte bună a elevilor,motiv ce l-a 

determinat să doneze bani „în ajutorul zidirii şcolii de la Bacău şi pentru ţinerea cu toate mijloacele la 

învăţătură a doi şcolari buni”.Constantin Platon a lucrat la şcoala publică, care între timp a devenit Şcoala 
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nr.1 de băieţi, timp de 25 de ani, înfruntând greutăţi şi diferite  lipsuri datorate în parte şi dezinteresului 

manifestat de administraţia locală. 

Ȋn anul 1845, Constantin Platon elaborează ”Manualul de gramatică românescă ”,”după scrierile celor mai 

buni autori”, cu precizarea că autorul este ”profesor şcoalei publice din Bacău”, lucrarea fiind tipărită la 

„Institutul Albinei”din Iaşi. Acest manual a fost reeditat în anul 1851,prin decret domnesc şi recomandat 

de către Consiliul Scolastic,pentru a fi folosit în toate şcolile publice din Moldova, bucurându-se  de 

aprecierile tuturor specialiştilor contemporani. 

Ȋn domeniul învăţământului,Constantin Platon a avut un rol decisiv în înfiinţarea şcolilor primare de fete 

nr.1 şi nr.2, şcolie primare de băieţi nr.2 şi nr.3, aducându-şi aportul şi la înfiinţarea Gimnaziului şi a 

Şcolii de Meserii, pe care o conduce în primul an (1876). 

Constantin Platon a rămas în memoria băcăuanilor ca un dascăl bun, director de şcoală, magistru 

desăvârşit, care a muncit corect şi onest cu discipolii săi la prima şcoală de stat din Bacău. 

Bibliografie selectivă: 

Cucu,Cornelia, Şcolile de băieţi din oraşul Bacău până la Primul Război Mondial, în: ”Acta 

Bacoviensia”(Anuarul Arhivelor Naţionale Bacău), IV, Editura Magic Print, Oneşti, 2009; 

Drehuţă, Emilian (coordonator), Enciclopedia judeţului Bacău, Editura Agora, Bacău,2008; 

Grigorovici,Gr., Bacăul din trecut şi de azi, Tipografia municipiului Bacău, Bacău, 1933; 

Radu, Costache, Bacăul de la 1850-1900, Tipografia H.Margulius, Bacău, 1906; 

Zaharia, Dumitru,Munteanu, Vilică, Mihalcea, Eugenia-Mărioara,Ȋndrumător în Arhivele statului. Judeţul 

Bacău,vol.II, Bucureşti,1989. 
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GEORGE BACOVIA – POET SIMBOLIST 

PROF. ADINA-ELENA COȘESCU 

C.T.C. ”NICOLAE VASILESCU-KARPEN”, BACĂU 

 

Se cuvine să afirmăm, odată cu N. Manolescu, că Bacovia „reprezintă punctul cel mai înalt al 

simbolismului românesc, situându-se totodată, prin valoare, mai presus de simbolism şi de orice curent 

literar, în universalitate” (1, pag. 50). Psihologic, îl încadrează în speţa gheristă a „artiştilor proletari 

culţi", atinşi de utopie, în sensul că şi poeziile lui „sunt pline de referiri la o ordine nouă de lucruri, foarte 

pâcloasă însă şi în termeni generali ai epocii". Îl vede suferind de un nou mal du siecle, acelaşi de care era 

atinsă generaţia lui Verlaine, concretizat în motivele poetice abordate şi de poeţii decadenţi francezi. În 

definitiv, Bacovia este un sentimental (Gh. Grigurcu va simţi nevoia să susţină, în 1974, din contră, că-i 

un antisentimental) din categoria moldovenilor, preluând tipologia consacrată de T. Vianu şi G. 

Călinescu. Sentimentalii bolnavi au devenit cântăreţii "deznădejdii provinciale".   Originalitatea   lui   

Bacovia   ar  izvorî   din  trecerea sentimentului dezrădăcinării sămănătoriste prin decadenţa simbolistă: 

„Bacovia cel adevărat e în poemele în care spiritul «decadent» al simboliştilor francezi e absorbit de 

atmosfera apăsătoare şi sumbră a tristelor locuri unde nu s-a întâmplat nimic. El e întâiul poet al 

„deznădejdii provinciale”, şi, fără el, n-ar fi de înţeles o întreagă literatură de după primul război” (2, pag. 

58). Bacovia e mare pentru că duce sentimentalismul provincial până la teroare existenţială, fiind singurul 

poet român "care s-a coborât în infern" (3, pag. 19). O altă formulă memorabilă a lui Nicolae Manolescu 

rezumă astfel căderea bacoviană: "E o adevărată obsesie a teluricului, o gravitate colosală trage totul în 

jos" (2, pag. 76). 

 Pentru Ion Rotaru Bacovia este „cel mai mare poet simbolist român" (5, pag. 169), dar şi „ultimul 

mare poet din familia eminescienilor" (5, pag. 172-173). Deşi nu-1 recunoaşte ca meşteşugar, vede în 

Plumb "o poezie de o tehnică perfectă". Însă precizează: „simetria propoziţiilor, ritmul impecabil şi 

orchestraţia sonurilor sunt crescute direct din starea lirică a poetului" (5, pag. 174-175). Ion Rotaru 

subliniază antiromantismul naturii bacoviene, dar şi lipsa de seninătate a neliniştilor: „caracteristica 

fundamentală a liricii lui este neliniştea continuă, un fel de frică sublimă, morbidă, în mijlocul unei lumi 
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de dezastre infernale, o neputinţă funciară de a se ridica deasupra lor şi, în anume chip, chiar de a le 

exprima. Ataraxia eminesciană din Luceafărul şi din Glossă, iată ce nu i se potriveşte de loc lui Bacovia" 

(5, pag. 183) . În ediţia primă criticul se îndoieşte de prezenţa specificului naţional într-o astfel de poezie, 

dar, mai târziu, se va lăsa convins de Nichita Stănescu, admiţând în Bacovia pe unul dintre cei mai 

naţionali scriitori. 

 De la început poetul a fost primit de critică şi de public ca un reprezentant al simbolismului. De 

altfel, el s-a format - prin lecturi şi sporadice legături de cenaclu - în mediul simbolist al epocii. Poezia sa 

îşi marchează apartenenţa la curent nu numai prin teme sau procedee, dar chiar prin citare; în versurile 

sale sunt numiţi Baudelaire, Verlaine, Rollinat, măruntul Traian Demetrescu, sunt evocate „o poemă 

decadentă, cadaveric parfumată" (Poemă în oglindă) şi chiar „zăvoiul decadent" (Vânt). 

 Sunt evidente motivele şi elementele de decor simboliste (amurgul, toamna, solitudinea, beţia, 

ploaia, corbii, salonul, parcul, oraşul pustiu), artificialitatea, sensibilitatea nevrotică („delir", „enervare", 

„nervi", multe poezii au cuvântul, în titlu, „nevroză"). Muzica (fanfare, caterincă, clavir) face parte şi ea 

din cadrul obligatoriu. Bacovia foloseşte sinestezia, evocarea insistentă a câtorva culori (negru, alb, 

galben, gri, violet), simbolurile obsedante, care circulă de la o poezie la alta (plumbul, corbii, ploaia, 

sicriul, amurgul). Tipic simbolistă e acuitatea senzorială, ca şi descrierea unor imagini care reprezintă, de 

fapt, o stare interioară. Latura exotică e însă absentă în poezia de atmosferă şi nelinişte existenţială a lui 

Bacovia, în care spaţiul e prin definiţie închis. 

 Criticul Negoiţescu apreciază poezia bacoviană ca aparţinând „expresiilor celor mai specifice ale 

simbolismului. Şi tehnica sa se rezolvă cu mijloacele pe care şcoala simbolistă i le-a oferit, acea sumă a 

sugestiilor care vin din muzică, din culoarea irizată în jocul luminii, din confuzia inconştientului, date ale 

marii picturi impresioniste, cărora apoi temperamentul poetului le-a adăugat aura fanată a destinului său, 

sarcasmul şi mania decrepită, funebrul aer damnat."  (4, pag. 267) 

 Dintre diversele direcţii simboliste, poetul e mai apropiat de maniera decadenţilor: creând un 

decor macabru, dezolant, în care apar cadavre, bolnavi, nebuni, moartea, agonia, cavoul, casa-sicriu, 

cetatea blestemată, râsul strident; câteva imagini tipice ar fi: „tremur satanic", „lungi, satanice ecouri", 

„crengile schelete". Plânsul, regretele, tristeţea sunt laitmotive ale acestei lirici, dar contextul în care apar 

face ca poetul să fie considerat astăzi chiar „un antisentimental". Limbajul e neologic, uneori preţios. Nu 

mai ţin de simbolism excesul, rigidizarea, teatralitatea, primitivitatea, prozaismul, stridenţele. Bacovia 

aparţine unei faze mai târzii a simbolismului, în care se insinuează deja pastişa şi se presimte un 

modernism mai acut, scindat. 
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 Cu toate „ereziile" sale, Bacovia se ataşează tocmai spiritului de disciplină al doctrinei, sim-

bolismul fiind — pe lângă o modă seducătoare pe care cititorul o impune umilului autor — preceptul, 

liantul, forma rigidă în care poetul toarnă datele provenite dintr-un veritabil haos existenţial. Imaginea 

unei lumi dezmembrate şi degradate s-ar fi risipit fără ciocnirea de un obstacol estetizant care să 

domolească prin canon efuziunea. Artificiul, departe de a fi o plagă, un element parazit, imprimă un tact 

şi un sunet special, de instrument mecanic. Cântecul urmează o partitură cunoscută, la modă, fiind 

„programat" prin alternanţa savantă a golurilor şi plinurilor „cartelei". Odată cu destinderea resorturilor 

instrumentului, melodia îşi pierde ritmul, se deteriorează. Disciplina formală şi artificială conferă poeziei 

hieratism şi strălucire neliniştitoare. 

 Literatura simboliştilor şi mai puţin simbolismul ca atare a fost catalizatorul creaţiei bacoviene; 

altfel spus s-a manifestat ca o substanţă care declanşează reacţia, fără însă a afecta structura moleculară a 

componentelor. În mai mare măsură decât a dorit să se confeseze, autorul a urmărit să dea un anumit 

model confesiunii. Acesta ar fi punctul de plecare. Jurnalul segmentat şi lacunar al unei existenţe banale, 

confruntat cu un jurnal de „modă poetică", iată sinteza care a înlesnit una din cele mai profunde şi mai 

greu imitabile experienţe din lirica românească a secolului al XX-lea. Originalitatea lui Bacovia nu 

trebuie căutată în transpunerea, în prelucrarea personală a cutărui motiv, ci în adecvarea unor modele la 

un spaţiu de intimitate strictă, proces în care părţile îşi păstrează individualitatea, în timp ce întregul, 

rezultatul conjuncţiei se desparte de amândouă, ca o a treia dimensiune. Imitaţia, preluările, câte există, 

indică o permanentă nevoie ca ele să fie raportate la un dat obiectiv, la o certitudine. Poetul integrează 

într-un spaţiu estetic deja constituit o sumă de sensuri interioare care scapă, inconsistente la nivel de 

limbaj. 

 Preexistenţa unui stil, a unor formule poetice, chiar a unor sintagme conferă siguranţa că se poate 

sugera ceva. Formele create de artă sunt singurele rezistente în faţa derizoriului, fapt ce justifică plonjarea 

anonimului Gheorghe Vasiliu în lectură şi scris. Autorul izolează adesea aspectele evidente ale modelelor, 

le subliniază chiar, dar obţine altceva, care e numai al său, în momentul în care le ilustrează. Bacovia şi-a 

recunoscut mentori în simbolismul francez şi nu-i rău de văzut cât loc ocupă unul sau altul în versurile 

sale. În unele situaţii constatările sunt uimitoare, dar ele trebuie privite din perspectiva unei „fidelităţi" 

stimulatoare şi utile în dobândirea unei independenţe decisive. 

Cei mai recenţi exegeţi ai operei lui Bacovia fac adesea abstracţie de simbolism, considerând mai 

importantă depăşirea lui, originalitatea poetului 
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                                                                                                  Elev: Dabija Luiza, clasa a XII-a C 

Profesor coordonator: Șova Roxana 

 

„Nu uita că ești un actor într-o dramă aleasă de cineva mai mare decât tine. Vei juca puțin dacă drama 

ce ți-ai ales e scurtă; mai mult dacă ți-ai ales o dramă lungă. Datoria ta este să joci frumos rolul primit, 

dar alegerea nu e a ta.” 

Epictet 

Theatrum mundi 

Educația nonformală reprezintă o metodă alternativă procesului de predare, prin care elevul primește 

conținutul informațional în afara sistemului școlar prin activități practice, în care sunt folosite cunoștințele 

profesorului. În acest mod, se eliberează obstacolele dintre elev și profesor – catalogul, temele, autoritatea 

pusă sub semnul notelor, iar tânărul se va putea exprima liber, nefiind constrâns de o formalitate 

exacerbată. De asemenea, o personalitate înseamnă o persoană cu trăsături speciale, care a adus un aport 

de valori politice, științifice, culturale, sociale etc  în societate. Personalitatea este plasată, la nivel 

simbolic, în sfera arhetipurilor, constituindu-se într-un model pentru ceilalți, mai ales pentru cei neinițiați, 

care vor prelua calitățile acestora și le vor trece prin filtrul propriei ființe, pentru a și le putea însuși. 

Astfel, se realizează educația nonformală a tinerilor, care își vor atribui caracteristici deosebite, preluate 

de la modelul stabilit de ei. 

 Personal, am un model în viață, dar nu pentru a-mi contura personalitatea, însușindu-mi calitățile 

acestuia, ci pentru a mă desăvârși tacticos în planul cunoașterii. Marius Manole este angajat al Teatrului 

Național București, din anul 2002, după ce a absolvit, în 2001, Universitatea de Arte „George Enescu” 

din Iași, secția Actorie. El reprezintă modelul meu în viață, deoarece s-a desăvârșit în lumea teatrului încă 

de la o vârstă fragedă, din punctul de vedere al carierei, fiind decorat în anul 2016, de către președintele 

Klaus Iohannis, cu Ordinul „Meritul Cultural” în grad de Cavaler, categoria D, pentru implicarea 

deosebită în promovarea teatrului și a cinematografiei românești atât în țară, cât și în străinătate.Totodată, 

a obținut numeroase nominalizări în cadrul Galelor UNITER, obținând și un premiu pentru cel mai bun 

actor în rol secundar. 

 Visul meu este să devin regizor de teatru, iar în acest sens,îmi doresc să urmez cursurile 

Universității Naționale de Artă Teatrală și Cinematografică „Ion Luca Caragiale” din București. Pe de o 
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parte,mă pregătesc pentru admiterea la această facultate, dar, de pe altă parte, încerc să îmi cultiv 

mentalitatea și rațiunea pentru a mă racorda la ritmurile teatrului românesc, pentru a mă putea desăvârși, 

odată ce voi face parte din ea. De aceea, încerc să îl urmăresc pe toate nivelurile posibile, să îi aflu 

mecanismul gândirii, să descopăr cât de mult este teatrul încifrat în el, aceste lucruri fiind realizabile 

citind interviuri cu el, urmărind spectacole și filme în care joacă. Astfel, primesc un conținut 

informațional verificat, căci Marius Manole este o personalitate a teatrului românesc, care este transpus în 

microuniversul meu în ipostaza pedagogului, care nu predă în mod conștient lecții, ci își trăiește viața și 

își exprimă experiențele acumulate, călăuzindu-mă și pe mine în acest mod.  

Existența unui model în viața copilului reprezintă o condiție sine qua non în vederea unei 

dezvoltări armonioase  întrucât îl va determina să fie într-o căutare continuă de sensuri, de valori, de 

principii și idei. Îl va învăța să discearnă calitățile de defecte, binele de rău, minciuna de adevăr, oferindu-

i astfel educație într-un mod nonformal. Dacă nu aș fi avut un model în viață, model care să constituie o 

personalitate, o persoanăcapabilă să transmită valori morale și estetice, aș fi fost privată de anumite 

referințe care sigur vor constitui factori decisivi în drumul meu spre împlinirea profesională și spirituală. 

Nu aș fi știut atâtea principii și nu aș fi descoperit ce personalitate proteică și interesantă este Marius 

Manole, care nu are grijă doar de imaginea sa publică, ci se ocupă și de sufletul său, altfel decât doar prin 

teatru, căci a participat la o emisiune-concurs, unde a obținut premiul cel mare, pe care l-a donat fundației 

„Hopes and Homes for Children”. 

O altă idee pe care actorul o promovează este că „e imposibil să muncești treizeci de ani într-o 

meserie și tot să nu știi cum se face”. De aici, teatrul nu va putea fi înțeles niciodată pe deplin – la fel ca 

orice artă, de aceea nu are rost să pornesc cu ideea că vreau să deslușesc teatrul. Aplicând filosofia lui 

Lucian Blaga, conform căreia „uneori, datoria noastră în fața unui adevărat mister nu e să-l lămurim, ci 

să-l adâncim așa de mult, încât să-l prefacem într-un mister și mai mare”, în fața teatrului trebuie să ne 

plecăm capul, să ne întoarcem „sufletul către perete/și lacrima către apus”. Teatrul trebuie făcut, jucat, 

gândit, dar nu definit, deoarece oamenii teatrului sunt modești față de acesta, nu afirmă niciodată că 

înțelec ce fac, căci tocmai atunci nu înțeleg, de fapt. 

Eu nu îmi ridic ochii către teatru, pentru că nu am cum să-l cuprind cu vederea, ci îmi întorc 

sufletul spre acesta, sperând să mă poată cuprinde el între scândurile scenei, scaunele publicului și lumina 

reflectoarelor. Îmi întorc sufletul spre teatru pentru că pot să mulțumesc Universului că fac parte din el, 

tocmai creând alte microcosmosuri, în care eu pot fi în ipostaza de magister inițiatic, controlând 

personaje, circumstanțe, gânduri și emoții. Oamenii își duc existența sub motivul theatrum mundi, însă eu 

vreau să îmi depășesc această condiție, tocmai prin teatru – arta cea mai vie, care spiritualizează și 

purifică pe oricine ia parte la geneza tuturor elementelor necesare creării unei noi lumi. Actorii își leapădă 

identitatea proprie – au parte de o moarte simbolică, pentru a își îmbrăca noua personalitate, pe care o 
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formează și creează – au parte de o naștere simbolică. Regizorul, împreună cu scenograful devin un fel de 

Dumnezeu, căci pun ficare om sub semnul sorții, pe care ei o creează și îl plasează într-un topos, pe care 

ei îl creează. 

Pornind de la ideile enunțate de Marius Manole în interviuri, adăugând pasiunea, vitalismul cu 

care își joacă rolurile, am fost capabilă să îmi contruiesc o anumită mentalitate în legătură cu viața pe care 

vreau să o am, având niște principii de bază, valorificate de unul dintre cei mai de seamă oameni ai 

teatrului. Prin educația alternativă, mi-am pus bazele gândirii structurate în conformitate cu munca 

regizorului, ceea ce îmi va ușura adaptarea la ritmurile teatrului românesc. În acest proces de învățare, 

accentul a căzut pe acțiunea de căutare, observare, informare pe care a trebuit să o fac, lucru ce mi-a 

completat orizontul într-un domeniu, pe care nu îl regăsesc decât în mică măsură în programa școlară, mi-

a creat condiții pentru formarea profesională, asigurându-mi, totodată, un mediu propice exersării și 

cultivării înclinației mele spre teatru. 

În concluzie, educația nonformală se poate manifesta și prin autoeducare, căci fixându-și o 

personalitate drept model, individul este pus față în față cu un „arhetip”, față de care este mai prejos. În 

acest mod, se vor înfiripa ambiția și spiritul de autodepășire ce-l vor conduce la analizarea modelului și 

asimilarea calităților acestuia. Totodată, individul poate să își atribuie doar conținutul informațional al 

modelului, cum este și în cazul elev-profesor, în sistemul școlar. Săvârșind aceste etape ale drumului său 

inițiatic, tânărul va fi mai aproape de împlinire, datorită educației nonformale. 
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Dana Lica- profesorul de aur al informaticii ploieștene 

Sava Ilinca-Sofia 

Colegiul Național ”Ferdinand I”, Bacău 

Prof. coordonator Ursache Liliana 

 

 De multe ori ni se întâplă să cunoaștem oameni deosebiți, care se remarcă prin studii la cel mai 

înalt nivel, poate chiar la unele dintre cele mai prestigioase facultăți din lume, și totodată foarte modești. 

Ne întrebăm ce au avut acești oameni diferit de noi? Părinții care să ne îndrume îi avem și ne bazăm pe ei 

în orice situație, modelele au fost aceeleași pentru generația căreia îi aparţinem, dar ceva a făcut diferența. 

Dacă facem abstracție de modelele promovate la televizor sau pe internet și aruncăm o privire în jurul 

nostru, găsim adevaratele modele, cu care noi, elevii, stăm față în față zi de zi. Profesorii, căci despre ei 

este vorba, sunt ghizii oricărui om în viață. Dacă la gradiniță învățăm primele regulile sociale, cum ar fi 

salutul sau un simplu "mulţumesc!"; cu trecerea timpului ajungem pe băncile liceului, şi luaţi de valul 

adolescenţei, nu ne mai găsim locul, nici acasă, nici în grupurile faţă de care ne raportăm. 

Pe nesimţite, din cauza acestor rătăciri, pierdem controlul a ceea ce numim viitor şi în loc să ne 

concentrăm asupra lucrurilor cu adevărat importante, ne risipim în prea multe activităţi. Fiecare are 

plusuri si minusuri, însă pentru a fi descoperite acele atuuri, un fin observator trebuie să fie prezent. Dana 

Lica, profesor  de informatică la Colegiul Naţional "I.L Caragiale" din Ploieşti, împărtăşeşte cu noi în 

cadrul unui interviu pentru " adevărul.ro" că: "Un profesor simte un elev talentat din priviri". Colegiul 

"I.L.Caragiale" este recunoscut drept pepeniera de olimpici a judeţului, iar de când doamna profesoară 

Dana Lica a început lucrul aici, numărul elevilor oplimpici la informatică a crescut. Nu media de intrare 

în acest liceu, ci devotamentul doamnei Lica a dus la acest lucru. Dumneaei încurajează elevii să încerce 

din nou şi din nou, dacă le place acest domeniu şi le explică cum un rezultat al muncii lor compensează 

programul strict de 4 până la 6 ore de lucru în faţa calculatorului. De când predă aici, a reuşit să pună în 

mişcare lucrurile, trecând de la idei, la fapte. Aşadar, ca o consecinţă a faptului că mulţi tineri aleg 

Colegiul "I.L.Caragiale " pentru această doamnă profesoară, s-a înfiinţat încă o clasă. Doamna Lica 

"vânează" copii talentaţi şi lucrează cu ei ca la bine cunoscutul Colegiu de Informatică "Tudor Vianu", 

din Bucureşti. A reuşit să-şi ridice învăţăceii la rangul de olimpici la noi în ţară şi peste hotare şi mai mult 
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decât atât, a marcat Ploieştiul pe harta rezultatelor demne de apreciat. Pentru înţelege ce eforturi depune, 

trebuie să amintesc faptul că au fost ani la rând când majoritatea elevilor olimpici de gimnaziu (din 

judeţul Prahova ) erau coordonați de Dana Lica, iar lotul acestui județ are număr maxim de locuri (datorat 

rezultatelor deosebit de bune). Elevii acesteia, pe lângă şansa de a participa la olimpiade sau concursuri 

naţionale şi internaţionale, au primit încă o pereche de aripi pentru a zbura în toate colţurile lumii. 

  Cu o modestie ieşită din comun, spune că rezultatele sunt ale elevilor; dumneaei a deschis doar 

curiozitatea pentru acest domeniu, iar copiii au ales ce să facă mai departe. 20 dintre aceştia  l-au parcurs 

până ce şi-au primit  toţi răsplată: medalii de aur. Este de apreciat că nu doar salba de medalii o 

recomnadă, ci şi relaţia cu foştii elevi, acum absolvenţi sau studenţi la Oxford, Cambridge sau Bremen cu 

care vorbeşte regulat la telefon, unii o vizitează şi menţin legătura şi pentru că, pe lângă performanţele la 

nivel profesional, este un om cald, sfătuitor şi gata să ajute. Spune că: "Unul dintre cele mai emoţionante 

momente în toţi aceşti ani de lucru, a fost când am primit un colet în care se afla o lucrare de doctorat, iar 

când am deschis-o, pe prima pagină scria <<Fără dumneavoastră, doamnă profesor, această lucrare nu ar 

fi existat!>> ". Această lucrare de doctorat era a elevului care a deschis seria de olimpici internaţionali 

pregătiţi de doamna Lica. Mai mult decât atât, este şi autoarea unor culegeri de informatică, care vizează 

programarea. Acestea au prins contur în urma colaborării cu un fost elev. De pe acestea învăţăm şi noi, 

liceenii, dar şi cei care se pregătesc pentru un viitor în acest domeniu. Talentul şi dăruirea acestei 

profesoare le putem asemăna cu pionieratul Mariei Montessori în pedagogia educaţiei. 

 Cu toţii am avut un profesor care ne-a îndrumat şi fără de care nu am fi ajuns unde suntem astăzi, 

aşa că vă propun să vă faceţi timp să discutaţi şi să îi mulţumiţi acelui profesor special. 
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Dimitrie Mangeron – profesorul de geniu şi om de excepție                            Bârzu Aida, clasa a XI a C  

                                                                                                               Prof.coordonator Vascan Nicoleta 

 

Cine-şi mai aminteşte de Dimitrie Mangeron? 

Academicianul după ale cărui ecuaţii ruşii au calculate traiectoria primului Sputnik a murit acum 26 ani. 

Profesorul Dimitrie Mangeron est eautorul a peste 600 de lucrări în domeniul matematicii, ,citea în zece 

limbi şi publica în şase. Bănuit de simpatii legionare, a fost scos din învăţământul superior; spre norocul 

lui, o delegaţie sovietică din anii ’50, vizitând Iaşiul, s-a interest mai întâi de soarta proscrisului 

Mangeron. Deloc întâmplător: ruşii preţuiau încă de pe atunci domeniul neliniarităţii, roboticii şi, mai 

ales, astronauticii. Readus la Politehnică, profesorul a rămas acelaşi om modest, amabil, deschis faţă de 

tineri şi dispus să vorbească pe înţelesul oricui (vorba vine!) despre preocupările sale într-un domeniu 

impenetrabil nespecialiştilor. Numeroși oameni de știință de peste hotare, în semn de recunoaștere a 

cercetărilor Prof. D.I.Mangeron, au introdus noi termini științifici precum déjà menționatele “Ecuații 

polivibrante Mangeron”, “Operatori Mangeron”. “Interpolanți Mangeron”, “Ecuații generalizate de 

mecanică analitică Mangeron”, “Metoda Mangeron”, “Teorema Mangeron”, “Ecuații de tip Mangeron”. 

Profesorul Mangeron, profesor de Mecanică şi Matematici Speciale, era un om de o statură potrivită, cu o 

figură distinsă, cu ochii de un albastru intens care te fascinau cand îi priveai, cu un contrast straniu față de 

părullui alb. Făcuse studii la Paris şi era Doctor Honoris Causa al Universităţii Sorbona. A avut mari 

contribuţii în Aeronautica Spaţială Sovietică. În cercurile studențeşti circulau poveşti (în mare parte 

adevărate) cum că prin anii ’50 ruşii trimiteau avion special de la Moscova, să îl preia pe Profesorul 

Mangeron, direct din sala de cursuri şi să găsească soluții la ecuațiile sateliților pe care ei intenționau să îi 

trimită în spațiu. La întoarcere Profesorul venea direct la cursuri unde îşi continua activitatea ca şi când 

nimic nu s-ar fi întâmplat şi cerându-si scuze că a lipsit câteva zile de la catedră.  

A generalizat ecuaţiile lui Lagrange, bazele matematicilor special şi a soluțiilor în matematica calculului 

diferențial.Cu această descoperire se lăuda adeseori în faţa studenţilor. Profesorul Dumitru Mangeron 

avea un entuziasm molipsitor, un farmec personal ieșit din comun, o memorie prodigioasă. Era un erudit, 

cunoscând la perfecție zece limbi străine și avea – de asemenea – o inimă de aur. A ajutat zeci și sute de 

persoane, cadre didactice și cercetători, să se ridice profesional, nerefuzând pe nimeni. Mulți dintrea 
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ceștia sunt astăzi academicieni, rectori, profesori universitari de prestigiu. Pentru colaboratorii săi și 

pentru mulți alți matematicieni sau ingineri, opera Profesorului Mangeron vară mane multă vreme un 

izvor de noi idei și direcții de cercetare. 

Despre domnul Mangeron exista o înaltă apreciere privind realizările ştiinţifice, dar nimeni nu prea îi 

înţelegea predarea. La predare era debordant şi se cam abătea de la subiect, ducând expunerea spre temele 

lui preferate: giroscopul, teorema Mangeron (ecuaţia generalizată, dedusă din ecuaţiile lui Lagrange), 

meritele dumnealui în dezvoltarea teoriei spaţiale şi alte divagaţii. Bineînţeles că la el nu se prea puteau 

lua notiţe şi nici cursuri litografiate nu erau. Subiectele de examinare erau ticluite din memorie, fără nicio 

legătură cu expunerile de la cursuri. Era preţuit de toți pentru modestia care-l caracteriza. Recunoştea 

figurile studenţilor lui, sau poate citea în ochii trecătorilor că-l cunosc pe dumnealui şi avea obiceiul să 

salute primul la întâlnirile ocazionale scoțându-şi pălăria larg din cap cu un “Bună ziua, domnule 

student!”. 

Avea biroul la etajul doi al Facultății de Mecanică, catedra de Mecanică. Dacă la ceilalți profesori numele 

lorerau însoțite  de titluri universitare pompoase gen Prof. univ. dr. ing. La domnul professor Mangeron 

scria pe uşă simplu : Dimitrie Mangeron – Om de ştiință.  

Domnul Profesor Mangeron nu a fost membru al Partidului Comunist şi din aceste considerente nici nu a 

fost primit în Academia Română până în anul 1990. Cu toatea cestea era membru al academiilor din 

Suedia, Japonia, Rusia, Franta(Sorbona), Italia, SUA, etc dar nu şi al Academiei din România. Din păcate, 

a mai trăit numai un an după ce i-au fost recunoscute meritele şi de țara în care trăia. 

Dimitrie Mangeron s-a născut la Chişinău, în 1906, şi a murit acum exact 26 de ani, la Iaşi. A publicat 

peste 600 de lucrări ştiințifice, cunoştea la perfecție 10 limbi şi scria în 6 limbi străine. Sateliţii nevăzuţi 

care traversează cerul Carpaţilor, trecând şi pe deasupra cimitirului Mănăstirii Podgoria, au traiectoriile 

croite după „ecuaţia Mangeron”. 

Iată şi sfatul adresat de Mangeron tinerei (atunci) generaţii: sunt îndemnuri deloc noi, dar, pare-se, tot mai 

uitate: „Realizările în orice domeniu cer eforturi susţinute. Deci: muncă, pasiune, dăruire.” 
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Dinicu Golescu – „un mare boier reformator” 

autor, Buciumașu Paola 

prof. coord., Frâncu Simona Elena 

Colegiul “Henri Coandă”, Bacău 

 

Fără să fi ocupat vreodată poziții cu adevărat dominante în fruntea ierarhiei sociale, Goleștii au 

fost întotdeauna prezenți, în ultimele patru secole, pe scena politică a Țării Românești. Erau, se pare, buni 

gospodari, strângători – cum trebuia să fie cine purta grija neamului său – dar nu peste măsură și nici 

foarte ambițioși pentru că, deși înrudiți cu cele mai mari familii ale țării, n-au arătat niciodată veleități de 

domnie.  

Radu Golescu, tatăl lui Dinicu Golescu,  s-a născut la 3 mai 1746; a fost unul dintre marii boieri ai 

țării care înțelegeau noul mers al vremurilor. Era un bun gospodar care făcea afaceri importante; o parte 

însemnată din creșterea averii sale provine din unele investiții de tip capitalist: prăvălii și un han în 

București1 sau o fabrică de sticlărie în Dâmbovița (unde adusese înainte de 1800 șapte meșteri nemți)2. 

Putem  deci să credem că banul nu exagera cu nimic atunci când afirma cu mândrie, în Diata sa din 1815, 

că “din cele părintești nimic n-am prăpădit, încât pociu zice că le-am îndoit”3. Radu Golescu lasă sume 

importante pentru binefaceri, cum ar fi venitul unui pod peste Argeș “să hrănească pe acei săraci”, 1800 

de taleri pentru măritatul unor fete sărace, se implică activ în edificarea spitalului “calicilor”, adică 

Filantropia. Radu Golescu este printre boierii luminați de la începutul secolului trecut care sprijină 

propășirea învățământului românesc și înființează o școală elementară la Golești (1814) având ca scop 

“învățătura satului în limba română” și a funcționat și după moartea sa prin grija lui Dinicu Golescu4. 

Banul moare în 1818; din căsătoria cu Zoița Florescu, el a avut trei băieți (Nicolae, Gheorghe cunoscut 

sub numele de Iordache, Constantin zis Dinicu și o fată, Ana - măritată cu banul Mihail Racoviță). 

Nicolae Golescu a fost mare vornic; a făcut parte din delegația boierilor munteni și a celor din Moldova 

care, la 16 aprilie 1822, ajung la Constantinopol, trimiși de țară, spre a li se numi domn5. Iordache, fratele 

                                                           
1 G. Potra, Goleștii, mozaic documentar, în Studii și comunicări de etnografie și istorie, III, (1980), p. 21. 
2 I. Cojocaru, Documente privitoare la economia Țării Românești, vol. I, București, 1958, p. 170. 
3 Constantin (Dinicu) Golescu, Ȋnsemnare a călătoriei mele făcută în anul 1824,1825,1826, Tipărită din nou și însoțită de o 
introducere de Nerva Hodoș, București, 1910, p. XXVII. 
4 Gh. Pârnuță, Contribuții la cunoașterea începuturilor învățământului sătesc din Țara Românească, în Din Istoria pedagogiei 
românești, vol.II, București, 1966, p. 101. 
5 Octav-George Lecca, Familiile Boerești Române. Istoric și genealogie (Dupe isvoare autentice), MDCCCXCIX, București, 
p. 257. 
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lui Dinicu Golescu, a fost om politic, deosebit de erudit, bun cunoscător a mai multe limbi străine; publică 

o gramatică și o colecție de proverbe, iar în 1821 redactează planul unei confederații creștine în Peninsula 

Balcanică.6 

Fiul cel mai mic și mai drag al banului Radu Golescu, Dinicu, s-a născut pe 7 februarie 1777, dată 

notată pe spatele portretului în ulei păstrat la Golești7. Intrat încă de tânăr în slujba țării, a ocupat rând pe 

rând diferite funcții obținute atât grație meritelor sale cât și pentru prestigiul de care se bucura tatăl său. 

Călătoriile sale întreprinse în Occident au avut o influență hotărâtoare asupra dezvoltării sale. Ȋnzestrat cu 

spirit de observație, el nu se oprește ca alți boieri călători din aceeași perioadă asupra strălucirii meselor și 

petrecerilor la care a asistat, ci caută să înțeleagă și să explice binefacerile civilizației și ale culturii.8 

 Cei doi fii ai Banului Radu Golescu, Iordache și Dinicu, au manifestat o deosebită vocație 

culturală: amândoi studiază la Academia grecească; amândoi frații își însușesc bine limba greacă, încât o 

vor utiliza cu ușurință (Dinicu, pentru a traduce din grecește în românește mai multe opere moral 

didactice, dar și pentru a-și nota primele impresii ale călătoriei sale în Occident). 

 La 1826, Dinicu Golescu redeschide școala tatălui său din Golești, accesibilă tuturor,  afirmând că 

“luminarea și deșteptarea se dobândesc prin învățătură”; primii dascăli au fost Aaron Florian și Ion 

Heliade Rădulescu9. Ȋn “Ȋnștiințare pentru Școala din Satul Golești, ce să află în Județul Mușcelului, 

cătră Părinții cei ce vor voi să învețe copii Dumnealor Limba Românească, Nemțească, Grecească, 

Latinească și Italienească” Dinicu Golescu afirma că “fieșcare părinte, de orice treaptă va fi, sau 

neguțătoriu, sau boiariu, sau birnic, sau măcar și rob, poate a-și trimite copii la această Școală, spre 

aceste învățături, făr de nici o plată, la leat 1826, Maiu întâiu”10. Este posibil ca această atitudine 

deschisă față de proveniența viitorilor învățăcei să o fi deprins Dinicu Golescu într-una din călătoriile sale 

(la Geneva, “în aceste instituturi, fiu măcar de prinț, măcar de noblețe, măcar de cel mai prost om, toți 

într-un feli învață, să hrănesc, și un feli de îmbrăcăminte au”11.  

Ȋn același an, intenționând să doteze școala cu material didactic elementar, tipărește la Buda 

manualul “Adunarea de pilde”. Dinicu Golescu s-a gândit probabil să pună la îndemâna copiilor o carte 

distractivă și instructivă, în care învățăturile și sfaturile practice să reiasă din textul unor fabule, istorioare 

și anecdote ușor de înțeles și memorat12. Pildele lui Golescu propagă principiile morale de bază ale 

societății, respectul adevărului, cinstea, supunerea față de părinți, dar adaugă acestora nuanțe, care 

marchează o etapă nouă prin apelul la civism, promovând o nouă atitudine față de muncă, de activitatea 
                                                           
6 Ibidem, p. 258. 
7 Constantin (Dinicu) Golescu, op. cit., XXXVII. 
8 Ibidem, p. XXXVIII. 
9 George Ivașcu,  Istoria literaturii române, vol. I, Editura Științifică, București, 1969, p. 350. 
10 Constantin (Dinicu) Golescu, op. cit., p. XLII. 
11 Dinicu Golescu, Ȋnsemnare a călătoriei  mele Constantin Radovici din Golești,  făcută în anul 1824, 1825, 1826, postfață și 
bibliografie Mircea Iorgulescu, Editura Minerva, București, 1977, p. 169. 
12 Al. Duțu, Cărțile de înțelepciune în cultura română, București, 1972, p.116. 
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productivă care este singurul izvor al abundenței materiale și al unei poziții sociale avantajoase; este 

criticat, de asemenea, fariseismul călugăresc, atitudine prezentă și în “Ȋnsemnare a călătoriei mele”. 

“Adunarea de pilde” este, așadar, un manual ilustrat de morală practică, o carte adresată tinerilor pentru 

a-i îndruma pe calea unei formări în spiritul virtuților fundamentale și al valorilor unei societăți active. 

“Ȋnsemnare a călătoriei mele făcută în anul 1824, 1825, 1826” este mai mult decât un jurnal de 

călătorie, este  o carte de învăţătură despre străinătate, un traseu prin lume pentru a trezi contemporanilor 

săi dorința efortului pentru a se trece pragul în lumea modernă. Peste tot, remarcă și notează frumusețile 

naturii și ale clădirilor, insistă asupra instituțiilor de binefacere și de cultură, menționează bogățiile 

naturale, dar se întoarce cu ochii minții la situația din țara lui. “Ȋnsemnările...” afirmă o concepție 

cuprinzătoare și coerentă despre cultură, progres și societate. 

Impresionat de mulțimea cărților de călătorie scrise de europeni și aflate în bibliotecile apusene, 

precum și de preocuparea altor peregrini de a-și nota anumite idei despre lucrurile deosebite întâlnite în 

localitățile vizitate, Dinicu Golescu își justifica hotărârea de a-și publica propriile însemnări: ”Dar cum 

puteam, ochi având să nu văz, văzând să nu iau aminte, luând aminte să nu aseamăn, asemănând să nu 

judec binele și să nu pohtesc a-l face arătat compatrioților mei ?”13 Aceste rânduri exprimă un autentic 

program al călătoriei, deși scopul principal era găsirea unor școli potrivite pentru fiii săi. 

Contactul cu moravurile și administrația Apusului avea să-l zguduie cu violență și să-l lămurească 

asupra întunericului din țară14. Astfel Dinicu Golescu propune efectuarea unei analize temeinice a stării în 

care se află țara și întocmirea unui program care să vizeze îndreptarea ei. Redeschiderea școlii din 

Golești, tipărirea unui manual (“Pildele...”) pe care l-a distribuit gratuit școlarilor, organizarea unei 

societăți literare15, planul de a scoate o gazetă, toate acestea pot fi considerate părți ale acestui program de 

propășire spirituală a Valahiei. Ȋn concepția autorului Ȋnsemnării... progresul este irealizabil fără cultură. 

Cititorul îl descoperă pe Golescu admiratorul copiiilor din Brașov, care învață “cum să-ș păzească 

datoriia către Dumnezeu, cum să se poarte către părinții lor [...] și la vremea lucrului de a fi foarte 

silitori”16, în vreme ce la noi ”stăpânitorii au stricat și acele mici școale dinadins, ca să nu se deștepte 

norodul”17. 

La 5 octombrie 1830, Curierul românesc anunța cu tristețe că “astăzi de dimineață, sunetul 

clopotului ne-au vestit moartea cea păgubitoare a d. logofăt C Golescu!”. Ȋn cuvântarea pe care o ține la 

                                                           
13 Dinicu Golescu, op. cit., p. 10. 
14 Perpessicius, Mențiuni de istoriografie literară și folclor (1948 – 1956), Editura de Stat pentru literatură și artă, 1957, p. 167. 
15 George Ivașcu, op. cit.,  p.351. 
16 Dinicu Golescu, op. cit., p. 14. 
17 Ibidem, p. 24. 
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mormânt Ion Heliade Rădulescu spunea: “Am pierdut un patriot și fiii săi un bun tată, care va fi vecinica 

lor fală. [...] Numele tău va fi drag învățăturii și celor ce s-adapă de la dânsa...”18 
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Eroi ai neamului românesc în Primul război mondial 

Ecaterina Teodoroiu 

 

                                                                                                          Elev: Curatoreanu  Adelina 

                                                                        Scoala  Gimnaziala I.S.Sturdza Saucesti 

                                                                                                                                      Clasa A VIII-A  A 

                                                                           Profesor Coordonator: Simona Stoleru 

Cătălina Vasile Toderoiu  (EcaterinaTeodoroiu) , s-a născut  la 14 ianuarie 1894,la  Vădeni, astăzi cartier 

al  municipiului Târgu-Jiu,  judetul Gorj, într-o familie de agricultori care mai aveau alți cinci băieți și 

două fete. A fost  cercetașă și participantă la Primul Război Mondial, timp in care  a și murit, la sfârșitul  

bătăliei de la Mărășești, luptând în fruntea unui  pluton de infanterie al armatei române. 

După intrarea României în Primul Război Mondial,  Ecaterina a activat ca asistentă medical pe frontul  

din regiunea ei natală.  Din dorința de a-i răzbuna pe toți cei patru frați ai ei care muriseră în lupte, 

Ecaterina a cerut să fie transferată la o unitate de combatanți. A fost luată prizonieră, a evadat și a fost 

rănită de două ori. În spital, a fost decorată de casa regală și avansată la gradul de sublocotenent. Din 

această postură a participat la bătălia de la Mărășești, unde a murit comandând un pluton de infanterie. 

     A început studiile la școala primară din sat și apoi le-a continuat  la o şcoală din TârguJiu, perioadă de 

când datează schimbarea numelui ei în EcaterinaTeodoroiu (după cum a fost scris în catalogul clasei). A 

continuat studiile până în 1909 la școala româno-germană din Târgu Jiu dupa care   a mers la un 

gimnaziu-pension din București cu scopul de a devein învățătoare. Acolo, a avut contact cu 

primii cercetași din România, intrând în 1913 în cohorta „Păstorul Bucur" 

 

 

P0RTRET DIN 1916 
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În 10 octombrie 1916 a avut loc prima bătălie de la Jiu. Trupele Armatei I  Române, comandate de 

generalul Ion Dragalina, au respins o puternică ofensivă inamică, iar soldatul Ecaterina Teodoroiu a fost 

în primele linii. A fost luată prizonieră, dusă fiind la Cărbunești. De acolo, a evadat folosind un revolver 

cu care l-a împușcat pe soldatul ce îi păzea pe ea și pe comandantul plutonului ei, fiind rănită ușor la 

picior în timp ce fugea.  

Revenită la unitatea sa, a continuat luptele în zona orașului Filiași și a fost din nou rănită, de această dată 

mai grav, suferind fracturi ale tibiei și femurului  . 

În timp ce se afla în spital, armata română s-a retras în Moldova, și ea a fost mutată pe rând în spitalele 

din Craiova, București și în cele din urmă, Iași. 

Pentru aceste fapte de arme a fost decorată în martie 1917 mai întâi de organizația de cercetași cu 

„Virtutea cercetășească” de aur, iar apoi prin decret regal cu „Virtutea militară”, clasa a II-a. 

 A fost vizitată personal de regina Maria care i-a conferit decorația și a înaintat-o în gradul de 

sublocotenent. Întâlnirile sale cu familia regală au fost puternic mediatizate. 

In vara lui 1917, Ecaterina a  revenit pe front . La 20 august, Regimentul 43/59 Infanterie din care făcea 

parte ocupa pozițiile în tranșeele de pe Dealul Secului în zona localității Muncelu. În seara zilei de 22 

august, în cursul unui atac declanșat de Regimentul 40 Rezervă german șir espins de trupele române,  

Ecaterina Teodoroiu cade eroic, împușcată în  cap (conform unei versiuni) sau în piept (conform altei 

versiuni), în fruntea plutonului pe care îl comanda ca sublocotenent. 

După terminarea războiului, EcaterinaTeodoroiu a devenit o eroină a României Mari. Inițial 

înmormântată în comuna Fitionești din județul Putna, osemintele sale au fost strămutate în iunie 1921 la 

Târgu Jiu într-un mausoleu din central orașului. 

Din anul 1938, casa familiei Teodoroiu, construită în 1884, a fost amenajată drept casă memorială 

„EcaterinaTeodoroiu” Centrul local de cercetași din Târgu Jiu îi poartă numele. 

Există multiple monumente în cinstea ei: 



44 

 

Monumentul “EcaterinaTeodoroiu” (sculptor DumitruMățăoanu (1888-1929)), ridicat 

la Slatina.Construcțiaaînceputîn 1921 și a duratpână la 31 mai 1925, fiindprimul monument din 

țarăridicatînmemoriaeroinei. Pe un piedestal din beton, întreitrepte, realizatînstil baroc, cu colțurile sub 

forma unorcoloaneadosate, se aflăstatuia din bronz a eroinei, realizatăînmărimenaturală, într-o 

atitudinedinamică, cu mânastângăținândarmaîncumpănireiarînmânadreaptă, ridicată, ține o 

cascăostășească.  

Monumentul Ecaterina Teodoroiu din Brăila (sculptor Vasile Ionescu-Varo, 1928) se compune din 

sculptura ronde-bosse din bronz turnat și patina montată pe un soclu din zidărie cu ciment. Pe soclu, la 

bază, este încastrată o placă de bronz cu inscripția: Sublocotenent / erou / ECATERINA / TEODOROIU / 

căzută în luptele de la / Mărășești august 1917. Din 1974, monumentul se află amplasat în fața Liceului 

"Gh. Munteanu Murgoci". 

Monumentul Victoriei (Biruinței) (sculptor Oscar Han, 1934), amplasat la Tișița, reprezintă o imortalizare 

a victoriilor din 1917 –1918. Monumentul de bronz, cu o înălțime de 2,50m, o reprezintă pe  Ecaterina 

Teodoroiu cu sabia ridicată deasupra capului. Inițiatorul monumentului a fost Pamfil Șeicaru, pe 

cheltuială proprie. La inaugurarea din 20 septembrie 1934 au participat regele Carol al II-lea al 

României și Mihai, Mare Voievod de Alba Iulia. 

Mausoleul Ecaterina Teodoroiu (sculptor MilițaPetrașcu, 1936), ridicat la Târgu Jiu. Monumentul, 

realizat din travertin italian, cu dimensiunile 2,90 x 1,60 m și înălțimea 2,10 m, are forma unui sarcofag 

de piatră albă, pe un postament cu trei trepte, pe care este amplasat un basorelief ce prezintă scene din 

viața și activitatea militară a EROINEI DE LA JII - SUBLOCOTENENTUL ECATERINA 

TEODOROIU. Basoreliefurile de pefețele laterale ale sarcofagului, sunt organizate astfel: pe fața dinspre 

miazăzi, apare un tablou prezentând copilăria, în cadrul vieții din satul ei natal; pe latura opusă, apare 

eroina, în medalion, salutată de cercetașii din care a făcut parte, ca elevă de curs secundar; celelalte două 

fețe ne-o înfățișează în război, pornind la atac cu plutonul și momentul final, când este dusă la locul de 

odihnă de mâini pioase de soldați. În cele patru colțuri, veghează patru femei în costum național, ținând în 

mâini câte o cunună de lauri.  

Monumentul eroilor din Azuga (sculptor Ioan Iordănescu, 1937) constă  din două grupuri statuare în 

mărime naturală, din bronz, îndreapta o femeie simbolizând Patria sprijină un ostaș rănit; în 

stânga EcaterinaTeodoroiu în uniform militară, în momentul când este lovită de un glonț ucigaș, lângă un 

soldat sprijinit de un tun. 

Monumentul Sublocotenentului Ecaterina Teodoroiu (sculptor D. Iliescu, 1972), este amplasat la 500 m 

nord-vest de satul Muncelu, comuna Străoane, pe partea dreaptă a drumului către Soveja. Are un soclu. 
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Pe partea frontală a soclului din piatră fățuită este montat un basorelief, care o reprezintă pe Ecaterina 

Teodoroiu.  Sub acesta se găsește o placă din marmură pe care se află inscriția „Pe aceste locuri a căzut 

eroic în luptele pentru apărarea Patriei, la 22 august 1917, sublocotenentul Ecaterina Teodoroiu". 

Statuia “Ecaterinei Teodoroiu” (sculptor Iulia Oniță, 1978), amplasată în Târgu Jiu, pe bulevardul ce-i 

poartă numele, vis-a-vis de Școala Generală “Ecaterina Teodoroiu”. 

Bustul Ecaterinei Teodoroiu, (sculptor Florin Musta, 1994), turnat în bronz, montat pe un soclu din 

marmură, este amplasat pe aleea personalităților istorice de pe platoul din fața Mausoleului de la 

Mărășești. 
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                       ELENA GHICA       

      Simon Andreea 

      Şcoala Gimnazială Nr. 1 Sărata 

      Prof. Ioana Solomon 

       

                   Elena Ghica, cea care avea să aleagă pseudonimul Dora D`Istria, în locul numelui real, s-a 

născut în Bucureşti pe 3 februarie 1828, fiind prima dintre copiii lui Mihalache Ghica, nepoata 

domnitorului Grigore al IV-lea Ghica. Mama ei a fost Catinca Ghica prima femeie româncă care a 

publicat o carte tradusă din limba franceză şi numită “Pentru educaţia copiilor”. Prinţesa Elena a crescut 

într-un mediu propice pentru  dezvoltarea intelectuală. A vorbit fluent nouă limbi străine La numai  cinci 

ani învaţa deja limbile  greaca, latina, franceza, italiana, engleza şi germana. La 11 ani a scris prima 

nuvelă, iar la 14 ani traducea ”Iliada” lui Homer în limba germană. Pictoriţă cu talent înnăscut, Elena şi-a 

expus primele tablouri la vârsta de 16 ani.   A fost nevoită să părăsească ţara la 14 ani, perioada 

adolescenţei şi-a dedicat-o studiilor la Viena, Veneţia şi Berlin. S-a întors în ţară, la Iaşi, împreună cu 

familia la vârsta de 21 de ani, într-o scurtă vizită.   L-a vrăjit cu frumuseţea ei pe ofiţerul rus Alexandr 

Kolţov Masalski, care a văzut-o la un bal. Elena Ghica s-a căsătorit în 1849, la Iaşi, şi a părăsit ţara cu 

soţul rus pentru a se stabili la Sankt Petersburg. Se spune că frumuseţea Elenei i-a uimit pe ruşi. Prinţesa 

româncă, care picta extraordinar, a câştigat în Rusia un premiu la concursul de peisaje organizat de 

muzeul Ermitaj.  

     ”Dora D`Istria urmă pe bărbatul său în Rusia unde a stat vreo 5-6  ani până când în timpul 

războiului din Crimea, opţiunile sale foarte liberale făcură pe miniştrii să-i spună neted că altă ţară, nu 

imperiul lui Nicolae I s-ar potrivit mai bine cu obiceiurile şi pornirile spiritului ei”, scrie Ionescu Gion în 

”Portrete istorice”, în capitolul alocate prinţesei Ghica.   Intervenţiile prinţesei în viaţa politică, 

comentariile liberale şi nonconformismul acesteia i-au atras duşmani. Se spune că la Sankt Petersburg, 

prinţesei românce i s-ar fi spus „politica, dacã se poate, sã nu vã mai intereseze”. A preferat să plece din 

ţara în care nu-şi putea exprima liber ideile.  Se spune că a ales Istria pentru că ar fi vrut să-şi sublinieze 

apartanenţa balcanică, familia sa având origini albaneze. S-a mai spus că ”Dora” ar veni de la cuvântul 

”dor” şi poate acesta a fost modul în care prinţesa, care a trăit departe de ţară, a vrut să-şi exprime 

sentimentele constante de dor faţă de patria sa şi de neamul românesc pe care l-a promovat pe meleaguri 

străine.  

       Dora D`Istria a avut o viaţă aventuroasă, fiind o femeie activă, curajoasă, atrasă de nou şi 

cunoaştere. În aprilie a plecat în Elveţia şi a escaladat  vârful Moench (4105m). A înfipt în vârf steagul 
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României, devenind astfel  prima alpinistă româncă şi una dintre primele femei alpiniste din lume. A 

vizitat Italia şi a urcat pe Vezuviu. Fire activă, pe lângă alpinism a practicat tirul şi călăria.   

 A militat, prin scris, pentru drepturile femeilor  Scrisul a fost domeniul care a consacrat-o pe 

prinţesa româncă în srăinătate. A abordat domenii vaste, scriind cărţi despre folclor, despre situaţia 

femeilor din Orient, istorie, artă. A scris articole şi studii despre literaturã, geografie, istorie, artă la 

publicaţii de renume din străinătate. S-a spus despre Dora d'Istria că a fost şi un jurnalist strălucit. A fost 

o luptătoare pentru drepturile femeilor.    Pentru că a militat pe alte meleaguri, activitatea de feminista a 

prinţesei este mai puţin cunoscută în România, deşi a fost prima femeie  din ţară  care a luptat pentru 

emanciparea femeii.Cea mai cunoscută lucrare a sa a apărută în 1869 şi s-a numit “Despre femei de o 

femeie”. Cartea prezintă statutul femeii, situaţia materială şi socială a femeilor şi militează pentru 

obţinerea drepturilor egale cu bărbaţii.   Feministă convinsă, Dora a susţinut că femeile sunt egale 

bărbaţilor, într-o epocă în care astfel de idei păreau extravagante. A pledat chiar pentru superioritatea 

femeilor în anumite domenii. Tot pentru drepturile femeilor a militat şi în “Les femmes en Orient”, carte 

apărută în 1859. A publicat, de-alungul carierei sale de scriitoare, în şase limbi: franceza, italiana, greaca, 

rusa, germana şi engleza. Scrise departe de ţară, lucrările sale nu au fost traduse în română.  

Se spune că deşi nu şi-a trăit viaţa în ţară şi nu a creat pe meleaguri româneşti , prinţesa nu  a 

gândit niciodată că nu ar aparţine  ţării natale. Cea mai mare parte a vieţii sale a trăit-o în Italia, la 

Florenţa.  Cea mai erudită prinţesă pe care a avut-o România a murit pe 17 noiembrie 1888, în  casã din 

Florenţa, numită Villa D`Istria.     
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ELENA VĂCĂRESCU 

       Prof. Ioana Solomon 

       Şcoala Gimnazială Nr. 1 Sărata 

 

 

             Elena Văcărescu (n. 21 septembrie 1864 București – d. 17 februarie 1947 Paris) a fost o scriitoare 

română stabilită în Franța, membră de onoare a Academiei Române, laureată în două rânduri cu premiul 

Academiei Franceze. A avut o bogată activitate politică și literară la Paris. A primit o educaţie aleasă, 

desăvârşită la Paris, unde avea să se intereseze de filosofie, artă poetică şi istorie. A fost profund legată de 

vatra Văcăreştilor (Dâmboviţa) şi de moştenirea literară şi civică a înaintaşilor săi, astfel că, adolescenţa 

şi prima tinereţe au stat sub semnul împlinirii intelectuale. În 1886 publică la Paris primul volum de 

versuri, Chants d’Aurore, care a primit cronici favorabile şi un premiu special din partea  Academiei 

Franceze. Doi ani mai târziu, revine la Bucureşti, unde a fost recomandată să facă parte ca domnişoară de 

onoare din suita reginei Elisabeta. Relaţia privilegiată dintre ea şi regină a făcut posibilă promovarea 

tinerei poete în rândul lumii literare şi artistice. 

                   În 1889 îi apare o culegere de cântece populare, Rapsodul Dâmboviţei, iniţial în limba 

germană, ulterior în limbile franceză, engleză sau italiană. Cele 140 de poeme care alcătuiau ciclul relevă 

o personalitate artistică rafinată, capabilă să surprindă universul ţăranului român în diferitele ipostaze ale 

vieţii cotidiene (momente marcante ale existenţei sale: naştere, cununie, moarte sau muncile câmpului). 

Relaţia cu principele moştenitor, Ferdinand, ca şi logodna lor, secretă, au avut parte de sprijinul 

necondiţionat al reginei. Intervenţia brutală a regelui Carol I în viaţa intimă a cuplului s-a soldat cu 

acordul ei de a părăsi România şi a alege calea exilului (o căsătorie între cei doi contravenea statutului 

Casei Regale). Iniţial, aceasta a optat pentru Italia, ulterior s-a stabilit la Paris. 

Viaţa literară şi artistică franceză i-a potenţat elanul creator. Salonul literar patronat de Elena Văcărescu 

este frecventat de personalităţi ale vieţii literare şi artistice precum Victor Hugo, Marcel Proust, Anatole 

France, Miguel de Unamuno, Aristide Briand, Sarah Bernhardt. Până la izbucnirea primei conflagraţii 

mondiale, urmaşa Văcăreştilor se afirmare deja o personalitate literară pregnantă. Romanele Amor vincit 

(1908) şi Vraja (1911) valorifică teme din mitologia românească. Paginile de memorialistică, Regi şi 

regine pe care i-am cunoscut sau Le Roman de ma vie, au a un impact la fel de puternic asupra publicului 

ca şi poeziile sale. În activitatea publicistică a contribuit esenţial atât la consolidarea poziţiei sale literare, 

cât şi la popularizarea unei imagini atent şlefuite despre România traducând în limba franceză din poeziile 

lui Eminescu, Blaga, Goga, Topârceanu, Minulescu, Vinea. 
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                În perioada Primului Război Mondial, Elena Văcărescu a militat pentru realizarea Marii Uniri 

de la 1918. Începând din anul 1919 este numită de către regele României ca secretar general al Asociației 

Române pe lângă Societatea Națiunilor pentru o perioadă de douăzeci de ani. Pentru meritele sale, 

guvernul francez îi decernează ordinul Cavaler al Legiunii de Onoare. Ca urmare, în anul 1925, Elena 

Văcărescu devine membru de onoare al Academiei Române, ea fiind prima femeie din România care a 

beneficiat de acest titlu. Prestigiul de care s-a bucurat printre personalităţile publice pariziene a făcut să 

fie integrată Delegaţiei româneşti participante la Conferinţa de Pace de la Paris (1919). Guvernul 

României a numit-o secretar general al Asociaţiei române de pe lângă Societatea Naţiunilor şi i-a mijlocit 

colaborarea cu Nicolae Titulescu la Geneva, în cadrul aceleiaşi organizaţii internaţionale. Din 1922 

devine membru permanent cu drepturi depline în prezidiul Comisiei de colaborare intelectuală, patronat 

de Societatea Naţiunilor. Alături de personalităţi marcante ale lumii intelectuale europene participă în 

1924 la înfiinţarea Institutului Internaţional de Colaborare Intelectuală. Elena Văcărescu a mai fost şi 

membră a delegaţiei româneşti participantă la Conferinţa de Pace de la Paris (1946), continuând să se 

implice activ în susţinerea cauzei naţionale. Primirea în rândurile Academiei Române (11 iun. 1925) a 

reprezentat recunoaşterea publică a meritelor sale artistice şi diplomatice (1925). Preşedintele Republicii 

Franceze îi acordă ordinul „Legiunea de Onoare” în 1927. În ciuda exilului său impus sau autoimpus, a 

continuat, potrivit aprecierilor lui Camil Petrescu, să rămână „o româncă din cel mai adevărat sânge 

românesc, care îşi afirmă cu orgoliu şi originea şi sufletul românesc”.     
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Crâmpeie de exegeză bacoviană 

Elevă: Huțuțui Dorothea Maria, clasa a XII-a A 

Colegiul Național „Ferdinand I” Bacău  

Profesor coordonator: Stoean Mihaela 

 

„Poete scump, pe frunte/ Porți frunzele de laur/ Căci singur, până astăzi/ Din plumb făcut-ai 

aur“  ( Epigramă, Alexandru Macedonski) 

Simplitatea operei lui G. Bacovia se concentrează în creația secolului al XX-lea, un secol 

dinamizat de diferite experiențe și tehnici artistice folosite în actul scriitoricesc, precum aplecarea spre un 

limbajepatant,metaforizat,cu tendințeînnoitoareșiinserțiifilosofice, prin "sensibilităţi expresioniste (cu 

deschidere spre metafizic)",19 afirmă criticul clujean Ion Simuţ. 

"Poet al poeților", cum îl numea Adrian Maniu, Bacovia a fost susținut și apreciat, la începuturile 

lui literare, în special de colegii de generație (Macedonski, Cezar Petrescu, Ion Vinea) și întâmpinat cu 

reticență de critică profesională. În contrast,în interpretările marelui critic George Călinescu, Bacovia nu 

reprezintă decât un poet minor al literaturii române,una dintre valorile secunde ale creației 

simboliste,având un univers poetic dependent de lirismul francez: "Poezia lui Bacovia a fost socotită, în 

chip curios, lipsită de orice artificiu poetic, ca o poezie simplă, fără meșteșug. Și tocmai artificiul te 

izbește și-i formează în definitiv valoarea. De altfel, luat în total, ea este o transplantare, până la pastișă, a 

simbolismului francez...".20 

Însă,criticul George Călinescu remarcă „artificiul” ridicat la rang de artă care conturează valoarea 

lirismului bacovian,ceea ce conferă originalitate și amprenta scriitorului însemnat,George 

Bacovia: „Poezia lui Bacovia a fost socotită în chip curios, că lipsa de orice artificiu poetic  și tocmai 

artificiul te izbește și-i formează definitiv valoarea”.21În acest sens, prin trăirea cu intensitate a stărilor 

sufletești, Bacovia aparține simbolismului, însă spaima, inadaptarea într-o lume complet străină și 

nesiguranța exprimă caracteristici ale omului modern comun. Ca poet, în momentul creației, Bacovia 

capătă o dublă identitate, una  fiind cea a obiectivizării prin care acesta este proiectat într-un personaj 

generic ce trăieste drama universală, iar cea de a doua chiar  a creatorului însuși.  

         De asemenea, Dumitru Micu, în cartea sa,” Modernismul românesc”, în capitolul dedicat lui 

Bacovia, „Solitarul avangardist”, afirmă că,poetul este singurul care,anticipând pe Kafka, Artaud, 

                                                           
19Simuț, Ion - Stilul suferinţei bacoviene: nihilomelancolia, în volumul George Bacovia, Opere, 
Bucureşti, Editura Fundației Culturale Române, 1994, pag. 6 
20Călinescu,George - Istoria literaturii române de la origini până în prezent, Editura Minerva, 1985, pag. 
627 
21Călinescu, George - Istoria literaturii române de la origini până în prezent, Editura Minerva, 1985, pag. 
627 
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Beckett, Camus,face „antiliteratura”, „camuflată până la Stanțe burgheze, deghizată sub literaturizări 

convenționale, nedisimulată începând cu acest volum".22 Criticul consideră că „Bacovia adoptă un stil nu 

anticalofil ci, mai mult, o parodiere subtilă a stilului calofil”, de aceea se poate verifica lexicul sărac 

utilizat,termenii lipsiți de înțelesurile greoaie,duplicitare,imaginar poetic și idei lipsite de esențe 

filosofice,denotând claritate și precizie. 

        Ion Pop, în „Jocul poeziei” conturează irelevanța analizării procedeelor poetice la Bacovia. Criticul 

clujean, bun cunoscător al avangardei și simbolismului, încearcă o conciliere simultană a analizei figurilor 

și a emoției difuze – esență a bacovianismului. Mecanismele imaginii bacoviene par, "în afară atmosferei 

specifice", artificiale. "Polireferențialitatea" poeziei moderne este, astfel, de regăsit și la poetul 

"Plumbului". Bacovia, prin discursul lui simplu dar de o mare profunzime, se impune în peisajul literar 

românesc (în ciuda unor critici negative) prin inovații radicale care au schimbat traseul poeziei dinspre 

tradiționalism spre modernitate. 

  În ciuda faptului că George Bacovia reușește să scrie opere de dimensiuni mici, s-au scris lucrări 

ample, studii, recenzii, monografii dedicate exclusiv poetului, deoarece Bacovia reprezintă o "coloană a 

infinitului"23în poezia românească, fiind unul dintre primii poeţi cu adevărat moderni ai literaturii române. 

Lirica lui înseamnă un remarcabil progres în direcţia culturii formei, a expresiei sugestive, cât și  în 

sondarea psihologiei artistului. 

Schimbarea convenţiei simboliste o vede că o "destrămare ce merge (involuntar) în sensul 

modernităţii poetice postsimboliste".Iar cauza acestei destrămări ar fi "mistuirea forţei creatoare a 

poetului", semnalată chiar de George Bacovia în poezia  „Note de toamnă”: „Jalea de-a nu mai putea face 

un vers/ Sunt cel mai trist din acest oraş”.Astfel,universul bacovian s-a  concentrat tot în jurul nucleului 

conturat de expunerea sentimentelor în raport cu realitatea fiecăruia dintre indivizi. În „Note de toamnă” 

poetul se confesează: „Sunt cel mai trist din acest oraș”. Sursa tristeții nu este numai toamna care se 

instalează perfid în oraș și în sufletul lui, ci și jalea de a nu mai putea face un vers, care divulgă 

chinuitorul proces de alcătuire a poemelor,de aceea ultimele texte bacoviene par dislocate, cuvintele se 

aşază haotic, într-o ordine aleatorie, sintaxa nu se mai supune niciunei reguli, subliniindu-se originalitatea 

poetului și atitudinea de impunere față de primii poeți moderniști ai literaturii române. 

       Creator al unei noi chei muzicale, Bacovia descrie expresia  unei deprimări  generale, a unui cântec 

etern. Muzica și instrumentele sale slujesc și ca moduri de figurație stilistică, furnizând temele de 

comparație sau personificări. Astfel, cântul întunecat al toamnei este când un „marș funebru/ prin noapte 

ce suspină”, când „vals îndoliat monoton” („Vals de toamnă”). 

                   „El este modern fiindcă șochează: ochiul, urechea, imaginația, arta“ 

                                                           
22 Micu, Dumitru - Modernismul românesc, vol. I, București, Editura Minerva, 1984, pag. 232;  
23Șene, Flori Simona – George Bacovia –Universul stilistic, Sibiu 2010, pag. 6 
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                                                                                                         (Nicolae Manolescu). 
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Familia Ghika-Comăneşti ,  

 

                                        Parascanu Loredana, Colegiul Tehnic ,,D. Ghika Comăneşti  

                             Prof. Prisacariu Elena Mihaela  

 

           Istoria oraşului Comăneşti, este strans legată, începând cu secolul al XIX-lea de istoria familiei 

Ghika. Domeniul deţinut de această familie se constituie la începutul secolului XIX,  1800 – 1804, prin 

primirea şi achiziţionarea unei suprafeţe de teren „întinzându-se pe ambele părţi ale râului Trotuş de la 

frontiera cu Transilvania (vama veche de la Ghimeş-Palanca)până la Tg.Ocna.”24 Această performanţă 

este opera primilor reprezentanţi ai casei Ghika-Comăneşti. La început „familia se numea simplu Ghica, 

însă începând cu Aga Nicolae Ghica (1797-1853), s-a adăugat determinantul Comăneşteanu, iar către 

finele secolului al XIX-lea, aceasta devenind Comăneşti.”25 Dintre membrii acestei familii îl amintim pe 

Dimitrie N. Ghica-Comăneşti (1840-1932), om de ştiinţă, explorator al Africii, doctor în drept al 

Universităţii din Berlin.26 Este fiul Ecaterinei Plagino şi al boierului Nicolae Ghika, născut la Iaşi, familia 

sa fiind de origine albaneză, dar stabilită în Moldova încă din secolul al XVII-lea, după cum se vede din 

arborele genealogic al familiei Ghika.  Împreună cu fiul său, Nicolae (1875-1921) a efectuat în anii 1895–

1896 o călătorie în Africa de unde a adus numeroase trofee de zoologie, pe care le-a donat Muzeului de 

istorie naturală „Gr. Antipa” din Bucureşti. A adus şi „trofee din lumea botanicii, care au rămas în ştiinţă, 

purtându-i chiar numele şi semnificaţia patriotismului său, astfel: „Sporobolus Ghikeea, Crotobaria 

Comanestiana, Justitia romaniae”27 În timpul aceleiaşi expediţii, „a urcat în chip de alpinist, muntele 

înalt de 1371 m căruia i-a dat numele primului rege al României.”28 În Cornul Oriental al Africii, unde a 

cercetat relieful, hidrografia, flora, fauna și a făcut interesante observații asupra așezărilor și locuitorilor 

acestora. Datele, inedite aproape în totalitate, au fost foarte apreciate în lumea științifică. Rezultatele 

comunicate sau publicate au fost preluate de savanți ca I. M. Hilderbrandt și prof. dr. Phillip 

Paulitschke29. Val. Tebeica subliniază că mijloacele materiale de care dispunea Dimitrie Ghika (moșia de 

                                                           
24 Costache  S. Ciocan, Din istoria generală a oraşului Comăneşti pe Trotuş şi a împrejurimilor sale, Bacău, Editura Plumb, 
2001, p. 302 
25

 N. Grigoraş, I. Caproşu,  Biserici şi mănăstiri vechi din Moldova, Editura Meridiane, Bucureşti, 1971, p. 6. 

26
 Borda, Valentin, Călători şi exploratori români, Editura Sport-Turism, Bucureşti, 1985, p. 180. 

27 Ibidem. 
28 Ibidem, p. 191. 
29 Gleb Drăgan, Dimitrie Ghika, în Columna, nr. 4/2014, p.17-20. 
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la Comănești) i-au permis să organizeze prima expediție românească în Africa, în cursul căreia și-a arătat, 

în repetate rânduri, talentul de vânător, dar ceea ce formează interesul călătoriei nu sunt trofeele de 

vânătoare, ci observațiile referitoare la fauna și flora africană, materialul etnografic cules și mai cu seamă 

informațiile referitoare la regiunile necercetate până atunci. Importanța datelor și măsurătorilor a fost 

recunoscută, „după cum am arătat deja, pe plan internațional prin folosirea și elogierea lor de către 

oameni de știință reputați, ca savantul Paulitschke”30. 

               O scurtă prezentare a expediţiei a fost realizată de diverşi cercetători, pornind de la însemnările 

exploratorilor români, reunite în lucrarea O espediție română în Africa, apărută în 1897. Aflăm astfel că : 

tatăl și fiul (Dimitrie și Nicolae Ghica‑Comănești) au citit memorialul contelui Ernest Hoys despre țara 

somalilor și cum erau pasionați de explorări în folosul științei românești, de cunoaștere a unor teritorii 

străine cu fauna lor exotică au organizat în 1895 – 1896 o expediție pe teritoriul de astăzi al Somaliei, 

Djibouti și sud‑estul Etiopiei. Pentru pregătirea echipamentelor, armelor, a îmbrăcămintei, hranei, 

medicamentelor pentru expediție, tatăl și fiul s‑au deplasat în Anglia. De acolo, toate materialele au fost 

transferate la Trieste, pentru îmbarcarea la 3 octombrie 1895, pe nava „Imperatrix” al companiei austriece 

„Lloyd”, cu destinația India. Prin Canalul de Suez și Marea Roșie au ajuns în portul yemenit Aden, situat 

la aproximativ 170 km de Strâmtoarea Bab-el-Mandeb, pentru a ajunge la Berbera din nordul Somaliei în 

data de 19 octombrie 1895. ... Astfel au ajuns la o colină înaltă de peste 500 m (5o N cu 43oE), pe care au 

numit‑o Lahovary – nume reținut și de Institutul Cartografic din Gotha – Germania.  

              După șase luni de la revenirea în țară, din expediție, Dimitrie și Nicolae Ghica‑Comănești au 

donat Muzeului Național de Istorie Naturală „Grigore Antipa” un număr de 10 trofee cinegetice și o 

colecție de reptile, două piei de hienă, o piele de zebră, două mamifere mici și o piele de bursuc 

nord‑american (Taxidea taxus). În anul 2005 cercetători din cadrul muzeului  presupuneau că există, cel 

puțin două trofee africane, capul de rinocer care este expus în sala marilor mamifere de la parterul 

muzeului, pe perete (singurul cap de rinocer din colecțiile muzeului) și un cap de girafă, care ar fi fost 

donate de familia Ghika, muzeului, respectiv lui Grigore Antipa.”31 Dimitrie Ghika a avut doi copii Maria 

D. Ghika şi Nicolae D. Ghika. Nicolae s-a căsătorit în 1903 cu Ioana (Yvonne) Băleanu.   Nicolae l-a 

însoţit pe tatăl său Dimitrie în expediţia ştiinţifică din Somalia în 1895, continuând-o de unul singur în 

Maroc, Sahara, în Statele Unite, Canada şi Alaska, toate urmate de rezultate ştiinţifice remarcabile. 

Referitor la expediţia din Somalia, el scrie o carte „Cinq mois au pays des Somalis”, care apare în 1897, 

la Geneva. În cartea sa sunt prezente hărţile teritoriilor străbătute precum şi 27 dintre fotografiile făcute 

                                                           
30 Ibidem. 
31 Dumitru Murariu,  Dimitrie Ghika-Comăneşti, în Columna, nr. 2 din 2012, p. 38 
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de acesta. Pe hartă sunt însemnate punctele de campare, date despre relief şi alte date topometrice sau 

climatice asupra teritoriului parcurs32. 

            Activitate membrilor familiei Ghika constituie un punct de plecare în dezvoltarea unor domenii 

care determină evoluţia ştiinţelor sau a educaţiei. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

                                                           
32 Ibidem, p.33. 
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        Numele şi prenumele profesorului:  

Olteanu Marcela 

          Şcoala de provenienţă: 

       Colegiul Naţional ,,Ferdinand I”  

FILEUL CÂŞTIGĂTOR AL UNEI MARI VOLEIBALISTE: DANIELA MINCĂ 

 

     

Dacă o întrebi astăzi, la cei 46 de ani ai săi, împliniţi pe 14 iulie, a.c., când s-a întâlnit prima dată 

cu mingea de volei, va avea un moment de ezitare. Degeaba i-o tot ascundeau părinţii, ambii-foşti sportivi 

de performanţă, în Suceava natală (tatăl-fotbalist, mama-baschetbalistă) şi surorile mai mari-devenite 

voleibaliste cunoscute în echipele de primă divizie la care au activat. Fetiţa de nici 5 ani o găsea mereu şi 

atunci să fi văzut ce partide de volei, fotbal şi baschet se încingeau în casa familiei Gâlcă, ajunsă cea mai 

cunoscută arenă sportivă din cartier! Şi tot aşa, până la vârsta anilor de şcoală, când părinţii, văzând şi 

înţelegând marea dragoste pentru sport care o cuprinsese pe mezină, n-au avut ce face şi, cu ea de mână, 

au intrat pe poarta Clubului Sportiv Şcolar din oraş, fără să fie convinşi că parcurseseră, deja, primii paşi 

pe traseul performanţei sportive al celei care avea să devină, peste ani, una dintre cele mai talentate şi 

cunoscute  voleibaliste române de după 1989, DANIELA MINCĂ.  

    Până la vârsta de 17 ani, marea spreranţă a voleiului sucevean-pe atunci, unul recunoscut pe plan 

naţional, ca fiind unul cu o pepinieră riguroasă şi prolifică- a activat în echipele locale de junioare şi 

senioare, atrăgând atenţia tuturor specialiştilor din ţară dar şi din străinătate. Avea doar 10 ani, când a 

participat la primul turneu de minivolei organizat de Federaţia Română de Volei, cu dispensă specială, 

deoarece era mereu  cea mai mică jucătoare, ca vârstă, la toate competiţiile la care era prezentă. Au urmat, 

ca o încununare a speranţelor cu care era învestită, mai multe distincţii: cea mai bună jucătoare, cea mai 

de perspectivă voleibalistă, cea mai completă jucătoare, etc. La 14 ani, a venit şi prima convocare la lotul 
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naţional de junioare, cu ocazia Campionatului European din Germania Democrată. Astfel că transferul 

său, în 1988, la cea una dintre cele mai titrate echipe a momentului, Rapid Bucureşti, nu a fost unul 

întâmplător. Cu formaţia vişinie, coordonatoarea Daniela Gâlcă, mai târziu Mincă avea să câştige  nu 

mai puţin de 5 titluri naţionale şi să adune mai multe prezenţe în sextetul de bază a reprezentativei 

României. În 1996, obiectivele de performanţă ale clubului feroviar s-au schimbat, aşa că majoritatea 

voleibalistelor de valoare din campionatul intern s-a reorientat către formaţia care, la acea dată, promitea 

să devină una de top: RATB Bucureşti. Timp de doi, cât a dominat întrecerea internă, formaţia 

bucureşteană, cu Daniela Mincă nelipsită din sextetul de bază, a câştigat 1 titlu naţional şi o Cupă a 

României, în dauna formaţiei Unic Piatra Neamţ. De remarcat că, în semifinalele Cupei României, 

RATB-istele reuşiseră să elimine, cu 3-0, în manşa retur, după 1-3 în tur, echipa Universitatea Amici 

Bacău. Tot atunci, formaţia bucureşteană, participantă în Cupa Campionilor Europeni,  a obţinut şi o 

frumoasă calificare în turneul final desfăşurat la Moscova. În 1998, în viaţa sportivei, a intervenit o pauză 

competiţională de doi ani, perioadă în care a devenit mamică. Dragostea pentru volei a chemat-o, însă, din 

nou, în teren, astfel încât, în ianuarie 2000, o regăsim în lotul echipei Dinamo Bucureşti. Clasată pe locul 

11 la finalul turului, dar cu Daniela Mincă în formaţia de bază, dinamovistele aveau să realizeze un retur 

de excepţie, terminând campionatul pe locul al treilea! 

    În 2002, voleibalista se retransferă la RATB, echipă care va fuziona cu Rapid, în 2003. Până în 2006, 

vitrina cu medalii şi trofee ale Danielei şi-a mai adăugat alte 2 titluri de campioană naţională. Din 2006 şi 

până la finele campionatului 2016-2017, Daniela Mincă a activat numai la Dinamo Bucureşti, obţinând 4 

titluri de vicecampioană a României. 

   Prestigioasa sa carieră competiţională nu putea să-şi întregească, însă, profilul, dacă nu ar fi fost dublată 

şi de o prezenţă constantă în loturile naţionale, unde calităţile şi seriozitatea în pregătire au menţinut-o 

vreme de două decenii, 1989-2008. Debutul a fost consemnat în 1989, la Campionatul European din 

Germania, când Naţionala României a ocupat locul al 4-lea, performanţă greu de realizat şi închipuit în 

zilele de acum. Mai mult, în 1993, la Buffalo, în SUA, reprezentativa României cu Daniela Mincă în 

sextetul de bază a reuşit, având-o pe Daniela Mincă, căpitan de echipă şi piesă importantă în angrenajul 

echipei, să urce pe prima treaptă a podiumului  de premiere devenind campioane mondiale universitare, 

depăşindu-şi succesul din 1991, când, la Shefield, în Anglia, obţinuse titlul de vicecampioană mondială. 

De remarcat că aceste performanţe înregistrate de voleiul feminin românesc, la nivel de echipă naţională, 

nu au fost urmate de altele similare, în anii care au urmat, în ciuda calificării Naţionalei la Turneul Final 

al Campionatului European din 2004, palmaresul voleiului nostru feminin continuând să suspine şi astăzi 

după acel argint obţinut la Mondialul din 1956 şi bronzul cucerit la Europenele din 1963. 
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Retrasă din activitatea sportivă activă în acest an, la 46 de ani, Daniela Mincă, Maestră a Sportului 

din 1993, nu poate sta nici astăzi departe de freamătul tribunei care i-a fost mereu alături. Absolventă, în 

2005, a Facultăţii de Ştiinţele Mişcării, Sportului şi Sănătăţii din Bacău şi absolventă a cursurilor 

postuniversitare de Masterat din 2008, fosta sportivă de înaltă performanţă continuă să fie un model 

pentru echipele de junioare ale clubului Dinamo, pe care le antrenează cu aceeaşi dăruire şi pasiune care 

au  animat-o şi ca jucătoare. Prin exemplul său, dar şi prin al altora, care au respectat şi s-au dedicat total 

performanţei sportive, voleiul feminin românesc încearcă să reînnoade visurile de altădată şi să ne facă să 

înţelegem că există şi fileuri... câştigătoare!  
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GEORGE  EMIL PALADE, ribozomii  și sinteza proteinelor, esența vieții 

 

Prof. BERZA MIRELA 

COLEGIUL NAȚIONAL FERDINAND I BACĂU 

 

  Patru personalități de origine română figurează în palmaresul celor înnobilați cu premiul Nobel,  

până  în present.  Este vorba de românii Ioan Moraru, Gheorghe Emil Palade, Elie Wiesel și Herta 

Muller.  Alții au fost pe punctul de a fi premiați cu această distincție, însă au ratat-o "la mustață”.  

Printre aceștia se numară Constantin Paulescu, Lucian Blaga și Ștefan Procopiu.  

   Stockholm, 10 decembrie 1974. Echipa formată din George Emil Palade, Christian de Duve şi 

Albert Claude a primit din partea Regelui Carl Gustaf al XVI-lea al Suediei Premiul Nobel pentru 

Fiziologie sau Medicină acordat  „pentru descoperirile lor privind organizarea structurală şi 

funcţională a celulei". Meritele lui Palade sunt unanim apreciate de comunitatea științifică 

internațională, fiind supranumit „cartograful celulei”. 

 

    George Emil Palade s-a născut în noiembrie 1912 la Iaşi, unde a urmat şi primii ani de şcoală. A 

dobândit dragostea de carte şi educaţie de la părinţii săi, Emil Palade, profesor de folosofie, şi Constanţa 

Cantemir-Palade, profesoară de liceu. A hotărât să urmeze liceul la "Alexandru Haşdeu" din Buzău, iar 

după absolvire, deşi tatăl său spera să-i calce pe urme în domeniul filosofiei, George Palade a fost mai 

atras de ştiinţele exacte şi, în 1930, s-a înscris la Universitatea de Medicină din Bucureşti. Încă din timpul 

anilor universitari a început să lucreze în laboratorul de anatomie alături de Francisc Rainer, profesor de 

anatomie, şi André Boivin, profesor de biochimie. În 1940, Palade îşi susţine, la Universitatea de 

Medicină şi Farmacie din Bucureşti, teza de doctorat cu titlul "Tubul urinifer al delfinului. Studiu de 

morfologie şi fiziologie comparativă", temă cel puţin neobişnuită prin care cercetătorul încerca să 

studieze adaptarea funcţională a unui mamifer la viaţa acvatică.  

   S-a remarcat deja în timpul facultății prin pasiunea sa pentru cercetare, fiind numit asistent încă din 
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funcţional al componentelor subcelulare nou-descoperite, iar în 1973 Palade a părăsit Universitatea 

Rockefeller pentru Şcoala Medicală a Universităţii Yale, unde credea cu tărie că va reuşi să realizeze o 

colaborare fructuoasă între patologie, medicina clinică şi noul domeniu al biologiei celulare. În 1990,  

s-a mutat la Universitatea din San Diego, unde a rămas până la sfârşitul vieţii. 

 

Codul genetic este asemeni unui "dicționar" reprezentând un sistem de corespondență între o secvență de 

nucleotide și o secvență de aminoacizi. 

 

Ribozomii: locul în care are loc sinteza proteică. Fără contribuția ribozomilor, mesajul genetic nu ar puea 

fi “citit” și deci proteinele nu ar putea fi sintetizate. Subunitîțile acestei structuri sunt alcătuite dintr-un tip 

de ARN foarte abundent (ARN ribozomal) prin intermediul căruia sunt sintetizate  până la 82 de proteine 

specifice, asamblate într-o secvență unică. Organitele conțin o serie de tunele și platforme, sediul sintezei  

proteice. Proteinele care sunt produse pentru a fi exportate către exteriorul celulei sunt sintetizate de catre 

ribozomii atașati reticulului endoplasmatic rugos, în timp ce proteinele care vor fi folosite de către celulă 

sunt fabricate la nivelul citoplasmei, de către organitele libere. Câteva dintre organitele libere se pot atașa 

la o singură molecula de ARN mesager, dând naștere unui poliribozom sau polizom. 
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Sinteza proteinelor 

 

 

RECUNOAŞTERE. Printre cele mai importante premii primite de-a lungul vieţii se numără Premiul 

Nobel pentru Fiziologie sau Medicină(1974), Premiul Lasker (1966), Gairdner Special Award (1967) şi 

Premiul Hurwitz (1970). Începând cu 1961 a fost membru al Academiei Naţionale de Ştiinţe din Statele 

Unite, a fost ales membru de onoare al Academiei Române, iar în 1986, preşedintele american de la acea 

vreme, Ronald Reagan, i-a oferit Medalia Naţională pentru Merite deosebite în domeniul ştiinţei. 
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De-a lungul timpului, laureaţi ai Premiului Nobel şi-au exprimat, în discursul de mulţumire, consideraţia 

faţă de savantul român. Unul dintre cei 3 câştigători ai Premiului Nobel pentru Medicină, profesorul 

Randy Wayne Schekman, recunoaşte că fără cercetările românului, descoperirile sale nu ar fi fost 

posibile. 

„În primul rând, vreau să îi ofer toată consideraţia mea lui George Palade, cel care a fost, într-adevăr, 

pionierul biologiei celulare. El a dezvoltat tehnicile de microscopie electronică şi a văzut, pentru prima 

oară, membranele din interiorul celulelor umane”, a spus Randy Wayne Schekman. 

În 2008, la moartea savantului român, profesorul Shekman a fost cel care i-a scris necrologul în cea mai 

prestigioasă revistă ştiinţifică din lume, publicaţia „Science”. 

Cazul cercetătorului american nu este singular. În 1999, un alt laureat al Premiului Nobel pentru Medicină 

şi Fiziologie, germanul Gunter Blobel, a recunoscut că îi datorează recunoaşterea ştiinţifică lui George 

Emil Palade. 

De ce este George Emil Palade un MODEL EDUCAȚIONAL ? 

„Era un om de înaltă ţinută intelectuală şi ca atare cu o educaţie foarte solidă. El singur a destăinuit că 

personalitatea lui şi succesul lui în viaţă s-au datorat faptului că-n mediul familial, încă de mic copil, a 

fost crescut într-un respect deplin faţă de muncă, faţă de şcoală, faţă de învăţat”, își amintește Radu 

Şerban Palade. 

„El a deschis o lume nouă. Adică el a reuşit, printr-o metodologie foarte complexă, printr-o 

înţelepciune extraordinară, printr-o viziune splendidă şi prin apariţia microscopului electronic să 

descrie componentele celulare. Deci a deschis această nouă ştiinţă, biologia celulară”, spune Maya 

Simionescu, directorul Institutului de Biologie şi Patologie Celulară. 

Plecat din ţară cu acte în regulă, în 1946, George Emil Palade n-a renunţat niciodată la cetăţenia română. 

A fost întotdeauna pasionat de istoria României, dar şi un cititor fidel al autorilor români. 

„Cunoştea foarte bine istoria naţională, toate monumentele, toate localităţile, toate reliefurile 

importante, toate bisericile. Era foarte ataşat de literatura românească. Prin anii '50, ne-a scris dacă 

putem să-i trimitem Eminescu, Caragiale, Arghezi, Blaga”, povestește Radu Şerban Palade. 
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George Emil Palade a fost educat în spiritul şcolii româneşti dintre cele două războaie mondiale. Era o 

persoană cu un orizont cultural larg, nu doar un simplu savant crescut într-un turn de fildeş, aşa cum 

mărturiseşte nepotul acestuia. 

„Era pasionat de muzică, în special de muzica simfonică şi de operă, avea o colecţie de CD-uri 

impresionantă şi aproape în fiecare seară, când se-ntorcea acasă, asculta muzică simfonică. Îi plăcea 

foarte mult şi admira sculptura şi arhitectura greacă clasică, antică, dar era foarte interesat şi de 

impresioniştii francezi”, spune Radu Şerban Palade. 

„Cunoştea foarte mult arta, arta veche, arta contemporană, arta veche românească, istoria romană, îi 

plăcea foarte mult muzica, muzica clasică. Şi nu numai clasică. Recunosc, cântam împreună Maria 

Tănase pentru că şi mie-mi plăcea la fel de mult”, își amintește Maya Simionescu. 

George Emil Palade era perfecţionist, echilibrat, şarmant dar mai ales modest. Aşa îl caracterizează cei 

care l-au cunoscut: familia, colegii şi prietenii. 

Un învingător. Un geniu ale cărui performanţe în domeniul biologiei celulare i-au adus României cea mai 

mare recunoaştere în domeniul medicinei şi fiziologiei. 

Tudor I. Oprea : Cum se împacă munca în echipă cu problema relaţiilor interumane? Din experienţa 

mea, cel mai adesea contează chimia interpersonală, atunci când se formează o echipă. 

George Emil Palade : Oamenii apreciază rezultatele concrete şi pe cei care sunt cu picioarele pe pământ. 

Dacă sunt cu adevărat interesaţi, vor reacţiona cu entuziasm la noile teorii cu caracter general care 

încearcă să explice fenomenele în cauză. În schimb, nu vor avea reacţii favorabile la ceea ce ei consideră 

chestiuni de interes periferic. 

Tudor I. Oprea: Domnule profesor, dacă ar fi să priviţi înapoi la cele şase decenii de activitate 

ştiinţifică, ce sfaturi aţi avea pentru tinerii cercetători? 

George E. Palade: Le-aş spune să aleagă teme de cercetare cu semnificaţie deosebită. Probleme care să 

deschidă noi perspective şi noi căi de abordare ale fenomenelor analizate. Să gândească întotdeauna pe 

termen lung şi să nu meargă pe căi înfundate. 

Morfologia, microscopia la cea mai înaltă rezoluţie, studiile structurale bazate pe difracţia cu raze X sunt 

combinate cu informaţii pertinente din biochimie pentru a ne oferi o perspectivă a modului în care aceste 

descoperiri sunt relevante pentru problemele de interes actual în biologie. 
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 Descoperirea ribozomilor a lăsat și în prezent nenumărate drumuri deschise pentru ingineria genetică și 

pentru industria farmaceutică, mizându-se pe punerea la punct a unor tratamente anti-cancer.  

In 2009, americanii Venkatraman Ramakrishnan şi Thomas Steitz, precum și cercetătoarea israeliană Ada 

Yonath au primit, de asemenea, Premiul Nobel pentru chimie, datorită studiilor despre ribozomi, realizate 

pe modele 3D, care vor avea un impact major, în producerea antibioticelor. 

George Emil Palade este un model de  învingător ! 
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 George Enescu    Ichim Paraschiva Miriam 

- luceafărul muzicii românești -   Colegiul Național „Ferdinand I” Bacău 

       Prof. coordonator Gavriliță Laura 

         

 

 George Enescu, considerat cel mai important muzician român, s-a născut la 19 august 1881, în 

satul Liveni, din Ținutul Dorohoiului, județul Botoșani, fiind cel de-al optulea copil al familiei Enescu. 

Încă de la vârsta de 4 ani, Jurjac și-a găsit refugiul în muzică, căci el considera toate jocurile 

nefolositoare, fugea de „zgomot și de vulgaritate”, simțind „un fel de spaimă înnăscută în fața vieții” - așa 

cum ne spune marele muzician în „Amintirile lui George Enescu”, scrise de Bernard Gavoty. Jurjac era 

un copil foarte îndrăzneț și foarte sigur pe el, având „repertoriul” său pe care îl cânta pe dinafară, 

necunoscând notele. La frageda vârstă de 5 ani a susținut primul său concert și a compus o lucrare pentru 

pian și vioară intitulată „Țara românească”.  

Înzestrat cu inteligență și talent, a parcurs drumul spre desăvârșire în domeniul muzicii sub 

îndrumarea părinților, a lăutarului Nicolae Chioru, iar mai apoi a unor vestiți profesori, cum ar fi Eduard 

Caudella - primul dintre aceștia, căruia i-a dedicat mai târziu lucrarea „Impresii din copilărie”. A absolvit 

Conservatorul din Viena la numai 13 ani, iar după a continuat la Conservatorul din Paris, terminându-și și 

acolo studiile în mod strălucit. 

„În lumea muzicii eu sunt cinci într-unul: compozitor, dirijor, violonist, pianist și profesor” - sunt 

cuvintele geniului ale cărui lucrări reprezintă un adevărat tezaur al artei românești. Admirat de regina 

Carmen Sylva a României, a pus pe muzică câteva dintre poemele sale, fiind deseori invitat să execute 

piese pentru vioară la Castelul Peleș din Sinaia. Deși a întreprins turnee în multe țări europene, George 

Enescu nu și-a uitat nicio clipă țara, căci influențele muzicii românești se resimt pretutindeni în creația sa. 

Aceasta cuprinde trei simfonii, suite - „Săteasca” - , piese intrumentale - „Poema română, 

„Rapsodia Română” - , lieduri, poemul simfonic „Vox maris”, opera „Oedip”, considerată o monumentală 

creație dramatică și muzicală, ce a fost dedicată Mariei Tescanu Rosetti- viitoarea sa soție. Implicându-se 

cu trup și suflet în munca sa, Enescu lucra 16 ore în fiecare zi. 

„Poema Română” este aidoma unei oglinzi ce reflectă iubirea lui George Enescu pentru poporul 

său, căci auzind-o te contopești cu muzica, plutind într-un univers al emoțiilor, al sentimentelor, unde 

ochii sunt doar ai inimii. Ea învie în sufletul celui ce o ascultă spiritul muzicianului, iar susurul apelor, 

zumzetul horei, sunetul clopotului, trilul priveghetorilor, freamătul codrului, feeria holdelor sunt 
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pretutindeni, toate izvorând din străfundurile creației, învăluind inimile tremurânde cu armonia dorului de 

vatra părintească, de anii copilăriei. 

Dintre elevii săi, Yehudi Menuhim îl amintește asemenea părintelui său spiritual, un om cu 

rădăcini ale sufletului izvorâte din propria-i patrie. Geniul său a influențat muzicieni români ca Mihail 

Jora, Sabin Drăgoi și Ionel Perlea.  

Despre marele artist, viața sa, opera sa au fost scrise mii de articole, amintiri, cronici, volume, i s-

au ridicat statui, i s-au închinat filme, cărți, fotografii, fiecare în parte exprimând ceva unic, nou, inedit. 

Domeniile în care s-a remercat Enescu sunt diverse, ceea ce demonstrează genialitatea acestuia. El a fost 

compozitor, violonist, pedagog, pianist, dirijor, dar și desenator, scriitor și filatelist – ipostaze inedite ale 

muzicianului.   

Născându-se pentru muzică, a trăit prin ea și s-a stins împreună cu acesta, arta rămânându-i un 

refugiu etern al sufletului ce s-a pogorât asupra omenirii spre a o mântui. Parisul i-a fost adăpost al 

exilului, căci comunismul se instaurase în țară, iar, mai apoi, mormânt al trupului, căci sufletul său e încă 

viu prin operele sale, e pretutindeni în inimile românilor pe care i-a iubit așa cum a iubit și muzica: 

„[...]nu au existat niciodată hotare între mine și arta mea. Cred că gândirea, pulsația, viața mi-au fost 

întotdeauna împletite cu muzica.” 

În opinia mea, George Enescu este un exponent al artei poporului român, un model educațional ce 

trebuie urmat, căci el ne învață cum să vedem cu inima și să prețuim cu sufletul, răzbind prin esențele 

frumosului și păstrând în fiece dintre noi adevăratele valori ale acestei lumi. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



68 

 

GEORGE VÂLSAN - geograful poet 

Prof. Mirela Mușat 

Colegiul Național ”Ferdinand I”, Bacău 

 

George Vâlsan, originar din județul Constanța, localitatea Eforie Sud, se remarcă prin faptul că, 

fiind un geograf cu suflet de poet, și-a redactat numeroasele lucrări într-un stil atractiv, chiar încântător. 

Astfel, după terminarea Facultății de Litere și Filosofie a Universității bucureștene unde își ia licența în 

filosofie magna cum laude, obține și Premiul Hillel pentru pedagogie și i se încredințează suplinirea 

Catedrei de geografie la Seminarul Pedagogic Universitar. La îndemnul lui Titu Maiorescu și al lui 

Simion Mehedinți face studii de specializare de geografie fizică și etnografie la Universitatea din Berlin și 

la Paris, unde, la Sorbona, frecventează cursurile și seminariile lui Emmanuel de Martonne. 

Această personalitate se remarcă prin faptul că a conceput geografia ca o știință a marilor 

ansambluri teritoriale, privite în întregul lor, prin integrarea elementelor componente în unitatea din care 

fac parte. În 1961 devine primul doctor în geografie din România, cu mențiunea magna cum laude, teza 

sa de doctorat numindu-se Câmpia Română, lucrare fundamentală a literaturii geografice românești, 

fiind primul studiu al unei mari unități geografice. Prin această lucrare el a pus, în același timp cu 

Constantin Brătescu, bazele geomorfologiei moderne în România. 

Susține o intensă activitate științifică, materializată în studii tipărite în periodice românești și 

străine precum și într-o seamă de volume, unele în colaborare cu Simion Mehedinți și George 

Giuglea,numeroase lucrări de popularizare și manuale.  

În literatură se remarcă cu numeroase lucrări, multe dintre acestea fiind un real succes, Astfel, 

Debutează la Ziarul călătoriilor în 1900 și e prezent cu poezii, nivele și articole literare la Sămănătorul, 

Convorbiri literare, convorbiri critice, Arhivele Olteniei, Cultura, Dreptatea, Universul Luceafătul. 

Tipic sămănotoristă, poezia lui Vâlsan a obținut totuși o mențiune favorabilă din partea lui E. 

Lovinescu, dispus a recunoaște că, „în banalitatea uniformă a epocii pare să conțină câteodată o frăgezime 

delicată de notație, un psihologism interesant, o poliritmie savuroasă… și o familiaritate nu lipsită de 

farmec”. 

George Vâlsan a semnat o culegere de proză scurtă, Povestea unei tinereți, una de poezii, 

Grădina părăsită, piesa într-un act în versuri: Când un om și-a dat cuvântul și o bibliografie a lui V. 

Alecsandri. Veritabile scrieri literare se citesc câteva cărți pe teme geografice Cetatea de munți, ce 

descrie Transilvania și culegerea Pământul românesc și frumusețile lui, alcătuită de Emanoil Bucuța din 

studii, articole și conferințe citite de Vâlsan la radio sau adunate din reviste. 
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O secvență a poemei Podul înalt evocă momentul decisiv al bătăliei, cel în care Ștefan cel Mare a 

prăvălit copaci peste invadatori: „Dar crunți copacii se mișcară-n trunchiuri/Și ca o furioasă vijelie/ Se 

prăbușiră…în zadar cu săbii/Se apărau cu spaimă ienicerii/Căci ramuri groase li zdrobeau puterea”. 

Și proza lui Vâlsan se integrează tot în sămănătorism în cea mai amplă povestire, Tinerețe, din 

volumul Povestea unei tinereți. Un proaspăt absolvent, Alexandru, vine de la București într-un sat de 

munte pentru a-și petrece vara la preotul paroh, cu care se înrudea, prilej pentru narator de a descrie 

admirabil peisajele străbătute. Treptat, tânărul începe să cunoască satul, de la priveliștile naturii la datinin 

și obiceiuri. Fascinat de istoria locurilor și încins de iubire pentru fiica gazdelor, el se hotărăște să rămână 

acolo ca învățător.  

Alte narațiuni conțin ideile patriarhale înfiripate la țară sau la oraș, momente emoționale din viața 

unor foarte tineri intelectuali și mai ales descripții pline de poezie un loc pitoresc din Bucegi, un câmp 

traversat de tren, Insula Șerpilor, un cules de vie. Piesa Când un om și-a dat cuvântul , jucată de elevii de 

la Sanatoriul de Copii din Techirghiol, e o scenetă cu acțiunea plasată în timpul dominației maure în 

Spania. 

Savant de reputație mondială, George Vâlsan a reprezentat România în numeroase congrese 

internaționale de geografie, în care a deținut funcții importante. Este considerat unul din făuritorii 

etnografiei moderne naționale grație operelor sale cu un caracter teoretico-metodologic precum și 

activități privind orientarea cercetării etnografice atât pe teren cât și în muzee. 
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HOMER                                                       Nechita Ana 

       Colegiul National ”Ferdinand I” Bacău 

       Prof. dr. Zărnescu Nicoleta 

 

 

        Homer. A fost un poet și rapsod legendar, căruia i se atribuie scrierea Iliadei și Odiseei. Multe nu se 

știu despre el. Unii zic că ar fi fost orb și că n-ar fi fost o persoană reală, ci un grup de mai mulți poeți. 

Numele său stă sub un semn al întrebării. Istoria lui e ambiguă, dar datorită lui am aflat despe Războiul 

Troian-unul dintre cele sângeroase razboaie din lume și Odiseea-călătoria lui Ulise spre casă, la familia 

sa. Ca orice autor, el fiind supranumit părintele poeziei epice, își transmite sentimentele, ideile și 

gândurile prin operele sale. Acestea trădează identitatea secretă a scriitorului. Ele sunt ca un DEX care 

explica definiția cuvantului „Homer”. 

        Poemele lui ne dezvăluie Antichitatea, disputa dintre cele două puteri-Troia și Grecia, tradițiile, 

obiceiurile și religia din acele vremuri. Acestea și-au pus amprenta puternic,și indiferent de epocă, 

scrierile sale sunt la fel de importante pentru cultura oricărei persoane. Singurii lui rivali care au avut un 

impact similar asupra minților societății, au fost Shakespeare, Dante și Biblia.  

        Aristotel considera că opera lui Homer constituia idealul poeziei eroice, cunoașterea versurilor 

acestuia, reprezentând o componentă a sistemului educațional grec. Prestigiul lui Homer a fost recunoscut 

și de romani, influența lui în Europa reafirmandu-se odată cu ampla răspândire a cunoștințelor clasice din 

timpul Renașterii. În aprecierea operei lui Homer trebuie subliniat faptul că poemele au reprezentat o 

creație orală nu scrisă. El și-a elaborat „doinele” în cadrul unor spectacole, împumutând și adaptând 

povestiri, idei și fraze din tradiția orală a culturii preistorice.  

         În Iliada, Homer vorbește despre război și fapele eroice care erau diferite în funcție de personalitatea 

și temperamentul fiecăruia. Personajele cărții sunt foarte bine descrise și carcterizate într-un stil mai 

ficționar, astfel înțelegând durerea sau bucuria ce le împinge să facă anumite lucruri...omenești. Pe de altă 

parte, Homer ne arată ce înseamnă să fii un erou adevărat dându-ni-l pe mărețul Ahile ca exemplu. Ahile 

era unul dintre cei mai buni, viteji, curajoși și invincibili luptători ai vremii, singurul lui punct sensibil 

fiind călcâiul de la picior. Însă, din nefericire, prietenul cel mai bun al acestuia, Patrocle, este omorât de 

Hector, fiul lui Priam-regele Troiei. Ca să se răzbune, Ahile îl provoacă la un duel. Prințul moare, și în 

final, eroul grec decide să înapoieze trupul familiei sale pentru a fi înmormântat după datină. 
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         În Odiseea, eroismul tragic al Iliadei cedează locul comediei eroice. Ulise călătorește timp de zece 

ani ca să ajungă acasă în Itaca la Penelopa, soția lui și fiul său, Telemah. In drumul său dă de multe 

obstacole peste care trece cu ușurință datorită inteligenței și vicleniei sale. El întruchipează tipul 

supraviețuitorului, fiind înzestrat cu o îmbinare mai complexă de calități și slăbiciuni comparativ cu 

Ahile. Odiseea îndreaptă eroismul în altă parte, către viața publicului, viața cotidiană.  

În Iliada si Odiseea, Homer dă expresie măiestriei cu care ilustrează experiența războiului și a păcii în 

teme care sunt serioase și profund umane, într-o epocă în care onoarea e virtutea supremă și moartea 

violentă devine aproape certitudine. În 15.700 de versuri pasionante, Homer relatează o poveste care a 

fost descrisă drept una dintre cele mai impresionante creații literare scrise vreodată, plină de imagini 

bogate, cu un fir epic puternic şi de un dramatism profund. Stilul literar înalt şi seriozitatea gravă sunt 

lucruri pe care cu greu le mai acceptăm acum. Însă, în trecut, poemele epice au dat literaturii apusene 

câteva dintre cele mai mari capodopere ale sale, iar spiritul lor se resimte în alte forme de literatură şi artă, 

în forme serioase de romane epice, de la Război şi pace de Tolstoi şi Moby Dick de Melville, până la 

pastişa modernă din romanele fantasy şi ştiinţifico-fantastice, precum Stăpânul Inelelor şi 2001: Odiseea 

spaţială a lui Arthur C. Clarke (care îşi explică destul de clar sursa de inspiraţie în titlu), şi din filmele de 

aventuri precum Gladiatorul. 

Importanța și semnificația pe care o au poemele homerice pentru istoria universală a culturii sunt 

considerabile. Pentru greci, Homer reprezenta suma științei și a înțelepciunii, iar textele sale aveau o 

autoritate absolută în toate domeniile. Eschil își numea operele ”firimituri de la masalui Homer”. Homer a 

dat grecilor din toate locurile unde se aflau conștiința lor de neam și de cultură. 
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ION INCULEŢ 

       BARNEA MĂDĂLINA 

       ŞCOALA GIMNAZIALĂ FILIPEŞTI  

       PROF. IOANA SOLOMON 

 

Ion Inculeţ a fost un duşman convins al bolşevismului şi a avut un rol decisiv în Unirea Basarabiei 

cu România, adică la formarea României Mari, când URSS a cucerit teritoriul românesc dintre Prut şi 

Nistru, a murit „de inimă rea". Nascut în satul Răzeni, judeţul Chişinău,  Ion Inculeţ, cel care a înăbuşit 

încercarea ruşilor de a transforma Basarabia în Republică bolşevică, a pornit iniţial pe drumul ecleziastic. 

El a absolvit şcoala primară în satul natal, iar în anul 1894 a fost admis la Şcoala teologică din Chişinău, 

subordonată seminarului teologic. Deşi a fost printre cei mai buni studenţi, la sfârşitul seminarului s-a 

îndreptat către o altă direcţie. S-a înscris la facultatea de fizică şi matematică a Universităţii Dorpat, în 

Estonia de azi. După un an de studii, s-a transferat la Universitatea Imperială din Sakt Peterburg, 

facultatea de fizică şi matematică, pe care a aboslvit-o cu diplomă de gradul I.  

Cel care a condus Republica Democratică Moldovenească, din ianuarie până în martie 1918, a fost 

coleg la Dorpat cu un alt erou al românilor basarabeni, Pantelimon Halippa. Mai târziu, au devenit colegi 

în conducerea primului Parlament de la Chişinău, Sfatul Ţării. Trimis la Chişinău de şeful rus al social-

democraţilor, Ion Inculeţ a fost un duşman al bolşevismului. După absolvirea facultăţii din Sankt 

Petersburg, Capitala Imperiului Rus pe atunci, a fost profesor la diverse şcoli private din teritoriul rus. În 

anul 1917, când ultimul ţar rus, Nicolae al II-lea, a abdicat, Ion Inculeţ a devenit membul al Partidului 

Socialist Revoluţionar. A fost ales ca deputat în Sovietul din capitala rusă şi a devenit rapid unul dintre 

oamenii de încredere ai şefului social-democrat al guvernului provizoriu, Aleksandr Kerenski. În aprilie 

1917 este trimis cu alţi 40 de intelectuali basarabeni din Sankt Petersburg, redenumit Petrograd, la 

Chişinău. Inculeţ credea într-un viitor al Basarabiei în cadrul unei Rusii democratice, dar revoluţia din 

noiembrie i-a spulberat fără ezitare acest vis. Astfel că, a început, alături de alţi patrioţi basarabeni, 

pregătirile pentru declararea autonomiei Basarabiei. În aceeaşi lună, Ion Inculeţ a devenit preşedintele 

primului Parlament de la Chişinău, Sfatul Ţării.  

 În această funcţie de conducere, Inculeţ a avut un rol important în înăbuşirea unei revoluţii 

bolşevice la Chişinău. Pe 6 ianuarie 1918, bolşevicii rusofoni au încercat să dea o lovitură de stat, să preia 

puterea de la Chişinău şi să proclame o republică socialistă sovietică în Basarabia. Ajutat de trupele 

formate din foştii soldaţi basarabeni din armata ţaristă, dar şi de detaşamente de voluntari ardeleni şi 

bucovineni, care luptaseră în armata austro-ungară, au reuşit să pacifice teritoriul şi să alunge bandele 
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bolşevice. La 24 ianuarie Sfatul ţării a proclamat independenţa Basarabiei, sub denumirea de Republica 

Democratică Moldovenească, iar Ion Inculeţ a devenit şef al statului. Din această poziţie, el a pregătit 

Unirea Basarabiei cu România, din 27 martie 1918. Viceprim-ministru în guvernul Ghica La scurt timp, 

fiind foarte apreciat în Vechiul Regat, a devenit membrul al Academiei Române. Apoi, Ion Inculeţ s-a 

alăturat Partidului Naţional Liberal şi a fost unul dintre colaboratorii apreciaţi ai Brătienilor. El a fost 

ministru de stat pentru Basarabia, apoi ministru al Sănătăţii, ministru de Interne şi ministru al 

Comunicaţiilor. În guvernarea lui I. Gh. Duca, cea care a scos România din Marea Criză Economică din 

1929-1933, Ion Inculeţ a devenit viceprim-ministru. În 1940, momentul în care URSS cotropit teritoriul 

românesc dintre Prut şi Nistru, marele patriot basarabean a suferit o puternică decepţie. Nu a trecut mult 

până când avea să „depună armele". În noiembrie 1940, Ion Inculeţ a murit de inimă rea, la Iaşi. 
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Femeia- etern al personalităţii educaționale 

     Ruslana Carbugan 

      Şcoala de provenienţă: Colegiul „MihaiEminescu“ 

Profesor coordonator: Vasilica Temelie 

       

 Omul nu poate deveni om decât dacă este educat. Cu toate acestea, educația nu înseamnă a fi 

deștept, ea nu se măsoară în cunoștințe, nu e cât de mult ai memorat la școală sau cât știi.Educația este un 

fenomen social fundamental de transmitere a experienței de viață a generațiilor adulte și a culturii către 

generațiile de copii și tineri, abilitării pentru integrarea lor în societate, este cunoașterea bunelor maniere 

și comportarea în societate conform acestora.În viziunea mea a fi educat este o caracteristică a unei 

persoane politicoase, respectuoase, care se comportă decent,vorbește corect, analizează și chibzuiește 

vorbele și faptele sale, care știe să asculte, să poarte o discuție și cunoaște cum trebuie să se comporte 

într-o societate pentru a lăsa despre sine o impresie frumoasă. Omul educat are mereu o atitudine bună 

față de ceilalți și cel mai important este că acesta are niște limite de care politețea nu-i permite să treacă. 

Zilnic, viața ne oferă experiențe noi, deci înseamnă că educația nu o primim doar în primii șapte ani de 

viață sau în anii de școală, ci întreaga noastră viață trece prin procesul de educare. Acest proces este 

influențat atât de propria noastră persoană, precum și de alte persoane din exterior. Fiecare om pe care îl 

întâlnim în viața noastră este o experiență, fie una bună sau nu prea, dar indiferent de asta fiecare dintre ei 

ne educă într-un mod sau altul.De la aceștia,putem să luăm părțile cele mai bune, să observăm în ei acele 

părți negative pe care ar trebuie sa le excludem și din noi, fie să vedem greșelile lor și să învățăm din ele. 

Toate aceste experiențe ne educă. Educația și autoeducația sunt primii pași spre educația permanentă. 

Prima ne asigură traiul, iar a doua ne asigură o avere. Autoeducația se definește ca o activitate conștientă, 

intenționată pe care un individ o desfășoară pentru formarea sau desăvârșirea propriei persoane. 

 Primele mele modele educaționale sunt desigur cele din familie. De aceea, este foarte important ca 

părinții să se comporte frumos, corect, respectabil, căci ei sunt primele modele educaționale pentru un 

copil. Ei sunt precum un sol care trebuie să fie fertil ca din el să poată crește semința. Pentru mine, 

părinții mei sunt modele educaționale foarte eficiente, de la ei am învățat că trebuie să vorbesc corect, 

frumos, să nu ofensez, să nu batjocuresc, să fiu respectuoasă cu toți. Am învățat bunele maniere, am 

învățat respectul față de oameni. Ei m-au învățat mereu să ajut pe cei nevoiași, să caut soluții în orice 

conflict,  pentru orice problemă și să nu uit niciodată că Dumnezeu ne-a creat pe toți egali, că nu e nimeni 

mai presus ca altul și, de aceea, trebuie să nu ne credem mai importanți ca alte persoane indiferent de 
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zestrea lor financiară, religie sau vârstă. În orice situație, fie ea cât de dificilă sau nefavorabilă, trebuie să 

dăm dovadă de educație, să rămânem necontenit Oameni. 

 Un alt  model educațional important în viața mea a fost diriginta. În personalitatea ei, adoram 

totul. Modul în care vorbea cu oamenii, încercările ei de a schimba lumea, de a face-o mai bună. Îmi 

plăcea modul în care ea reușea să demonstreze familiei sale dragostea și afecțiunea, modul în care își 

educa epopții, modul în care gândea și viziunile ei.Toate acestea dădeau dovadă de o educație impecabilă. 

 Odată cu înaintarea în vârstă, am început să îmi creez mai multe modele educaționale. Citeam 

romane, articole științifice, biografii a diferitor personalități și în toate acestea reușeam să găsesc exemple 

de bună practicăluându-le drept modele educaționale. Cele mai multe modele educaționale, le putem găsi 

în cărți, fiindcă întodeauna autorul transcrie în lucrările sale realitatea împlinită cu fire de ficțiune, de 

aceea, deseori, se întâmplă ca personajele din carte să dețină mai multe caracteristici pozitive, să fie mult 

mai educate, fiindcă așa dorește să le vadă autorul, gustând din otrava idealului față de oamenii din viața 

reală care, deseori, au educație insuficientă. În orice operă literară, există modele educaționale. În toate 

romanele lecturate, am găsit asemenea ființe de hârtie. Cel mai important model desprins din opere a 

devenit pentru Maria Răzeșu din romanul Temă pentru acasă, aparținând lui Nicolae Dabija. Aceasta este 

o ființă în care se combină ideal educația, inteligența, curajul, devotamentul, dragostea și sacrificiul 

pentru valorile umane. Maria deține codul bunelor maniere, cunoaște arta comunicării atât de bine încât 

poate căpăta ușor admirația și încrederea celorlalte personaje.  

 Pe lângă modele educaționale culese din cărți, am și multe modele din viața reală. Mă fascinează, 

în general, femeile din secolele precedente. Acele femei care se îmbrăcau decent, cu haine care le astupau 

tot trupul, fiindcă ele știau că nu poți face pe un bărbat să te iubească decât arătându-ți frumusețe 

interioară. Ele cunoșteau la perfecție codul bunelor maniere, știau cum să se comporte într-o societate, 

vorbeau frumos fără a utiliza cuvinte necenzurate, aveau mult respect față de părinți, față de familie, 

păstrau cu sfințenie valorile naționale, valorile umane, tradițiile. Nu își permiteau să încalce cuvintele 

celor mai în vârstă. Timiditatea, gesturile, faptele, comportamentul lor, modul atât de fin, diplomatic în 

care interacționau cu lumea, toate acestea scoteau în evidență acea educație absolută, pe care astăzi o poți 

găsi cu greu.  

 Maica Tereza...Acest model educațional ar trebuie să-l aibă toți, fiindcă ea este cea care a 

schimbat felul în care săracii sunt văzuţi la nivel mondial. Mărinimia, altruismul, dragostea de oameni și, 

desigur, educația. Toate aceste calități ale sale trebuie să constituie un exemplu pentru toți oamenii, 

deoarece nu și-a pus niciodată propria persoană pe primul loc. În viața sa, erau mereu pe primul loc alți 
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oameni, săracii, bolnavii, toți cei nevoiași. Un om educat poate fi cunoscut chiar și după modul în care se 

îmbracă. Și modul ei de a se îmbrăca, atât de modestă, redădea cu adevărat personalitatea ei.  

   Cred că în viața sa, omul trebuie să tindă spre o educație perfectă. Și asta nu e o 

noțiune din sfera fantasticului, fiindcă avem atâtea modele educaționale, avem atâta informație, atâtea 

posibilități... Și de mici trebuie să începem acest proces de căutare a educației desăvârșite, căci, după cum 

a zis Joseph Addison, omul fără educație e un splendid sclav și un sălbatic al rațiunii, iar educația este cea 

mai bună asigurare pentru bătrânețe. 
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 Ioan Mitrea                  

  Numele şi prenumele profesorului: Savin Mihaela 

           Şcoala de provenienţă: Colegiul Național "Ferdinand I" 

 

 Pe domnul profesor Mitrea l-am cunoscut în 1994, pe vremea când eram studentă la 

Facultatea de Istorie. Fire veselă , și foarte activă, de o noblețe rar întâlnită, era iubit de elevi, studenți și 

arheologii mai tineri fiind un exemplu de ambiție prin tot ceea ce făcea. 

S-a născut pe 4 aprilie 1937 , la Girov în zona Neamțului. După şcoala elementară din localitatea 

natală şi apoi clasele Liceului "Petru Rareş" din Piatra Neamţ, Ioan Mitrea a urmat cursurile Facultăţii de 

Istorie şi Filozofie a Universităţii „Al. I. Cuza” din Iaşi, pe care le-a absolvit în anul 1963, ca şef de 

promoţie. In acelaşi an a fost numit asistent la Institutul Pedagogic de 3 ani din Iaşi (transferat în 1964 la 

Bacău), unde a funcţionat până în 1975, devenind pe rând lector şi conferenţiar şi ocupând în timp şi 

funcţia de prodecan şi decan. Din anul 1976 şi până în 1985 a activat ca muzeograf şi muzeograf 

principal, la Muzeul de Istorie şi Artă din Bacău, fiind între 1976 şi 1982 şi director al acestei instituţii. În 

ultimele decenii Ioan Mitrea a ocupat, ca profesor titular, Catedra de istorie la Colegiul Naţional 

„Ferdinand I”, continuând, în acelaşi timp, să întreprindă fructuoase cercetări arheologice în judeţele 

Bacău şi Neamţ.  

Pasionat, încă din timpul studiilor universitare, de istoria veche a României, după absolvirea facultăţii 

Ioan Mitrea a participat activ pe şantierele arheologice. Rezultatele deosebite obţinute, prin investigaţiile 

efectuate în unele din staţiunile arheologice, i-au oferit informaţiile necesare pentru a realiza o excelentă 

teză de doctorat intitulată, "Regiunea centrală a Moldovei dintre Carpaţi şi Siret în secolele VI–IX d.H"., 

elaborată la început sub îndrumarea profesorului Ion Nestor, susţinută apoi (după decesul îndrumătorului 

ştiinţific), în anul 1979 la Institutul de Istorie şi Arheologie din Cluj-Napoca sub conducerea profesorului 

Kurt Horedt, lucrare pe care a publicat-o în anul 1980.  

În ansamblul activităţii sale, Ioan Mitrea şi-a dirijat constant eforturile deopotrivă ca educator al 

multor generaţii de studenţi şi de elevi, ca cercetător al unor importante aspecte din istoria veche a 

românilor şi ca muzeograf, în fiecare din aceste domenii, dovedind iniţiativă, deplină responsabilitate, 

competenţă şi devotament, rezultatele obţinute conferindu-i recunoaşterea unui om cu alese însuşiri 

morale şi profesionale.  

Eforturile depuse, cu abnegaţie, de-a lungul multor decenii şi bogata experienţă  acumulată i-au fost 

răsplătite prin obţinerea, mai multor premii și disticții, printre care cel mai important este cel din anul 
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2003, premiul Eudoxiu Hurmuzaki, al Academiei Române pentru excelenta sa monografie arheologică, 

"Comunităţi săteşti la est de Carpaţi în epoca marilor migraţii".  

În calitatea sa de muzeograf şi de director al Muzeului de Istorie şi Artă din Bacău, Ioan Mitrea a 

militat şi a asigurat publicarea periodică a anuarului muzeului, Carpica, revistă care a obţinut constant 

binemeritate aprecieri, între publicaţiile de specialitate româneşti. In ultimii ani a reuşit să editeze o nouă 

revistă de istorie şi arheologie, Zargidava, care şi-a găsit, de asemenea, un important loc între publicaţiile 

specifice domeniului.  

De-a lungul anilor, rezultatele amplelor investigaţii ştiinţifice întreprinse de Ioan Mitrea au fost 

valorificate, singur sau în colaborare, prin publicarea a 16 monografii, culegeri de studii sau sinteze. 

Ioan Mitrea este, în ansamblul specialiştilor de elită ai arheologiei româneşti, un remarcabil cercetător, 

a cărui dragoste pentru profesiunea aleasă, rodnica activitate şi împlinirile obţinute constituie un grăitor 

exemplu, pentru toţi cei care investighează trecutul nostru istoric.  
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Ionuţ Budişteanu – tânăr român priceput la informatică  

Prof. Cătărău Mihaela 

Colegiul Național Ferdinand I 

Ionuț Alexandru Budișteanu (n. 1 decembrie 1993, Râmnicu Vâlcea) este un informatician, inventator 

român și ambasador al turismului românesc. Este cunoscut pentru rezultatele sale deosebite la 

concursurile internaționale, dar mai ales pentru marele premiu Gordon E. Moore în valoare de $75.000 

obținut la concursul "Intel International Science and Engineering Fair (Intel ISEF 2013)" organizat în 

SUA, una dintre cele mai importante competiții de știință și inginerie pentru liceeni din lume. În 

prezenteste student al Universității din București și membru al Association for Computing 

Machinery(ACM), Institute of Electrical and Electronics Engineers(IEEE). 

Ionuț Budișteanu a fost pasionat de calculatoare încă de la vârsta de 3 ani. Încă de atunci, părinții nu-l 

puteau desprinde din fața calculatorului.A studiat singur, până la 14 ani, materia de liceu. Ulterior, a 

început să citească cursuri universitare și lucrări de specialitate cu ultimele cercetări din domeniul 

informaticii. 

În clasa a 5-a, la propunerea profesoarei sale de informatică, a participat pentru prima dată la Olimpiada 

Județeană de informatică, unde s-a calificat pentru faza națională. Tot atunci a participat și la primele 

concursuri de dezvoltare software pentru platforma Windows. De atunci, a participat la peste 130 de 

concursuri naționale și la 18 concursuri internaționale din 11 țări.În clasa a 8-a, a creat propriul său 

antivirus. Un alt proiect realizat in clasa a 8-a a fost "X-Theft" - un software cu inteligență artificială ce 

recunoaște persoanele care poartă cagulă și intră într-o bancă. Softul reușește sa recunoască si zgomotul 

de produs de un flex. Din clasa a 9-a a început să participe la Intel ISEF (Intel International Science and 

Engineering Fair), cu un program software care permite crearea, simularea, învățarea și exportarea 

rețelelor neuronale Multi-Layer-Perceptron de formă DLL, împreuna cu algoritmul de învățare, și 

ponderile acestora, pentru dezvoltarea ulterioară de aplicații cu inteligență artificială. De exemplu, 

permitea recunoașterea scrisului de mână, a câtorva cuvinte rostite în microfon și fețele umane. A luat 

locul patru la categoria „Computer science” și a fost premiat cu locul 1 de către cea mai mare asociație de 

calculatoare din lume, Association for Computer Machinery (ACM).În clasa a 10-a s-a prezentat la Intel 

ISEF cu un limbaj de programare, un interpretor orientat spre inteligența artificială care îi ajută pe 

programatori să scrie foarte repede aplicații din domeniul de inteligență artificială și să le exporte în alte 

limbaje de programare. Limbajul se numea „AILab”, conținea rețele neuronale artificiale, algoritmi 
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genetici, programare logică și tehnici fuzzy și era asemănător cu „Matlab”, dar acesta poate fi folosit în 

toate domeniile, de la informatică și matematică, la biologie.În clasa a 11-a, la vârsta de 18 ani, a creat 

proiectul „Interfață om-calculator ce permite persoanelor nevăzătoare să vadă cu ajutorul limbii”. 

Imaginea preluată de la o cameră web este procesată cu inteligență artificială și este transmisă pe o 

matrice senzor plasată pe limbă.  Folosind conceptul de stereo vision, această aplicație este capabilă sa 

pună pe matricea senzor o informatie 3D despre mediul inconjurator.În clasa a 12-a, la vârsta de 18 ani, a 

câștigat premiul cel mare la ediția 2013 a aceluiași concurs, cu un proiect vizând folosirea inteligenței 

artificiale în scopul crearii unei mașini autonome low-cost. Cu un sistem format din camere video, radar 

și soft-uri avansate, un automobil se poate conduce singur în perfectă siguranță până la viteze de 50 km/h 

și poate recunoaște cu acuratețe obstacolele.. 

În ultimii doi ani de zile, Alexandru a lucrat la producerea roboțiilor industriali VisionBot. În ultima 

perioadă el și-a construit o mini-fabrică cu fonduri proprii unde produce acești roboți industriali și îi vinde 

inginerilor electronisti și firmelor producatoare de echipamente electronice. Într-un interviu în revista 

Capital el precizează faptul că dorește să își extindă afacerea și în alte domenii precum Software si 

Hardware. O interfaţă care ajută nevăzătorii să „vadă" cu ajutorul limbii, i-a adus unui elev de 18 ani trei 

premii acordate în S.U.A., o bursă anuală de 10.000 de dolari (pentru patru ani) şi posibilitatea de-a studia 

la orice universitate americană. Ionuţ Budişteanu, elev la Grupul Şcolar Oltchim din Râmnicu Vâlcea, 

poate fi numit, fără riscul de a greşi, un geniu al informaticii. 

 

Bibliografie: 

http://budisteanu.net/Download/Curriculum%20Vitae%20English.pdf 
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ISAAC NEWTON                                                      Tanțoș Ioana 

  Colegiul Național “Ferdinand I” Bacău 

  Prof. Nistor Nicoleta  

 

Se spune că Natura și Legile Naturii stăteau ascunse în noapte…Dumnezeu a spus: ,,Să fie 

Newton! Și s-a făcut lumină”…așa a descris poetul englez Alexander Pope uimitoarele realizări ale lui 

Newton. 

Beneficiile umanitățiide pe urma lui Newton sunt incomensurabile. Nenumăratele sale 

descoperirisunt pur și simplu „lumina” care afăcut vizibil viitorul, iar teoriile sale își exercită și 

acuminfluența covârșitoare asupra lumii științei. 

Chiar și pentru Newton, care a studiat o gamă largă de domenii precum științele naturii, 

matematica, astronomia, alchimia sau teologia, și care a oferit numeroase realizări omenirii, lumea creată 

de Dumnezeu continua să fie cufundată în mister.Newton a considerat că pe măsură ce urci mai sus poți 

să vezi mai departe, descoperind noi legi și teorii șipoți simți misterele legilor naturii create de divinitate 

dincolo de sistemul lumii, așa cum este acesta perceput de majoritatea omenirii. 

Copilăria sa a fost chinuită. A fostabandonat la bunica dinspre mamă, copilul devenind introvertit, 

gânditor, neatent. Era de altfel o minte strălucită, prizonieră într-un trup firav. Prefera să inventeze jucării 

și dispozitive noi decât să se joace în aer liber cu alți copii. 

Admis la Colegiul Trinity al Universității din Cambridge, s-a dedicat integral studiilor, producând 

o nouă interpretare a teoriilor lui Kepler și Galileo. Practic a ignorat studiile clasice incluse în programa 

universitară și, printr-o întâmplare, a început să se axeze pe matematică.A cumpărat o carte de astrologie 

din târgușor și, fascinat de simbolurile necunoscute, a început să descifreze geometria euclidiană. Era atât 

de fascinat de demonstrațiile teoremelor încât ajunsese să nu lase din mână cărțile de geometrie. În cele 

din urmă, când a ajuns la „Geometria” lui René Descartes, Newton a folositaceastă carte pentru a-și 

dezvolta substanțial cunoștințele de matematică. Nu a trecut mult șia descoperit binomul. 

Marea Ciumă ajunge și la Cambridge și Newton se refugiază în orășelul natal, 

Woolsthorpe.Departe de mediul social și de contextul artificial al laboratorului său, a avut posibilitatea 

sărealizeze experimentele în cel mai potrivit laborator pentru orice cercetător al științelor naturii – natura 

însăși. Au fost cei maivaloroși, productivi și benefici doi ani din viața sa. Isaac avea să remarce mai târziu 

despre acea perioadă: „Am trecut printr-un moment maxim de inspirație, reușind să meditez la 

matematică și filosofie mai mult decât oricând altcândva”. Ideile de la baza celor trei descoperiri 

monumentale ale sale –gravitația universală, proprietățile luminii și analiza matematică – i-au venit în 

acea perioadă. 
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De la Aristotel, care considera lumina albă formată dintr-un singur element ce nu putea fi 

descompus, Newton a studiat refracția luminii și a demonstrat că lumina albăce trece printr-o prismă se 

descompune într-un spectru de culori. Prin adăugarea unei lentile și a unei alte prisme se poate recompune 

lumina albă. Newton a arătat astfel că lumina este constituită din particule. 

Tot în această perioada a definitivat teoria calculului diferențial dupăce astudiat această idee, 

teorie ce este cunoscută astăzisub denumirea de analiză matematică. 

Newton a fost mai motivat să realizeze cercetări la moșia sa decât la Cambridge. Se crede că ideea 

atracției universale i-a venit atunci când a văzut un măr căzând dintr-un copac. Este imposibil de spus 

dacă această întâmplare este adevărată, însă este cert că Newton a dezvoltat teoria gravitației în această 

perioadă.În lucrarea Philosophiae naturalis principia mathematica („Principiile matematice ale filozofiei 

naturale”), Newton, stabilește cele trei legi universale ale mișcării (Legile lui Newton), referitoare la 

inerția de repaus și mișcareși la principiul acțiune-reacțiune. Folosește pentru prima dată termenul latin 

gravitas (greutate), pentru determinarea analitică a forțelor de atracție, și definește Legea atracției 

universale. 

În timpul perioadei de la Cambridge, Newton a depus eforturi considerabile pentru a construi un 

telescop cu o putere de mărire superioară. Meșteșugarii s-au îngrămădit să-l copieze dar oglinda 

reflectoare necesita o suprafață cu o curbură delicată și acestora le era imposibil să o reproducă în lipsa 

cunoștințelor tehnice.Telescopul lui Newton a devenit curând un obiect de mândrie națională în Marea 

Britanie și aparatul preferat al astronomilor englezi. Multe eforturipentru perfecționarea lui s-au făcut de 

către Edmund Halley, încă din timpul când trăia Newton. El însuși a continuat să lucreze, cel puțin 10 ani, 

la îmbunătățirea aparatului. Telescopul lui Newton poate fi considerat drept un preludiu la toată 

activitatea lui ulterioară.Așa cum într-o uvertură motivele principale se împletesc, tot astfel în telescopul 

lui Newton se regăsesc izvoarele tuturor direcțiilor principale ale gândirii și activității sale științifice 

ulterioare. 

Dacă ținem seama că Newton a lucrat și în domeniul acusticii, cel puțin teoretic, urmele activității 

sale apar în toate domeniile fizicii: în mecanică, în căldură, în teoria despre sunet, lumină, electricitate, 

magnetism precum și în domeniul acelor fenomene reunite astăzi sub denumirea de „fizică moleculară”. 

Newton era, fără îndoială, un om profund religios și în afară de aceasta, un teolog erudit. În 1703, 

John Locke scria nepotului său: „Newton este într-adevăr un savant remarcabil, datorită uimitoarelor 

sale realizări în domeniul matematicii și teologiei, grație vastelor sale cunoștințe în Sfânta Scriptură, 

puțini putându-se compara cu el”.  

Cu mintea sa sclipitoare, a luat contact și cu alchimia pentru a înțelege legile primordiale ale 

Universului. Newton a descoperit principiile care fac lumea să se învârtă prin dezvoltarea științei naturale 

și a ajuns să cunoascăproprietățilesubstanțelor cu ajutorul alchimiei și chimiei.  
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Newton a fost punct de plecare și spre alte invenții, descoperiri și controverse ce au generat 

evoluție în lumea științei.Astfel, Isaac Newton devine model pentru alți cercetători.Astronomul francez 

Urbain Le Verrier a devenit membru al Societății Regale pentru descoperirea existenței planetei 

Neptun. Realizarea sa a reînviat prestigiul dinamicii lui Newton.Cea mai mare parte a volumului imens 

de calcule precise necesare pentru lansarea unei rachete se bazează pe legile lui Newton. Teoriile care 

vor fi descoperite în viitor se vor baza în mod inevitabil pe cele ale lui Newton. Albert Einstein s-a 

sprijinit pe opera lui Newton.Dinamica lui Newton se aplică și Unității Centrale de Procesare, considerată 

a fi creierul calculatorului. 

Indiferent de câte ori se vor rescrie tăblițele cunoașterii științifice,monumentul lui Newton pentru 

umanitate va rămâne în picioare.Setea sa de cunoaștere a redat-o în ultimii cinci ani de viață prin 

cuvintele:„Nu știu cum mă vede lumea, dar eu însumi mă văd doar ca un copil care se joacă pe malul 

mării, încercând să găsească din când în când o pietricică mai netedă sau o scoică mai frumoasă decât 

cele obișnuite, în timp ce imensul ocean al adevărului se află nedescoperit în întregimea sa, înaintea 

lui…” 
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REGELE FOTBALULUI ROMANESC  

PROF.CURELEA COSMIN 

PROF. STANCIU SORIN 

COLEGIUL TEHNIC ″GHEORGHE ASACHI″ ONESTI 

 

Supranumit ''Regele fotbalului românesc'' și ''Maradona din Carpați'', fostul mare fotbalist român, 

Gheorghe Hagi, s-a născut la 5 februarie 1965, în comuna Săcele, situată la 35 de km de Constanța. 

Descoperit de antrenorul Iosif  Bukossy, a luat contact cu fotbalul adevărat în aprilie 1975, când s-a 

înscris la Centrul de copii și juniori al echipei Farul Constanța. La 15 ani este selecționat în echipa 

națională de tineret, iar la 17 ani, în ziua de 11 septembrie 1982, debutează în Divizia A, jucând integral 

meciul S.C. Bacău -F.C Constanța (3-0).În 1983, se transferă la Sportul Studențesc, devenind 

vicecampion al României în sezonul 1985-1986. În ianuarie 1987, trece la Steaua București. Din vara 

anului 1990, celebra echipă spaniolă Real Madrid își asigură serviciile sale.În 1992 se transferă în Italia, 

la Brescia Calcio, antrenată la acea vreme de Mircea Lucescu, unde joacă timp de doi ani, pentru ca, în 

1994, să ajungă la FC Barcelona, la solicitarea antrenorului olandez Johan  Cruyff. Astfel, Hagi este 

printre puținii jucători care au îmbrăcat tricourile celor două mari rivale, Real Madrid și Barcelona.Din 

1996 până în 2001, când își încheie cariera, activează la Galatasaray Istanbul, echipă care în această 

perioadă reușește să obțină cele mai mari performanțe din istoria sa. Jucător de geniu, unul dintre cei mai 

faimoși purtători ai tricoului cu numărul 10 din lume, a fost declarat în noiembrie 2003 ''Jucătorul de aur'' 

de către Federația Română de Fotbal, respectiv cel mai bun fotbalist român din ultimii 50 de ani. În 2004, 

o altă legendă a fotbalului mondial, Pele, l-a nominalizat pe internaționalul român, în cadrul unei 

ceremonii a FIFA, printre cei 125 cei mai valoroși fotbaliști în viață. În 2007, Asociația Statisticienilor în 

Fotbal l-a inclus, pe locul 35, în topul celor mai buni fotbaliști ai ultimilor 100 de ani. 

A jucat de 124 de ori în națională, a înscris 35 de goluri, fiind timp de 16 ani, 10 luni și 20 de zile în 

slujba tricolorului și purtând de 65 de ori banderola de căpitan. De asemenea, a jucat 95 de meciuri în 

cupele europene, în care a marcat 32 de goluri. A fost prezent de 550 de ori pe prima scenă a 

campionatelor României, Spaniei, Italiei si Turciei. A fost desemnat cel mai bun fotbalist al României în 

anii 1985, 1987, 1993, 1994, 1997, 1999 și 2000 și cel mai bun sportiv al țării în 1994, iar în 1985 și 1986 

a fost golgheterul Diviziei A. A câștigat cu Steaua trei titluri de campion al României (1987, 1988, 1989), 

două cupe ale României (1987 și 1989) și Supercupa Europei (1987); patru titluri ale Turciei (1997, 1998, 

1999 și 2000), două cupe ale Turciei (1999 și 2000), Cupa UEFA (2000) și Supercupa Europei (2000) — 

cu Galatasaray. De asemenea, are în palmares două Supercupe ale Spaniei (Real Madrid — 1990, FC 
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Barcelona — 1994). Din iunie până în noiembrie 2003, a antrenat formația turcă Bursaspor . Februarie 

2004 a marcat venirea sa ca antrenor la echipa Galatasaray Istanbul, câștigând cu aceasta Cupa Turciei 

2005, părăsind, totuși, formația după un an, prin demisie. A fost manager general al echipei FCU 

Politehnica Timișoara, în returul campionatului diviziei A 2005-2006, dându-și din nou demisia. La 23 

iunie 2007, Gigi Becali anunță numirea lui Hagi în funcția de antrenor al echipei Steaua. La 20 

septembrie, același an, Hagi își anunță demisia din funcția de antrenor al grupării din Ghencea, deși 

reușise o calificare în grupele Ligii Campionilor. La 6 aprilie 2009, Gheorghe Hagi a prezentat proiectul 

Academiei de Fotbal ce-i poartă numele, ca o alternativă pentru copii și juniori. În cadrul acesteia 

funcționează și echipa FC Viitorul, care a promovat în 2012 în eșalonul de elită al fotbalului românesc și 

pe care Hagi o antrenează începând cu anul 2014.  
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Constantin Brâncuși-un „român” la Paris 

Prof. Lucica Ciupercă 

Colegiul Național „Ferdinand I” Bacău 

 

„ Trebuie să încerci necontenit să urci foarte sus, dacă vrei să poţi să vezi foarte departe.” 

    Constantin Brâncuși         

 Constantin Brâncusi este considerat cel mai important sculptor ai secolului al XX-lea. Studiile 

referitoare la opera lui Brâncuși împărtășesc concluzia că arta brâncușiană constituie una din sursele 

ideilor esențiale pe care se clădește cultura și civilizația vizuală a secolului al XX-lea. Brâncuși a impus 

lumii occidentale dimensiunea sacră a realității. După Herbert Read, de peste o jumătate de secol, 

Brâncuși rămâne „centrul neclintit al artei moderne”. 

 Pentru a-i înțelege contribuția, nu trebuie disociat omul Brâncuși de arta sa, căci din străfundurile 

ființei lui Brâncuși iradiază înclinația profundă pentru simplitate și puritate. Sculpturile sale se remarcă 

prin eleganța formei și utilizarea sensibilă a materialelor, combinând simplitatea artei populare românești 

și rafinamentul societății avangardiste pariziene. Marii creatori vin către noi din adâncimi nebuloase. 

Unul dintre cunoscuții biografi ai artistului, Carola Giedion-Welcker, remarcă importanța pe care a avut-o 

asupra sculptorului tradiția ținutului său de baștină, riturile străvechi din ținuturile Gorjului, rostirile 

mitice, valorile arhaice ale gândirii pe care Brâncuși le-a integrat în operele sale. „Printre sculptorii care 

au marcat epoca nu-i niciunul care să poarte în sine atât de vie substanța patriei-mume.”Cei care-i 

treceau pragul atelierului său din Paris și-l contemplau, în mijlocul creaturilor sale din lemn și marmoră, 

plecau impresionați, transformați, cu sentimentul că au pătruns până în inima Naturii, la izvoarele 

Creației, în lumea începutului și sfârșitului. Amintirea pătrunzătoare a formelor brâncușiene nu mai putea 

fi ștearsă din spiritul celor care le-au perceput rezonanța.      

 Brâncuși a dat umanității conștiința formei pure, a asigurat trecerea de la reprezentarea imitativă, 

figurativă a realității, la exprimarea esenței lucrurilor și a reînnoit în mod revoluționar limbajul plastic, 

îmbogățindu-l cu o dimensiune spirituală. Creația lui unește sensibilitatea mediteraneană cu înțelepciunea 

orientală. Importanta acordată luminii și spațiului, verticalitatea, orizontalitatea, cât și greutatea și 

densitatea sunt trăsăturile caracteristice ale creației lui Brâncuși. Formele sale iradiază forță în spațiu, 

fiind o bucurie a simțurilor, dar și un imbold la reculegere, la detașare de realitate. Viziunea lui Brâncuși 

asupra vietii a fost influențată atât de Platon, cât și de concepțiile filosofilor orientali.  

 Brâncuși aprecia că „simplitatea este în sine o complexitate  şi trebuie să te hrăneşti cu esenţa, ca 

să poţi să îi înţelegi valoarea.” El îi considera imbecili cei care spun despre lucrările sale că ar fi 
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abstracte.  Ceea ce ei numesc abstract, spunea sculptorul, este cel mai pur realism, deoarece realitatea nu 

este reprezentată de forma exterioară, ci de ideea din spatele ei, de esenţa lucrurilor. În anul 1937, 

cunoscutul sculptor englez Henry Moore scria: „Brâncuși a fost acela care a dat epocii noastre conștiința 

formei pure", iar unul dintre cei mai importanți arhitecți contemporani, Frank Gehry indica cu precizie 

influența pe care a avut-o asupra sa marele sculptor român Constantin Brâncuși. 

            La Paris, intră în anturajul diferiților artiști ce ajung să-i aprecieze munca, dar și personalitatea. A 

fost prieten cu Matisse, cu Erik Satie, cu Modigliani și, în special, cu Guillaume Apollinaire, Douanier 

Rousseau, James Joyce, Marchel Duchamp, Ezra Pound, dar felul său de viață rămâne cel al unui țăran 

român. În atelierul său, vizitatorii veniți din toate țările găseau mobile făcute de mâna lui, de la scaune, 

bănci de lemn și mese rotunde de piatră, până la poarta țărănească din bârne, extrasă din climatul natal și 

transplantată la Paris, care separa cu primitivă solemnitate atelierul de încăperea de meșterit și de camera 

de dormit. Felurile de mâncare și băuturile, pregătite de el însuși, erau primitive, dar rafinate. Brâncuși 

adusese în capitala Franței, un nedomolit imbold de a lucra, dar și toată energia acumulată în satul 

îndepărtat din Carpați, de unde plecase la vârsta de unsprezece ani, cu câteva catrafuse și un fluier drept 

avere. El a păstrat în suflet imaginea țării de piatră și păduri, cu satele unei civilizații arhaice de lemn, 

admirabil de echilibrat închegate, între natură, mitologie și ritualurile păstorești, animate plastic de o 

frumoasă fantezie a stilizărilor geometrice. A plecat de acasă cu zestrea de filosofie și frumusețe bine 

închegată axiologic și stilistic, care i-a dat forța de a revoluționa sculptura universală. 

 Operele sale sunt caracterizate de simplitate și surprind esența diferitelor forme organice din 

natură. Brâncuși s-a inspirat și din arta populară și viața de la țară, preluând de la țărani simplitatea și 

dragostea pentru natură. ”În fond, puțini oameni își dau seama că mai sunt și alte forme ale cunoașterii. 

Împrejurul nostru operează alte sfere ale existenței de care suntem separați doar prin cele mai subțiri 

fire. Câți dintre noi le recepționează? Nu avem acces la duhul lumii, fiindcă nu îl căutăm. Trupul omului 

nu este diferit de structura universului. Curentele polare ale energiei curg prin trupul nostru în același 

mod cum curg în univers. Forțele psihice dinlăuntrul trupului nostru ne pot otrăvi sau ne pot elibera”. 

 Brâncuși era convins că rugăciunea bătrânilor noştri era o formă a meditaţiei, adică o tehnică 

filosofică, de a atinge esența, absolutul. De aceea el caută să redescopere formele primordiale, încărcate 

de semnificații imemoriale. În liniștea primordială a ovoidului regăsim imaginea metaforică a începutului 

lumii, Pasărea exprimă aspirația sufletului de a se înălța și a se uni cu marele Tot, Masa tăcerii trimite la 

mesele arhaice de ofrandă, iar înălțarea  monolitică a Coloanei infinitului, asemenea recitativului liturgic 

al muzicii gregoriene, evocă o scară celestă care unește tărâmuri antinomice. ”O sculptură nu se sfârşeşte 

niciodată în postamentul său, ci se continuă în cer, în piedestal - şi în pământ”, spunea artistul, 
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îndemnându-și prietenii să vină în România, să vadă oamenii, costumele, locurile (spaţiul românesc),  să 

vadă ceea ce a putut să realizeze el la Târgu-Jiu.  

 Opere precum: Sărutul, Pasărea în văzduh, Domnișoara Pogany, Muza Adormită, Cumințenia 

pământului, i-au adus lui Constantin Brancuși un renume mondial, fiind apreciat mai ales în Franța. A 

avut o serie de expoziții în Statele Unite, Franța, Elveția, Olanda, Anglia și România. 

Deși formele sale polisate și rafinate ating aproape perfecțiunea, Brâncuși spunea că „Lucrurile nu sunt 

greu de făcut. Greu este să te pui în starea de a le face.” El a vrut să sculpteze forme care pot da bucurie 

oamenilor. Arta trebuie să aibă efect terapeutic, să odihnească și să vindece contradicțiile interioare ale 

omului, din destinul omului, din tragedia lui firească sau din prostiile societății. El și-a exprimat adesea 

regretul că nu și-a realizat visul ca lucrările sale să se ridice în parcuri şi grădini publice, să se joace 

copiii peste ele, cum s-ar fi jucat peste pietre şi monumente născute din pământ, nimeni să nu ştie ce sunt 

şi cine le-a făcut, dar toată lumea să simtă necesitatea şi prietenia lor, ca ceva ce face parte din sufletul 

Naturii. 

 Artistul era convins că ceea ce face i-a fost dat ca să facă!... căci a venit pe lume cu o menire! 

...Nu vom fi niciodată destul de recunoscători faţă de pământul care ne-a dat totul. Bucurându-se de 

recunoaștere internațională, Brâncuşi resimte acut dragostea de țară, după cum îi declară nostalgic iubitei 

sale, celebra cântăreață Maria Tănase: „Când te ascult cum le zici, Mărie, aș fi în stare să dăltuiesc 

pentru fiecare cântec de-al nostru o Pasăre Măiastră ! … Am colindat toată lumea, mă cunoaște tot 

pământul prin ce m-am priceput să fac, dar când aud cântecele noastre, mă apucă un dor de țară, de 

oltenii tăi și-ai mei, de apa tânguitoare a Jiului, de satul meu… ”. 

 Din păcate,  regimul comunist din România îl consideră pe Brâncuși indezirabil și îi interzice 

întoarcerea în țară. În ciuda acestui fapt, el lasă moștenire prin testament toată opera sa statului român, 

care însă refuză și, prin urmare, este acceptată cu bucurie de către Franța. Acestea pot fi admirate la 

Muzeul Național de Artă Modernă din Paris (Centre Pompidou). În ultimii ani din viață, în ciuda 

celebrității crescute, Bâncuşi devine din ce în ce mai retras îşi așteaptă sfârșitul:„ Eu mă aflu acum foarte 

aproape de Dumnezeu, şi nu îmi mai trebuie decât să întind o mână spre El, ca să îl pipăi!... Îl voi aştepta 

pe bunul Dumnezeu în Atelierul meu...” La 16 martie 1957 Constantin Brâncuşi trece la cele veşnice şi 

este înmormântat în cimitirul Montparnasse din Paris. Lucrările lui Brâncuşi sunt unele dintre cele mai 

apreciate şi valorizate opere de artă din întreaga lume, fiind, de departe, cele mai bine vândute creaţii ale 

vreunui artist român din istorie şi al patrulea în topul celor mai valoroase creaţii din lume, după 

Giacometti, Modigliani şi Matisse. 
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Genialitate și destin-Ludwig van Beethoven                                                         Oros Alexandra Elena 

                                                                                        Colegiul Național Ferdinand I Bacău 

                                                                                         Clasa a IX-a E 

                                                                                         Prof. Oana Briahnă 

 

 

 

“Nu doar să practici arta, ci să-i pătrunzi și secretele” 

(Ludwig van Beethoven) 

 

LUDWING VAN BEETHOVEN,marele titan al muzicii clasice,un rebel care a revoluționat muzica 

timpului său, s-a născut la Bonn,in Germania, pe 16 decembrie 1770.De la o vârstă fragedă, a început 

educația muzicală,primul profesor fiind tatăl său,de multe ori foarte sever,astfel că micul geniu trebuia să 

stea in fața clapelor pianului „cu lacrimi in ochi”. 

Deși nu a studiat niciodată cu Mozart Amadeus,după ce l-a ascultat,i-a recunoscut rapid talentul și le-a 

spus contemporanilor să îi invețe numele,pentru că va deveni faimos. In 1792, Bethoveen se mută la 

Viena, unde studiază cu Joseph Hayden, insă tânărul Beethoven nu rezoneazăcu muzica mai temperată a 

profesorului său. 

Marea dramă a lui Beethoven apare in 1796, cand începe să iși piardă auzul din cauze 

necunoscute,devenind complet surd in 1814.Așa cum în mitologie Tantal era înconjurat de apă și 

merinde, dar nu putea ajunge la ele,la fel Beethoven compunea,dar  iși mai putea auzi capodoperele doar 

in muzica minții sale.Deși este la un pas de sinucidere, pasiunea pentru muzică invinge,iar testamentul 

neoficial de la Heiligenstadt certifică hotararea lui de a-și continua viața prin și pentru arta sa.Dramaticul 

moment de la sfârșitul primei audiții a Simfoniei a 9 a,cand a fost ajutat sa se intoarcă spre sală pentru a 

vedea ovațiile și entuziasmul spectatorilor,lacrimile care i-au acoperit fața,m-au impresionat profund. 

Personalitate rebelă și impulsivă,Beethoven crea controverse in societate,dar întotdeauna își cerea 

scuze,protocolar.Operele sale,considerate la inceput stranii și extravagante,au fost ințeleseși acceptate de 

contemporani,deșiBeethoven a depășit de la inceput limitele timpului său.Simfonia a 3-a,„Eroica”, l-a 

consacrat pe Beethoven ca un revoluționar al muzicii. Compusă inițial ca semn de admirație pentru 

Napoleon Bonaparte, in final, Beethoven a fost dezamăgit de comportamentul acestuia și a șters numele 

lui de pe partitură. 

Știindu-se bolnav și izolat de societate prin neputința de comunicare, singurul mod fiind „Caietele de 

conversație ”,Beethoven s-a concentrat pe muncă șia compus cu repeziciunea celui care nu mai are mult 

de trăit,neglijând somnul,mâncarea,prietenii.In fiecare vară se retrăgea la țară,în preajma Vienei,în locuri 
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cu câmpuri,păduri, râuri,pentru a se încărca de energie,zicând că pentru el un copac valorează mai mult ca 

un om. 

 Acolo, la Baden,o localitate mica de lângă Viena,l-am cunoscut cel mai bine pe Beethoven.Intrând 

în casa în care a locuit două veri,înainte de sfârșitul vieții,am găsit nu doar obiectele 

lui,masa,pianul,tacâmurile,ci mai ales, spiritul lui.„Odă Bucuriei ” se revărsa parcă din neant,încununând 

o viață zbuciumată,dar spunându-ne tuturor că trebuie să continuăm,să sperăm,să ne bucurăm. Tot in acel 

oraș minunat, pe colina cea mai înaltă din Parcul Kurpark,m-am recules in Templul lui Beethoven.Alți 

compozitori însoțesc drumul până la acest monument impresionant:Johan Straus,Wolfgang Amadeus 

Mozart.Dar sus de tot este EL: marele BEETHOVEN,in tăcerea și genialitatea sa,ca un zeu al Muzicii,al 

Pasiunii și al Speranței. 

 Operele sale, structuri de bază ale artei muzicale, au fost foarte importante pentru următorii 

compozitori, ce au împrumutat diferite trucuri ale genialului Bethoveen. Fiecare creație are un mesaj 

profund, ce poate fi ințeles de pianist prin sensibilitate și dăruință. ,,Für Elise” ascunde o poveste 

impresionantă de dragoste pe care  compozitorul a trăit-o. Ori decâte ori interpretez ,,Oda bucuriei” simt 

că euforia din viața lui Bethoveen îmi cuprinde sufletul, aceasta fiind o creație reprezentativă pentru 

fericire și pace. De aceea, a fost aleasă ca imn al Uniunii Europene.  

 Bethoveen mărturisește: ,,Mă simt fericit ori de câte ori reuşesc să mă ridic deasupra unui 

obstacol.” Mărețul luptator nu a fost doar un compozitor remarcabil, ci și un inițiator al unui nou univers 

muzical. Ludwig Van Bethoveen a fost, este și va rămâne un reprezentant principal al clasicismului moral 

si intelectual. El este cunoscut ca fiind un reper in istoria muzicii clasice. Compozitorul și-a câștigat 

acesttitlu prin influența revoluționară pe care a avut-o in dezvoltarea muzicii. Problemele grave de 

sănătate nu l-au doborât. În ciuda problemelor grave de sănătate, a continuat să compună cu mare pasiune, 

creațiile sale scoțând in evidență spiritul revoluționar, caracterul său puternic. 
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      Cuza, misionarul educației 

              

               COLEGIUL „MIHAI EMINESCU’’, BACĂU 

               

               PROF. LUPU OANA-ELENA 

             

 

 

  Organizarea pașoptistă dorea modernizarea și unirea Principatelor Române sub un singur domn. În 

această perioadă se pune un accent deosebit pe drepturile cetățenilor, Alexandru Ioan Cuza fiind unul 

dintre domnitorii ce au acordat importanță mare educației, Influențând-o până astăzi. Cuza implementează 

legea instrucțiunii publice în 1864, cu doar doi ani înainte de iminenta sa abdicare. Astfel, în România 

începe înflorirea învățământului. 

  Din câte se știe, se lucra încă din primul său an de domnie la un proiect pentru această lege (iunie 1859), 

iar primul proiect pentru instrucția publică este scos la iveală cu un an mai târziu, la propunerea altui om 

de cultură, Mihail Kogălniceanu. Se cunoaște că dacă nu ar fi fost pusă problema instituțiilor statului, 

documentul ar fi fost implementat cu mult mai devreme. Odată cu data de 4 octombrie 1861, situația se 

îmbunătățește considerabil, iar legile enunțate se aplică în mod egal Principatelor. Învățământul începe să-

și întindă aripile, iar din 4 iunie 1862 începe să activeze Ministerul Cultelor și Instrucțiunii, viitorul 

Minister al Educației și Cercetării. Ministrul Cultelor a fost învestit Dimitrie Bolintineanu. 

  Principiul de bază al reformei a fost obligativitatea și gratuitatea educației. Ceea ce a fost remarcabil în 

acea perioadă a fost, probabil, capacitatea lui Cuza de a sancționa părinții ce nu-și trimiteau la școală prin 

amendă, metodă ce merită a fi pusă în aplicare și astăzi, când rata analfabetismului crește.  

  Un lucru foarte emancipat a fost ca Alexandru Ioan Cuza să permită fără discriminări acceptarea tuturor 

copiilor în școală, fapt de aducea la același numitor comun toate categoriile sociale. Pregătirea 

profesorilor era foarte bine pusă la punct, de asemenea, fiind dovada supremă a nivelului elevului.  
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  Chiar dacă astăzi nu se mai apreciază la fel de mult ca altă dată partea umanistă a școlii pentru că se 

consideră prea ușoară, este menționabil lucrul următor...După ce Alexandru multiplică școlile și 

universitățile, acestea sunt preponderent umaniste. 

  Avântul educației autohtone românești este și mai pronunțat după ce domnitorul fondează Universitatea 

de la Iași în 1860, ceea ce a reprezentat un adevărat climax al evoluției. În 1864 este deschisă 

Universitatea din București, ce poartă numele lui Cuza (la fel ca și cea din Iași), iar următoarele vor fi 

Conservatoarele din cele două orașe menționate și înainte, școli de belle-arte și două școli de comerț în 

București și Galați. Elementul auxiliar ce a sporit în mod special dezvoltarea aceasta fost introducerea 

alfabetului latin și a aceleiași materii în școlile din oraș și în cele de la țară (care au cunoscut o explozie 

binevenită). 

  Eu cred că a fost crucial ca Alexandru Ioan Cuza să apară pe scena politică și pe cea socială datorită 

gândirii sale inovatoare, cu ajutorul căreia a realizat că pentru ca cetățenii unui stat să știe ceea ce vor de 

la un conducător, trebuie să afle adevăratele valori și drepturi pentru care să aibă curaj să lupte. Odată cu 

mandatul său a început era prosperității românești, motiv pentru care merită a fi numit „Vizionar al 

României’’.  
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  Mai existӑ modele de personalitӑţi? 

                                                                   Prof.Ȋnv.preṣc:Tapalaga Andra-Elena 

 

 Un sondaj al ziarului „Adevărului”, privind percepţia românilor asupra importanţei unor mari 

personalităţi istorice româneşti, pune în faţa noastră o reflecţie generalӑ. În ea se reflectă gradul 

nostru de educaţie, dar şi de ignoranţă, puterea tradiţiei, dar şi a clişeelor, a manipulării sau a 

propagandei, în fond, toate acele ingrediente care intermediază relaţia noastră cu personajul real, 

inaccesibil nouă în mod direct, dar adeseori atât de familiar tocmai datorită acestor „adaosuri” 

ulterioare. 

          În diferite medii academice,dar si pe stradӑ se dau adevărate „lupte ” – verbale, desigur – cu o 

persoană deosebit de agreabilă și cu un grad de instruire mult peste medie, care încerca să mă convingă de 

necesitatea unui șef de stat cu viziune, ceva similar marelui Ștefan, care, iată, chiar și pe patul de moarte 

se gândea la viitorul țării sale:„că Moldova n-a fost a strămoșilor mei, n-a fost a mea și nu este a voastră, 

ci a urmașilor noștri și a urmașilor urmașilor noștri, în veacul vecilor”. Nu mică a fost dezamăgirea ṣi 

uimirea  interlocutorului meu când i-am explicat că voievodul moldovean nu rostise defel celebra replică, 

ea aparținând marelui orator și dramaturg Barbu Ștefănescu Delavrancea, autorul dramei Apus de 

soare(1909).  

          Dacă ar trăi Ștefan cel Mare, probabil ar trebui să plătească drepturi de autor lui Delavrancea 

și lui George Calboreanu (cel mai convingător interpret al rolului domnitorului) pentru imaginea sa, atât 

de pregnantă, rămasă în conștiința publică.  

            Nu altfel stau lucrurile cu Mircea cel Bătrân care-i datorează mult din notorietatea pozitivă 

lui Mihai Eminescu, poetul care l-a elogiat în a sa celebră și arhicunoscută „Scrisoare a III-a”.  

             Iar Mihai Viteazul ar fi oare același fără inegalabila performanță actoricească a lui Amza 

Pellea din filmul realizat de Sergiu Nicolăescu în 1971? În fond, noi nu avem acces nemijlocit la 

personalitatea istorică respectivă – nici n-am avea cum – ci doar la o imagine intermediată de tradiție și 

educație, de nivelul nostru de cultură generală, de receptivitatea la un anumit gen de propagandă la care 

am fost supuși, de prejudecăți și simpatii personale etc. 

     Se vorbeşte (şi în multe ţări se şi acţionează) despre centrarea educaţiei pe elev. Această nu este 

o vorba goală sau un doar sindrom al relativismului post-modern. Dimpotrivă, punerea elevului în centru 
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este în perfectă concordanţă cu ceea ce  elitele societăţii româneşti, eminenţi pedagogi democraţi şi 

progresişti au avut în prim plan în ultimii 150 de ani. 

Dacă aceste trăsături ar deveni prioritare, şansa de a nu repeta greşelile din trecut despre care Mihai 

Eminescu ne spunea, ar creşte: 

,,Copiii români sunt încărcaţi cu materii atât de multe şi atât de diverse, încât nici profesorii, nici 

şcolarii nu se pot orienta în capetele lor. Aceşti copii nu învaţă nimic, pentru că memoria nu păstrează 

nimic nepriceput, nerumegat, unde interesul viu şi judecata copilului n-au jucat nici un rol. Singurul efect 

al încărcării memoriei cu lucruri pe care nu le poate mistui e sila şi scârba copilului de carte.,, 

    Ceea ce marele poet naţional încearcӑ sӑ spunӑ e cӑ din ce în ce mai mulţi copii înmagazineazӑ 

informaţii pe perioade scurte de timp deoarece memoria lor pe termen lung nu poate pӑstra informaţii 

care nu au trecut prin filtrele gậndirii ṣi procesӑrii activ-participative. 

      Cum să facem acum, când harta etnică şi chiar socială a Europei unitare se tot schimbă, să ne 

păstrăm identitatea şi valorile naţionale și să le adăugăm valorilor internaţionale? Să ne găsim un loc şi o 

direcţie. 

    În întreg continentul european, încă de la începutul secolului XIX, dar mai ales după mijlocul 

său, au apărut politici generale, naţionale de învăţământ cu programe şi pedagogii menite să se 

răspândească în toate colţurile societăţilor. 

Nici România nu a fost mai prejos – personalităţi cum ar fi Spiru Haret, Onisifor Ghibu, Vladimir 

Ghidionescu, Emil Brândză, Ştefan Barsanescu, Dimitrie Gusti, contribuind enorm la promovarea atât a 

valorilor româneşti dar şi la integrarea celor universale în cultură noastră. Recomandăm celor interesaţi 

lucrarea profesorului Ion Albulescu de la Cluj, “Istoria pedagogiei româneşti”. 

   În perioada contemporană, globalizată, super-tehnologizată şi foarte dinamică în ceea ce priveşte 

piaţa muncii, ţările care au reuşit să creeze schimbări majore şi benefice pentru învăţământ au avut câteva 

lucruri în comun în politicile lor educaţionale ,însӑ nu suficiente pentru a se gӑsi o direcţie comunӑ ṣi 

unitarӑ în educaţie. 

    Le propun tinerilor,adolescenţilor modelul pe care l-am avut eu în viata, Nicolae Steinhardt.  

               In primul rậnd, a fost un erudit, un om care ṣtia 11 limbi strӑine, douӑ dintre ele limbi moarte, pe 

care le-a invӑţat doar din dorinţa de a fi un intelectual dincolo de parametrii uzuali ai acestui concept, 

pentru cӑ a infruntat puscӑria, ṣi a trecut prin puṣcӑrie nedrept, dar a ieṣit de acolo fӑrӑ nici un fel de 

ranchiunӑ, pentru cӑ a trecut prin acele stavile de viatӑ, cazne, pe care i le-a dat Dumnezeu si cu toate 

acestea a iesit senin din ele. 
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                   Pentru cӑ era un patriot cum mulţi nu prea îṣi imagineazӑ, pentru cӑ era, dupӑ botezul în 

puṣcӑrie, un credincios ortodox fӑrӑ a fi un bigot, pentru cӑ nu vedea nici un fel de realizare în extreme, 

dar pentru cӑ valoriza tot ceea ce înseamna inteligenta. . 

                 A dorit nu numai sӑ facӑ foarte multe in ceea ce îl priveste, dar si viata i-a dat pe mӑsurӑ. 
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MARTIN LUTHER                            Prof.  Zărnescu Nicoleta 

(1484-1546)                    Colegiul Național ”Ferdinand I” Bacău 

”Acolo unde școlile prosperă, totul prosperă” 

(Martin Luther) 

Anul 2017 este anul în care se împlinesc 500 de ani de la Reforma religioasă. Un moment de 

rupere a cultelor protestante, din Biserica Catolică, și, în același timp, unul de naștere a unor noi idei și 

curente religioase, care vor redefini rolul omului pe Pământ. Reforma religioasă este definită de 

dicționarele enciclopedice drept o mișcare de înnoire religioasă radicală, inițiată în secolul al XVI-lea, 

prin predicile teologului Martin Luther și ale celorlalți reformatori, Ulrich Zwingli, Jean Calvin, Menno 

Simons și alții. 

Reformatorul german Martin Luther, născut într-o familie pioasă, a beneficiat de o bună instruire, severă 

și rigidă. După ce a studiat o perioadă dreptul, a trecut printr-o criză morală acută, ceea ce l-a determinat 

să intre în mănăstirea ordinului augustinian din Erfurt, unde a primit sacerdoțiul. A obținut licența în 

teologie sacră la Universitatea din Witttenberg și doctoratul, fiind numit din 1512 profesor de teologie la 

Universitate. În 1510 a vizitat Roma și a fost profund marcat atât de cultura orașului etern cât și de luxul, 

desfrânarea clericilor, ceea ce l-a indignat. La cursurile pe care le susținea și-a expus viziunea, profund 

pesimistă, asupra naturii umane, negând rolul Bisericii și al clerului, ca intermediar între om și divinitate, 

susținând ”mântuirea prin credință” și nu prin practicarea ritualurilor bisericești și suscitând reacții 

controversate între colegii de universitate.  

Indignarea lui a ajuns la apogeu, când un călugar, Johann Tatzel, a început să vândă indulgențe (bilețele 

de pocăință care se cumpărau de către creștini) și în Germania. La 31 octombrie, Luther a „bătut în cuie” 

o foaie pe care scrisese cele 95 de teze (sau argumente) împotriva indulgențelor pe ușa bisericii din 

castelul Wittenberg. Scris inițial în latină, documentul a fost repede tradus în germană și, cu ajutorul noii 

tehnologii a tiparului, s-a propagat cu viteza unui cutremur.Contrazis, condamnat și excomunicat formal 

de autoritățile bisericești în 1521, Luther a ripostat prin scris, concepând primele articole din ceea ce mai 

târziu avea să fie cunoscut sub numele de Luteranism, bucurându-se, din fericire, de protecția lui Frederic 

al Saxonei. Luther a tradus Noul Testament din greacăîn germană, după cum avea să faăa și cu întregul 

Vechi Testament.Măsurile pe care papalitatea le-a luat împotriva lui și ostilitatea de care dădea, la rândul 

lui, dovadă au împărțit Germania în două.În 1525 a părăsit mănăstirea și s-a căsătorit cu o fostă 

călugăriță, Katharina von Bora, care i-a condus gospodăria, s-a ocupat de banii lui și i-a făcut șase copii și 

căreia îi scria scrisori lungi ori de câte ori era plecat de lângă ea. 



97 

 

Excomunicarea l-a făcut cel mai celebru om din Germania. Biblia Septembrie(nume codificat) tradusă în 

limba germană a fost tipărită în 6000 de exemplare. Talentul de traducător s-a îmbinat cu cel de scriitor.  

Luther a susținut independența lumii spirituale. Biserica și statul, în viziunea sa, reprezintă mâna dreaptă 

și mâna stângă, deci, coexistă. El a fost influențat de scrierile Fericitului Augustin.  

Dintre ideile de bază ale luteranismului trebuie menționate următoarele: unica sursă a credinței este 

Biblia, care trebuia tradusă în limba vorbită de popor; din Biblie trebuiau eliminate orice adăugiri 

survenite în timp și trebuia interpretată în mod liber de către orice credincios;credința este temeiul 

existenței Bisericii, iar mântuirea omului nu poate veni decât prin credință; preotul și Biserica nu sunt 

mijlocitori între creștini ș iDumnezeu; creștinul trebuie să aibă o credință puternică, pentru a putea intra în 

legătură directă cu Dumnezeu; distincția dintre cleric și laic nu mai există, deoarece preotul este doar un 

om mai învățat, care explică preceptele religiei și îi îndrumă pe creștini, preoția dobândind astfel un 

caracter universal; autoritatea papei este contestată și pe plan religios, și pe plan politic; din cele șapte 

sacramente (taine), luteranismul nu accepta decât botezul ș iîmpărtășania (euharistia); cultul Fecioarei 

Maria și al sfinților trebuie abolit; ordinele călugarești, religioase nu au motivație dogmatic și trebuie 

desființate, ca si toate mănăstirile; slujbele în Biserică să fie simplificate și eliberate de momentele care 

nu au relevanță; preoții se pot căsători. 

Despre Martin Luther s-a scris foarte mult, în toate limbile; despre mintea lui ascuțită și memoria 

remarcabilă, talentul său de scriitor, conștiinciozitate, impulsivitate și sarcasm. Dincolo de orice judecată 

dreaptă sau nedreaptă, anul 1517 și omul Martin Luther au rămas momente de referință în istoria 

umanității. Curajul său de a se ridica împotriva unor nedreptăți ale timpului (chiar dacă sunt interpretate la 

nivel religios, ele sunt simbolice pentru o lumea aflată în schimbarea paradigmei medieval, la tranziția 

dintre medieval și modernitate), de a transmite generațiilor următoare importanța credinței și a trăirii 

curate, de a sublinia contrastul între adevăr ș irătăcire.  

O viaţă foarte bogată, împlinită şi combativă, plină de conflicte şi de victorii, fără pauză şi odihnă: Luther 

a fos tun rebel şi un reformator, un gânditor şi un om de acţiune, un om care şi-a depăşit epoca, fiind în 

acelaşi timp prizonierul Evului Mediu. Reforma initiată de el a avut o mare influență asupra Europei 

medievale. Conceptul de Reformă nu a existat în epoca lui Luther şi cu atât mai puţin încadrarea 

temporală a acesteia în Germania între anul 1517 - afişarea celor 95 de teze, şi 1555 - pacea de la 

Augsburg, el fiind introdus abia prin secolul XVIII de istoricii protestanţi. Influenţa lui Martin Luther 

asupra Reformei a fost uriaşă, forţa ideilor sale clătinând unitatea religioasă vest-europeană şi întreg 

edificiul Bisericii catolice. „Luther a fost un om cu defecte şi lipsuri, dar prin ascuţimea minţii lui, prin 
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forţa personalităţii sale şi intensitatea convingerilor religioase, el a fost o piatră de hotar în schimbarea 

cursului istoriei moderne europene” (K.Randell, 2002, p. 73). 

Bibliografie 

Andrei Oţetea. Renaşterea şi Reforma. Bucureşti:Ed. Ştiinţifică, 1968.  Capitolul VIII. Reforma(p. 249-

282) 

Lucien Febvre. Martin Luther, un destin. Bucureşti:Ed. Corint, 2001. Capitolul 3. Retragerea în sine (p. 

161-216) 

Erik. H. Erikson. Psihanaliză şi istorie. Tânărul Luther. EdituraTrei, 2001. Capitolele VII şi VIII Credinţă 

şi mânie Epilog  212-254. 

Keit Randell. Luther şi Reforma în Germania. Bucureşti:Ed. All, 2002. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



99 

 

MASARU EMOTO 

Prof. Silvia Bogdăneanu 

Colegiul Naţional „Ferdinand I” Bacău 

 

„Pentru început aş vrea să te întreb dacă eşti fericit. Sigur, definiţia fericirii depinde de cine eşti, 

dar simţi pacea în inimă, ai sentimentul siguranţei viitorului, al bucuriei când te trezeşti dimineaţa? 

Nu cred că mulţi oameni pot răspunde DA la aceste întrebări. Ce se întâmplă în lume de ne 

impiedică să fim fericiţi? Se pare că trăim într-o perioadă de haos! Cine e responsabil de acest haos? 

Probabil chiar natura umană, care ne îndeamnă să căutăm mereu cev diferit de ce avem deja! 

Suntem cu toţii 99% apă ca fetuşi, 70% apă ca adulţi şi 50% apă ca bătrâni. Cum am putea să 

trăim o viaţă fericită şi sănătoasă? Purificându-ne apa din organism. Cercetările moderne arată că 

condiţia minţii are un impact direct asupra condiţiei corpului.” 

Am selectat câteva paragrafe din cartea lui Masaru Emoto, intitulată „The Hidden Messages in 

Water”, publicată în anul 2004 la editura Beyond Words, SUA, tradusă între timp şi în limba română.  

Dr. Masaru Emoto s-a născut în 1943 la Yokohama, unde a absolvit şi cursurile Universităţii 

municipale. Deţine titlul de doctor în medicina alternativă. A pus la punct tehnologia de analiză prin 

rezonanţă magnetică. Ca urmare a cercetă-rilor de peste 10 ani a publicat „The Message form Whater”, 

apoi „The Hidden Messages in Water”. Acestea sunt doar cărţile de început a unei faime mondiale, căci 

tot mai mulţi oameni sunt interesaţi de cercetările sale asupra cristalelor de gheaţă. 

Se ştie că apa are multiple roluri în organism, de solvent şi agent transportor pentru fluidele 

corpului, de termoreglare, de eliminare a toxinelor. Se pare că are şi un rol esnţial în transportul energiei 

şi a informaţiei, principiu folosit în homeopatie încă de pe vremea lui Hipocrate. Apa memorează şi 

copiază informaţia, astfel încât la diluţii de 1 parte substanţă la 1 000 000 000 000 părţi apă, substanţa 

încă mai e activă. Se pare că proprietăţile substanţei (medicamentului) se mai simt chiar şi la o diluţie de 

1:10400. 

Pentru a demonstra calitatile unice ale apei, numite în literatura de specialitate anomaliile apei, 

Masaru Emoto a efectuat, ajutat de echipa sa, mii de experimente prin îngheţarea apei într-un strat gros de 

circa 1 mm, şi fotografierea cristalelor rezultate. Pare atât de simplu, dar abia după 2 luni de încercări s-au 

obţinut primele fotografii ale unor cristale hexagonale pe care în mod curent le numim fulgi de zăpadă. Ei 

au supus apa diverselor influenţe exterioare (muzică, imagini, cuvinte rostite sau chiar scrise pe sticla cu 

apă). Rezultatele sunt prezentate in imaginile de mai jos, mai grăitoare decât cuvintele. Ele reflectă 

întrebările şi răspunsurile lui Masaru Emoto, omul care a schimbat modul în care privim lumea 

înconjurătoare! 
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� Cui îi revine responsabilitatea de a purifica apa de pe planeta Pamânt? Nu cumva umanităţii, din moment 

ce noi înşine suntem APĂ? 

� De unde vine sufletul şi unde se duce el după moartea corpului? Poate există un loc in univers indepărtat, 

care poartă de grijă APEI? 

� De ce cel mai frumos cristal este cel obţinut prin scrierea pe o sticlă cu apă a cuvintelor “Dragoste şi 

recunoştinţă”? Oare APA ştie să citească? 

Bibliografie:  

„The Hidden Messages in Water”, 2004, Editura Beyond Words, SUA 
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NICOLAE BĂLCESCU-UN MODEL AL GENERAȚIEI PAȘOPTISTE 

 Ţarălungă Alexia-Irina 

Şcoala Gimnazială Nr. 10 

Clasa a VI-a D 

Prof. coordonator: Sturzu Dana Elena 

 

Nicolae Bălcescu (1819-1852) a fost unul dintre revoluţionarii marcanţi de la 1848. S-a născut 

într-o familie de mici boieri din localitatea Bălceşti, judeţul Argeş  si încă de mic copil a fost pasionat de 

istorie, filosofie şi stiinţele exacte. A invăţat la licelul Sf. Sava din Bucureşti,  unde l-a avut ca profesor si 

mentor pe Eliade Rădulescu. 

 Încă din adolescenţă a avut un spirit revoluţionar profund, aderând la o organizaţie numită 

“Partida Naţională’, condusă de Ion Cîmpineanu şi al cărui scop era “ fuziunea întregului popor românesc 

şi reunirea sub acelaşi sceptru”. Ulterior, membrii organizaţiei au fost descoperiţi şi încarceraţi, Nicolae 

Bălcescu efectuând 2 ani de temniţă, unde a contractat o boală de plămâni, care îl va urmări toată viaţa. 

Anii revoluţiei de la 1848,  l-au prins făcând parte dintr-o societate secretă numită “Frăţia”, alături 

de alt revoluţionar important, ca Ion Ghica, jurând să-şi închine viaţa patriei şi să lupte pentru 

împroprietărirea ţaranilor, in numele sentimentului de “frăţie”,  adică de solidaritate naţională. În numele 

organizaţiei  “Frătia”,  a citit o proclamaţie la Islaz în care se cereau drepturi si libertăţi individuale, vot 

universal, desfiinţarea privilegiilor feudale si regim constituţional sub suzeranitatea Porţii. Urmare a 

acestor activităţi subversive,  domnitorul este arestat de către autorităţile turce,  dar scapă de sub escort, se 

refugiază in Transilvania, unde, alături de Avram Iancu continuă să militeze pentru idealurile românilor. 

Se refugiază la Paris şi apoi,  datorită agravării pneumoniei sale cornice, se stabileşte la Palermo, in 

Sicilia, pentru clima mai blândă.  Cu toate acestea,  se stinge la 29 noiembrie 1952, la numai 33 de ani. 

Nicolae Bălcescu a trăit intr-o perioadă de profunde schimbări în politica continentului European.  

Contextul internaţional  de pe bătrânul continent era marcat de doi mari actori care au influenţat decisiv 

perioada următoare a popoarelor Europei si anume: Republica Franceză şi Imperiul Otoman. Ideile 

revoluţiei franceze, de liberatate , fraternitate  si egalitate, au fost transpuse in diferite  proclamaţii si 

manifeste ale revoluţionarului român sub forma cererilor de libertate individuală, a cuvântului , a presei, a 

desfiinţării privilegiilor feudale si răsturnarea dominaţiei otomane asupra Ţării Româneşti. Cu alte cuvinte 

, Nicolae Bălcescu, alături de alţi revoluţionari  contemporani  ca el, cum ar fi Nicolae Filipescu ,D. 

Macedonsky, Eftimie Murgu, au aderat la ideile moderniste si progresiste ce emanau din vestul Europei, 

le-au adaptat si folosit conform idealurilor românilor de emancipare, de desfiinţare a privilegiilor feudale 

si de înlăturare a suzeranităţii otomane. 
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Deşi a avut o viaţă scurtă, a fost animat de ideea renaşterii sentimentului de mândrie naţională prin 

recunoaşterea importanţei istoriei unei naţiuni. Astfel, el a menţionat că “ un popor care nu-şi cunoaşte 

istoria, este ca un copil care nu-şi cunoaşte parinţii”, realizând  astfel că istoria este cea dintâi carte a unei 

naţii, ea ajutându-ne să vedem trecutul,  prezentul si viitorul, ajutându-ne să ştim cine suntem si de unde 

venim. 

În scurta sa viaţă zbuciumată, a găsit timp sa creeze şi câteva opere si anume :  

-“Puterea armată în Moldova”, unde a exprimat idealul de a exista o  armată permanentă, recrutată 

dintr-o ţaranime liberă, aşa cum era oastea cea mare a domnitorilor Mircea Cel Bătrân sau Ştefan cel 

Mare; 

-“Despre starea socială a muncitorilor plugari”- în care încearca să demonstreze că stăpânirea 

pământului de către boieri este o nedreptate si pământul ar trebui împărţit la ţărani; 

-“Mersul revoluţiei în istoria românilor “- în care afirma că ideea de revoluţie reprezintă dreptul 

legitim al popoarelor asuprite de a-şi căuta libertatea; 

Principala sa operă este reprezentată de “Istoria romanilor supt Mihai Vodă Viteazul” , care s-ar fi 

dorit să fie piatra de temelie a unităţii naţionale, fiind o relatare idilică a vieţii acestui domnitor român 

care pentru prima data la 1601 a unit sub acelaşi sceptru cele trei ţări române. 

Cu toate că a avut o viată scurtă , Nicolae Bălcescu- “revolutionar de la ‘48 “, a pus şi el umărul şi 

amprenta pe evoluţia viitoare a gândirii politice şi revoluţionare româneşti în anii ce au urmat, care au dus 

ulterior la evenimente importante cum ar fi: Unirea Principatelor Române de la 1859, câştigarea 

independenţei de la Imperiul Otoman la 1877 şi culminând cu Marea Unire de la 1918. A fost un om 

progresist care a intuit importanţa idealizării istoriei pentru evoluţia şi constituirea unei naţiuni, a realizat 

că era un timp al schimbării şi a promovat idealuri mareţe precum : eliberarea ţăranilor şi 

îimproprietărirea lor, votul universal,  desfIinţarea privilegiilor feudale , constituirea unei armate 

naţionale, realizarea unei uniri in cuget si simţiri cu românii din celelalte provincii. In acest sens este de 

remarcat si colaborarea sa cu Avram Iancu , un apărator al românilor din Transilvania. 

Astfel , putem spune că Nicolae Bălcescu a fost unul dintre marii revoluţionari români de la 1848 

si un apărator fervent al idealurilor si năzuiţtelor naţionale, în slujba cărora şi-a pus viaţa si frageda 

tinereţe, stingându-se mult prea devrem, la doar 33 de ani. 
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Personalități – modele educaționale 

Un model eminescian 

elevă, Gherguț Narcisa Elena 

Colegiul „Mihai Eminescu” Bacău 

Profesor coordonator: Pamfile Loredana 

Mihai Eminescu este în literatura română poetul nepereche a cărui operă„învinge timpul’’ după 

cum afirma însuși George Călinescu. El este cel mai mare poet național care exprimă cel mai bine și cel 

mai complet un model de cultură și reprezentare umană și spirituală. A fost o individualitate copleșitoare 

care i-a impresionat pe contemporani prin inteligență, memorie, curiozitate intelectuală, cultură de nivel 

european și farmec al limbajului pe care îl folosea în scrierile sale. Scrisul era deviza lui, căci se purta 

precum omul cel mai silitor, veșnic citind, meditând, scriind, așa devenind un „poet în toată puterea sa’’, 

după cum afirma Titu Maiorescu. Mihai Eminescu s-a născutîn Botoșani, Moldova, a fost poet, prozator 

și jurnalist român, socotit de cititorii români și de critica literară postumă drept cea mai importantă voce 

poetică din literatura română. Receptiv la romantismeleeuropene din secolele XVIII și XIX a asimilat 

viziunile poetice occidentale , creația sa aparținând unui romantism literar relativ întârziat. Eminescu a 

fost activ în societatea politică-literară Junimea și a lucrat ca redactor la „Timpul’’, ziarul oficial al 

Partidului Conservator. A publicat primul său poem la vârstele de 16 ani și  la 19 ani a hotărât să studieze 

la Viena, astfel conturându-se ideea că elera un tânăr foarte inteligent. După moartea sa, manuscrisele 

poetului Mihai Eminescu au fost dăruite Academiei Române de Titu Maiorescu. De ce s-au dezvăluit 

manuscrisele? Tocmai pentru ca întreaga lume să vadă acest model de creație și de credințe însușite 

datorită românismului său. 

Să  avem în vedere două laturi ale personalității eminesciene: socială și literară. Cea socială poate 

deveni un reper de viață dacă o desprindem din satirele sale sau din Glossaîn care militează pentru 

detașare de rău și infamie umană. În realitatea lui socială, Eminescu a apelat la toate resursele de care 

dispunea la vremea sa, însă  materialul nu i-a surâs și l-a aruncat în prăpastia neglijenței față de el, 

dar…portretul adamic, laic al omului creat de Dumnezeu îi iartă nechibzuințele, rămânând integru 

portretul său prin opera sa limpede. 

Latura creativă, artistică este întreținută moral de modelatorulsău Titu Maiorescu care susține intens 

ideea că„Eminescu a făcut ca toată poezia acestui secol să evolueze sub auspiciile geniului său, iar forma 

înfăptuită de el să devină punctul de plecare pentru întreaga dezvoltare ulterioară a veșmântului și 
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cugetării românești. Eminescu nu era un romantic contemplativ și abstract, pierdut într-o visare lirică, ci 

un om al timpului său preocupat de unicul destin autohton și de buna existență a poporului român, 

analizând cu  simț critic societatea contemporană, instituțiile acestuia”. El a fost un artist-cetățean, 

gânditor și pedagog al neamului său. Limbajul poetic eminescian este caracterizat prin prospețime si 

naturalețe, pentru că Eminescu a considerat limba veche ca temelie pentru toate noile ei înfățișări. El a 

intuit că limbajul poetic trebuie să pornească de la operele folclorice și de la textele vechi care conservă 

formele cele mai rezistente de limbă. În poezia lui Eminescu putem găsi versuri de origine folclorică: 

„Te-am ruga, mări ruga/ Să-mi trimiți prin cineva/ Ce-i mai mândru-n valea ta/ Că și eu trimite-voi/ Ce-i 

mai mândru pe la noi”( „Scrisoarea III”) 

În poezii coexistă diferite tipuri de versificație, de la versul clasic la expresia îndrăzneață a versului 

liber. Poezia eminesciană este încărcată de sensibilitate căutând și puterea evocatoare a limbii române și 

este construită pe un fond de armonie muzicală. Tudor Vianu susține că„Eminescu n-a trebuit să se lupte 

cu limba, așa cum au făcut unii.  I-a fost de ajuns să-și așeze în curentul limbii și să-și înalțe în direcția 

în care suflă duhul ei”. El își construiește universul său poetic în jurul câtorva teme si motive esențiale ca 

timpul, cosmicul,istoria, natura și dragostea, iar relația dintre om si univers este foarte bine reprezentată în 

capodopera creației eminesciene, poemul Luceafărul. În acest poem tema naturii îmbinată cu cea a 

dragostei arată folclorul românesc și plăcerea omului tradițional pentru arhaic, deci s-a format poetul 

eminescian și în acest mediu al satului și al naturii terestre simple, unice, mirifice. „Luceafărul” reprezintă 

un moment de maximă elevație a lirismului eminescian, este o admirabilă sinteza a temelor si motivelor. 

Viața marelui poet național a rămas o sursă inepuizabilă de teorii și polemici. Dincolo de opera sa 

inegalabilă, există multe aspecte din viața lui mai puțin cunoscute publicului larg, ajungând, astfel, la 

aceeași latură socială. Un lucru puțin cunoscut de noi este acela că Mihai Eminescu în copilăria sa ( pe 

atunci Eminovici) își speria tatăl într-un mod bizar:mergea în pădure să prindă șerpi și-i punea de vii în 

apropierea casei sale, apoi își chema tatăl să vadă „ce pasăre a prins” și stătea deoparte râzând când 

bărbatul dădea cu ochii de reptile. Un alt lucru puțin cunoscut este acela că Mihai Eminescu nu a suportat 

niciodată matematica, fiind o materie cu care nu s-a împăcat niciodată, întrucât a și mărturisit: „N-

ajunsesem nici la vârsta de 20 de ani să știu tabla pitagoreică, tocmai pentru că nu se pusese în joc și 

judecata,ci memoria! Și, deși aveam o memorie fenomenală, numerele nu le puteam învăța deloc pe de 

rost întrucât îmi intrase în cap ideea că matematicile sunt științele cele mai grele de pe fața pământului”. 

Mihai Eminescu, pe 23 iunie 1883 i-a cerut lui Maiorescu să intre la o mănăstire din București și să fie 

acceptat în rândurile călugărilor. Un alt lucru necunoscut era acela că Eminescu cu oricine se întâlnea, 

formula de salut pe care le-o adresa era „Trăiască nația”. 
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„Îngerul blond” a lui Eminescu a fost Veronica Micle o doamnă frumoasă, cu părul lung și bălai și cu 

ochi albaștri. S-au cunoscut la Viena la vârsta de 22 de ani pe când era student la filozofie și ca la  toți 

marii poeți romantici, dragostea se află într-o permanentă consonanță cu natura. Prin Eminescu, lirica 

erotică pierde elemente convenționale pentru a dovedi expresia unor sentimente profunde. Poetul a pus 

iubirea sub semnul nestatorniciei de aici rezultă melancolia, nota meditativă, chiar filozofică a liricii 

eminesciene. Îmbinarea sentimentelor iubirii cu ale naturii este prezentă în toate poeziile erotice ale 

poetului. În lirica eminesciană putem deosebi în poeziile de tinerețe, poetul crede în iubire, în posibilitatea 

omului de a se familiariza cu ceea ce citește. Opera lui Eminescu, poet al universului cosmic și mitologic 

își are locul propriu nu numai în literatura română ci și in cea universală. Generațiile în succesiunea lor își 

transmit ca pe o datorie sacră convingerea că Eminescu este cel mai mare poet național. Referindu-se la 

valoarea creației eminesciene, din punctul de vedete al relațiilor național-universale, George Călinescu 

afirmând că „fiind foarte român, Eminescu este un poet universal”. 

Eminescu este un semn al culturii ce va marca permanent sigla românească a valorii.  
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Mihail Kogălniceanu, model de educație        Prof. Mihăilă Marinela Lăcrămioara 

           Colegiul Economic „Ion Ghica” Bacău 

 

 Mihail Kogălniceanu – model de educație pentru acele timpuri dar mai ales pentru generația de 

astăzi, creator al României moderne, face parte dintr-o generație irepetabilă, a fost omul complet. S-a 

afirmat ca avocat, publicist, critic literar, istoric, om politic liberal și diplomat.  

„Cel mai mare orator parlamentar român” așa cum îl numea Nicolae Iorga pe Mihail 

Kogălniceanu, s-a născut acum 200 de ani, în 1817, la 6 septembrie, în Iași și avea să devină un formator, 

un Om – izvor de informații. Primii ani de școală îi face în Iași avându-l coleg și pe Vasile Alecsandri cu 

care va lega o prietenie pe viață. Între 1834 și 1838 urmează studiile universitare la Luneville – Franța și 

Berlin, unde va publica și prima  sa lucrare științifică. În 1838 revine la Iași și preia de la Gheorghe 

Asachi redactarea revistei „Alăuta românească”. În 1840, împreună cu Vasile Alecsandri și C. Negruzzi 

editează la Iași revista „Dacia Literară” care a inaugurat o direcție nouă în literatura română. In același an 

înființează o tipografie în care va tipări și revistele „Arhiva Românească”, destinată publicării „tuturor 

cronicarilor Valahiei și Moldaviei”, și „Propășirea”. 

În 1843 când a ținut prima sa lecție de istorie națională la Academia Mihăileană din Iași, explica 

atât de frumos necesitatea studierii istoriei: „ după priveliștea lumii, după minunile naturii nimic nu este 

mai interesant, mai măreț, mai vrednic de luarea noastră aminte decât Istoria, care după Biblie, trebuie să 

fie și a fost totdeauna cartea de căpetenie a popoarelor și a fiecărui om; pentru că fiecare află în ea reguli 

de purtare, sfat la îndoielile sale, învățătură la neștiința sa, îndemn la faptă bună”.  

Pentru discursurile sale politice aflate în contradicție cu cele ale domnitorului M. Sturdza, 

Kogălniceanu va fi demis și izolat la mănăstirea Râșca (două luni) și apoi trimis la Paris în 1846. În 1848 

participă la revoluție și fiind urmărit se refugiază la Cernăuți unde redactează „Dorințele Partidei 

Naționale în Moldova” în care considera „unirea Moldovei și a Valahiei – cheia de boltă fără de care s-ar 

prăbuși întreg edificiul național”. În 1855 va înființa ziarul ”Steaua Dunării”, organ de presă al 

unioniștilor.  

A salutat printr-un entuziast discurs alegerea lui Al. I. Cuza, pe care l-a sprijinit în realizarea 

României moderne. A fost o personalitate foarte puternică ce argumenta de ce vrea un anumit lucru, de ce 

atunci, în acel moment, și nu mai târziu, un OM ce a slujit unui ideal – cel național. După  realizarea 

unirii Principatelor va afirma „abia acuma e totul de făcut” și „eu am disponibilități pentru orice”. 
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După abdicarea lui Al. I. Cuza în 1866, Mihail Kogălniceanu este invalidat ca deputat, însă, în 

1869 reintră în activitatea politică ca ministru de interne. La 9 mai 1877, în calitate de ministru de 

externe, ține un discurs în Camera Deputaților proclamând Independența României, iar în 1878 va lua 

cuvântul la Congresul de pace de la Berlin unde „românii au fost auziți, dar nu și ascultați”. 

Discursurile parlamentare ale lui Mihail Kogălniceanu sunt fascinante și atât de valabile și astăzi, 

și-a dorit ca românii să fie cunoscuți în mod corect în Europa. Oratoria parlamentară a lui Mihail 

Kogălniceanu, din 1857 și până la moartea sa în 1891, e fantastică căci indiferent că era în opoziție sau la 

putere, era suficient să înceapă să vorbească și avea capacitatea să convingă auditoriul.  

Ne punem întrebarea dacă o personalitate ce a marcat secolul al XIX-lea poate fi actuală și astăzi? 

În secolul al XXI-lea, când există dezinteres fată de valorile naționale și față de istoria națională, avem 

nevoie de cultivarea unui model de educație. Kogălniceanu este actual prin stăruința cu care a muncit, 

prin dragostea față de țară, prin credința pe care a avut-o până la sfârșitul vieții, de a face bine! 

 Mircea Eliade, într-o Conferință dedicată lui Mihail Kogălniceanu, la Ateneul Român, afirma 

„sinteza geniului lui Kogălniceanu a constat în întâlnirea dintre iubirea de cultură europeană și iubirea de 

neam”, Kogălniceanu spunea „n-aș schimba săraca Moldovă nici pentru întâiul tron din lume”. 

  P. P. Carp afirma „România are prea mult noroc, pentru a mai avea nevoie de politicieni!”, 

însă, astăzi, la fel de mult, avem nevoie de oameni precum Mihail Kogălniceanu. 

 Mihail Kogălniceanu, ne aduce mereu aminte că dincolo de interesul nostru personal se situează 

valorile morale ce nu au voie să se piardă.  
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Ferdinand I cel Loial                                             Mihăilă Radu-Marian                                                                                                       

                                                   Colegiul Național „Ferdinand I” Bacău 

                                                                                                     

            Într-o ţară în care spiritul civic şi cultura politică erau puternic grevate 

de practicile Orientului, la cumpăna secolelor al XIX-lea și al XX-lea, marile evenimente nu s-ar fi 

împlinit fără aportul monarhiei.   

         Dacă primului rege al României, Carol I, îi datorăm modernizarea instituțională a statului, 

obţinerea independenţei politice (1878), afirmarea Vechiului Regat ca centru gravitaţional al luptei 

naţionale, succesorul său, Ferdinand I, a desăvârșit opera. Sub sceptrul acestuia, în anul 1918, 

românii s-au regăsit şi reunit într-un cadru statal legitim: România Mare. 

         Sosit într-o țară îndepărtată din extremitatea estică a bătrânului continent ca reprezentant al familiei 

Hohenzollern - Sigmaringen, casă domnitoare germană cu vechi conexiuni în Europa, Ferdinand I s-a 

dovedit un adevărat român. Și-a însușit tradițiile și obiceiurile poporului în fruntea căruia s-a aflat timp 

de 13 ani, a învățat limba română, a pătruns tainele istoriei autohtonilor.  

         Timiditatea excesivă, caracterul influențabil amendat în varii situații de autoritatea sufocantă a 

regelui Carol I, de regina Maria sau de primul-ministru Ion I.C. Brătianu, contrastau cu erudiția, 

distincția și altruismul celui pe care istoria l-a reținut drept Întregitorul. Om de vastă cultură generală,  

cititor avid, poliglot, pasionat de botanică, suveranul manifesta interes pentru chestiunile militare, pentru 

economie politică, pentru subtilitățile teologice și, nu în ultimul rând, pentru latină, greacă sau ebraică, 

fiind inițiat în arta și cultura orientală. Spirit luminat, enciclopedic, Ferdinand I a înțeles și a rostit un 

adevăr profund al educației: „Nu zidurile fac o şcoală, ci spiritul care domneşte într-însa.” 

         Într-un moment dificil al istoriei noastre (Primul Război Mondial), regele a onorat angajamentul 

făcut la urcarea pe tron. Învingându-și propriile sentimente filogermane, a dovedit responsabilitate și 

devotament față de țara pe care fusese chemat să o conducă. Astfel, la 14/27  august 1916, în cadrul 

Consiliului de Coroană de la Cotroceni, monarhul pleda pentru intrarea României în război de partea 

Antantei, alături de Marea Britanie, Franța, Rusia și Italia. Cu alte cuvinte, împotriva Germaniei, țara sa 

de origine. „După zile și nopți chinuitoare, Ferdinand izbutise să-și înfrângă înclinațiile sale firești de 

principe german, în favoarea îndatoririlor de rege român, care a îmbrățișat cu toată ființa lui idealul nostru 

național, obligându-se la acțiunea alături de aliați.”33 ne amintește ilustrul om politic I.G. Duca. 

Emoționantul duel verbal cu P. P. Carp, cel ce atrăgea atenția asupra consecințelor nefaste ale unei 

victorii rusești asupra viitorului dinastiei germane din România34, rămâne memorabil. Cuvântarea 

                                                           
33 I.G. Duca, Amintiri politice, vol. I, Munchen, 1981, p. 272. 
34 Ibidem, p.276. 
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suveranului, rostită în limba română, cu o claritate și o fermitate remarcabile, trebuie privită în 

coordonatele unei veritabile lecții de patriotism. „Ati greșit și adinioară, Domnule Carp, când ați vorbit de 

interesele Dinastiei. Nu cunosc interesele Dinastiei, nu cunosc decât interesele țării. În conștiința mea 

aceste două interese se confundă. Dacă m-am hotărât să fac acest pas grav, e fiindcă după matură 

chibzuință eu am ajuns la convingerea, la convingerea adâncă și nestrămutată, că el corespunde cu 

adevăratele aspirațiuni ale neamului, a cărui răspundere o port în ceasul de față. Dinastia va urma soarta 

țării, învingătoare cu ea, sau învinsă cu ea. Deoarece, mai presus de toate, să știți, Domnule Carp, că 

dinastia Mea este română. Rău ați făcut când ați numit-o străină, germană. Nu, e românească! Românii nu 

au adus aici pe unchiul meu, pe regele Carol, ca să întemeieze o dinastie germană la gurile Dunării, ci o 

dinastie națională și revendic pentru Casa mea cinstea de a fi îndeplinit în întregime misiunea pe care 

acest popor i-a încredințat-o. Aceste cuvinte au fost nu spuse, ci scandate cu toata mândria unui 

Hohenzollern și cu tot patriotismul unui bun român.”35 consemnează I.G. Duca.  

         Intrând în război împotriva propriei familii, regele făcea abstracție de originea germană, de 

sentimentele personale, se „biruia” pe el însuși. Sacrificiul era incontestabil! Cu un gest admirabil, 

încărcat de onestitate, comportându-se ca suveran al României și nu ca principe prusac, monarhul scria 

pagini de istorie. Pe fronturile Primului Război Mondial, în momentele dramatice, Ferdinand I a fost la 

înălțimea așteptărilor.  

        „Cu gesturile sale… a pregătit România Mare. Nu s-a așezat de-a curmezișul istoriei, ci i s-a alăturat 

și i-a favorizat înaintarea.”36 Dacă la începutul conflagrației, calitățile de om politic ale monarhului erau 

prea puțin cunoscute de opinia publică, Marea Unire avea să-l transforme în „Regele tuturor românilor”. 

A știut să fie stimat și a avut înțelepciunea de a fi un promotor consecvent al constituționalismului. A 

înțeles necesitatea înfăptuirii unor schimbări fundamentale și a devenit partizan al marilor reforme 

solicitate de o societate românească aflată în plin proces de modernizare. Cu discreție, minimalizând 

propria contribuție, nu s-a considerat un făuritor. În accepțiunea suveranului, 1918 era, în primul rând, 

expresia voinței de unire a națiunii române, momentul de vârf al inteligenţei politice româneşti, urmarea 

firească a unei pregătiri istorice de sute de ani. 

         Fără îndoială, Ferdinand I nu a fost doar un om al timpului său, ci, mai ales, un mare român! În 

final, ceea ce contează… este responsabilitatea marilor fapte și nu sfiala care le-a precedat.                                                    

 

 

 

                                                           
35  Ibidem, p.277. 
36  Ion Bulei, În Vechiul Regat, Ed. Tritonic, 2013, p.95. 
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Personalități - modele educaționale                                      Prof.Ciuche Gabriela  

 

 Mitropolitul Andrei Șaguna                                           Colegiul Național ” Ferdinand I “Bacău 

 

Educația copiilor și a tinerilor trebuie să fie în permanență o prioritate națională, întrucat fără 

educație o societate nu poate evolua nici social și nici spiritual sau moral. 

            Biserica Ortodoxă Română are legitimitate istorică în domeniul educației, fiind prima instituție a 

poporului român care a contribuit considerabil la organizarea și dezvoltarea educației și a culturii 

naționale. Primele școli și tipografii din țara noastră au fost înființate de Biserică, iar primele opere 

cultural-artistice reprezentative au fost inspirate de credința cultivată de Biserică.  

 În acest sens, putem menționa o personalitate remarcabilă,Andrei Șaguna care s-a nascut la 

Miskolt, în Ungaria, într-o familie de macedo-români din Balcani, a urmat școala gimnaziala la Miskolt, 

apoi studii de drept și filozofie la Pesta și teologice la Varset. La vârsta de 25 de ani îmbrăca haina 

monahală la mănăstirea de la Hopovo.În anul 1846 a fost numit vicar al Episcopiei Ardealului iar, în 18 

aprilie 1848, în plina revoluție, era numit Mitropolit al Transilvaniei.  

Cum afirma Academicianul Dan Berindei: a fost „o mare personalitate a nației românești, …un 

purtător de cuvânt al națiunii române” prin activitatea și druirea sa. Mitropolitului Andrei Șaguna i se 

datoreazăorganizarea și îndrumarea învățământului românesc de toate gradele, pus sub ocrotirea 

bisericii, reorganizarea Institutului teologic-pedagogic din Sibiu precum și numeroase „fundațiuni” prin 

care se acordau burse de studii pentru elevii și studenții mai săraci. Membrii Societății Academice 

Române, apreciind întreaga sa activitate l-au ales, la 7 septembrie anul 1871, ca membru de onoare. 

Drept urmare, viața și opera Mitropolitului Andrei Șaguna stă sub semnul unei personalități de dimensiuni 

europene prin formație, prin misiunea pastorală, prin ampla sa dedicare educării și culturalizării 

poporului român din Transilvania. Dupa reînființarea Mitropoliei a elaborat Statutul Organic al Bisericii 

Ortodoxe Române din Transilvania dupa care s-a condus Biserica transilvăneană până în anul 1925 și care 

a stat totodată la baza principiilor de organizare și funcționare a Bisericii Ortodoxe Române. Ca rezultat al 

trudei sale, în Arhiepiscopia Sibiului existau aproape 800 de școli “poporale", un liceu cu 8 clase la 

Brasov cu scoală reală-comercială, un gimnaziu cu 4 clase la Brad. Au fost editate peste 25 de manuale 

școlare iar la Sibiu, în anul 1853 a inființat un Institut teologic-pedagogic, cu două secții teologice și una 

pedagogică, a tipărit o serie de manuale didactice și a trimis numeroși tineri la universități din Austria și 

Germania, cu burse oferite din fondurile și fundațiile create de el. Uluitoarea activitate culturală, cursurile 

rânduite să se țină în toate aceste școli, de către învățători și preoți deopotrivă, precum și grija de a susține 
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financiar elevii și studenții cu modeste posibilități financiare fac din opera culturală a lui Șaguna una 

aproape inegalabilă. 

Așadar, Mitropolitul Andrei Șaguna reprezintă o personalitate de marcă prin contribuția pe care a 

avut-o în dezvoltarea învățământului românesc, prin modelul de viață bazată pe învațătura morală, prin 

întreaga sa activitate misionar-filantropică."Mitropolitul Andrei Șaguna a fost un bărbat aproape 

extraordinar, trimis de Providența Divină pentru fericirea poporului său; ca el a fost un Moise, pentru că și 

el, ca și acela, a eliberat poporul său, conducându-l în pământul autonomiei și independenței; și el, ca și 

acela, dădu poporului său tablele legii: Statutul organic; și, în fine, lovi în piatră ăi dădu apă cerească 

poporului său: știința, lumina, cultura. Despre un astfel de bărbat, pe drept cuvânt, se poate zice că el, 

pururi va străluci ca un luceafar pe orizontul bisericii și națiunii române.” Așa își încheia Nicolae Popea 

discursul de recepție, prezentat în 13/26 martie anul 1900, dedicat vieții și activiății arhiepiscopului și 

mitropolitului ortodox al Transilvaniei, Andrei baron de Șaguna (1808-18739). 
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Mircea Eliade, de la curiozitatea cititorului la rigoarea savantului 

        

Prof. Pompilia Postelnicu 

      Colegiul Nţional „Vasile Alecsandri”, Bacău 

 

 

Mircea Eliade este o personalitate culturală de excepţie, unul dintre reprezentanţii străluciţi ai 

generaţiei 30 care a făcut carieră în lumea literaturii, dar, mai ales în cea a studiilor în domeniul religiilor, 

creând o „şcoală”, având adepţi, admiratori, exegeţi. Trăind într-o perioadă complicată din punct de 

vedere istoric (ascensiunea mişcării legionare, Al Doilea Război Mondial etc) a cunoscut mirajul unor 

idei care, peste timp, i-au adus umbre în felul în care este privit de posteritate, făcându-l discutabil, dacă 

nu chiar ignorat sau chiar detestat. Dar el poate constitui un model în ceea ce priveşte voinţa de a se 

desăvârşi pe plan cultural, intelectual, prin consecvenţă, ambiţie şi o disciplină autoimpusă, dublate de 

spiritul analitic şi curajoasa încercare de a şti totul pentru a putea aduce ceva nou. 

În Memoriii, Eliade relatează episodul din copilărie pe care l-a numit „joc nou”, schimbul de cărţi 

cu ceilalţi copii, în urma căruia a ajuns să citească o carte pe zi: cărţi de literatură, de ştiinţe, biografii, 

într-o „foame” de carte, de cunoaştere care-l fascina din ce în ce mai mult. Problemele de vedere şi 

condiţiile vitrege de după război (1919) l-au făcut pe tatăl lui să-i limiteze timpul de citit „până la 11 

seara”, iar mai târziu (1920), printre lecţiile la materii care nu-i plăceau şi scrieri şcolare în care se 

întrezărea deja talentul de scriitor, avea să citească orice: „Citeam în voie, orice îmi cădea în mână” 

(p.24), încercând deopotrivă traducerea unor texte din enciclopedii . Descoperirea lui Balzac i-a revelat 

procedeul personajului reppairessant, fapt ce l-a determinat să caute febril prin anticariate alte cărţi ale 

romancierului francez. „Prin clasa a Vi-a, aveam deja vreo 500 de volume, majoritatea din „Biblioteca 

pentru toţi", „Minerva" şi „Lumen". Dar aveam şi cărţi mai scumpe: Souvenirs entomolo-giques ale lui ]. 

H. Fabre, Die Insekten ale lui Brehm, tratatele de chimie, „clasicii" transformismului, aproape tot ce 

găsisem din „Bibliotheque scientifique" sau „Bibliotheque philoso-phique", de la Felix Alean.” notează 

istoricul religiilor, satisfăcut de faptul că îşi făcuse chiar o bibliotecă proprie. (p. 27). Mai mult, îşi 

impusese o disciplină a timpului dedicat somnului, încât dormea trei-patru ore  pe noapte, pentru ca 

timpul pentru citit să fie satisfăcător, iar mai târziu avea să facă „reclamă” cărţilor citite, în încercarea de 

a-şi convinge colegii să citească, făcând un „repertoriu al persnajelor Comediei umane”.  
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Pasiunea pentru Giovani Pappini l-a făcut să înveţe limba italiană, astfel având acces la literatura 

italiană, pentru ca, mai târziu să-l cunoacă personal. Profesorul său de latină, Nedelea Locusteanu avea 

să-i deschidă interesul pentru orient, pentru mistică şi religii, aşa încât ajunge să studieze persană şi 

sascrită (p. 38), iar limba portugheză în perioada cât a fost în Indiaii , folosindu-i la lectura romanelor şi 

monografiilor istorice sau a tratelor de istorie. 

Atras de minţile enciclopedice, este fascinat de Voltaire, după ce parcursese lucrările lui Haşdeu, 

apoi de Leonardo da Vinci, Goethe, Pappini. Chiar numele Eliade provine din admiraţia familiei  pentru I. 

Heliade Rădulescu, cel care a marcat prima jumătate al secolului al XIX-lea în viaţa culturală din Valahia. 

Istoric al religiilor, orientalist, etnolog, sociolog, folclorist, eseist, nuvelist, romancier, dramaturg, 

memorialist – iata cateva dintre multiplele laturi ale activitatii sale. Vocaţia enciclopedică este susţinută 

de opera sa, atât de variată (ca arii de acoperire), de diversitatea domeniilor asupra cărora şi-a manifestat 

interesul de cercetător.iii  Cercetările sale au urmărit nu consemnarea formelor de manifestare a 

„religiosului în viaţa diferitelor comunităţi arhaice, ci identificarea unui model arhetipal de evoluţie a 

spiritului în acord cu evoluţia tehnologică, materială a societăţii omeneşti, pornind de la premisa că orice 

existenţă are ca scop (declarat sau implicit) căutarea unei modalităţi de „reintegrare”, de recuperare a 

ritmurilor mitice de fiinţare  ale omenescului. 

Mircea Eliade a creat o „şcoală”, în sensul impunerii unei agende culturale şi intelectuale, 

interesul pentru cultura indiană, devenită, în timp, o modă. A fost profesor de istoria religiilor la 

Bucureşti, dar cariera universitară s-a desăvârşit la Chicago, din 1957. I. P. Culianu a subliniat succesul  

remarcabiliv, având un ecou unic în lumea universitară şi culturală mondială, un nume de referinţă în 

domeniul istoriei religiilor, iar faima lui, pe fondul ascensiunii mişcării hippies avea să crească până la a 

fi dorit ca „guru”v, numai că savantul a delimitat rolul său de profesor, înainte de toate. Chiar Eliade 

relatavi că îşi făcea timp să-şi întâlnească personal studenţii, să  le cunoască interesele de studiu, preferând 

seminarul cursului: „să  adâncim anumite detalii (...), să aprofundăm anumite probleme (...). Aşa învaţă 

studentul să lucreze, aşa învaţă metoda.” 

Prestigiul internaţional este obţinut prin aceeaşi constanţă a studiilor care au devenit, în timp, 

referinţă pentru alţi cercetători, după cum rezumă Alex Ştefănescuvii:”Devine celebru şi în SUA. Opera sa 

ştiinţifică în continuă expansiune îi aduce gloria visată în adolescenţă. Conduce, din 1960 până în 1972, 

împreună cu Ernest Jünger, revista Antaios, este ales, în 1966, membru al Academiei Americane de Arte 

şi Ştiinţe, primeşte titlul de doctor honoris causa a numeroase universităţi (inclusiv al Universităţii 

Sorbona din Paris), are admiratori şi discipoli peste tot în lume. Ori de câte ori revine la Paris, se 
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recompune un triumvirat - Mircea Eliade, Eugen Ionescu, Emil Cioran - intrat în mitologia culturală a 

Franţei.” 

Ca scriitor, a valorificat studiile sale filosofice, ezoterice, experienţe de cunoaştere, reconectând 

omul modern la teme originare, în încercarea mărturisită de a ilustra sacrul camuflat în profan, într-o lume 

desacralizată, secularizată, a dramelor individuale şi colective lipsite de sens sau de motivaţii valide. 

Transgresarea limitelor de spaţiu şi de timp, ambiguitatea realului cu oniricul sau cu fantasticul se explică 

prin interesul istoricului miturilor, al credinţelor religioase, prin credinţa proprie că realitatea cotidiană se 

imbină cu fantasticul, acesta din urmă nefiind o formă de evaziune, ci o dimensiune alternativă a condiţiei 

umane înseşi.  

Mircea Eliade fascinează continuu exegeţii, elevi, studenţi, oferind un model de urmat. Dan C. 

Mihăilescu şi-a afirmat admiraţiaviii în interviul dar Magdei Grădinaru: „Dacă m-ar întreba un adolescent 

de azi prin ce este Eliade formidabil: prin cuprinderea uriaşă, prin setea enciclopedică (...)Eliade avea un 

mit al construcţiei, iar manolismul la el este construcţia  în văzduh, în spirit: accept la rigoare generaţii de 

sacrificiu, accept să le zidesc în zidul unei mănăstiri, dar să o facem.” 
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Paul  Diac – dăruire și talent 

Liliana Ursache 

Colegiul Național ”Ferdinand I”, Bacău 

 

De-a lungul timpului, pe traseul profesional ales, întâlnim oameni care ne inspiră, ne dau putere și 

energie, ne motivează. Pentru mulți tineri, o astfel de persoană este Paul Diac. Un om până în 30 de ani, 

fără multă experiență ca dascăl, dar care a făcut deja enorm pentru elevii și stdenții pasionați de 

informatică. 

De la gimnaziu a încept să programeze, a învățat mai mult ca autodidact, rezolvând probleme pe 

site-uri cu evaluator, iar la liceu a încept să participe la olimpiadele de informatică, ajungând în lotul 

național. Fiind ieșean a studiat la Facultatea de Informatică din Iași, unde, datorită rezultatelor foarte 

bune, predă din anul I. A lucrat la Facebook și Twitter, dar a ales să se întoarcă în țară, și să-și continuie 

studiile de doctorat. 

Cu și fără timp, Paul se ocupă de ridicarea nivelului de pregătire al elevilor și studenților, prin 

coordonarea unui centru de pregătire a elevilor pentru performanță din Iași, prin cursurile pe care le ține 

la facultate, prin concursurile pe care le organizează, prin pregătirea pe care o oferă celor interesați de 

programare. 

Consideră că pentru elevii de liceu elevii există destule concursuri de informatică, dar pentru 

studenți, mult mai puține. Nici oportunități de pregătire a acestora nu prea există. De aceea numeroase 

talente se pierd. În acest sens Paul Diac s-a implicat în organizarea ONIS (Olimpiada Națională de 

Informatică pentru Studenți), în organizarea altor concursuri, în pregătirea participanților la concursuri, 

inclusiv la cele internaționale și în taberele de pregătire internaționale. 

A asista la orele ținute de Paul Diac este o mare plăcere. Discursul lui captivează, algoritmii grei 

devin ușor de înțeles, exercițiul minții este la cote maxime. Nu îți mai vine să pleci, nu știi când trece 

timpul.  

Ca însoțitor al lotului de gimnaziu al județului Iași la Olimpiada Națională de Informatică, a 

dovedit cât de interesat este și de alte aspecte: a fost foarte apropiat de elevi, a stat mereu cu ei, a jucat 

jocuri cu ei, a discutat cu fiecare ce a făcut la concurs, i-a încurajat, le-a ridicat moralul. 

Cei care îl cunosc, au avut multe de câștigat. Sau, așa cum el însuși spune: „Întotdeauna e mai 

ușor să înveți de la cei mai buni, mai ales dacă ești lângă ei. Măcar pentru câteva zile din an”. 

Webografie:  

http://www.fundatiaemag.ro/sa-inveti-de-la-cei-mai-buni-mipt-programming-training-12-22-

noiembrie-2014/ 
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          Charles Darwin               Numele şi prenumele 

elevei  

 VÎRLAN ANA-MARIA 

      Şcoala de provenienţă  

COLEGIUL NAȚIONAL „FERDINAND I” 

      Numele şi prenumele profesorului coordonator  

MOCANU SIMONA 

 

Aceasta experiență a fost inițial un experiment. O personalitate din domeniul biologiei care să exercite o 

influență puternică asupra mea, asta trebuia să găsesc. De aceea se poate spune că ‘intalnirea’ mea cu 

Charles Darwin a fost mai mult forțată de împrejurimi. Desigur, cunoșteam, deși intr-un mod superficial, 

contribuția enormă pe care a adus-o științei. Teoria evoluționistă a fost un subiect care a controversat 

lumea de îndată ce și-a făcut simțită prezența. Însă ce se poate spune despre omul din spatele ei? 

Recunosc, abia recent am început să gândesc mai departe de acest punct, dar chiar am vrut să aflu mai 

multe despre această personalitate, să-i pot atribui un adjectiv, altul decat „inteligent”. Asa că am inceput 

să-i studiez viața. 

Aparent, în ultimii cinci ani de viață a reușit să scrie o autobiografie. Această carte a reușit să-mi clarifice 

câteva concepte privitoare la formarea personalității unui om cu un destin excepțional. Ce pot să spun? A 

avut o copilărie destul de diversă, dar ,în mare, destul de obișnuită. Elementele care prefigurau viitorul 

său ca naturalist, de exemplu preocuparea sa de a colecționa gândaci, se îmbinau cu alte activități aproape 

irelevante precum înclinația sa spre vânătoare. De asemenea, deși menționează chiar de la început că nu a 

acordat prea multă atenție stilului său de scriere, mă așteptam ca totuși el să reflecte condiția sa de geniu. 

Acest fapte par să nu aibă o importanța aparte, însă, amintindu-mi momentele anterioare citirii acestui 

volum, descopăr cât de mult mi s-au deschis ochii lecturând această scriere. Creadeam cu tărie că între 

mine și omul predestinat să schimbe lumea e un zid înalt și indestrucibil, iar autobiografia ar fi urmat să 

mai adauge cărămizi la această construcție imaginară. Dar această prezumție s-a dovedit a fi nefondată, 

iar pentru un copil pierdut precum sunt eu, un adolescent naiv, acest fapt a fost destul încât să-mi redea 

entuziasmul.  

Charle Darwin a fost un om cu o idee. Charles Darwin se va constitui pentru totdeauna într-o personalite 

cu o deosebită valoare pentru omenire.Și într-o anumită măsură, Charles Darwin este modelul meu. 
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Personalitati- modele educationale                                                                                    Ciuche Maria               

Maria Montessori                                                                        Școala Gimazială “ M. Dragan”Bacău 

                                                                                                                                                   Clasa a VI-a 

                                                                                                                                        Prof. Cîrlan Mirela 

                                                                                                                                    Prof. Ciuche Gabriela  

         Am fost impresionată de fiecare dată, de felul în care prietenii mei care au studiat pedagogii 

alternative, și-au însușit foarte repede și trainic competențe de viață.Acestea au constat în realizarea 

multor activități practice pe care le-au învațat prin tehnici motivaționale. 

O personalitate de marcă, a fost Maria Montessori care a promovat din punctul meu de vedere o 

şcoală a păcii şi a liniştii, astfel încât această stare se resimte în produsele și activitățile copiilor. Ea spune, 

”Tendinţe umane  sunt impulsuri naturale care apar din subconştient şi îi determină pe oameni să facă 

anumite acţiuni în mod iraţional şi inconştient. Tendinţele există încă de la naştere. Sunt tot timpul 

prezente. Prin ele oamenii asimilează informaţii şi se adaptează la cultura, la timpul, la locul, la grupul şi 

la societatea în care trăiesc”, se arată în descrierea acestei pedagogii pe site-ul casamontessori.ro Abia 

atunci când aceste tendinţe sunt înţelese, copiii au linişte şi pace şi pot lucra, pot duce la bun sfârşit ceea 

ce au început, dar şi, foarte important, pot face alegeri raţionale.”  

Astfel, putem vorbi la vârsta 0-3 ani de: “absorbţia” spontană a experienţelor acumulate ,  la vârsta 

3-6 ani de: dezvoltarea conştiinţei, apariţia egoului şi a voinţei proprii iar vârsta 7-12 ani: deschidere faţă 

de lume, dorinţă de învăţare, interes faţă de lucrurile din mediul înconjurător, vârsta 12-18 ani: decizii 

proprii, rolul social al adultului, interes faţă de adevăr şi demnitatea umană. 

 Într-o şcoală care a adoptat pedagogia Montessori, profesorul este cu totul altceva decât “liderul” 

pe care îl găsit în şcoala tradiţional românească. Este doar cel care organizează activitatea, este cel care 

ajută şi înlătură piedicile, este doar un asistent care intervine la nevoie. Într-o clasă Montessori activitatea 

este individuală, se lucrează în linişte (de altfel liniştea este un concept de bază al acestei pedagogului 

italian), disciplinat, elevul urmează un plan de lucru individual, iar ca materiale didactice se lucrează cu 

trusa Montessori, adaptată fiecărei etape de dezvoltare. Elevii asimilează informaţii din experienţele pe 

care le trăiesc. 

O altă caracteristică importantă a acestei metode de predare este interacţionarea între copii cu 

vârste diferite, tocmai pentru ca cei mari să-şi poate ajuta colegii mai mici. Se creează astfel, inconştient, 

un dublu schimb de informaţii. Elevii mai mari îşi verifică şi arpofundează cunoştinţele ajutându-i pe cei 
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mici, iar aceştia din urmă învaţă direct de la colegii mai mari, fără să mai fie nevoie de intervenţia unui 

cadru didactic. Acest tip de învăţare este explicat de Maria Montessori prin conceptul de “minte 

asorbantă”, un proces inconştient, creativ şi non-selectiv, prin care creierul preia toată informaţia din 

mediu, ca un burete, fără efort. Copiii asimilează informaţii din experienţele pe care le trăiesc, la care 

asistă, la care participă, în urma contactului cu alte persoane, de vârstă similară sau din contră.  

În pedagogia Montessori grupele de copii sunt împărţite pe grupe de vârstă în funcţie stadiul de 

dezvoltare: de la 0 la 3 ani şi respectiv de la 3 la 6 ani, întreaga abordare pedagogică fiind gândită astfel 

încât să se folosească la maximum perioada formativă a minţii absorbante, conform casamontessori.ro. Pe 

scurt, într-o clasă de tip Motessori, elevii sunt cei activi, iar profesorul este cel pasiv, parctic invers faţă 

de ceea ce ştim noi că se întâmplă într-o şcoală tradiţională. Este o clasă în care copilul, supravegheat 

fiind, îşi conduce singur activitatea, îşi organizează singur viaţa, în mod progresiv, devenind din ce în ce 

mai mult conştient de propriile lui puteri. 

Acest principiu educațional rămâne valabil și pentru realizarea educației religioase. Se vizează 

pregătirea unei ambianțe care să favorizeze expansiunea sentimentului religios, a bunătății inimii și a 

conștiinței religioase. Există o simetrie între educația senzorială practică și educația sentimentului pietații. 

Se dezvoltă o plăcere a curajului, o cunoaștere sănătoasă a lucrurilor, o credință înainte de toate în 

Dumnezeu. 

         Aceste tehnici trebuie exersate pentru a ne forma deprideri și comportamente sănătoase care să ne 

ofere satisfacții sufletești și  relații bune cu cei din jur.Fiecare dintre noi trebuie să asimileze metode noi 

de învățare pentru că așa cum spune Confucius “ Natura ne aseamănă, educația ne deosebește”.  
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Personalităţile  - modele la mijloc de rău şi bun 

CARMEN RUSU 

Colegiul Naţional “Ferdinand I”, Bacău 

 

Modelele au un efect uimitor în vieţile tinerilor în societatea noastră, aşa cum au avut întotdeauna, 

indiferent de epocă. Un model are capacitatea să formeze vieţile, destinele, idealurile şi faptele unui tânăr, 

îl ajută să descopere cum să devină în viitor, îl ajută, în ultimă instanţă, să se descopere pe sine. Influenţa 

modelelor asupra oamenilor aflaţi la începutul vieţii poate să fie nu numai benefică, ci şi, dimpotrivă, 

dăunătoare. De aceea, este extrem de important ca modelele oferite tinerilor, sau modelele la care aceştia 

au acces, să le insufle admiraţia pentru o înaltă ţinută morală, pentru valorile autentice, fiindcă tinerele 

generaţii, aproape dependente de exemplul oferit de personalităţile şi celebrităţile actuale, vor determina 

pe care se va înscrie însuşi viitorul omenirii. 

            Pericolul cel mai mare al epocii în care trăim îl reprezintă tehnologia, care facre posibil accesul 

tuturor, indiferent de vârstă, la cunoaşterea unui număr practic nelimitat de personalităţi, celebrităţi, 

vedete etc., toţi constituindu-se în posibile modele (benefice sau nu) pentru omul aflat în perioada 

formării sale. 

Într-o lume în care cotele de audienţă şi încasările de box office determină calitatea produselor destinate 

marelui public, tinerii sunt mai expuşi ca oricând unor modele spectaculoase, dar cu atât mai periculoase. 

Filmele, jocurile video, ştirile şi multe alte emisiuni televizate abundă în violenţă, indecenţă, prost gust şi 

ignoranţă, astfel este uşor ca tinerei generaţii de astăzi acestea să le apară fireşti, şi nu ca manifestări 

negative, reprobabile. De pildă, un model care este un hoţ, poate săconvingă un om tânăr că a fura este 

acceptabil şi tolerabil, chiar dacă adevărul este opus. 

           Celebrităţile sportului şi ale cinematografiei au un rol foarte important în viaţa adolescenţilor. Ei 

îşi urmează orbeşte starurile favorite şi tind să le imite în multe feluri. Pe de o parte, aceste modele îi 

inspiră să atingă succesul asemeni lor, dar, pe de altă parte,viaţa lor tulburată sau extravagantă, făcută 

publică de presa tip tabloid, are o influenţă negativă asupra tinerilor, al căror discernământ se află încaă în 

stadiul de formare. Multe cercetări şi comentarii caută răspuns la întrebarea dacă tinerii de astăzi sunt 

obsedaţi de celebrităţi, sau dacă cultura celebrităţilor are impact asupra unor tulburări precum cele de 

alimentaţie sau cele mintale. Apariţia şi popularitatea siteurilor dedicate celebrităţilor sau popularitatea 

retelelor precum Instagram şi relaţionarea lor cu mitul siluetelor foarte slabe au fost citate ca influenţe 

negative ăn tulburările de alimentaţie ale celor tineri. 
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Un tânăr poate fi motivat de timpuriu de starurile şi personalităţile favorite pentru atingerea succesului 

într-un anumit domeniu, şi, astfel, sunt determinaţi să depină un efort susţinut pentru a obţine acest 

succes. Condiţia care trebuie îndeplinită, însă, este aceea ca tânărul să aibă înclinaţia, talentul sau 

aptitudinile pentru acel domeniu în care idolul său excelează. Admiraţia pentru un actor celebru nu va fi 

suficientă pentru a reişi într-o carieră similară, orcâte eforturi s-ar depune. 

          Cea mai mare dificultate în formarea adecvată a tinerei generaţii nu este ncidecum lipsa 

potenţialelor modele, numărul mic al acestora, sau inaccesibilitatea lor. Problema cea mai mare şi mai 

dificilă este selecţia lor valorică şi împiedicarea unor posibile modele negative să ajungă la tineri. 

          Responsabilitatea nu revine numai şcolii şi familiei, ci întregii societcţi, mass-mediei, clasei 

politice. De multe ori, influenţa anturajului, a mass-mediei şi a cinematografiei este mai puternică asupra 

adolescentului decât aceea a familiei şi a şcolii. 

           Benefice sau mai puţin benefice, uneori chiar dăunătoare, modelele au fost dintotdeauna unul din 

cele mai importante şi mai influente mijloace prin care învăţăm, care ne formează ca oameni. Studiile 

sociologice şi psihologice arată că alegerile pe care tineriile fac în privinţa modelelor pe care le urmează, 

îi definesc, în cele din urmă, ca persoane. De exemplu, sunt mai înclinaţi să aleagă modele pozitive tinerii 

care îşi fixează obiective pe care înţeleg să le atingă prin muncă asiduă. Ei vor căuta un model, un 

exemplu adecvat care să-i motiveze şi care, eventual, să le arate o cale de a-şi atinge obiectivele. 

             Şi modelele negative sporesc motivaţia tinerilor, dar ăn mode diferit. Ele sporesc motivaţia, 

ghindându-i spre strategiile de evitare a eşecului. Ei au adesea o teama personală profundă de eşec şi 

găsesc diferite mecanisme de a-l evita, mai ales strategii de a evita situaţiile nefavorabile ci orice preţ. 

             A ajuta tânăra generaţie să-şi cauteşi săşi aleagă modelele pozitive nu este nici o sarcină precisă, 

în întregime definită, nici una simplă. Trebuie să acţionăm mai profund, să încercăm să reştem copii care 

să-şi stabilească obiective şi care să lucreze pentrua le atinge. 
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Prețuiește-ți timpul și vei reforma timpurile!                                    

                                                                                                          Anghel Alexandra-Maria 

                               Colegiul Național „Ferdinand I”           

                                                                                                          Violeta Ursinschi 

 

  „Ni se duce tot câștigul vieței când nu ne putem împărtăși altora, și tocmai în lucrurile cele mai delicate, 

la care așa de rar găsești părtași, îi dorești mai arzător” (Goethe) 

Aceste cuvinte, copiate cu mare atenție de un adolescent excepțional, în jurnalul său personal, se regăsesc 

drept laitmotiv al tuturor acțiunilor întreprinse de-a lungul vieții sale de către unul dintre cei mai 

importanți oameni de cultură din România, Titu Liviu Maiorescu. Dorința sa aprigă de a trezi setea pentru 

cunoaștere, cultură si reformă în publicul românesc, îmbinată armonios cu veșnica sa năzuință de a 

produce o schimbare, l-au propulsat pe adolescentul energic si idealist, inițat timpuriu în tainele filosofiei, 

dar mai ales în curentele gândirii europene, într-un reformator al scenei culturale din România secolului 

XIX.  

           Luciditatea rară a inteligenței lui Titu Maiorescu transpare încă de la prima lectură a jurnalului său, 

în care esteticianul își notează cu rigurozitate impresiile, opiniile, dar și  întâmplările cotidiene, încă din 

adolescență. Ceea ce frapeaza însă prin intensitatea trăirii este devotamentul său absolut pentru cultură, 

dorința nealterată de a îndrepta România pe un drum marcat de progres, căci în spatele rațiunii stricte si 

riguroase după care își ghidează viața publică, Titu Maiorescu ascunde o fascinație pentru cunoaștere 

nemaiîntalnită până atunci printre contemporanii săi. Această dorință mistuitoare îl motivează să 

înființeze societatea culturală „Junimea”, care va perpetua la un nivel superior eforturile pașoptiștilor, 

generație pe care Maiorescu o privește cu admirație si respect (sentimente reliefate în articolul „Poeți și 

critici” din „Convorbiri literare” prin însemnările legate de Vasile Alecsandri - „A lui liră multicoloră a 

răsunat la orice adiere ce s-a putut deștepta din mișcarea poporului nostru în mijlocia lui. În ce stă 

valoarea unică a lui Alecsandri? În această totalitate a acțiunilor sale literare”). Susținerea prelecțiunilor 

populare, conferințe publice patronate de însuși Titu Maiorescu, sau de către confrați de ai săi, printre 

care se numără Theodor Rosseti si I.A. Cantacuzino, este primul pas spre inițierea unui auditoriu larg, apt 

sa înțeleagă și să judece cu propria-i conștiință literară și estetică operele scriitorilor epocii. Abordând 

teme dintre cele mai variate, incluzând concepte literare, artă, religie, drept, morală, educație, învățământ, 

prezentate într-o manieră tipic maioresciană, marcată de strictețea si exactitatea specifice lui Titu 

Maiorescu, țelul principal al acestor conferințe este acela de a trezi interesul pentru știință și de a cultiva 

gustul estetic. În afișul de promovare al primei conferințe, Titu Maiorescu își devoalează intenția și 
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dorința de a educa publicul larg – „Dacă Eșii nu mai sînt acum centrul administrațiunei, trebuie să devie 

centrul unei alte activități, centrul mișcării literare și științifice.”. Aceste prime conferințe nu au 

reprezentat doar primul pas al poporului român spre descoperirea propriei identități culturale, ci au 

devenit un model pentru desfașurarea orelor de curs din zilele noastre. Comparând astăzi o oră de curs 

dintr-un liceu sau dintr-o facultate cu o prelecțiune condusă de Titu Maiorescu, vom descoperi cu uimire 

că acestea seamănă atât ca format, cât și ca desfașurare. Astfel, deși au trecut aproape două secole de la 

întâia adunare organizată de junimiști, modelul impus de Maiorescu își păstrează actualitatea și continuă 

să influențeze procesul de inițiere si formare al tinerilor. 

                Dar cum a reușit un tânăr de obârșie obscură din Craiova să conceapă și să inițieze o reformă ce 

va zgudui România până în zilele noastre? Tânărul Maiorescu, dotat cu o inteligența impresionantă, și-a 

depășit condiția datorită caracterului său puternic și rigurozității cu care își planifica timpul. Provenind 

dintr-o familie bântuită de conflicte, Titu Liviu Maiorescu a reușit să își construiască o imagine publică de 

personalitate cerebrala, adeseori glaciala.  Fire puternică și hotărâtă, Maiorescu a avut un parcurs uluitor 

de-a lungul vieții sale de elev, alcătuind o societate exclusivistă ce îi împărtășea viziunea si principiile 

încă din perioada liceului. Primele sale însemnări din jurnalul ce îi va urmări întreaga viață în detaliu, pun 

în lumină un tânăr de o maturitate impresionantă, ce reușește să își modeleze caracterul pentru a-i servi 

scopurilor înalte. Cu toate că opinia publică îl percepe drept un om de cultură caracterizat exclusiv de 

raționalitate, complet indiferent la bucuriile efemere ale vieții și preocupat doar de știință, o privire în 

profunzime asupra activității lui Maiorescu relevă publicului larg dimensiunea umană a acestuia. 

Imaginea omului de știință este atent construită de către mentorul Junimii însuși, și în capcana ei au căzut 

multe publicații ce au încercat să surprindă esența personalității lui complexe. Aceasta imagine 

dezumanizată i-a adus succesul lui Titu Maiorescu, întrucât personalitatea sa privată extrem de discretă i-

a permis să își dezvolte cariera academică si politică fără ca rezultatele sale sa fie puse în umbra unor știri 

de cancan tipice gazetăriei de calitate îndoielnică ce era atât de populară printre oamenii mediocri ai 

epocii. Aparițiile lui publice erau atent calculate, personalitatea lui fiind construită în scopul promovării 

sale ca om  de cultură. Cu toate că a devenit o persoană cu un puternic statut politic, cu o influență 

impresionantă asupra scenei politice si sociale din România secolului XIX, principala motivație a lui Titu 

Maiorescu a reprezentat-o dorința de evoluție, de înălțare spirituală si împlinire. Afirmațiile lui critice 

sunt pătrunzătoare, trezind în spiritul românesc nevoia de critică constructivă - ,,Critica, fie și amară, 

numai sa fie dreaptă, este un element neapărat al susținerii si propășirii noastre, și cu orice jertfe și în 

mijlocul a a oricâtor ruine trebuie implantat semnul adevărului!”. 

       În concluzie, influența lui Titu Maiorescu asupra scenei culturale românești este covârșitoare, 

personalitatea sa atent construită si dezvoltată fiind un model pentru generațiile următoare. Impactul 

tezelor si teoriilor sale asupra procesului educațional contemporan si influența acțiunilor societății 
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„Junimea”, pe care acesta a  patronat-o, asupra eforturilor României de a se integra în spațiul european 

din punctul de vedere al civilizației și al culturii sunt incomparabile. Personal, consider că Titu Maiorescu 

a reprezentat, prin activitatea sa de mentor și de îndrumător cultural, un punct de răscruce în istoria 

poporului român, căci fără eforturile sale, viața contemporană românească s-ar prezenta într-o complet 

altă manieră. Prezentul nu ar mai fi definit de limba pe care o vorbim, scrierea fonetică pe care o utilizăm 

în prezent fiind datorată studiului „Despre scrierea limbii române”, care a combătut scrierea etimologică 

susținută cu fervoare de către Școala Ardeleană, care ar fi reprezentat un impas pentru poporul român, în 

mare majoritate analfabet la acel moment.  Programa studiată în școli ar fi complet diferită, căci fără 

intervenția lui Titu Maiorescu, foarte multe personalități artistice si culturale din România nu ar mai fi 

dispus de o scenă pe care sa isi manifeste geniul creator. Indiscutabil, ecoul tuturor tezelor, ideilor si 

principiilor lui Titu Maiorescu în epocă a fost enorm, iar în posteritate profund inspirațional, influențând 

toate generațiile ce au urmat de critici, creatori de artă, dar, cel mai important, de cititori. 
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Profesorul Adomnicăi Gheoghe – un model greu de atins de generațiile următoare 

profesor-psiholog Opincariu  Florina 

         

  În cele ce urmează o să vă prezint un profesor care  prin personalitatea  sa  a 
contribuit la formarea mea ca om. Toată  lumea ştie că elevii și studenții  au opinia lor față de profesori. 
Nu îi consideră imediat învățați ,superiori și impunând un respect necondiționat. 
 Reușesc încă de la primele ore să aprecieze şi să aşeze acolo unde trebuie un 
profesor prin trăsăturile ce îi definesc personalitatea : inteligență, orizontul cultural, deschiderea spre 
frumos, exprimarea  coerentă  a ideilor, atmosfera care reușea să o  creeze prin talentul său . 
Astfel reușește un profesor să impună un respect  elitist !  

            Profesorul ADOMNICĂI GHEORGHE – a fost o legendă vie a Iașului , orașul în care am 
crescut și am învățat. L-am cunoscut în clasa a IX a în Liceul Sanitar. Am făcut cu el doi ani 
o disciplină grea și importantă –Anatomia și fiziologia omului-pe care am învățat-o 
cu mare interes și perseverență datorită acestui om care era un pedagog desăvârșit. Orele erau de nivel 
universitar , ținuta și atitudinea profesorului ne uluia . Uneori ne ducea la Institutul de 
anatomie din cadrul Facultății de Medicină Generală- în sala de disecții pentru a înțelege mai bine 
materia. 

           Fiecare om are slăbiciunile lui și când ajunge mare, foarte mare, provocările sunt an celeași la 
oricare dintre noi, iar urmările pot devein legende. Profesorul Adomnicăi era renumit pentru 
corectitudinea examenelor , neacceptarea pilelor sau intervențiilor. Pentru  a îndepărta emoțiile, 
întrebările și ascultarea pentru diferite subiecte se făcea pe un ton glumeț dar observa cu atenție dacă 
elevii, învătau, înțelegeau, posedă capacitatea de sinteză . Profesorul caută prin această conduită ca 
discipolii săi să fie relaxați și eficienți .  

 A fost un om cu o vointă puternică , inteligent și pasionat, care a reușit să ajungă pe cea mai înaltă 
treaptă a devenirii sociale. Axioma sa a fost ,, Nimeni nu poate ajunge în top dacă nu este mândru 
realmente de profesia sa.” Mintea sa ageră și judecata cristalină i-au permis o înțelegere superioară a 
structurilor anatomice, rolul lor ,iar mai apoi să le explice fără detalii nefolositoare . Profunzimea 
profesorului în înțelegerea anatomiei i-a permis să dezvolte un nou concept de Anatomie funcțional - în 
care structura și funcția unui organ se interconditionează reciproc. În general, la o prelegere după un timp 
auditoriul obosește, scrie automat ce aude , descifrează și înțelege notițele acasă. În cazul acestui profesor 
situația era altfel ; explica noțiunile de importantă practică și le folosea ca support pentru înțelegerea 
informațiilor științifice . 

Omul a ajuns să stăpânească natura grație emisferelor cerebrale . Acestea procesează/prelucrează la cel 
mai înalt nivel și cu o viteză extraordinară toate informațiile din interiorul și exteriorul organismului . 
Elaborează judecăți, raționamente pe baza unor funcții ale celulei nervoase-Neuronul-la care se adaugă și 
capacitatea de a stoca și reactualiza rațional informațiile. Cu toate că funcțiile analizatorilor la animale 
sunt superioare omului,  performanțele omului nu au fost egalate de nici o altă fiintă. A fost glorificat în 
toate formele creațiilor artistice: muzică, pictură ,sculptură, literatură. Frumusețea omului depăseste orice 
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altă frumusețe, abordărileartistice și filosofice fiind uneori reprezentări perfecte, Dumnezeiești. Corpul 
omenesc a fost definit ca o imagine a cunosterii divine în care umanul și divinul se îmbină armonios.  

 Pentru mine acest om a fost un model de comportament și atitudine. Mi-a cristalizat un sistem de 
valori solid , un nivel de aspirații ridicat, un stil obiectiv –realist în aprecierea celor din jur , corectitudine 
în evaluare . La acea vreme nici nu conștientizam influența ce o va avea asupra persoanei mele .Când am 
început  ciclul superior al liceului am simțit un gol imens întrucât venirea la primele două ore rafinatul 
profesor nu mai venea. Chiar și după atâția ani îl port în amintirile mele și am un respect deosebit pentru 
realizările sale . A fi un model informal urmat de sute., mii de tineri este o imensă satisfacție pentru un 
formator de personalități. Faptele sale l-au așezat cu cinste în rândul personalităților de prima mărime ale 
Universității de medicină din Iași. Societatea medicală academică i-au apreciat munca și 
personalitateaprin diplome de excelență și mulțumire . 
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Puterea culorii și a cuvântului                                                                   Pendefunda Elleny 

în arta lui Leonid Afremov                             Colegiul Național de Artă „Octav Băncilă” Iași 

                                                                                                  Prof. dr. Mihaela  Chiribau-Albu 

 

Leonid Afremov m-a entuziasmat dintotdeauna și mi-a influențat sufletul prin formă și culoare. 

Asemenea lui, mă simt un cetățean al lumii, fără o arie distinctă a locului de unde izvorăște arta. Și totuși 

pânzele sale îmi vorbesc despre o atmosferă frumoasă și magică a capitalelor lumii și a vieții lor 

tumultuoase. Născut în Vitensk, Belarus, el a trăit în Israel, Florida, Mexic și a pictat întreaga lume. 

Ritmic și misterios, curcubeul ce umple lucrările acestui neoimpresionist reflectă armonia strălucitoare și 

rafinată a vieții cotidiene. Ceea ce mi se pare că îmbracă poemele sale vizuale este faptul că el  fură 

momente rare de soare și le păstrează pentru veșnicie. Picturile sale detectează, de fapt, adevărul estetic, 

în căutarea unei adevărate magii extraordinar de puternică, asemenea lui Marc Chagall, concetățeanul său, 

dar și prin forța spirituală a lui Dostoievski care spunea că frumusețea va schimba lumea.   

Arta lui Leonid Afremov dovedește afirmația lui Michelangelo care a spus că artistul nu pictează cu 

mâna, ci cu mintea. Culorile prind formă și vibrează dând un mesaj subtil, cu arta unui psiholog în care 

detaliile creează atmosferă, captează, manipulează și oferă un cadru ce îndeamnă la meditație.  

Expresia artistică întunecată a picturii moderne devine la el o străpungere a luminii din beznă, un 

optimism ce învinge problemele lumii de azi. De aceea cred că pictorul este un poet nu numai al culorilor, 

ci și al cuvântul, al cuvântului care se naște diferit în fiecare privitor, ca un caleidoscop în care ne putem 

vedea pe noi într-un ocean albastru, roșu, galben, verde, care se  scindează brusc în jocul umbrelor și al 

undelor alambicate de lumină. E adierea, vântul și furtuna care răspândesc în respirația noastră un efect de 

lungă durată. La toate acestea se adaugă sentimentele privitorului care este năpădit de dificultatea 

exprimării prin cuvânt, într-o mișcare poetică ce fascinează. Arta lui Leonid Afremov este viața pe care 

magicianul o ilustrează din plin.  

Mi-e destul de greu să scriu despre un om pe care îl admir, despre viața căruia citind destul de mult 

pentru a fi impresionată, îl simt precum modelul pe care oricare om, nu numai artist, ar trebui să-l aibă 

pornind în viață. Greutățile perioadei comuniste din Uniunea Sovietică, începutul unei vieți noi pline de 

capcane și ziduri în Israel, împlinirea succesului pe care îl merita pe continentul american, iată doar 

câteva etape ce pot explica omul complet, Afremov. Luptându-se pentru individualitatea și libertatea sa 

artistică, a reușit să-și creeze propriul stil unic. El respectă tradițiile și nu a fost influențat de turbulențele 

vremii. De aceea  îl simt neutru politic, picturile nu ofensează și nu transmit mesaje ascunse; deși cuprind 

amintiri și emoții, ele doresc să elibereze mesajul unei povești, felul în care a perceput el lumina unui 
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peisaj, copac, animal sau om. Artistul invită în lumea simplă a frumuseții care ne înconjoară constant, 

ajutând privitorul să-și dea seama că tabloul pictat de el nu a fost creat în zadar. 

Chiar Leonid Afremov spunea că mintea umană lucrează într-un mod ciudat: avem tendința de a ne 

agăța de trecut și de a fi supracritici în prezent. De aceea, arta modernă este adesea atacată. Comparăm 

noi creații cu capodopere clasice și căutăm cele mai mici defecte. Poate că ierburile au fost mai verzi cu 

câteva secole în urmă, dar nu înseamnă că oamenii talentați au încetat să se nască în viața noastră! 

Iată că opera artistuluii este în această privință o ilustrație vie. Ideea revigorării culorilor inspirate de 

idei, peisaje, emoții, sentimente, chiar stiluri de arhitectură, în magia nopții încălzite de frumusețea 

luminilor, a felinarelor excită culorile fabuloase ale naturii. Ceea ce naște din arta lui Afremov este 

veșnicia ideilor și a inspirației, detaliile și culorile ce vibrează răsunând în interiorul celor care le privesc; 

acestea aduc în interiorul sufletului lumea de ieri, sau cea de mâine, niciodată la fel cu cea de azi. Și totul 

este un mesaj pentru ochi în dimensiuni și experiențe coloristice ce se traduc în miros, tact, gust și sunet, 

asemenea poemelor romantice. Autorul pictează sentimente asemeni compozitorilor și poeților prin 

muzica și poezia lor. Poeți din întreaga lume au scris privindu-i operele. Cuvintele mele sunt: 

Când cuvintele aleargă încă crude/ și nimicul nu se mai poate rosti/ umbrele explodează și/ curcubee 

se-ntrepătrund în pânze nude,/ secrete ce rămân acoperite de un vis./ Eu nu mai pot ce simt, să spun/ deși 

îmi pare-ntr-un penson c-adun/ portretul de artist care-l admir și mi-s. 

Suntem mereu copii și ne putem bucura de puterea culorilor și de cuvintele ce ni le dezvăluie acestea, 

atunci când suntem entuziasmați de picturile unui mare artist. 
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Gregor Mendel- părintele geneticii  

                                                                                                     Prof .Bran Simona Xenia 

 

 Genetica, fiică a secolului XIX, plămădită de geniul călugărului Johann Gregor Mendel, în umbra 

zidurilor mănăstirii din Brno, a fost înscrisă în actele stării civile odată cu zorii secolului XX, concomitent 

de Correns, Tschermack și de Vries. 

Fără îndoială , asemenea oricărei alte științe, genetica nu a debutat pe loc gol. Dimpotrivă are o lungă 

perioadă în care s-au acumulat cunoștințe, s-au fondat ipoteze și s-au definit legalități. 

 Mendel prima persoană care a urmărit caracterele generațiilor succesive ale unui obiect care 

trăiește , nu a fost om de știință care să întoarcă lumea pe dos. Mai degrabă el a fost un călugăr 

Augustinian care a predat știința elevilor la liceu. 

A fost a doilea copil al unor fermieri din Brunn, Moravia.Performanțele stălucitoare ale lui Mendel la 

școală în timpul adolescenței, au încurajat familia să suporte cursa către o educație mai ridicată, dar 

finanțele lor erau limitate, deci Mendel a intrat într-o mănăstire Augustiana continuâdu-și educația și 

începându-și cariera de profesor. 

Gregor Mendel ca,, tatăl geneticii moderne,,a fost îndrumat de ambii săi profesori de la univesitate și de 

colegii de mănăstire să studieze variația plantelor, petrecându-și cercetările în grădina mănăstirii. 

 Atracția lui Mendel către cercetare era bazată pe dragostea sa față de natură. Întrebarea din mintea 

sa era cum de plantele obțin caracteristici atipice. Într-una din plimbarile lui în jurul mănăstirii , el a găsit 

o varietate atipică de plantă ornamentală. El a luat-o și a plantat-o lângă o varietate tipică. El le-a crescut 

una lângă alta ca sa vadă dacă vreo aproximare a trăsăturilor va trece la următoarea generație. Acest 

experiment urmărit să ,, suporte sau să arate observațiile lui Lamarck în legatură cu influența mediului 

asupra plantelor. acest simplu test a dat ideea de ereditate. 

 Între 1856-1863 Mendel a cultivat și testat aproape 28000 de plante de mazăre. Munca sa a fost 

atât de strălucitoare și fără precedent atunci când a apărut incât a durat 34 de ani pentru ca restul 

comunității știinâifice să o ajungă din urmă. Scurtul monograf ,, Experimente cu plante hibride,, în care 

Mendel descrie cum au fost moștenite trasăturile , a devenit una dintre cele mai durabile și influențabile 

publicații din istoria științei. 

De fapt când a prezentat rezultatele și concluziile  într-o lucrare în analele societății sub titlul,,Cercetări 

privind hibridarea plantelor,, nu a produs senzație în lumea biologilor de atunci care, pe de o parte nu au 

putut sesiza esența și importanța descoperirilor, iar pe de altă parte Gregor Mendel, era considerat un 

cercetător amator. Astfel concluziile sale au rămas necunoscute până în anul 1900, când au fost 

redescoperite și ridicate la legi ale eredității, moment care datează apariția geneticii ca știință. Este 
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evident că legile eredității au îmbogățit în mare măsură cunoașterea umană, iar aplicațiile genetice vor fi 

chiar mai numeroase în viitor față de perioada care s-a scurs până în prezent. 

 Ce descoperise Mendel referitor la ereditate? În primul rând el a aflat că în toate organismele 

există unități primare numite gene prin care caracterele se transmit de la părinte la progenitură. La 

plantele pe care le-a studiat Mendel, fiecare caracter individual, cum ar fi culoarea seminței sau forma 

frunzei, era determinată de o pereche de gene. Mendel a descoperit că, dacă cele două gene moștenite 

pentru o trăsătură dată erau diferite, numai efectul genei dominante se va manifesta asupra descendenților. 

Cu toate acestea gena recesivă nu dispare, ea putând fi transmisă generațiilor viitoare. 

Mendel a descoperit că fiecare gamet conține doar o genă din fiecare pereche De asemenea el a intuit 

caracterul aleatoriu al apariției unei anumite gene din fiecare pereche dintr-un gamet. 

 Genetica la ora actuală are perspective uriașe de investigație. Este de ajuns, de exemplu, 

prelevarea unei celule a corpului uman( din salivă, fir de păr etc) pentru a extrage un fragment de ADN, 

pe baza căruia să identifice maladiile organismului respectiv. Există o preocupare din ce în ce mai mare 

pentru aspectul etic al cercetărilor, astfel încat, toat descoperirile geneticii să fie în folosul omului și să nu 

pună în pericol echilibrul pe care natura ni l-a dăruit in mod desăvârșit. 
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Aspecte din viața și opera savantului Ion Simionescu (1873-1944) 

Elev: Prisacaru Bogdan-Paul, clasa a VIII-a, 

Școala Gimnazială „Mihai Drăgan” Bacău, 

Profesor coordonator: Vătămănescu Elena 

"Natura poate să-ți slujească de carte, de profesor, de povățuitor. Ea te cheamă, ea îți procură, cu mici 

mijloace, tot ceea ce vei avea nevoie mai târziu." 

Ion Simionescu-revista Natura, iunie 1912 

 Acesta reprezintă crezul său, căruia i-a rămas credincios toată viața. Marele cărturar Ion 

Simionescu a scris o pagină din cele mai luminoase în istoria științei și culturii românești. Întreaga sa 

operă este străbătută de dragostea nemăsurată pentru frumusețile țării și pentru oamenii din popor 

("umanizarea geografiei"). După cum reiese din scrierile sale, el n-a ținut seama niciodată de "osteneala 

umbletului", a drumețit pe cele mai depărtate poteci de munte, pe drumuri prăfuite de țară, a trăit zile și 

săptămâni prin locuri din cele mai răzlețe. Odată cu frumusețile minunatului peisaj al țării noastre, a 

cunoscut și oamenii acestor locuri, bucuriile și durerile lor. A colindat, fie singur, fie însoțit de studenții 

săi aproape toată țara. 

Simțea o nevoie arzătoare de a împărtăși și altora cele văzute și trăite, de a sădi în inima tinerei 

generații, dorința de a-și cunoaște patria și oamenii care o locuiesc. Ca geolog (doctor în geologie), a adus 

o contribuție prețioasă la cunoașterea subsolului României, iar în paleontologie a fost un adevărat 

deschizător de drumuri, prin publicarea primelor manuale de paleontologie în limba română și înzestrarea 

Universitățiilor din Iași și București cu numeroase colecții.        

 Recunoașterea meritelor excepționale ale lui Ion Simionescu în paleontologia și stratigrafia 

Mezozoicului european reiese din faptul că lucrarile sale au fost și sunt folosite în elaborarea celor mai 

mari tratate și monografii publicate de-a lungul timpului. Este suficient să menționam că încă de la 

tratatul asupra Cretacicului al lui Kilian (1910) și cel de stratigrafie al lui E. Haug (1921) și până la marile 

tratate de paleontologie din prezent, opera lui Ion Simionescu rămâne o baza de abordare a realităților 

paleontologice din această parte a Europei. 

În anul 1927 publică pentru prima dată în România un „Tratat de geologie”, devenind astfel unul 

din cei mai mari popularizatori ai științei. Ca geograf, a descris cu un fin spirit de observație și cu un 

deosebit talent frumusețile naturii, flora, fauna și bogățiile subsolului. Pentru deosebitele rezultate din 



131 

 

domeniul științific, a fost primit ca membru activ al Academiei Române, încă din anul 1911. Numărul 

scrierilor sale, din domeniile în care a activat: geologie, paleontologie și geografie, împreună cu broșurile 

de popularizare din Colecția „Cunoștințe folositoare” sau articole din „Calendarul gospodarului”, este de-

a dreptul impresionant (peste 1000 de publicații). Cea mai reprezentativă lucrare a apărut în anul 1937 

„Țara noastră-natură, oameni, locuri” a avut un răsunet puternic și o valoare inegalabilă. 

Marele istoric „Nicolae Iorga” nota: 

„Este un adevărat imn ridicat naturii românești, cu pagini care trebuie citite de orice român, fiind 

cea mai bună carte de ansamblu care a fost tipărită până acum.” 

Neobositul drumeț și cercetător al tainelor naturii, savantul Ion Simionescu a fost și un mare talent 

literar, un subtil observator al detaliului ce îl caracterizează, ca pe un creator de inegalabile pagini 

cuprinzând imagini plastice și sugestive ale peisajului românesc. Într-o lectură atât de sugestiv intitulată 

„Omul și natura”, autorul afirmă: „multe din cele create de om nu sînt originale. Aproape totul, sub o 

formă sau alta, se întâlnește în natură. Singura deosebire e doar că ceea ce a produs omul pare uriaș față 

de el, dar ceea ce natura a făurit este uneori atât de minuscul, încât nici nu e băgat în seamă”. Scriind 

acestea, intuia oare Ion Simionescu apariția, nu peste mulți ani, a bionicii, știință ultramodernă, ce se 

ocupă de transpunerea în tehnică a ceea ce natura a inventat de mii de ani? Sau, contrar celor afirmate de 

mai multe ori în carte, măreția muncii omului de azi nu constă doar în a putea descoperi tainele naturii, ci 

în a o supune și chiar a o domina.  

Ca dascăl (peste 40 de ani de activitate la catedra universitară), imaginea amfiteatrelor pline de 

studenți, cărora le vorbea un om nu prea înalt, dar bine legat, cu o barbă castanie, cu o frunte larg boltită 

și ochi foarte vii, i se poartă o amintire de neuitat, deoarece reușea să-i cucerească prin pasiunea cu care 

se dăruia științei. Acest om de suflet, care sustras ciclicității menirii lui profesionale, dezvăluia unicitatea 

care dăinuia până atunci în latență în fiecare „ învățăcel”.  

Dincolo de exercitarea unei meserii, descopereai la profesorul Ion Siminonescu, asumarea unei 

vocații, dăruire, devotament și voință nemărginită. 

„Nu aș ține în seamă nici osteneala umbletului, nici a scrisului dacă aș putea deștepta, prin 

paginile care vor urma, măcar o mai adâncă înclinare sufletească față de țara care ne hrănește și pe care 

trebuie să o cunoaștem, ca să o iubim cu adevărat.” 

(Ion Simionescu) 

Bibliografie: 
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“Călătorie în jurul lumii cu doamna profesoară Agrigoroaiei  Iulia”                   

  profesor Timofti Afrodita 

Colegiul Naţional „Vasile Alecsandri” 

 

 Ianuarie  2010. Conducerea Colegiului Naţional „Vasile Alecsandri”, Bacău mă nominalizează în 

echipa de lucru a proiectelor europene.  Întrucât nu am studiat limba engleză în şcoală decid să mă înscriu 

la cursul de iniţiere în „Învăţarea limbilor străine” - 60 ore, organizat de Casa Corpului Didactic 

„Grigore Tăbăcaru”. 

 Februarie 2010. Păşesc în sala de clasă a Colegiului Naţional „Ferdinand I” unde am întâlnire cu 

doamna profesoară Iulia Agrigoroaiei. O recunosc în mijlocul unui auditoriu electrizat. Aşa încep 

aventura mea în învăţarea limbii engleze şi incredibila călătorie în jurul lumii. 

 Lady Iulia cum îmi place să o numesc, deschide invariabil şedinta de învăţare cu un citat năucitor 

ales din opera lui Shakespeare ori, din lucrările indienilor americani. Citite de ea, cuvintele se desprind 

sub ochii noştri dintre paginile cărţilor şi îşi iau zborul către sufletele noastre. Ca şi cum ar ţine în palme o 

comoară Lady Iulia, ne întreabă delicat, „Vreţi să vă împrumut cartea, sau poate vreţi să o xeroxez ?”. 

Sigur că vrem şi după această porţie de înţelepciune, spiritual nostru total sedus cumpără de la 

minunatului traducător, toate drepturile de proprietate pentru a construi la rândul său, prin disciplinele 

specifice (T.I.C. în cazul meu) câte o ramă web pentru fiecare psalm sau poem adus în discuţie. Acum 

este momentul ca Lady Iulia şi noi, împreună şi fiecare discutăm atent temele cu care am venit de acasă. 

Doar atingerea cretei albe pe table neagră ne investeşte cu o aură de erou pentru întreaga echipă format 

aleatoriu din colegi profesori, învăţători, educatori sau alţi angajaţi bugetari. 

Începe apoi, lecţia cea nouă, cu exerciţiile de vocabulary şi gramatică, dictare şi dialog, pronunţie 

şi expresii. Mă dedublez şi mă aşez ipotetic în faţa clasei spre a o privy din exterior. Imaginea este 

fabuloasă. Pe bănci sunt aşezate în straturi suprapuse, mănunchiuri de pagini cu verbele conjugate la toate 

timpurile, volume groase précis numerotate cu lecţiile programate spre a fi parcurse,  partiturile 

cântecelor, albume alb-negru cu imagini miniaturizate şi, deasupra acestor biblioteci ambulante, caietele 

personale ale fiecărui cursant. Răsfoindu-le pe rând, cu ritm incet rimiteri şi întoarceri, pentru a le studia, 

descoperi şi interpreta în „duet”,  în „cor”, ori „solistic”, punem în mişcare valurile cunoaşterii ce aduc în 

sala de clasă toate vibraţiile energiilor pozitive. Suntem cu toţii propulsaţi în vârful lumii, adică în central 

empatiei universale. Catedra doamnei profesoare, nu mai mare decât o bancă de elev, este decorată mereu 

cu flori mici proaspete, cu minerale sau pietricele, orice fel de alte obiecte sfinţite parcă de atingerea 

mâinii unui autor anonim. Lângă sticluţa cu apă se află cutia cu bomboane de ciocolată, fructe şi prăjituri 

– suplimente pentru cei care pot cădea obosiţi. 
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 Secvenţele de activitate colectivă sunt întrerupte de moment magice. Astfel, Lady Iulia ne evocă 

impresiile sale din sălile muzeului Luvru. (În decembrie 2007, ca şi profesoara mea, m-am oprit cu emoţie 

în faţa Giocondei. Cuvintele prin care dumneaei a descries minutele întâlnirii cu opera lui Leonardo Da 

Vinci au fost exact ca şi cele prin care eu am relatat elevilor incredibila experienţă.) Alteori, asemeni unui 

„global citizen” Lady Iulia povesteşte despre expediţia ireală petrecută în compania lui Bear Grylls, 

despre minunatul sistem de învăţământ finlandez, despre elevii şi profesorii universităţii Oxford, despre 

băile romane din Bath, sau despre pescăruşii din Plymounth. Se foloseşte de harta de pe perete pentru a 

trece în revistă paginine ştiute de noi din istoria Marii Britanii. Episoadele aduse în discuţie mă transform 

într-un călător universal şi declanşează în mine dorinţa de a fi mai bun. De parcă ne-ar ghici gândurile 

Lady Iulia aminteşte  de o altă călătoare celebră- Uca Marinescu. Ca şi ea,  nu se teme de schimbările  de 

orice fel. Este pregătită pentru o lume nouă, mai înţeleaptă, mai spirituală. A făcut déjà paşii schimbării 

lumii prin ea însăşi. Spaţiul în care activează ea ca professor în colegiul „Ferdinand I” funcţionează déjà 

după noile ei reguli. (Ca  un amănunt: podeaua din clasa dumneaei străluceşte de curăţenie deşi holurile 

până la clasă par nemăturate). Ultimul  moment al lecţiei este muzica. Nici nu pare un effort să mai intrăm 

în altă dimensiune. Suntem deasupra unui curcubeu de senzaţii şi trăiri. Glasurile noastre cântă: „We shall 

overcome”, „Where have all the flowers gone”, „Auld Lang Syne”, „Suzanna”. 

 24 aprilie 2010. Este momentul final de absolvire a cursului. Prezentările individuale vor fi 

urmate de acordarea diplomelor. Dar pentru asta, Lady Iulia propune o excursie la Târpeşti. Provocarea e 

foarte mare: ce ne mai poate învăţa Lady Iulia ? Şi vine confirmarea. La ora 7.00, în faţa bisericii Precista, 

are loc îmbarcarea în microbuz. Lady Iulia împarte tuturor apă de trandafiri pentru a ne umezi şi parfuma 

palmele şi delicioase bomboane cu mentă. Pornim. Primul popas: Hanul Ancuţei -sala de protocol.  

Întrucât vorbim doar englezeşte, pentru ceilalţi invitaţi părem a fi cetăţeni englezi. Lucrările colegilor sunt 

dincolo de orice imaginaţie. După înmânarea diplomelor de absolvire, ne îmbarcăm pentru muzeul de la 

Târpeşti. Aici, în curtea familiei Popa nu suntem doar noi, ci şi un grup de vizitatori englezi, veritabili 

urmaşi ai regelui Athur. Gazdele noastre trecute de 90 de ani ne conduc peste tot în muzeu şi în istoria 

locului. „Suntem tare bucuroşi de străinii care ne  trec pragul, spune domnul Ioan Popa, dar cel mai tare 

ne bucurăm când ne vin români”.   Facem fotografii şi filmăm copiii care dansează în curtea casei-

muzeu îmbrăcaţi în superbe costume populare. „Şi soarele este cu noi” spune Lady Iulia, salutând razele 

generoase sosite din înaltul cerului. În minunată linişte şi bogată tăcere, ne reculegem apoi la Mănăstirea 

Neamţului, la Humuleştişi la Văratec. Pe drumul către casă Lady Iulia roagă şoferul să oprească şi preţ  

de un sfert de ceas, ne conduce în luminişul de la marginea drumului pentru a culege flori de primăvară 

(brebenele, toporaşi). Cu bucheţelele în mâini ajungem la Bacău încărcaţi de gânduri şi trăiri.  
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29 mai  2010. Domnul professor Agrigoroaiei Ioan îmi transmite dorinţa doamnei Iulia de a publica în 

ziarul Deşteptarea prezentarea mea “Călătorie în jurul lumii cu doamna profesoară Agrigoroaiei Iulia”- 

lucrare ce a impresionat-o profund. Interpretând drept neloial transferul doamneiprofesoare din Colegiul 

Naţional „VasileAlecsandri” Bacău în Colegiul Naţional „Ferdinand I”, conducerea liceului meu nu-mi 

permite publicarea articolului.  

Noiembrie  2010. Aflăm cu durerecă Lady Iulia a murit. Avea aproape 60 de ani. 

Noiembrie  2017. Simpozion„Ferdinand I” - „Personalităţi – modele educaţionale.” Articolul va vedea 

lumina tiparului. 
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Grigore Vieru, suflet și dor de poporul român 

 

 

Andreea Grigoriev, clasa a IX-a, Colegiul Național Ferdinand I, Bacău,  

Prof. coordonator  Roșu Roxana 

 

Așezat lângă cuvintele Grai,Patrie și Mamă,Grigore Vieru rămâne o conștiință a locului de dincolo 

de Prut  și un împătimit de românism. 

   S-a născut pe 14 februarie 1935, în satul Pererîta, în familia lui Pavel și Eudochia Vieru, plugari 

români (așa cum îi plăcea să le zică).  Rămas orfan de tată, care plecat la război nu s-a mai întors, și 

crescut cu multă dragoste de mama sa, a reușit prin muncă și devotament să obțină rezultate 

impresionante pentru acele vremuri. A absolvit școala de 7 clase din satul natal, în anul 1950, după care 

urmează școala medie din orașul Lipcani, pe care o termină în 1953. În anul 1957 debutează (fiind 

student) cu o plachetă de versuri pentru copii, ”Alarma”, apreciată la justa valoare de criticii literari. În 

1958 termină cu diplomă roșie Institutul Pedagogic „Ion Creangă” din Chișinău, facultatea Filologie și 

Istorie. Se angajează ca redactor la revista pentru copii „Scânteia Leninistă”, care va deveni decenii mai 

târziu revista „Noi”, și ziarul „Tînărul leninist”, transformat ulterior în „Florile Dalbe”. 

  Ca elevă, am făcut cunoștință cu creația lui Vieru când eram la grădiniță și acum țin minte poeziile 

jucăușe și pline de culoare.Numărându-mă printre rândurile generațiilor „Albinuța”,am primit cel mai 

frumos cadou din partea lui Vieru,abecedarul,acesta fiind nu un simplu manual, ci o încropire 

frumoasă de poezie și educație, ieșită de sub penița marelui autor.O mulțime de versuri nătăflețe s-au 

ștampilat ca cele mai frumoase amintiri din copilăria mea.„Tu,iarbă,tot ai mamă?/De ai –de bună 

seamă:/Atunci când înverzești de ea îți amintești.” 

Grigore Vieru s-a marcat ca o personalitate educațională prin implicarea făuritoare  pe care a avut-

o în educație copiilor, plasticizând o vertebră plină de luditate și inocență în spiritul fiecărui cititor. În 

1965,îi apare volumul „Versuri pentru cititorii de toate vârstele", pentru care i se acordă Premiul 

Republican al Comsomolului în domeniul literaturii pentru copii și tineret. În 1969, el publică"Duminica 

cuvintelor" la editura Lumina, cu ilustrații de Igor Vieru, o carte mult îndrăgită de preșcolari,care a 

devenit „obligatorie" în orice grădiniță de copii. Un an mai târziu, Editura Lumina publică „Abecedarul", 

semnat de Spiridon Vangheli, Grigore Vieru și pictorul Igor Vieru. S-a dat o luptă aprigă de câțiva ani 

pentru apariția lui, luptă în care s-au angajat și învățători basarabeni, lucrare fiind considerată naționalistă 

de către autorități. De la jumătatea anilor 60, preșcolarii și școlarii au început să respire cu a sa  creație ,an 

de an aerul vierean fiind tot mai necesar. 
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   El e unul din persoanele contraversate care s-au marcat cu semnul infinitului în sufletul 

Basarabiei. Dar ceea ce l-a transformat într-un erou al poporului – iar acest apelativ i se cuvine de bună 

seamă – este implicarea acestuia în Mișcarea de Eliberare Națională din Basarabia, alături de Ion și Doina 

Aldea Teodorovici, Ion Vatamanu sau Adrian Păunescu. Grație lui, am avut fericita împlinire a visului, 

tăgăduit decenii, de a vorbi în limba română peste tot, de a scrie cu muchia latinității. Lui Vieru îi 

datorăm sensibilitatea națională și descătușarea identității statale. Toate versurile lui Vieru sunt frumoase, 

au sens adânc, sunt filozofice. Acum, după moartea poetului, recitindu-le, le simt mai profund. Fiecare 

etapă a țării noastre este redată în poeziile lui Vieru: când luptam pentru eliberare, limbă, alfabet, 

independență 

Poezia lui Grigore Vieru este expresia unei sensibilităţi ieşite din comun, aproape dureroase.De 

drag ce îmi era, l-am tot răsfoit și învățat din scoarță-n scoarță. Cu câtă mândrie  rosteam rimele învățate 

și gesticulam ca o mică artistă! Dar nu m-am oprit din a-i admira talentul nici pe băncile gimnaziului, 

unde învățam poezii dedicate graiului matern.O atenție mare i-a acordat-o în special mamei, fiecare 

poezie a lui Grigore Vieru consacrată mamei este demnă de pensula unui pictor, fiind ca o icoană a Sfintei 

Născătoare. Poezia viereană e un imn închinat mamei, o odă nepieritoare prin simplitatea clasică a 

stilului, apropiat şi înţeles de orice generaţie:„Când s-a întors/La puii ei cu hrana,/Găsise cuibul gol/Și 

amuțit. 

l-a căutat//Până-i albise pana,/Și-n cioc/Sămânța a-ncolțit.” 

       Delicateţea feminină, dorul sfâşietor de casa părintească, adorarea mamei, apartenenţa sufletească 

irevocabilă la lumea satului, tonul tânguitor, pe care l-am întâlnit şi la Serghei Esenin, toate constituie , 

laolaltă, definiția poeziei sale. La Grigore Vieru apare, în plus, un sentiment de responsabilitate. El s-a 

manifestat cu grație în cultura poporului basarabean, în plamădirea unor noi sentimente,senzaționale și 

care nu s-au mai reflectat secole .Acum câteva decenii, poporul basarabean a început să simtă, să iubească 

și, mai ales, a început să trăiască. 

A plecat în neființă în urma unui accident rutier.Dispariția lui subită provocând multă durere și 

chiar teorii conspiraționiste, dar ceața memoriei l-a  învăluit exact așa cum a plecat. Plecarea poetului 

Grigore Vieru în lumea celor drepți, ne-a lăsat mai reci și mai săraci. Am rămas triști și îndurerați, iar 

golul lăsat în inimile noastre nu cred că va putea fi umplut vreodată:„De-acum aș putea/Și fără picioare 

trăi,/Da, fără de ele/La cine voiam să ajung/Am ajuns./Și fără de ochi,/Da, fără de ei,/Aș putea să 

trăiesc/Pe cine voiam să văd/Am văzut./Și fără de mâini/Aș putea să trăiesc,/Da, fără de ele/Pe cine 

voiam să cuprind/Am cuprins./De-acum și singur, iubito,/Ca o pată de sânge pe lespezi/Ca o stea ce 

cade-n neant,/Ca un vultur pe munți/Da, singur/Aș putea să trăiesc.” 
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AMERICANII SPUNEAU CĂ ESTE DEASUPRA TUTUROR-MIHAI PĂTRAȘCU (17 iulie 1982, 

Craiova - 5 iunie 2012) 

Albu Andrei Ionuț 

                                                                                                      profesor coordonator:Cătărău Mihaela 

                                                                                                      Colegiul Național „Ferdinand I Bacău” 

Un bun coleg, un elev care lăsa cadrele didactice fără cuvinte pentru că învăţa foarte repede. A 

învăţat informatica fără profesor, fiind de şapte ori medaliat internaţional. A fost acceptat la cea 

mai bună universitate din lume, MIT, din Statele Unite, iar teoriile sale sunt reper pentru lucrările 

de specialite din străinătate. Acesta a fost Mihai Pătraşcu din Craiova, un tânăr pentru care nu 

exista problemă fără soluţii în informatică. 

Ca membru al echipei României, a obținut numeroase medalii la diverse olimpiade internaționale de 

informatică. Este în continuare concurentul român cu cele mai multe medalii la Olimpiada Internațională 

de Informatică și printre primii 20 de pe glob.A fost absolvent al Șc. „Sf. Gheorghe“, al CN „Carol I“ 

Craiova și Massachusetts Institute of Technology (MIT), SUA. Cu lucrarea de doctorat a obținut premiul 

pentru cea mai bună teză de la MIT, cea mai prestigioasă universitate de profil de pe glob. 

A fost câștigătorul a numeroase premii la matematică, fizică, engleză, excelând în informatică, unde a 

obținut la nivel național de nouă ori premiul I și șapte medalii la fazele internaționale: patru de aur și trei 

de argint. Aceste rezultate îl situează în primii 20 de medaliați în lume și pe primul loc în România.A 

propus probleme pentru olimpiadele de informatică fazele naționale, balcanice, europene și internaționale, 

fiind membru în comitetele științifice. A fost membru ales al Comitetului Științific al Olimpiadei 

Internaționale de Informatică, președintele Comitetului științific al Balcaniadei de Informatică (2011) și al 

Olimpiadei Europene de Informatică (2009). 

Colegiul număra atunci 35 de premii la competiţiile internaţionale. Şapte dintre ele aparţineau însă 

elevului Mihai Pătraşcu, care revenea de la concursurile de informatică mereu cu locul I. Întreaga 

performanţă a fost obţinută fără sprijinul unui cadru didactic. A fost autodidact de când era şcolar.„În 

clasa a II-a a deprins primele taine ale informaticii. În clasa a III-a s-a înscris într-o competiţie pentru cei 

de clasa a V-a. Atunci a văzut ce înseamnă concursul şi în clasa a IV-a, tot la competiţia pentru gimnaziu, 

a obţinutprimul loc pe ţară. Au urmat apoi nouă ani cu premiul I la națională şişapte medalii 

internaţionale“, aceasta este drumul succesului rezumat de tatăl său, profesorul Virgil Pătraşcu. 

Americanii spuneau că „este deasupra tuturor” 

Premiile la concursurile internaționale au demonstrat cât de performant este în acest domeniu. Mihai 

reușea să-i uimească pe toți cei din jurul lui atunci când trebuia să găsească soluții pentru problemele de 
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programare. Și azi profesorii lui își amintesc cu emoție despre el și povestesc momente remarcabile din 

viața de adolescent. 

„La o premiere a olimpicilor de la «Carol I» a venit și un reprezentant al unei firme care a sponsorizat 

evenimentul. Auzise de performanțele lui Mihai și voia să-i ceară ajutorul într-o chestiune de programare. 

Avea o mașinărie care împacheta cutiile într-un mod și avea nevoie de încă o funcție, ca să facă acest 

lucru și altfel. I-a dat documentația și i-a spus că îi oferă suma de 5.000 de euro ca să găsească soluția. 

Mihai a luat atunci hârtiile, s-a uitat pe ele, respectivul domn și-a continuat discursul și, la final, când să-i 

înmâneze suma de 5.000 de euro, care însemna foarte mult la vremea respectivă, i-a returnat hârtiile cu tot 

cu soluție. A fost un moment incredibil,care a dat fiori tuturor celor prezenți“, a spus d-na. Daniela 

Nedelcuț, profesoară de limba română la Colegiul Național „Carol I“ din Craiova. Cu rezultatele obținute 

în timpul liceului, Mihai Pătrașcu a fost admis la cea mai bună universitate din lume, Massachusetts 

Institute Technology (MIT) din Boston. În 2005, a obținut premiul pentru cel mai bun student în cercetare 

din SUA. Cu lacrimi în ochi, tatăl său își amintește de acest moment și redă ceea ce au spus atunci colegii 

americani: „este deasupra oamenilor obișnuiți“. 

Mihai Pătrașcu a avut o activitate de cercetare intensă. Are multiple lucrări în informatica teoretică. Până 

la vârsta de 29 de ani, lucrările sale au fost citate pe plan mondial de 480 de ori. Este în continuare reper 

pentru cercetare. 

         CE  TOT CERCETEAZA? 

Chestia e cam așa. O structură de date înseamnă o bază de date care stă si e pregatită să răspunda la 

întrebări. Spre exemplu, Google este o structură de date imensă care stă si așteaptă întrebări despre Web. 

Acum, întrebarea e cât de multă memorie ocupă structura de date și cât de rapid răspunde la întrebări. 

Scopul în informatica teoretică este să găsim răspunsul optim la cât de eficientă poate fi structura de date. 

Ca să răspunzi la o asemenea întrebare, trebuie în primul rând să construiești un algoritm care merge 

eficient si apoi să demonstrezi că mai bine nu se poate. "Informatica teoretică" înseamnă că doar descriem 

algoritmul si îl analizăm, nu şi scriem un cod propriu-zis pentru asta. De scris programe se ocupă oamenii 

din  

Eu personal, am făcut ocazional câte ceva la capitolul creat algoritmi, dar în principal am lucrat la a 

demonstra că mai bine nu se poate. În general chestia asta e mult mai grea, si există mulți algoritmi la 

care ne întrebăm de zeci de ani dacă se poate mai bine... 

       TEORIE  VS PRACTICA.CE ALEGI? 

 

“Păi după descrierea de mai sus, teorie. Practica e puțin prea prinsă în meandrele concretului. Te lupți cu 

multe detalii şi nu apuci să faci niciodată ceva prea fundamental. Ca cercetător în informatica teoretică 
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eşti într-o situație excelentă: poți să faci totul la un nivel înalt fără munca de implementare şi detalii, şi 

apoi există mulți oameni pe care poți să-convingi să implementeze chestiile tale.” 

Acestea au fost răspunsurile acordate de Mihai Pătrașcu într- un interviu realizat de cei de la PressOne.  

Bibliografie: 

https://www.google.ro/url?sa=t&rct=j&q=&esrc=s&source=web&cd=2&cad=rja&uact=8&ved=0ahUKE
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SIMONA HALEP-UN MODEL PENTRU COPIII DE AZI                                                                                

   

 

   PROF.TOMOZEI NICOLETA  

Şcoala Gimnazială nr.1 Ardeoani 

                                                  

                                         

Atunci când cautăm modele pentru copiii noștri ne vin în gând nume de oameni 

importanți, care s-au remarcat într-un anumit domeniu.  

În zilele noastre copiii sunt din ce în ce mai mult atrași de tehnologie și mai puțin de mișcare, acest lucru dovedindu-se 

a fi în defavoarea sănătății lor fizice, emoționale, sociale și chiar mentale. 

 Din acest motiv am ales ca prezentare un etalon sportiv al zilelor noastre cu un palmares în continuă creștere, care ne 

face mândri că suntem români în această perioadă frământată, cu urmări imprevizibile. 

Simona Halep, românca tenismenă, s-a născut într-o familie de aromâni din orașul Constanța, făcându-se remarcată 

pe tot mapamondul pentru evoluția în cariera sa sportivă. 

 Dar cum drumul până la succes este lung și presărat cu multe sacrificii am să încep cu perioada în care Simona era 

doar o fetiță de 4 ani căreia îi plăcea foarte mult să bată mingea de tenis cu paleta la peretele casei și visa ca într-o zi  să 

ajungă campioană. Nimeni și nimic nu o putea desprinde de racheta și mingea de tenis, nici chiar prietenii și verișorii 

ei care doreau să se joace cu păpușile sau șotron.  

Încurajată de familie, la cei 4 ani ai ei, Simona a început să joace serios tenis, fiind antrenată de fratele ei mai mare, la 

6 ani a ajuns să practice zilnic acest sport, câștiga trofeu după trofeu și era obișnuită cu locul I.  
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Copilaria viitoarei campioane avea să fie presărată de antrenamente, disciplină, emoții, concursuri, autocontrol, 

eșecuri, victorii... 

Susținută de tatăl ei, Stere, fost fotbalist, care ar fi fost în stare să vândă tot pentru a-și susține fiica în sport, Simona se 

mută împreună cu familia la 16 ani în București pentru a continua cariera în tenis. 

Maniera în care a tratat sportul, cu respect și seriozitate Simona Halep obține rezultate remarcabile într-un timp scurt. 

Mânată de talent și voință ajunge să câștige de-a lungul carierei 15 turnee WTA la simplu, dintre care cele mai 

importante sunt turneele Premier Mandatory de la Indian Wells și Madrid. 

Următoarele premii ca importanță sunt cele din categoria Premier de la Montreal, New Haven, Moscova, Doha, 

Dubai, dar și Turneul Campioanelor de la Sofia. 

La 7 Octombrie 2017 devine noul lider mondial al clasamentului WTA fiind prima jucatoare de tenis din România 

clasată pe locul I WTA și devine a 25-a jucatoare din toate timpurile care a deținut această poziție. 

În toată cariera sa de până acum a avut ca orice sportiv și înfrângeri dar acest lucru nu a făcut-o să abandoneze lupta 

pentru visul ei, astfel ajungând să fie în anul 2017 o sportivă cu care s-ar putea mândri orice țară din aceasta lume.  

Frumoasă, talentată, modestă, cunoscându-și foarte bine prioritățile, Simona Halep a câștigat punct după punct, game 

după game, set după set, meci după meci, ne-a făcut mândri că suntem români. 

Cu fiecare pas făcut, Simona ne-a demonstrat că din pasiune, voință, dar și foarte multă muncă se clădesc cele mai 

mari reușite. Ea rămâne o prezență discretă și își concentrează atenția spre lucrurile cu adevărat importante pentru ea, 

familia și sportul. Își urmărește atent obiectivele pe care și le stabilește muncind pentru depășirea limitelor sale. 

Fiindcă este greu să ajungi în vârful clasamentului mondial dar este și mai greu să te menții, Simona luptă să-și 

păstreze poziția și să câștige noi titluri pentru a-și mări palmaresul.   

 Simona Halep ar trebui să fie pentru mult timp un etalon al generației de azi și al generației de mâine în care trebuie 

să înflorească principii sănătoase a valorilor morale, prețuirea oamenilor care fac cinste acestei țări și adoptarea unui 

stil de viață sănătos prin sport.  

Copiii trebuie să înțeleagă că sportul asigură învățare și respectarea unor norme comune de comportament, 

regulamentele unei discipline sportive dar și competițiile dau posibilitatea copiilor să asimileze informații despre 

responsabilitățile unui individ și ale membrilor grupului sau echipei din care fac parte. 

Clădind astăzi o generație sănătoasă, cu principii solide, vom fi niște oameni mai bogați mâine. 
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Ştefan Procopiu – Fenomen al trecutului, efect al timpului modern 

 

 

 

Sava Alexia Ana 

Colegiul Naţional Ferdinand I Bacău –  clasa a VIII-a  B 

Prof. Iftimescu Otilia 

 

Ştefan Procopiu se naşte la 19 ianuarie 1890 la Bârlad, într-o familie modestă. După ce îşi termină studiile 

la liceul “Roşca Codreanu”, ca şef de promoţie, devine student al Facultăţii de Ştiinţe Fizico-Chimice a 

Universităţii din Iaşi. 

Încă din timpul studenţiei, acesta se dovedeşte a fi muncitor şi eminent, ghidându-se după un 

motto propriu : “Progresul se face pe seama celor perseverenţi”. Astfel, în decembrie 1912 elaborează o 

lucrare teoretică în care apare pentru prima dată mărimea fizică numită „magnetonul teoretic”. Deşi fiind 

primul inventator al magnetonului, Ştefan Procopiu nu s-a putut bucura de recunoaştere la nivel mondial, 

motivul fiind ţara comunistă în care se născuse. Peste doi ani, un alt fizician avea să se bucure de roadele 

şi de prestigiul acestei invenţii, şi anume danezul Niels Bohr. Totuşi, în semn de respect şi de apreciere a 

întâietăţii lui Ştefan Procopiu, magnetonul teoretic este cunoscut şi ca „magnetonul Bohr-Procopiu”. 

Ştefan Procopiu ajunge să studieze chiar şi în Franţa, obţinând o bursă de studii la Paris din partea 

Academiei Române. În 1924, în laboratorul de la Sorbona, îşi elaborează teza de doctorat, devenind 

doctor în fizică. Magnetonul teoretic nu a fost unica sa invenţie. El descoperă şi Fenomenul Procopiu, 

Efectul Procopiu şi întocmeşte, de asemenea, prima hartă magnetică a României. 

A devenit profesor la Universitatea din Iaşi, dând dovadă de profesionalism desăvârşit şi de 

obiectivitate şi corectitudine de neclintit. Era extrem de dedicat în ceea ce făcea, gravitând ca un satelit în 

jurul planetei numită fizică. Deseori cercetările sale îl ţineau treaz întreaga noapte, ajungând să lucreze 

chiar şi până la ora 5 dimineaţa. Relaţia sa cu studenţii era foarte strânsă, acesta ştiind să le ofere 

încredere şi siguranţă, aşa cum şi el le-a primit, la rândul lui, de la dascălul său, Dragomir Hurmuzescu. 

Profesorul Procopiu era un perfecţionist, fiind exigent cu elevii săi. Acorda foarte rar nota maximă. Era 

inamicul lenei, al ignoranţei şi al neştiinţei, căutând să le înlăture oricând avea ocazia. Când preda, în 

amfiteatru se făcea linişte, ca la o mare ceremonie, iar studenţii lui înţelegeau şi îşi însuşeau rapid noile 

informaţii. Acest dascăl era ca un tezaur al ştiinţei, o carte deschisă ce îi însufleţea pe tineri cu setea de 
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nou, binecuvântându-i cu darul cunoaşterii. El a contribuit la formarea altor nume valoroase în fizică, 

precum : Toma Farcaş, Gheorghe Vasiliu, Vasile Petrescu, Vasile Tutovan, Ilie Bursuc, Valer Pop, 

Constantin Păpuşoi.  

Ştefan Procopiu era un om cu suflet mare şi, ca orice geniu consacrat, nu era interesat de lucrurile 

lumeşti, obişnuite. Adora, însă, să admire apusul de soare o dată pe an, pe 19 ianuarie, în linişte, departe 

de agitaţia cotidiană.  

Moare la 22 august 1972, în urma numeroaselor infarcte cauzate de surmenaj. Acesta s-a născut 

pentru ştiinţă şi tot pentru acest nobil scop a şi murit. 

În opinia mea, Ştefan Procopiu este un exemplu demn de urmat, un model educaţional, un 

fenomen atât din punct de vedere intelectual, cât şi moral, acesta eternizându-se prin descoperirile sale, 

devenind un efect al timpului modern. 
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Regina Maria-regina care vorbește sufletului      

 

                                                                                                          ARON MIHAI   

COLEGIUL NAŢIONAL FERDINAND I BACĂU 

    Profesor coordonator  TUFESCU  LUCIANA 

 

La începutul secolului al XX-lea știința si tehnica au avut o dezvoltare rapidă. Arme chimice, 

arme biologice, mitraliere,tancuri, radiații X, transfuzii de sânge,bacterii, sterilizarea sunt cuvinte care în 

acea perioadă au prins contur. La toate descoperirile din domeniul tehnicii militare oamenii care luptă 

trebuie să răspundă cu curaj, voință si tenacitate. Nu poți să nu remarci persoane care au avut un impact 

important asupra sufletului oamenilor. Una dintre aceste personalităţi a fost regina Maria a României. 

Maria Alexandra Victoria de Saxa-Coburg şi Gotha s-a născut la 29 octombrie 1875 la reședința 

familiei, de la Eastwell Park, comitatul Kent, Anglia. S-a căsătorit cu Ferdinand I, principele moştenitor 

al tronului României, încercând încă de la început şi reuşind să se integreze naţiunii care o adoptase ca 

principesă şi, începând din 1914, ca regină. 

Odată cu intrarea României în cel de-al doilea Război Balcanic în 1913 principesa Maria a fost 

martoră la o scena care îi va schimba atitudinea şi chiar viața. Vrând să vadă locurile bătăliilor duse de 

români pe teritoriul Bulgariei, ea a plătit in secret un avion să treacă Dunărea, deoarece femeile aveau 

ordin să nu treacă Dunărea, pentru a observat efectele holerei asupra oamenilor. Trauma, suferința și 

condițiile de îngrijire a lor au determinat-o să participe la tratarea bolnavilor din Zimnicea. Chiar dacă nu 

avea experiență, condițiile taberelor erau dezolante şi exista riscul să se îmbolnăvească de holeră, ea a 

încercat să facă bolnavii mai fericiți oferindu-le„țigări, florii și mici atenții” discutând cu ei, lucru care i-a 

motivat să lupte cu boala. Aceste fapte i-au adus faima în rândul soldaților şi a doctorilor. 

La începutul Primul Război Mondial, în perioada neutralității României, Regina Maria a fost o 

mare susținătoare a Antantei, nu doar pentru legăturile de sânge care le avea cu casa regală Britanică şi 

Rusă, ci şi pentru crearea unui stat unitar român, intrarea în război fiind o oportunitate pentru întregirea 

României. 

În 1916 când România a declarat război Puterilor Centrale,iar trupele înaintau spre Bran, Regina 

Maria vizitează spitalele militare și se ocupă personal de coordonarea dintre diferitele organizații a Crucii 

Roșii din Marea Britanie, Franța și Rusia, organizând și susținând spitalele. Ea a aranjat un spital în sala 

de banchet a palatului de la Cotroceni, din fonduri proprii, pentru a îngriji civilii răniți de la 

bombardamentele germane. Însă cele mai semnificative fapte de curaj şi patriotism le are în 1917 în 

perioada luptelor de la Mărăşti, Mărăşeşti şi Oituz. Aici în spitalele care erau pline de răniţi, regina 
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împreună cu fiicele sale şi câţiva brancardieri, îngrijeau prin metode convenționale si neconvenționale 

trecând cu greu peste ideea că oameni care își reveneau poate „ peste trei zile erau îmbrățișați de pământul 

rece”. 

Regina făcea vizite pe front sfidând pericolul gloanțelor si a bolilor din tranșee. Aici intra în 

barăci, vorbea cu fiecare soldat cu care se întâlnea, lua masa cu ofițerii şi inspecta hainele si condițiile de 

viața. Chiar simpla sa prezenţă în tabără, oferea oamenilor motivația necesara ca să lupte indiferent de 

condițiile lor fizice. 

Odată cu pacea de la București în care Puterile Centrale doreau ieșirea României din Antanta, 

Regina Maria s-a opus, din motivul onoarei naționale, să încheie acest război. Ea l-a forțat pe Ferdinand, 

prin intermediul unor oameni politici cu același punct de vedere, să nu semneze acel tratat dezastruos 

deoarece umbrea idealurile națiuni. 

Regina Maria a fost şi este un model de patriotism deoarece ea s-a coborât în mijlocul poporului 

şi a pus suflet în ceea ce a făcut. Ea a motivat civilii si soldații înfometați, bolnavi si traumatizați să lupte 

în continuare pentru idealurile ţării pentru o Românie unită, știind cum să trateze rănile sufletești. Fără 

patrie nu exista patriotism. Fără oameni influenți, învățați si care au avut dorința puternică de unire, 

existența și continuitatea poporului român, astăzi țara noastră ar fi fost doar o legendă. 

 

Bibliografie. 

http://www.revistatimpul.ro/view-article/3583 

https://ro.wikipedia.org/wiki/Regina_Maria_a_Rom%C3%A2niei 

https://archive.org/details/storyofmylifebym00mari 
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Seniorul atomiștilor români                     

   Prof. Iftimescu Otilia 

Colegiul Național ,,Ferdinand I” Bacău 

 

 Horia Hulubei și-a început studiile primare și liceale la Iași, orașul natal. După bacalaureat, pe 

care l-a luat ,,MAGNA CUM LAUDE”, s-a înscris la cursurile Facultății de Științe a Universității 

,,Al.I.Cuza”, unde urma să studieze fizica și chimia. Studiile  i-au fost întrerupte de intrarea României în 

primul razboi mondial, în care a luptat ca infantarist și aviator. Avansat la gradul de sublocotenent, a luat 

parte la luptele de la Mărășești, din  vara anului 1917. A reușit să-și reia studiile abia în anul 1922, iar în 

1926 și-a luat licența în științe fizico-chimice. 

 După absolvirea facultății, Horia Hulubei a obținut o bursă de stat , pe baza căreia a plecat la 

studii la Paris, unde a lucrat sub coordonarea profesorului Jean Perrin, de la Universitatea Sorbona.În 

perioada în care studia în Franța , Horia Hulubei a primit Premiul Fossignon, fapt care i-a adus și titlul de 

membru corespondent  al Academiei Române. 

 În 1933 și-a luat doctoratul cu o teză privitoare la ,,Efectul Compton Multiplu”, studiile sale 

fiindapreciate de Maria Sklodovska-Curie.Ajunge director de cercetări la Universitatea din Paris, fiindîn 

contact cu titanii științei din acele vremuri:FredericJolliot Curie, Paul Langerin, Albert 

Einstein.Înperioada 1927-1938, HoriaHulubeiactiveazăalternativînțară, la Universitatea din Iași și la 

Paris.Înființează, la Facultatea de Științe din Iași, primul Laborator de structura materiei din România.Tot 

în acea epocă, Hulubei a început să se implice în studii privitoare la metalele radioactive, iar la Sorbona a 

avut ocazia să lucreze la unul dintre primele acceleratoare de protoni din lume. 

 În 1937, având deja o remarcabilă activitate internațională, Horia Hulubei a fost principalul 

organizator  al celebrului ,,Palat al Descoperirilor” de la Paris. 

 Împreuna cu fiziciana Yvette Cauchois, Hulubei inițiază cercetări care conduc la primele 

rezultate privind descoperirea unui element necunoscut din tabelul periodic al elementelor.Folosind 

aparatul de rezoluție înaltă cu raze X,cei doi savanți au analizat polucitul și au observat mai multe linii de 

emisie slabe, care au presupus a fi ale elementului 87.Hulubei și Cauchois și-au raportat descoperirea și 

au propus numele de Moldaviu pentru noul element, după Moldova, unde Hulubei s-a născut.În 1937, 

munca lui Hulubei a fost criticată de fizicianul american F.H.Hirsh Jr.,care nu a fost de acord cu metodele 

de cercetare aplicate.Controversata dispută s-a încheiat cu recunoașterea descoperirii elementului cu 

numărul 87 de fiziciana franceză Marguerite Perey, care i-a dat numele de Franciu. 

 În 1939, Hulubei revine definitiv în țară, iar în 1940 este numit profesor plin la Catedra de 

Structura materiei de la Universitatea din București, instituție unde a fost rector în perioada 1941-1944.A 
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fost primul director al Institutului de Fizică al Academiei, pe care l-a condus pâna în 1968, în 1955 fiind 

ales membru titular al Academiei Române.Între 1956 și 1968,H ulubei a condus Institutul de Fizică 

Atomică Măgurele în calitate de director.Savantul a avut un rol decisiv în punerea în funcțiune a unui 

reactor nuclear(al doilea din estul Europei) și a unui ciclotron.În 1958 a fost inclus în grupul de experți 

O.N.U., care își propusese să studieze posibilitatea detectării exploziilor atomice efectuate în orice zonă a 

planetei. 

 A fost o perioadă extrem de fructuoasă în cursul căreia, pe lângă asigurarea unei baze tehnice 

ultramoderne, Horia Hulubei a fost mentorul unei întregi generații de fizicieni atomiști care, în deceniile 

următoare,au marcat dezvoltarea acestui domeniu de vârf al științei românești.De-a lungul unei vieți 

dedicate cercetării, meritele științifice ale lui Horia Hulubei au căpătat și recunoașterea internațională.A 

fost vicepreședinte al Consiliului Agenției Internaționale de Energie Atomică(Viena) și membru al 

Institutului Unificat de Cercetări Nucleare(I.U.C.N.) de la Dubna ,membru al Academiei de Științe din 

New York, al Societăților de Fizică din Statele Unite, Elveția, Franța și R.F.G.  

 Horia Hulubei a încetat din viață la 22 noiembrie 1972. A lăsat în urma sa o întreagă 

școală de atomiști, savanți de mare anvergură care s-au remarcat în deceniile care au trecut de la dispariția 

maestrului lor și până în zilele noastre. 
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Simion Mehedinți – savantul geograf                                                   Caloian Georgiana Ionela                                  

                                                                                                                  C.N. “Ferdinand I” Bacău 

                                                                                                                  Hagiu Lavinia Roxana 

Educația, încă din antichitatea Greacă are ca scop formarea personalității fiecărui om. Prin 

educație, îți descoperi eul interior - eul real și te definești în calitate de persoană umană. Asupra educației 

mele, dar și a multor altor persoane, și-a pus amprenta savantul geograf Simion Mehedinți, care alături de 

alţi savanţi şi eminenţi învăţati cu concepţii înaintate s-a remarcat în prima perioadă a secolului XX, fiind 

una dintre cele mai reprezentative figuri ale ştiinţelor geografice, unul dintre cei mai mari pedagogi 

romani, în special pe linie creştină.  

Simion Mehedinți (n. 19 octombrie 1868, Soveja - d. 14 decembrie 1962, București) a fost un 

academician, geograf și geopolitician român. Spirit filozofic, format la școala lui Titu Maiorescu, a 

desfășurat o vastă activitate culturală ca educator al maselor și cu deosebire al tineretului, prin scrierile și 

numeroasele sale conferințe ținute în fața studențimii române din centrele universitare ale țării. 

Acesta şi-a pus amprenta asupra educaţiei încă de când a ocupat prima catedră de geografie, 

înfiinţată în cadrul Facultăţii de Litere din Bucureşti (1900), catedră destinată a pregăti mai bine viitorii 

profesori de geografie.   

. Savantul român este primul în cultura română care încearcă, în mod sistematic, să stabilească o 

legătură între cadrul fizic, demografie şi dezvoltarea naţională a poporului român. 

De asemenea Simion Mehedinti a reuşit să dea răspuns problemelor esenţiale ridicate de şcolile 

geografice din vest - franceză şi germană: Este geografia o știintă cu obiect și metodă proprie? Care este 

locul geografiei între celelalte știinte? Răspunsul este prompt și sigur, dat în primele sale lucrări apărute: " 

Locul geografiei între științe” (1894), "Eterogenitatea celor 4 geosfere" (1900) şi "Obiectul şi definiţia 

geografiei" (1900). 

Începând cu anul 1901, scrie o suită de manuale şcolare. Apar pe rand: Geografia celor cinci 

continente, pentru clasa I secundară; Geografia fizică pentru clasa a IV- a şi a V-a secundară şi Geografia 

economică pentru clasa a V-a şi a VIl-a secundară; Pământul, pentru clasa a IV-a primară; România, 

pentru clasele a III-a primară şi a VII-a secundară, etc. 

Despre manualele scolare elaborate, Ion Simionescu spunea: “ele înseamnă deschiderea unei ere 

noi în literatura noastra geografică, atât sub aspectul conţinutului, cat si sub aspect metodic şi de stil - 

colorat în limba românească curată". 

În lunga şi prodigioasa sa activitate de elaborare a lucrarilor de sinteză geografică, Simion 

Mehedinti se remarcă prin opera sa capitală "TERRA”, apărută în 1930.  
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Depăşind preocupările strict geografice, savantul român afirmă: "Nu-i suficient pentru a-ţi 

îndeplini datoria de membru al unei colectivităţi etnice, sa cunosti caracterele specifice ale unui popor şi 

trecutul acestuia, ci trebuie sa contribui - în măsura puterilor - la educarea acestuia." 

 Cunoscător al şcolii româneşti a respins școala pe hârtie. El pledează pentru şcoala muncii ale 

cărei reguli metodice în sinteză ar fi: “urmează firul tradiţiei; urmează canonul autorităţii; urmează 

imperativul activităţii creatoare. 

În ceea ce privesc slujitorii şcolii, acesta arată: "Educatorul este întaia unitate de masură a 

valorilor pe care epoca noastră le pune în circulație, singurul răspunzător de creșterea tineretului român. 

Sentimentul fundamental pe care trebuie să-l sădească școala în suflet este patriotismul" 

Eminentul savant, tânărul plecat din Soveja a urcat treptat și sigur treptele consacrării.Încă din 

timpul vieții, este recunoscut ca întemeietorul şi părintele geografiei românești.  

În concluzie Simion Mehedinti a avut un rol important în ceea ce priveşte educaţia şi sistemul de 

învăţământ de la noi din ţară. A ştiut cum să îmbine cu succes pregătirea sa filologică, istorică, 

antropologică şi credinţa sa profund ortodoxă. Spirit filosofic, marele savant este cea mai importantă 

conştiinţă culturală creştin-ortodoxă a generaţiei sale, fiind considerat, pe bună dreptate, unul dintre 

înainte-mergătorii noului spirit cultural românesc al secolului al XX-lea.  

De asemenea un impact puternic l-a avut asupra mea, citind cărți scrise de el, mi-am dezvoltat o 

pasiune pentru geografie. Prima carte pe care am citit-o a fost Terra, o operă de o importanță modială, 

fiind apreciată de mulți specialiști modiali în domeniul geografiei și care totodată m-a impresionat fiind o 

definire a geografiei, considerată o înaltă sinteză, ce are ca scop perfecționarea ideilor asupra obiectului și 

a metodei geografice.  
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Nadia Comăneci                                                                     Mitincu Anca-Roxana 

Colegiul Național " Ferdinand I " 

  

  Nadia Comăneci s-a născut la 12 noiembrie 1961, în oraşul Oneşti din judeţul Bacău.  Se poate 

spune despre Nadia Comăneci că a valorificat şansa ei de a se fi născut într-un oraş în care se practica 

gimnastica, descoperindu-şi astfel calităţile  pentru acest sport. Ea s-a remarcat din primii ani ai carierei, 

astfel încât  la varsta de 10 ani câştigă toate medaliile de aur ale Cupei României, categoria copii, iar în 

ziua în care împlinea 11 ani cucereşte  primul titlu de campioană absolută a țării. Nadia Comăneci a 

câştigat multe medalii internaţionale şi este prima gimnastă care a obţinut nota 10 pentru exerciţiul pe 

care l-a executat, intrând astfel în istorie. 

 Nadia Elena Comăneci este câștigătoare a cinci medalii olimpice de aur. Este considerată a fi una 

dintre cele mai bune sportive ale secolului XX și una dintre cele mai bune gimnaste ale lumii, din toate 

timpurile, „Zeița de la Montreal”, prima gimnastă a epocii moderne care a luat 10 absolut. Este primul 

sportiv român inclus în memorialul International Gymnastics Hall of Fame. 

 Când ne gândim la perfecțiune, ne gândim la Nadia. A schimbat istoria gimnasticii cu prima notă 

de 10 și continuă să fie o doamnă , o soție și o mama de 10 , dar mai ales o româncă     de 10. 

 Îi place să își petreacă timpul cu familia, îi face o deosebită placere să stea cu fiul ei, Dylan și să se 

joace cu el. Găsește mereu timp să se bucure de o partidă de shopping și încearcă să nu treacă o zi fără 

cele 30 de minute de mișcare și exerciții de gimnastică. În timpul zborului cu avionul apucă să citească 

cateva reviste sau câte o carte despre care a auzit că ar merita citită. 

   Unii au șansa să devină idoli pentru generații întregi, să fie cunoscuți peste tot, dar puțini au 

șansa să fie imaginea unei  țări care ar fi rămas necunoscută  pentru 90% din cei care știu că Nadia = 

România.  

 Nadia consideră că  România a fost, este și va mai fi locul în care se vor naște idoli mari, sunt 

mereu persoane care pot ajunge personalități, chiar daca nu se trag din culturile majore ale lumii. Iar 

sportul românesc are multe resurse, cum ar fi din ultima perioadă  Simona în tenis sau Larisa în 

gimnastică.  Ceea ce a impresionat-o cel mai tare pe Nadia în momentul când  a ajuns în America și 

a făcut trecerea de la comunism la libertate a chiar libertatea.  

  O perioadă dificilă din viața Nadiei a fost pe timpul comunismului când devenise un fel de 

deținut liber, regimul de atunci, după rămânerea în străinătate a mai multor sportivi și antrenori,  nu îi mai 

dădea voie să plece în afara țării, deși era invitată la diverse evenimente. Lumea credea că o duce bine, că 

este  favorizată. Crescută fiind într-un stat comunist, Nadia a fugit de regimul opresiv. I-a fost greu să îşi 

lase în urmă familia, dar a putut să îşi urmeze cariera. 
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 Astăzi, Nadia deţine atât un paşaport românesc, cât şi un paşaport american. Ea îşi iubeşte ţara de 

origine foarte mult şi familia mai mult. Lăsând totul i-a fost greu. Nu a avut însă de ales. Viaţa ei în 

România a fost precară. A fost împiedicat să iasă din ţară şi nu putea merge nici măcar la o cafenea fără a 

fi urmărită”. Nadia s-a retras din activitatea competiţională după Jocurile Olimpice de la Moscova, din 

1980, iar în 1989 a fugit din ţară, cu destinaţia America. În anii '90 a revenit în ţară şi s-a căsătorit aici cu 

gimnastul american Bart Conner, în luna aprilie a anului 1996. Cu aproape o lună înainte de revoluţia din 

1989, care a dus la căderea regimului lui Ceauşescu, Nadia Comăneci a fugit din România împreună cu 

mai multe persoane. Pe 1 decembrie, fosta gimnastă era deja în SUA… 

   Involuntar, Nadia a schimbat destinul multor copii din România și numai care și-au ales să 

facă gimnastică avandu- o pe aceasta drept model. Sunt părinți care și-au numit fetițele Nadia, care 

le-au trimis la gimnastica și au visat să îi calce pe urme… 

 Nadia reprezintă un model pentru acești copii, un sentiment frumos care o incearcă pe gimnasta 

noastră. Marea noastră campioană a avut și ea modele când a practicat gimnastică și sunt oameni pe care 

îi stimează și apreciază foarte mult și care o inspiră, încercând să facă doar lucruri bune.   
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Eminescu!Eternul Eminescu!                                                                                  

    Patriche Raluca-Elena 

                                                                                          Colegiul National “Ferdinand I” Bacau 

                                                                                          Prof. coordonator Olteanu P. Marcela 

 

 

              Au trecut peste o sută douăzeci și opt de ani de când Eminescu nu mai trece pe lângă plopii fără 

soț!Atunci când trecea,  îl cunoștea  draga lui iubită!  Astăzi, dacă ar mai trece, n-ar mai fi om din neamul 

său care  să nu-l cunoască!  De ce? Pentru că Mihai Eminescu este numitorul comun al sufletului poetic al 

neamului românesc! Au trecut peste o sută  douăzeci și opt de ani de când, după ce  toată comoara de 

scântei ale minții lui nepereche s-a revărsat peste lume, lui Eminescu i s-a îndeplinit dorul de a trece 

dincolo, în liniștea serii. Doar că,  de atunci, în loc să se odihnească undeva, la marginea mării, în tihnă, 

răsare noapte de noapte pe bolta culturii române, întrecând în strălucire toate stelele. Si așa a devenit 

nemuritor, etern, ca opera sa!                  

               Statutul pe care l-a dobândit în literatură se datorează atât talentului său deosebit, cât și vastelor 

sale cunoștințe din multiple domenii. Pasionat de filosofie, îi va studia pe Shopenhauer si Kant la 

universitățile din Viena si Berlin. De asemenea, științele, economia politică, artele și istoria sunt doar o 

parte din domeniile aprofundate, fiind specializat și în operele marilor scriitori latini. Cel mai mult îl 

aprecia  pe Horațiu, iar Ovidiu - marele poet latin exilat la Tomis - are o influență importantă asupra artei 

sale poetice. Alături de studiul aprofundat al literaturii latine, Eminescu cunoștea în cel mai mic amănunt 

și operele marilor scriitori greci. Îl admira pe Homer, poetul orb care a cântat în versurile sale războiul 

troian și isprăvile neînfricatului Ulise. Operele marilor tragici greci și ale filosofilor elini sunt studiate de 

poet chiar in original, cunoscând limba greaca și preferând să nu recurgă la traducere.  

                Din literatura universală, pentru marele romantic, literatura germană rămâne o mare pasiune. Pe 

toată perioada studiilor făcute la Berlin,  Eminescu este de-a dreptul fascinat de Schiller și Goethe. Le 

citește operele pe nerăsuflate, iar pretutindeni în creația sa se pot găsi conexiuni între literatura germană și 

operele eminesciene. Germanofil încă din anii adolescenței, poetul va aprecia cultura germană chiar din 

vremea petrecută la Ipotești și Cernăuți. Trăind într-un mediu germanic, va învăța cu ușurință limba a 

cărei muzicalitate îl atrăgea încă din anii copilăriei. Există dovezi clare, printre care și scrisorile tatălui 

său, conform cărora în familie se folosea această limbă. Copil fiind, micul Mihai citea literatură fantastică 

și sentimentală fără mare valoare artistică, dobândind vaste cunoștințe de limba germană, ce îi vor fi de 

mare folos la Berlin, unde va fi mult mai apreciat datorită cunoașterii limbii oficiale. Fiind familiarizat cu 
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universul și cultura germană, Eminescu va fi acceptat mult mai repede decât alți studenți străini și se va 

acomoda mai ușor.  

                Studiul literaturii germane și  cunoașterea culturii nemțești îi vor influența universul poetic, 

așezându-i opera pe o treaptă superioară, comparativ cu a altor poeți, dar influența germanică nu a reușit 

să îi schimbe structura poetică. Eminescu va rămâne același romantic, eternul îndrăgostit de ideea de a fi 

îndrăgostit. Mereu predomină în opera sa peisaje nocturne, dominate de razele lunii, nelipsite dintr-un 

cadru feeric. La Eminescu întotdeauna frumusețea naturii se îmbină cu dragostea neîmplinită. Din 

literatura germană împrumută motivul florii albastre, simbolizând dorul nemărginit. Preia și valorificarea 

folclorului, pentru care demonstrează o adevărată stimă. Încă din vremea copilăriei, era fascinat de 

basmele auzite la bătrânii satului, povești cu Feți – Frumoși și Ilene Cosânzene, care i-au îndulcit cei mai 

frumoși ani, când era vrăjit de farmecul basmelor și jocurilor copilăriei. Aproape toate poeziile sale au 

motive și influențe  populare, dovedindu-se și un pasionat culegător de texte populare. Pasiunea pentru 

valoarea inestimabilă a folclorului îl va duce la conceperea unor opere de excepție, precum „Călin-file din 

poveste”, ce are la bază basmul popular „Călin Nebunul”, cules de însuși Eminescu.  

                  Pe parcursul studiilor sale de la Viena și Berlin și nu numai, marele poet  își va descoperi o 

altă mare pasiune, alături de literatură: filosofia, care reprezintă o influență asupra operei sale, asupra artei 

sale poetice. „Sărmanului Dionis”, din acest punct de vedere, nu reprezintă altceva decât un alter ego al 

geniului neînțeles.  

                 Eminescu suferea  amarnic pentru că o viața omenească este mult prea scurtă pentru 

a putea asimila întreaga înțelepciune  a lumii, pentru a putea citi totalitatea cărților existente in bibliotecile 

lumii. Deși  studiază neobosit zi și noapte, adevărata sa cultură se datorează lungilor lecturi. Există 

mărturii ale contemporanilor săi care își amintesc despre marele poet și despre pasiunea sa pentru 

înțelepciunea ce se poate găsi doar în plăcerea adusă de citirea unei cărți.  Pe parcursul studiilor din 

străinătate, îndată ce primea bani din țară, de la tatăl său, primul lucru pe care se grăbea să îl facă era să-și 

cumpere cărți. Le citea pe nerăsuflate, nemaiavând nevoie nici de mâncare, nici de apă. Cunoscuții săi 

afirmă că după ce primea banii și cumpăra cărțile, Eminescu nu mai putea fi văzut nicăieri. Nu mai ieșea 

nicăieri, ,nu îl mai întâlnea nimeni. Citea încontinuu, fără să îi mai pese de nimic altceva, iar când le 

termina și rămânea fără resurse monetare, le revindea la anticariate.  

                  Lectura a reprezentat o mare pasiune încă din vremea adolescenței. Biblioteca lui Aron 

Pumnul, profesor de limba română si îndrumătorul său spiritual, era cunoscută în întregime, Eminescu 

citind toate cărțile  mentorului său. Pedagog și om de litere deosebit, Aron Pumnul va avea o influență 

remarcabilă asupra marelui poet. Descoperindu-i talentul inconfundabil, îl încurajează să scrie versuri și 

să se afirme în literatură. Eminescu va rămâne chiar în gazdă la el pe durata studiilor. Îl admiră foarte 



156 

 

                                                                                                                                                                                                            

mult, dar Aron Pumnul nu va putea fi multă vreme alături de el, acesta suferind de o boală incurabilă. 

Eminescu va deplânge moartea îndrumătorului său, compunând elegia „La mormântul lui Aron Pumnul”. 

                  Un mentor la fel de important pentru activitatea sa literară este și Titu Maiorescu, președintele 

Junimii, omul din umbră, care coordona întreaga viață a scriitorului. Pentru Eminescu, reprezintă, în 

primul rând, un foarte bun prieten, care îl va ajuta să se afirme în „Convorbiri literare”, iar apoi să facă 

parte din Junimea .Este alături de poet și îl apără împotriva ofensivelor lansate de contemporanii săi.  

                   Oare va putea cineva vreodată reuși să creeze o operă superioară celei eminesciene? Este o 

întrebare pertinentă, la care mulți au căutat răspuns! Însă doar timpul are răspunsul la această întrebare, 

deși,  pentru tot ce-i etern, timpul nu există.  

                   Eminescu n-a fost în America! Pe vremea aceea, America era departe de noi din toate 

punctele de vedere, dar în bibliotecile americane, Eminescu se afla în traduceri făcute de români și nu 

numai atât. La începutul mileniului al treilea, Eminescu se recită la Detroit, la simpozioane importante de 

la Michigan University și în multe alte părți pe planetă, de la București la Tokio, de la Berlin, Paris, la 

Buenos Aires.  

                   Eminescu n-a fost în Uniunea Europeană! Dar ne place, nouă, românilor, să-l auzim rostit în 

atâtea limbi ale Europei, chiar de către  tinerele generații, tot mai doritoare de schimbări!  Însă noi, nativii 

români, doar noi, înțelegem că  în nicio altă limbă, Eminescu nu sună ca în românește, dar, cu cât 

Eminescu va fi al tuturora, va fi și mai mult al nostru, și mai mare, și mai mare! „The greatest Romanian 

poet”, cum scria pe afișele celor două simpozioane americane. Un geniu nu are hotare. El se scrie în 

inimi… spre eternitate!  

 În școală am studiat, până acum, mulți poeți români! Dar versurile eminesciene, unice, sunt 

atât de frumoase în simplitatea și profunzimea lor, încât oricare dintre noi, elevii, le putem înțelege, le 

putem iubi! Eminescu ar trebui să fie, pentru oricare dintre noi, un exemplu de voință, de iubire, de 

pasiune! Pentru că el este unic, etern…… Eternul Eminescu! 
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AUTOMOBILUL ZBURĂTOR 

Dinu Paul, Colegiul Național ”Ferdinand I”, clasa a X-a E 

Prof. coord. Florescu Dragoș-Decebal 

 

La 16 februarie 1903, în Comptes rendus hebdomadaires des séances de l’Académie des sciences 

din Franța apare o notă despre un „aeroplan-automobil”. Autorul memoriului, bazat pe observații 

personale și pe calcule îndelungate, susținea, în pofida unei păreri de largă circulație pe atunci, că zborul 

cu un aparat mai greu decât aerul poate fi realizat. Semnatarul memoriului era Traian Vuia, doctor în 

drept. După examinarea memoriului, răspunsul comisiei aeronautice a celui mai înalt for științific  al 

Franței a fost: „Realizarea și rezolvarea zborului cu un aparat mai greu decât aerul sunt himerice”. Cum 

de cuteza semnatarul memoriului să înfrunte convingerile marilor autorități științifice, care prevedeau 

„viitor de aur” numai aparatelor de zbor mai ușoare decât aerul-baloanelor? Sosise de puțină vreme în 

capitala Franței. La Paris nu-l cunoștea nimeni. Spunea că este român și ca vrea să construiască un 

„automobil zburător”. Interlocutorii săi dădeau sceptic din umeri: un visător în plus!  

Traian Vuia, românul care voia să încerce „imposibilul” la Paris, se născuse la 17 august 1872, în 

comuna Surducul-Mic, în apropiere de Lugoj. Încă de pe băncile școlii din Făget, în mintea lui Traian 

Vuia a început să se înfiripeze visul de a zbura, dar „de-adevăratelea”. Examenul de maturitate îl trecuse 

în 1892, apoi pleacă la Budapesta și se înscrie la Politehnică, spre a deveni inginer. Aici, luă parte la 

activitatea „Societății literare Petru Maior” a studenților români, ținând conferințe cu cuprins istoric, 

economic și social, dar revenind, de câte ori avea prilejul, mai ales asupra problemelor zborului cu aparate 

mai grele decât aerul. După un an revene în Lugoj ca secretar de avocat, urmând în același timp 

Facultatea de drept din capital Ungariei, unde se ducea numai la sesiunile de examene. La 30 de ani 

pleacă la Paris pentru a-și înfăptui vechia dorință, un ”automobil zburător”. „Aeroplanul-zburător” nu mai 

era jucărioara unui copil, era macheta unui aparat de zburat, construit după un studiu îndelungat. În acea 

vreme, la Paris, anumiți oameni de afaceri, interesați în obținerea unor comenzi de baloane pentru armată, 

acreditaseră ideea că numai aparatele mai ușoare decât aerul sunt sortite succesului. Afaceriștii aceștia 

reușiseră să-și impună interesele până și în sânul unei societăți de savanți, cum era Academia Franceză, 

unde ideea unui  aparat „mai greu decât aerul” începuse să fie considerate o absurditate.  

Toată iarna anului 1903 a lucrat la biblioteca Conservatorului de arte si meserii din Paris, și pe 

masură ce studia, convingea că are dreptate și că nu greșise în calcule i se întărea  și mai mult. 

Motorul trebuia să realizeze viteza de rulare a mașinii, indispensabilă decolării. Automobilele 

atingeau și depășeau această viteză. Proiectul său cuprindea deci „un chariot-automobile” montat pe 3 sau 

4 roți, care să ruleze pe sol cu viteză, pentru ca la un moment dat, tocmai datorită ei, suprafețele 
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purtăroare ale mașinii să dobândească portanța necesară ridicării în aer. Aripile vor fi montate pe un cadru 

din tuburi de oțel, fixate pe un șasiu cvadriciclu. Roțile vor fi din cauciuc (ca la biciclete) și cele două din 

față vor avea amortizoare comandate de un volan. Roțile umflate cu aer vor amortiza  mult zguduirile, atât 

la decolare, cât și la aterizare. Motorul era compus în general dintr-o butelie solidă de oțel, conținând 

gazul lichefiat (circa 13 litri), fixate în dreapta aparatului de zburat, pe unul dintre tuburile inferioare ale 

șasiului purtător. Butelia era racordată la o camera închisă, prevăzută cu 12 becuri Bunsen, pentru a 

împiedica prin căldura produsă înghețarea rezultată din brusca detentă a gazului și de asemenea pentru a-i 

ridica temperatura, mărindu-i astfel presiunea. La ieșirea din camera de încălzire, gazul era condus printr-

un tub de oțel calorifug (rău conductor de căldură) la cilindrii unui motor „Serpollet”, instalat în mijlocul 

și la partea superioară a cadrului, imediat sub aripi. O manetă aflată la îndemâna pilotului permitea 

reglarea admisiei gazului supraîncălzit. Cum flacăra lămpilor era și ea reglabilă, pilotul avea două 

mijloace de a face să varieze presiunea gazului în cilindri. 

Era 18 martie 1906, o zi frumoasă de primăvară, cu cer senin, albastru și puțin vânt din direcția 

nord-est. Cazanul motorului a fost aprins la ora 3. După 5 minute, Vuia își ocupă locul, ținând cu mâna 

stângă volanul de direcție și cu cea dreaptă vana bioxidului de carbon. Aparatul începu sa ruleze. Viteza 

prinse să crească, pilotul lăsă din mâna dreaptă robinetul și apucă maneta de expansiune a gazului în 

motor. După ce străbătu circa 50 de metri, mașina se desprinse de sol, fără ca pilotul să-și dea seama de 

momentul decolării. „Liliacul” se ridicase la ceva mai mult de un metru înălțime și parcursese 

aproximativ 12 m în aer. Era, așadar, pentru prima oară în lume că un aparat mai greu decât aerul 

reușise să se ridice de la sol datorită exclusiv mijloacelor sale de bord. 

Vuia a expus mașina sa de zburat la primul salon aeronautic din Paris. Începând din 1918, Vuia 

începe construirea, pentru studiu, a unui aparat de zbor cu aripi rotative, având axe separate, înclinate 

înainte, pe care îl experimentează pentru prima oară, după doi ani, în 1920. Era un aparat acționat de forța 

musculară. Unul din cei mai reputați cicliști ai Franței, Gaston Dégy, îl probează la Juvissy și reușește să 

se înalțe până la 10 metri. În 1929, Vuia construiește alt elicopter. De data aceasta, renunță la forța 

musculară, înlocuind-o cu un motor „Anzzani” de 16 CP. Și acest prototip a zburat, tot la Juvissy, pilotat 

de Lurent, comportându-se mulțumitor, dar și de data aceasta, ca și în 1906-1907, lipsa de bani nu i-a 

îngăduit să-și perfecționeze invenția, care a fost de aceea curând depășită. Vuia publică în „Orizontul” (30 

noiembrie 1922), revistă românească de popularizare a științelor și tehnicii, un articol despre Zborul 

vertical. Aici el face în primul rând un scurt istoric ca să prezinte stadiul problemei și apoi arată că soluția 

este realizarea unei mașini la care elicea de susținere să asigure atât sustentația cât și propulsia. Direcția 

dezvoltării ulterioare a elicopterelor a dovedit că inventatorul român avea dreptate în privința 

randamentului elicelor sustentatoare, a obținerii simultane a sustentației și a propulsiei precum și în ce 
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privește capacitatea de sustentație pe cal putere. Previziunile lui, în dezacord cu părerile existente pe 

atunci, s-au împlinit așadar întocmai. 
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PRIMUL AVION CU REACȚIE DIN LUME 

Ojog Ștefan, Colegiul Național ”Ferdinand I”, clasa a X-a E 

Prof. coord. Muraru Crina-Cătălina 

Henri Coandă, s-a născut la București în 1886. A început școala la București, dar tatăl său îl 

îndrumă către o carieră militară, astfel termină liceul militar din Iași ca șef de promoție și apoi Școala de 

ofițeri de artilerie, geniu și marină din București. Profesorii săi l-au descris astfel: „ca argintul viu, pe care 

nu-l puteai ține în loc decât într-un flacon sau în tubul unui termometru”. 

Îi plăceau, la vârsta aceea, călăria, muzica, desenul, sculptura și… jocul cu zmeul. În 1905, la 

numai 19 ani, a construit pentru armata română macheta unui avion propulsat de o rachetă, dovedind 

pasiune pentru probleme tehnice și mai ales pentru tehnica aviaticii. 

Spiritul său avid de cunoștințe nu se împacă cu cariera militară, H. Coandă părăsește armata și se 

înscrie la cursurile mai multor școli superioare din străinătate printre care Școala superioară de 

aeronautică și de construcții mecanice – unică în felul ei – din Paris. 

În 1908, la numai 22 de ani, H. Coandă devine inginer diplomat, licențiat în științe, inginer 

aeronaut, inginer frigorist etc. În luna octombrie 1910, la Salonul internațional aeronautic de la Paris 

expune  primul avion cu propulsie reactivă de fapt un avion cu reacție, fără elice, numit 

convențional ”Coandă-1910”, premergătorul avioanelor turboreactoare din zilele noastre. 

 

Turbopropulsorul lui Coandă a stârnit un mare interes. Printre cei care au studiat aparatul se 

numără inginerul Gustave Eiffel.  Max de Nansouty descrie într-un volum al său printre aparatele de zbor  

și aparatul lui Coandă, făcându-i o descriere foarte amănunțită a fuselajului (lungimea era de 12,50 m),  a 

materialelor folosite (aparat metalic și îmbrăcat cu lemn de mahon, bine lustruit, pentru a micșora 

rezistența aerului în timpul zborului), a aripilor (construite dintr-un schelet metalic învelit cu un placaj din 

lemn de mahon de asemenea bine lustruit, pentru a micșora coeficientul de frecare a aerului de aripi în 

timpul zborului). Tot în această lucrare, ”Minunile științei”, sunt prezentate comenzile celor două volane 

diferențiale (acționând volanul din dreapta, aparatul se întorcea spre dreapta; acționând volanul din 

stânga, aparatul se întorcea spre stânga; când ambele volane se trăgeau simultan în spate, aparatul începea 
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să urce; când volanele erau împinse în față, aparatul coboară). Însă particularitatea acestui aparat constă în 

înlocuirea elicei printr-un turbopropulsor menit să propulseze aparatul. Turbopropulsorul era situat la 

extremitatea din față a fuzelajului, într-un fel de capotă conică unde era plasat un motor de 50 CP, fixat pe 

fuzelaj, în fața scaunului pilotului.  

De asemenea, André Bié , în articolul Primul avion turbopropulsat din lume: Avionul Coandă 

1910, oferă o descriere a profilului original al aripii cu formă aerodinamică (forma picăturii de apă în 

cădere, care opune cea mai mică rezistență pentru orice corp ce se deplasează în aer). 

 Ideea lui Coandă a fost a înlocui elicea aeroplanului, printr-o turbină într-un cilindru, această 

turbină având în față un distribuitor și în spate un difuzor. Ansamblul trebuie să aibă o eficacitate de 

tracțiune superioară elicei obișnuite. 

 Iată dar atâtea idei originale la acest aparat expus de Coandă, fără să mai vorbim de sistemul de 

propulsie, „o adevărată revoluție, atât ca principiu, cât și ca aplicare. În această parte a aparatului său, 

constructorul a desfășurat cea mai mare ingeniozitate creatoare. Problema a fost abordată sub un unghi 

deosebit de interesant, iar soluția, chiar de n-ar fi dat imediat rezultate scontate, permitea pentru viitor 

cele mai strălucite speranțe”. 

 H. Coandă a fost un inventator multilateral, astfel el a inventat un dispozitiv de lansare a torpilelor 

aeriene, a realizat un aparat cronofotografic pentru înregistrarea deplasărilor de aer în jurul corpilor 

fuzelați, în 1914, Coandă inventează primul tun fără recul, destinat a fi folosit pe avion, pune la punct și 

„un cuptor solar” pentru „produs apă dulce din apă de mare”, invenție care urma să servească pentru 

producerea de apă dulce în regiunile secetoase (de exemplu Sahara), inventează un nou material de 

construcție ”beton-lemnul” folosit pentru decorațiuni, construiește un rezervor din beton subacvatic 

pentru depozitarea petrolului, iar în 1934 a brevetat ”efectul Coandă”.  

 Totuși, aviația a rămas cu toate acestea pasiunea cea mai mare a acestui mare inventator. În anii 

’60, H. Coandă a fost contactat de înalți oficiali ai aviației americane și începe să lucreze pentru US Air 

Force și pentru NASA în programe secrete de cercetare. Se pare că, acum și aici, Coandă a dezvoltat și 

chiar construit ”aerodinele lenticulare” sau ”discurile zburătoare”. 

 La 100 de ani de la construirea primului avion cu reacție de către H. Coandă, Banca Națională a 

României a emis o monedă de argint, cu valoarea de 10 lei, pe reversul căreia, în partea stângă, sunt 

inscripţiile: „PRIMUL AVION CU REACTIE“, „100 ANI” şi „1910“, iar în partea dreaptă, portretul lui 

Henri Coandă şi numele acestuia „HENRI COANDĂ“. 

 În  ultimul său interviu, Henri Coandă spune "Poate că multe dintre ideile pe care le-am sprijinit 

vor da primul rod peste mai mulți ani. La urma urmei, nici pomii nu dau rod în primul an". (Interviu 

publicat în 18 iunie 2012, Jurnalul Național). 
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O disciplină științifică creată de un român: SONICITATEA 

Prof. Muraru Crina – Cătălina 

Colegiul Național ”Ferdinand I” 

 

 Unul dintre cei mai valoroși inventatori români este inginerul George (Gogu) Constantinescu. 

Fiu al profesorului de matematică Gh. P. Constantinescu, George Constantinescu s-a născut la 

Craiova la 4 octombrie 1881, a urmat școala primară și liceul la Craiova, iar după terminarea lor (în 1899) 

se înscrie la Școala de poduri și șosele din București, absolvind-o ca șef de promoție și cu cea mai mare 

medie obținută până atunci de vreun student. Puterea de muncă și perseverența sa, ca și originalitatea 

soluțiilor tehnice pe care le dădea diferitelor probleme, stârneau entuziasmul profesorilor. 

 În ultima ediție a Enciclopediei Britanice la termenul Torque converter (convertizorul mecanic), 

citim următoarele: ”convertizorul mecanic este un aparat pentru transmiterea automată a energiei de la un 

motor sau de la o altă sursă de energie la un ax secundar … A fost inventat de inginerul G. 

Constantinescu”. Enciclopedia prezintă pe larg principiile de funcționare a convertizorului, subliniind 

originalitatea concepției. Tot în enciclopedie sunt prezentate avantajele pe care le are acesta în raport cu 

alte sisteme de transmitere a energiei, precum și multiplele sale îmbunătățiri – la motoare cu combustie 

internă, turbine, electromotoare, locomotive etc. Despre sonicitate a scris George Constantinescu prima 

dată în lucrarea sa ”Teoria sonicității – tratat despre transmiterea energiei prin vibrații”. De altfel, 

lucrările inventatorului sunt citate în dicționare, tratate și reviste de specialitate. Numai despre convertizor 

au scris 220 publicații din toată lumea. De exemplu revista engleză ”The Graphic” (din 16 ianuarie) a 

prezentat 17 mari inventatori și descoperitori, George Constantinescu era printre ei, într-o serie care 

cuprindea, între alții, pe Marie Curie și Albert Einstein.  

 George Constantinescu are 120 brevete de invenții patentate în toată lumea. Sonicitatea este noua 

disciplină tehnico-științifică creată de el, este o ramură a mecanicii mediilor continue, bazată pe 

transmiterea energiei mecanice prin vibrații elastice în fluide (mai ales în lichide) sau a solidelor prin 

intermediul vibrațiilor și al undelor elastice longitudinale, ”după un principiu asemănător cu acela al 

transmisiunii de energie acustică prin vibrații acustice”.  Ideea acestei teorii i-a venit în 1899 pe când era 

licean, încercând să stabilească o legătură între muzică şi fizică, și să demonstreze că muzica poate fi 

transpusă în formule matematice. În 1912 el a realizat prima aplicare practică a sonicității, iar în 1918 

apare opera sa de bază despre sonicitate, cuprinzând fundamentarea matematică a noii științe. 

 Undele care pleacă dintr-o sursă sonoră se răspândesc în spațiu ca unde sferice. Aceasta este o 

emisiune de energie sonică. Evident că energia captată într-un singur punct este foarte mică, deoarece cea 

mai mare parte a acestei energii se pierde. Dacă undele se transmit printr-un tub sau conductă, atunci se 



163 

 

                                                                                                                                                                                                            

realizează o captare mai bună a energiei. Însă cea mai bună captare a energiei se realizează printr-o 

transmitere prin vibrații în lichide, tot prin conducte. 

 Prima aplicație a teoriei sonicității a fost „mitraliera sonică” care are cadența de tragere 

sincronizată cu rotația elicei și a fost montată pe avioanele de luptă. Astfel, Gogu Constantinescu este 

considerat pe drept cuvânt savantul fără de care Aviaţia britanică nu ar fi putut obţine supremaţia aeriană 

asupra nemţilor, în Primul Război Mondial.  

Altă aplicație a teoriei sonicității este schimbătorul de viteze automat. În 1924 a fost expus primul 

”automobil Constantinescu” la care a fost schimbată cutia de viteze clasică și a fost suprimat ambreiajul. 

Încă o aplicabilitate importantă pentru omenire este cea în medicină unde sistemele sonice pot fi folosite 

pentru scanare ultrasonică (nedăunătoare țesuturilor umane), în neurochirurgie, terapie etc.  

Sonicitatea are importante aplicații la mașini de calculat (e vorba mai ales de calculatoare sonice 

specializate în probleme de rezonanță și oboseală a materialelor), la îmbunătățirea pieselor turnate, la 

generarea energiei mecanice direct dintr-o sursă de căldură, și chiar în medicină etc. În ultimele decenii, 

s-au dezvoltat mijloace sonice de semnalizare, de reperaj, prospecție, ridicări geodezice și locație, 

generatoare sonice de ultrasunet etc.  

În 1961,  Institutul Politehnic din București i-a acordat lui George Constantinescu  titlul de 

„Doctor honoris causa” în științe tehnice. 

George Constantinescu a fost membru al Societății Politehnice, membru de onoare al Academiei 

Române și membru de onoare al Societății inginerilor din Anglia. A încetat din viață la 11 decembrie 

1965, la Londra. 
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Georgiana Sandu- Un pas spre viitor                                                   Mondan Andreea-Georgiana  

                                                                                             Colegiul National “Ferdinand I” Bacau 

                                                                                                                        Mitincu Anca Roxana 

 

 

In urmă cu 23 de ani Georgiana Sandu a apărut printre noi, urmând a fi un model pentru tinerii pasionați 

de lectură și aventură, un model pentru mine, prin modul de a-și urma ceva ce a ținut ascuns ani de zile de 

gura lumii, nu doar prin ce este tipărit în cărțile sale. Deși aceasta a absolvit un simplu liceu de economie 

din Slatina, nimic nu a împiedicat-o să își urmeze pasiunea în arta scrierii, începând prima ei carte în 2013 

pe o platformă online numită Wattpad.  

“Iubire periculoasă- Dangerous Love” este triologia online ce mi-a schimbat total modul de a gândi și de 

a acționa, postată pe site de Georgiana la doar 18 ani. La prima vedere aceasta este un model obscen de 

scriere, dar dorința cu care a fost tipărită și povestea din spatele ei o face mult mai frumoasă decât este. 

Modul de exprimare și pasiunea autoarei m-au convins că îi voi adora operele, deoarece cititul mi se 

păruse, pâna la întâlnirea cu primul capitol, o pierdere de timp. Părinții se rugau de mine să citesc măcar o 

carte, iar acum sunt uimiți de faptul că îmi caut timp, pierdut când am ales să fug de lectură, pentru a mă 

oferi cărților. 

Primul capitol a fost scris într-o perioadă grea a vieții sale, motiv pentru care a ales să i se dedice în 

întregime. Deși îi era teamă de ce va urma, la vederea susținerilor noastre, cititorii, alege să publice 

triologia pentru a putea fi inspectată de noi filă cu filă, nu doar cu o singură atingere. Îi este refuzată de 

câteva edituri, urmând ca Editura Tritonic să îi dea șansa unui viitor strălucit bine meritat. Georgiana mă 

uimește atunci când nu se dă batută în urma unor refuzuri, dorința ei de a ne prezenta tuturor povestea 

dintre cele două personaje, Kath și Harris, fiind mult mai mare. Deși pare una superficială, scriu asta 

făcând legătura la întâmplările ficționale descrise de autoare, dragostea dintre cei doi este bine pusă în 

evidență într-un mod obscen, dar în același timp pasional și plin de mistere cu cât răsfoiești mai mult. 

Primul ei volum online ne este prezentat, dar nu în totalitate, în alte trei volume mai mici numite 

“Obsesie”, “Cercul vieții” și “Dușmani de sânge”. Primul a fost publicat în luna iunie 2016, iar ultimul 

foarte recent, lăsându-ne să așteptăm pâna ce triologia va fi terminată, ea conținând îmbunătățiri, deoarece 

experiența ei în ceea ce constă scrisul crește în fiecare zi cu ajutorul fanilor și al prietenilor.  

În prezent ea este editor de imagine la o televiziune online, dar își petrece nopțile lucrând la pasiunea ei, 

scrisul, pentru a ne mulțumi pe noi, fani ai săi, iar asta m-a îndrumat să aleg calea literaturii, iubind scrisul 

și cititul, mergând pe principiul “Cititul nu dăunează sănătății.”. Ea nu este una dintre cele mai cunoscute 
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autoare ale momentului, dar nici Mihai Eminescu nu a fost pe timpul când a început primele scrieri, iar 

asta nu o face doar un model educațional al prezentului, ci și al viitorului. 
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Personalități - modele educaționale, Maica Tereza de Calcutta                              

 Balint Maria-Simona 

                                               Colegiul Național ,,Ferdinand I" Bacău 

                                                 Profesor coordonator: Rusu Carmen 

 

       Personajul care m-a influențat foarte mult pe mine în primul rând ca om, iar mai apoi ca elevă este 

Maica Tereza de Calcutta. Pentru mine, aceasta este un model în viață. Maica Tereza, sau, pe numele de 

botez, Agnes Gonxha Bojaxhiu, „a intrat” în atenția mea, deoarece, la un moment dat, am găsit într-un 

documentar următorul fapt: în timp ce spăla bolnavii, un jurnalist a venit la ea și i-a zis: „Eu nu aș face 

așa ceva nici pentru 100.000 de dolari!”, la care sora, foarte liniștita, dă un răspuns de milioane: „Nici eu! 

Însă din iubire pentru aproapele, da”. Acest lucru m-a impresionat și am decis că trebuie să aflu mai multe 

depre ea.  

       Maica Tereza de Calucutta s-a născut la 26 august 1910, la Skopje, oraș aflat la vremea aceea sub 

ocupație otomană, în prezent capitala Macedoniei. Pe când avea doar opt ani, tatăl său a murit, iar ea s-a 

apropiat foarte mult de mamă, o persoană foarte pioasă și plină de compasiune față de semenii săi, care i-

a insuflat fiicei sale spiritul actelor de caritate. 

       După o perioadă îndelungată de timp și mulți ani de studiu, Maica Tereza primește din partea 

Vaticanului și a arhiepiscopului de Calcutta, în anul 1948, acceptul oficial de a transmite și a face binele 

pentru aproapele în afara Ordinului. Din acel moment, viața sa s-a schimbat radical... Purta hainele 

săracilor bengalezi (un sari de culoare albă, cu o bordură albastră), iar după şase luni de pregătire 

medicală, s-a îndreptat către periferia orașului, neavând alt scop decât acela de a-i ajuta pe cei săraci. 

Mesajul ei era foarte simplu: „Cei săraci trebuie să știe că îi iubim”, lucru care a încurajat în timp multă 

lume să i se alăture. S-a dedicat în întregime acestei cauze, construia case și adăposturi pentru cei 

nevoiași, a deschis o școală în aer liber. Această școală era pentru cei care doreau o schimbare, dar nu și-o 

permiteau din cauza situației financiare. Una dintre cea mai prestigioasă distincție, însă, este premiul 

Nobel pentru Pace, acordat în octombrie 1979, pentru faptele de caritate pe care le-a facut o viață 

întreagă. 

        La 5 septembrie 1997, inima Maicii Tereza a încetat să mai bată. A fost înmormântată în sediul 

central al congregației Misionarele Carității de pe Lower Circular Road din Calcutta. 

       Acest trai alături de cei săraci si suferinzi este o lecție de viață pentru mulți dintre noi, ne 

demonstrează că nu contează cine ești sau de unde ai venit, dar contează foarte mult cum te comporți cu 

cei din jurul tău... cu părinții tăi, cu frații tai, cu prietenii, colegii și toți ceilalți din jurul tău. Acest lucru 

m-a făcut să fiu puțin mai atentă la cei din jurul meu și să le acord puțin din puținul pe care îl am. 
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        Aşadar, ar trebui să fim recunoscători pentru orice ne este acordat: un loc de muncă, un acoperiș 

deasupra capului, un loc unde putem merge să învățăm, chiar și pentru faptul că în acest moment 

respirăm... Totul ține de EDUCAȚIA pe care o primești și pe care o accepți. În zadar învățăm totul la 

perfecție, dacă nu învățăm să fim oameni. 
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CRISTINA NEAGU - MODEL EDUCAȚIONAL                

  POPARAD MARIANGELA 

                                                                          COLEGIUL NAȚIONAL”FERDINAND I” 

                                                                           OLTEANU MIHĂIȚĂ  EUGEN  

 

Neagu a intrat în lumea handbalului întâmplător, în 2000, când avea doar 12 ani, la una din orele de sport, 

prin intermediul antrenoarei Maria Covaci, care venise să selecționeze fete pentru secția de handbal a 

Clubului Sportiv Școlar numărul 5. Cristina spune despre această întâlnire: „Am zis că nu am nimic de 

pierdut dacă merg și eu. Handbalul mi-a intrat la suflet din primul moment”. 

 Era nevoită să plătească din buzunarul propriu deplasările la sală, cantonamentele și baremurile de 

arbitraj. În acea perioadă, Cristina era eleva liceului „Grigore Moisil” din București. Ca handbalistă, 

Neagu a fost desemnată „cea mai valoroasă jucătoare a lumii” la Campionatul European de Junioare 

din Austria din 2005, unde echipa României a câștigat medalia de argint, fiind învinsă în finală 

de Danemarca. 

În 2006, la vârsta de 18 ani, Cristina este remarcată de clubul profesionist Rulmentul Municipal Brașov 

fiind transferată la echipa antrenată de Mariana Târcă, fosta mare jucătoare a echipei naționale de handbal 

feminin a României. Neagu devine rapid componenta de bază a echipei „Rulmentul”, fiind declarată 

sportiva anului în Brașov. 

În opinia mea,Cristina Neagu,  poate  fi considerată un model educațional deoarece pasiunea ei a reușit să 

o facă celebră, ajungând o handbalistă mondiala. În același timp, Cristina nu a neglijat scoala, spunând 

într-un interviu :” Pentru a ajunge aici, a trebuit să muncesc în sală, dar și în timpul cursurilor”.  

De asemenea, putem spune că handbalista noastră este un model de invidiat în urma faptelor și a 

acțiunilor sale. Să nu uitam de faptul că Neagu a decis să ramână în țară în ciuda tuturor ofertelor din 

străinatate, declarând: „Am avut, este adevărat, mai multe oferte, dar cred că am ales ce este mai bine 

pentru mine. Vreau să rămân în țară pentru a-mi continua studiile și abia apoi voi vedea ce voi face. Cu 

siguranță nu voi avea probleme de acomodare la Oltchim Râmnicu Vâlcea, pentru că le știu pe fete de la 

echipa națională. Nu mă aștept la nimic altceva decât să fiu tratată așa cum merit, pentru că și eu la 

rândul meu voi da totul în teren.”  

Într-un sfârșit, aș vrea să îi îndrum pe majoritatea copiilor și adolescenților să practice sport dar să  știe că 

școala trebuie să fie pe primul loc pentru că, vorba aceea: “N-ai carte, n-ai parte”. 
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Socrate 

Numele şi prenumele  elevei   DANA ZETU  

Numele şi prenumele profesorului  coordonator STANCIU FLORENTINA 

Şcoala de provenienţă:  COLEGIUL NATIONAL FERDINAND I  BACAU 

 

          Cu siguranță, orice persoană s-a confruntat la un anumit timp cu răspunsul ,,Nimic" la întrebarea 

edificatoare generată de limita răbdării prosesorului : ,,Tu ce știi?", devenită monumentală și nemișcată în 

procesul evolutiv al școlarizării.Deși elevii folosesc acest răspuns îmbrăcat în ironie, Socrate, care a fost, 

la rândul lui, și elev, și profesor, și ironic, susținea plin de credință propriul concept, anume ,,Eu știu că 

nu știu nimic", extinzând  chiar această afirmație - ,,...și nici măcar asta nu știu". 

          Personalității socratice îi erau caracteristice o admirabilă stăpânire de sine, care se traduce în 

temperanţă şi simplitate a comportării, precum și curaj și răbdare impresionante.Modul simplist de 

ființare era desprins atât din discursul, cât și din vestimentația acestuia.Îmbrăcămintea lui Socrate era 

întotdeauna modestă; nu era caracterizat de  neglijență vestimentară, cum o vor fi cinicii. Unii își afectau 

zdrențele, de aceea i-a spus Socrate filosofului cinic care-și etala găurile hainei: "Îți văd deșertăciunea 

prin mantie". Lui Socrate nimic nu îi era  mai străin decât aroganța, iar atunci când vede în agora Atenei 

obiectele de tot felul expuse de negustori admirației și lăcomiei cumpărătorilor, se mulțumește să spună: 

"Câte lucruri de care eu nu am nevoie există!". 

         În ceea ce privește preocupările spirituale, dialectica socratică urmărea un scop către care duceau 

toate cărările : soluționarea unor probleme fundamentale ale moralității.Năzuința care îl  mișca pe Socrate 

era să salveze comunitatea morală a poporului său, greu amenințată de subiectivismul si relativismul etic 

al sofiștilor.De aceea, el credea că nu poate face acest lucru mai bine decât încercând să fundamenteze 

etica pe temeiuri știintifice, independentă de tradiția mitică și de religia antropomorfică a poporului 

grec.Astfel a apărut celebra sintagmă ,,Cunoaște-te pe tine însuți". 

           În arătarea adevărului, Socrate ia ca principiu prim teza: "Știu că nu știu nimic". Principiul 

ignoranței are, în discursul socratic, un sens deliberat sau accentuat critic.El este îndreptat tocmai 

împotriva ignoranței.Ironia este pandantul maieuticii, reprezentând o metodă prin care se urmărește 

ajungerea la adevăr pe calea discuțiilor și a dialogului, sensul ei fiind mai adecvat înțeles dacă cele două 

concepte corelează.În sens literal, maieutica este arta moșitului.Acest sens este păstrat de Socrate, pentru 

că, pe urmele mamei sale, considera că și el moșește.Dar el moșește bărbații, scopul acestui moșit îl 

constituie punerea lor pe calea adevărului.Prin moșitul adevărului, Socrate înțelege, deci, capacitatea sa, a 

filozofului, de a scoate la lumină, din ascunzișul lor, gândurile.O asemenea aducere la lumină a gândului 

este naștere sau o renaștere a lui, deoarece gândul (ideea) există deja în subiect.Din acest concept reiese 
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afirmația ,,Educația este îmblânzirea unei flăcări, nu umplerea unui vas", fiind pusă în evidență ideea că 

orice om posedă capacități intelectuale, important fiind modul in care acestea sunt descoperite și 

exploatate. 

          Socrate nu a scris nimic, tot ce se știe despre învățătura lui vine din relatările - adesea divergente - 

ale lui Platon si Xenofon, astfel încât cu greu poate fi disociată concepția sa de cea a lui Platon.Există 

precizarea făcută de Aristotel că Socrate a introdus în gândirea filosofică „raționamentele inductive" și 

„definițiile generale".Pentru „raționamentele inductive", acesta pornea de la realitățile vieții, de la faptele 

concrete și particulare pe care i le oferea experiența de zi cu zi în contactul său permanent cu oamenii. În 

ce privește „definițiile generale", ele sunt, conform lui Aristotel, totuna cu noțiunile-cheie vehiculate 

mereu de Socrate și transmise ca atare de Platon și de Xenofon: cumpătarea, curajul, înțelepciunea ș.a. 

           De asemenea, filosoful grec nu își preda învățăturile într-un anumit local, ci în casele oamenilor 

bogați, în prăvăliile din piață, pe stadioane, pe stradă și în piețile publice.Nu ținea prelegeri, fiind un 

maestru al dialogului, stăpânind extraordinar arta conversației. 

          Rolul lui Socrate în educație este de o importanță incontestabilă, pe cât de liber cultivat, pe atât de 

valoros. Botezat drept un  ,,semănător de îndoială", Învățătorul aruncă primele semințe ale cunoașterii în 

pământul încă nefertil al Greciei Antice, implicit al lumii.Acesta a fost, prin existență, un educator de 

spirit, atât pentru sine cât și pentru ceilalți, devenind astfel un îndrumător de minți ce ghidează rațiunea 

încă din jurul anului 450 înaintea erei noastre.Importanța învățării pentru Socrate s-a arătat superioară 

oricărei alte priorități, astfel că, în ajunul morţii sale, un prieten s-a dus la închisoare să-l viziteze şi  acolo 

a dat peste un profesor de muzică, care îl învăţa pe filozof un cântec la liră. ,,Păi cum – exclamă prietenul 

– mâine vei muri şi astăzi mai înveţi un cântec nou?" Iar Socrate i-a răspuns: ,,Dar când să-l mai învăţ, 

dragul meu?". 
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Solomon Marcus 

Filip-Hodorogea Ștefan 

Clasa a VI-a B 

Prof. coordonator Carmen Popa 

  

Marele matematician Solomon Marcus s-a născut în Bacău, în anul 1925. A absolvit liceul 

„Ferdinand” din orașul natal, la examenul de bacalaureat reușind primul din cei 156 de concurenți. După 

studiile liceale a urmat, începând cu toamna anului 1944, cursurile Facultății de Matematică din cadrul 

Universității din București, pe care o absolvă cu diplomă de merit. 

 Se dedică învățământului universitar, fiind, pe rând, asistent universitar, lector universitar, 

conferențiar universitar, ajungând în final, în anul 1966 profesor universitar la Facultatea de Matematică 

din cadrul Universității din București. În anul 1991 primește titlul de profesor emerit. 

 A avut o copilărie grea, cu multe neajunsuri, însă toate încercările și condițiile severe de viață nu l-

au oprit din studiu, căutând mereu să-și depășească condiția și să-și urmeze visul. A iubit matematica, 

această știință fascinându-l. Este autorul unor numeroase studii interdisciplinare ce privesc utilizarea 

matematicii în lingvistică, în analiza teatrală, în științele naturale și sociale etc. A publicat peste 50 de 

volume în România și aproximativ 400 de articole în reviste științifice și de specialitate. Cărțile sale au 

fost traduse în multe țări ale lumii și opera sa a fost citată de peste 1000 de autori. 

 Materialul său, „Zece nevoi umane de care educația ar trebui să țină seamă”, despre care el însuși 

afirma că „ar fi trebuit să facă obiectul educației și al învățării la toate vârstele” mi-a atras atenția în mod 

deosebit. Solomon Marcus preciza că aceste nevoi își au „rădăcinile în copilărie” și le propunea pe 

următoarele: 

1. Nevoia de a da un sens vieții, la nivel elementar. Sfatul academicianului în acest sens era acela că în 

fiecare zi să încercăm să „savurăm” faptul că respirăm, ne mișcăm și, în același timp să le considerăm 

„mari evenimente” 

2. Nevoia de împrospătare. Omul are nevoie de „o împrospătare a minții, a simțurilor, a sufletului” 

3. Nevoia de întrebare și de mirare. În școală, copiii trebuie să fie încurajați să îșî mențină starea de 

curiozitate, „dorința de a înțelege lumea, nu doar de a o înregistra”. 

4. Nevoia de îndoială și de suspiciune. Marele profesor ne sfătuiește „să privim cu interes, dar cu suspiciune 

orice ni se livrează de la catedră, de la tribună, de pe internet, din cărți, din orice fel de publicații”. Să 

învățăm și o să avem curajul să ne susținem punctul de vedere, să avem idei și păreri personale, pe care 

săștim să le argumentăm în orice situații. 
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5. Nevoia de greșeală și de eșec. Să înțelegem că „a greși este omenește, dar să știm în același timp să 

învățăm din propriile greșeli și să nu le repetăm”. 

6. Nevoia de joc. Pornind de la jocul „De-a v-ați ascuns”, știm că dacă vom căuta ceva, acel ceva te va 

atrage înspre a-l căuta, și dacă nu găsești ceea ce cauți, cu siguranță vei găsi altceva care te va satisface. 

Uneori, căutarea este mai importantă decât găsirea, după cum spune academicianul: „Plăcerea de a urca 

un munte stă în primul rând în a savura fiecare moment al parcursului, chiar dacă nu ajungi în vârf.” 

7. Nevoia de identitate. Matematicianul ne amintește că fiecare om are un ADN, care este unic la fiecare 

dintre noi și că trebuie să îi facem pe tineri să înțeleagă că nu trebuie să aibă o identitate mai bogată decât 

aceea pe care o au acum. 

8. Nevoia de omenesc și de omenie. Identitatea este cheia unui cuplu. Noi ne diferențiem cu toții prin fizic și 

prin moral. Solomon Marcus spune că „Omenescul este o sursă nesfârșită de delectare, de minunare.” și 

că ar trebui să-i „antrenăm pe copii să savureze omenescul în întreaga sa diversitate.” . „De la omenesc, 

nu e decât un pas până la omenie.”, deci trebuie să fim buni, generoși, să dăruim și să adoptăm o 

solidaritate în comportamentul nostru. 

9. Nevoia de cultură. Ideea desprinsă din aceasta este că în zilele noastre se eliberează din ce în ce mai multe 

diplome, fără o „acoperire culturală”. Cei ce nu trăiesc cu adevărat emoția unei povești, a unui vers, a 

unor acorduri, muzicale din Beethoven, Bach, Mozart, sau în fața unei sculpturi de Brâncuși, a unui 

tablou de Rembrandt ar trebui să ne stârnească milă. 

10. Nevoia de transcendență. Este vorba despre nevoia de a da un sens vieții, de a ne depăși limitele, de a ne 

înălța. 

Academicianul nu limitează nevoile umane doar la aceste zece, în schimb le consideră cele mai 

importante pentru oameni. 

Solomon Marcus va fi pentru totdeauna o influență asupra mea și îl consider un model în viață 

prin toate faptele și creațiile sale. 
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SOLOMON MARCUS – promotor al interdisciplinarității 

 

Prof. dr. Mihaela Chiribău-Albu 

Colegiul Național de Artă „O. Băncilă” Iași 

 

Solomon Marcus a fost profesor universitar de analiză matematică la Universitatea din București 

și unul dintre cercetătorii români recunoscuţi la nivel mondial. S-a născut pe 1 martie 1925, la Bacău. A 

studiat la Liceul Ferdinand, apoi la  Facultatea de Matematică, Universitatea Bucureşti. A obţinut titlurile 

ştiinţifice de doctor în matematică şi doctor docent, iar în 1991 a devenit Profesor Emerit al Facultăţii de 

Matematică. Din 2001 până la moarte (17 martie 2016), a fost membru titular al Academiei Române. A 

publicat peste 50 de volume şi sute de articole în reviste ştiinţifice sau de specialitate, în ţară şi străinătate.  

Autor a numeroase studii interdisciplinare, ce privesc utilizarea matematicii în lingvistică, analiză 

teatrală, poezie, ştiinţele naturale şi sociale, Solomon Marcus a identificat nevoia acută a diagolului între 

discipline, considerând lipsa abordărilor interdisciplinare drept sursa multora dintre păcatele educației. 

Pro interdisciplinaritate, academicianul a scris numeroase studii, articole, interviuri. Vom selecta 

câteva idei din acestea, cu scopul de a trezi interesul și de a transforma rândurilede mai jos într-o 

„invitație” pentru lectura paginilor în care Solomon Marcus a pledat pentru interdisciplinaritate, ca nevoie 

acută în școala românească, în vederea legării ei de viața reală.  

În interviul „Matematica, la fel de inefabilă ca poezia”viii, amintește ideile matematice care au 

pătruns în arte: „Avem muzica fractală, literatura fractală. […] Virgil Nemoianu observa că legătura 

literaturii cu matematica,cu fizica modernă și cu biologia, cu informatica este mai puternică decât 

legătura literaturii cu științele sociale.” Amintind de afirmațiile lui Ion Barbu în legătură cu locurile 

comune ale geometriei și ale literaturii, S. Marcus consideră că domeniile amintite conservă o întreagă 

serie de trăsături comune, moștenite din mituri. Atât literatura, cât și matematica sunt marcate de o 

„optimizare semiotică”, adică de potența de a exprima „cât mai mult în cât mai puțin”, conchide 

academicianul, parafrazându-l pe Gauss („Maximum de gând în minimum de cuprindere”). 

Contactul direct cu elevii și studenții a fost comentat în diferite contexte, subliniidu-se, mai ales, 

ideea că legătura dintre discipline și realitate reprezintă calea de a înțelege complexitatea vieții sociale: 

„Tocmai în această direcție este orientată traversarea disciplinelor; lumea reală nu e împărțită pe 

discipline, iar școala are datoria de a-i antrena pe elevi în acest sens.”viii 

Problema interdisciplinarității este, în egală măsură, de atmosferă și de limbaj. Viziunea 

globalăasupra lumii actuale nu poate fi deslușită decât printr-o abordare interdisciplinară, centrată pe 

valorile umane ce dau sens educației. Solomon Marcus consideră că formarea unei gândiri 
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interdisciplinare trebuie să înceapă devreme, în anii de școală: „Copiii trebuie antrenați încă din primii 

ani într-o înțelegere din mai multe puncte de vedere a lumii înconjurătoare”viii. Pentru elaborarea treptată 

a unui limbaj interdisciplinar, este nevoie de o atitudine deschisă, prietenoasă, condiție a muncii în echipă. 

Despre fericita întâlnire dintre matematică, fizică și astronomie în poezia lui Mihai Eminescu, a 

scris în antologia „Paradigme universale”viii. Orizontul de cunoaștere al poetului național i-a marcat 

viziunea despre lume, Eminescu având un talent aparte în sesizarea sensului intuitiv și a conceptelor 

fundamentale.Solomon Marcus amintește că intuiția eminesciană stă la baza Școlii japoneze de cercetare 

a proceseselor de învățare,care în deceniul al VIII-lea din secolul al XX-lea a valorificat ideile poetului. 

Una dintre acestea este aceea că matematica poate fi trasformată în metaforă. 

În studiul „Matematica în arhitectură, muzică, folclor și teatru”viii, prezintă aspecte legate de 

folosirea matematicii și a calculatorului în domenii ca arhitectura, muzicologia, folclorul și teatrul. 

Utilizând mijloace moderne din teoria matematică a codurilor și a clasificării, G. Ghioca a reușit să 

găsească o măsură foarte fină a deosebirilor dintre stilurile coloanelor arhitecturale, rezultat care a condus 

la o nouă ierarhizare a acestora. B. Cazimir este un pionier în abordarea fundamentelor muzicii prin 

împletirea metodelor matematice cu cele lingvistice. Încurajat de Solomon Marcus, el a arătat că unele 

tipuri de mașini generative sunt apte pentru descrierea diferitelor tipuri de transformări melodice. Ion 

Rădoi a analizat 19 variante ale baladei „Meșterul Manole”, într-o inedită întâlnire dintre lingvistică, 

poetică matematică și folclor. 

În loc de concluzie, câteva cuvinte ale academicianului ce reprezintă, în fond, o definire a 

interdisciplinarității: „Interdisciplinaritatea nu trebuie să fie un scop în sine, ci trebuie subordată 

idealurile de umanitate.” 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



175 

 

                                                                                                                                                                                                            

Solomon Marcus și impactul său asupra educației                           

                                                                      Stoica Cosmina 

      Colegiul Național „Ferdinand I” Bacău 

       Prof. coord. Ciupercă Lucica 

 

 Solomon Marcus este probabil cel mai cunoscut absolvent al liceului nostru. Membru titular al 

Academiei Romane, acesta a fost un mare reprezentant al sincretismului științelor, căci deși domeniul 

principal al cercetărilor sale a fost analiza matematică, matematica și lingvistica computațională, a 

publicat numeroase cărți și articole pe diferite subiecte culturale, din poetică, lingvistică, semiotică, 

filosofie, sau istoria științei și a educației. 

Nascut pe 1 martie 1925 la Bacau, acesta a început încă de la vârsta de 16 ani să ofere meditații 

elevilor mai mici pentru întreținerea familiei, continuând această activitate și pe timpul facultății. A 

obținut doctoratul în matematică în 1956, cu o teză asupra funcțiilor monotone cu două variabile, scrise 

sub conducerea lui Miron Nicolescu. A fost numit lector în 1955, profesor asociat în 1964 și a devenit 

profesor în 1966 (Emeritus în 1991).  

Cărțile sale au fost traduse în multe țări ale lumii, existând versiuni în limbile franceză, engleză, 

rusă, germană, spaniolă, italiană, cehă, maghiară, sârbă, greacă. A publicat peste 50 de volume în 

România și care au fost traduse în mai multe limbi din Europa și nu numai, și aproximativ 400 de articole 

în reviste științifice sau de specialitate. Opera sa a fost citată de peste 1.000 de autori. Din 1993, devine 

membru corespondent al Academiei Române, iar din anul 2001 devine membru titular al Academiei 

Române. A fost conducător de doctorat la 24 de absolvenți, unii din ei la rândul lor conducând doctorate. 

A facilitat foștilor studenți sau colaboratorilor săi publicarea în reviste academice a acelor rezultate care 

merită să fie cunoscute prin valoarea și noutatea soluțiilor lor, astfel că mulți dintre ei au debutat pe când 

erau studenți. 

„A te pretinde matematician este o cutezanţă pe care puţine persoane în cunoştinţă de cauză şi-o 

pot permite”, obişnuia să spună Solomon Marcus.  

Umanist şi fin cunoscător al psihologiei umane, renumitul matematician român a fost o 

personalitate pluridisciplinară şi a subliniat întotdeauna rolul educaţiei: 

„Educaţia şi învăţarea înseamnă spectacol. Asocierea educaţiei cu ideea de spectacol are în vedere şi 

bucuria care trebuie să le însoţească pe amândouă”, spunea Solomon Marcus. 

Academicianul a fost şi un critic atent al sistemului românesc de învăţământ, considerând că 

evoluţia acestuia din ultimii ani a fost dezamăgitoare: „Trebuie să înţelegem bine relaţia dintre competiţie 

şi educaţie. Scopul în educaţie nu e să fii primul, scopul este să ajungi la o ocupaţie în care poţi să dai un 
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randament bun. Asta nu se întâmplă în şcoala românească”; „Latura competeţională strică lucrurile. 

Accentul nu mai cade pe scopul suprem al educaţiei", obişnuia să spună renumitul matematician.  

De asemenea, academicianul a subliniat întotdeauna în discursurile sale rolul pe care îl are istoria 

în capacitatea de relaţionare a evenimentelor: „Fără idei, fără conexiuni între fenomene, fără istorie nu se 

face cultură”, spunea Solomon Marcus. 

Fiind unul dintre cei mai prolifici academicieni ai secolului XX, Solomon Marcus și-a dedicat 

viața dezvoltării disciplinelor și cultivării pluridisciplinarismului. Prin contribuția sa, și-a lăsat impactul 

asupra educației și dezvoltării unei culturi vaste ale elevilor. A continuat să țina conferințe și discursuri 

pentru aceștia până la decesul său din 2016. De asemenea, Solomon Marcus s-a implicat în organizarea 

multor concursuri, realizând chiar subiectele acestora. Academicianul a contribuit semnificativ în 

organizarea Olimpiadei Naționale de Lingvistică, aducând această olimpiadă la noi în țară în anul 2012, 

dându-le șansa și elevilor români de a participa la etapa internațională a acestei competiții, existentă din 

2003. Această olimpiadă a avut un mare impact asupra vieții mele, lingvistica computatională devenind o 

pasiune prin prisma căreia mi-am conturat aspirațiile privind viitoarea carieră și m-a facut să descopar o 

nouă latură a minții și un drum demn de urmat. 

Așadar, Solomon Marcus va rămâne întotdeauna un simbol al sincretismului științelor și al 

dezvoltării unei educații cuprinzătoare. Numele academicianului român este citat în mari enciclopedii 

internaţionale, precum „Brockhaus”,  „Enciclopedia Italiana”, „Enciclopedia Universalis”, în 

enciclopedii internaţionale de matematică, informatică, cibernetică, lingvistică, semiotică şi literatură. 

Astfel, matematicianul trăiește în continuare prin munca sa și prin impactul pe care l-a avut asupra 

elevilor și studenților din toată țara. 

 

Bibliografie 
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Solomon Marcus - Un Om între oameni 

prof. Trofin Ovidiu, 

     Colegiul Național “Ferdinand I” Bacău 

 

Pe tablă era scris un mesaj simplu: „Domnul academician a fost aici”. Era expresia unor copii de 

10-11 ani și nu bănuiam dimensiunea impresiei lăsate de scurta vizită a Profesorului Solomon Marcus la 

elevii clasei a V-a, al cărei diriginte eram. Copiii erau cuceriți. Nu de opera și de rezultatele cercetarii 

profesorului, nici de  faima acestuia, ci de mesajul simplu, direct, stimulator și încărcat de dragoste pentru 

elevi.  „Aceasta este materia brută cu care lucrează profesorul de matematică. Pe acești „sălbatici“ trebuie 

să-i domesticească, să-i apropie de cultura matematică și, în cele din urmă, să-i seducă, să-i 

îndrăgostească de matematică. Acest lucru nu este posibil decât dacă profesorul își iubește elevii. Fără 

iubire, nu se poate face educație.“Mi-am amintit cuvintele citite într-un articol al domniei sale și am fost 

martorul demonstrației acestor afirmații. A fost una dintre lecțiile predate direct, care mi-a întărit 

hotărârea de a continua o direcție urmată intuitivîncă de la începutul carierei mele didactice. 

Îl admiram pe academicianul Solomon Marcus nu numai pentru realizările din domeniul cercetării 

matematice și pentru calitățile de profesor universitar remarcabil,care a influențat generații întregi de 

studenți, ci, mai ales, pentru importanța pe care o acorda profesorului de școală- primară, gimnazială sau 

de liceu. Părerea domniei sale era aceea că performanța didactică era la fel de greu de atins ca și aceea de 

matematician cercetător, însă cu o altă natură a exigenței. Academicianul Solomon Marcus punctează un 

itinerar pe care profesorul trebuie să-l parcurgă cu elevii săi, trecând de la adversitate sau indiferență la 

curiozitate, interes și iubire, traseu pe care pot să-l urmeze toți elevii, nu numai cei talentați. Matematica 

poate fi contemplată. O idee, o teoremă, o demonstrație, toate pot fi admirate pentru frumusețea 

intrinsecă, dar și privite din perspectivă istorică, evolutivă, cu erorile, poticnirile și îmbunătățirile 

ulterioare. Subliniază rolul eșecului în  matematică și nu numai, cu caracter inevitabil, și cu formarea 

deprinderii de suportare a eșecului ca premiză a succesului. „Errare humanum est“ iar greșelile sunt prețul 

plătit pentru a înainta în cunoaștere și creație. Deasemenea, analiza greșelilor are un imens potențial în 

educație. 

Matematica era privită încă de la vechii greci ca o disciplină a spiritului. Ascultându-l pe Solomon 

Marcus, citindu-i articolele, am descoperit universalitatea disciplinei și acea latură care îi conferă 

umanitate. Acesta propune o abordare transfrontalieră, cu analogii și corespondențe, cu înțelegere 

reciprocă între științe. 
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Așa l-am perceput pe academicianul Solomon Marcus și asta mă leagă de domnia sa atât rational 

cât și afectiv. Pe prima pagină a uneia din cărțile din biblioteca proprie este un mesaj cu care mă 

mândresc: 

„ Colegului Ovidiu Trofin, cu sentimentul de a ne afla pe aceeași lungime de undă.  

Cu mare drag,  

Solomon Marcus“ 

Acum, în momentul în care scriu aceste rânduri, în sufletul meu este scris un mesaj simplu: 

„ Domnul academician a fost și este aici“. 
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Un profesor de chimie model      

Pravăţ Alexandra 

       Colegiul Naţional “Ferdinand I” Bacău 

       prof. coordonator Silvia Bogdăneanu 

 

Mărturisesc că mi-a plăcut filmul SF “I, Robot” cu Will Smith. Am memorat deja deja celebre 

cele 3 legi ale roboţilor, enunţate de Isaac Asimov. Am ajuns să lecturez biografia marelui scriitor, când 

ce să vezi? Am aflat că meseria sa de bază a fost cea de profesor! Nu de literatură, ci de ...chimie 

(pasiunea mea). Oare cum s-o fi descurcat la liceu? Oare era super-inteligent? Oare m-ar putea îndruma în 

viaţă?  

S-a născut în Rusia, dar familia sa a emigrat în S.U.A. Întrebat 

adesea dacă a fost un copil-minune, răspundea invariabil: ”Da, am fost şi încă mai sunt!”. Dotat cu o 

memorie aproape fotografică, a fost “puştiul cel isteţ” în clasele primare. Recunoaştea: “ Ar fi minunat 

dacă un copil ar fi supradotat nu numai în intelect, ci şi în înţelegerea naturii umane”, căci şi-a atras 

multe antipatii de-a lungul anilor pentru că nu era deloc modest. La 11  ani a scris prima sa povestire. A 

parcurs cu uşurinţă primele 8 clase, dar se agăţa cu încăpăţânare de ideea că nu trebuie să înveţe! 

A fost dezamăgit să observe că tot mai mulţi colegi îl întreceau la învăţătură, spunând mai târziu: 

“Liceul avea să-mi rezerve amărăciunea umilinţei”, mai ales în domeniul literar. Existau materii pe care 

nu le putea înţelege deloc, dar la 15 ani când a absolvit liceul, se considera o persoană remarcabilă şi 

intenţiona să arate asta lumii întregi. A fost respins de Colegiul Columbia (abia zeci de ani mai târziu, 

aceşita i-au acordat titlul de doctor onorific). A fost apoi respins la Facultatea de Medicină din 

Universitatea Columbia! Alt eşec. 

La 17 ani a început să publice povestiri SF, dar era doar un hobby. Deoarece absolvise colegiul cu 

diploma Bachelor of Science, a fost nevoit să aleagă o facultate de ştiinţe, şi nu istoria, cum i-ar fi plăcut. 

Ca student a fost mediocru, se considera de-a dreptul neajutorat în laboratorul de chimie, unde 

experimentele îi reuşeau rareori. Pe măsură ce reuşitele la chimie deveneau tot mai palide, succesul literar 

sporea. În timpul celui de-al doilea război mondial, s-a angajat în Naval Air Experimental Station, dar 

după război şi-a reluat studiile. Dorea cu disperare diploma, dar i-a fost foarte greu, căci după ani de 
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întrerupere chimia devenise...chineză. Pentru a se mobiliza să scrie teza de doctorat, supărat de regulile 

stricte care impuneau redactarea ei într-un mod rigid, a publicat într-o revistă de science-fiction o pseudo-

dizertaţie intitulată “Proprietăţile endocronice ale tiotimolinei resublimate”, în care a descris cu un ton cât 

mai doct substanţa care se dizolva cu 1,12 secunde ...înainte de atingerea apei. Farsa era să-l coste 

diploma de doctor, dar în cele din urmă a primit titlul de Ph.D (Philosophy Doctor). 

În 1949 a început studiile post-doctorat în domeniul medicamentelor anti-malarie fără tragere de 

inimă, pentru o sursă de venit, în schimb era recunoscut ca scriitor major de SF, alcătuind împreună cu 

Robert Heinlein şi A.E. van Vogt trio-ul “Cei trei mari în literatura science-fiction”. În sfârsit, şi-a găsit o 

slujbă ca asistent şi cercetător la catedra de biochimie a Facultăţii de Medicină a Universităţii Boston. 

Cercetarea în laborator nu-i plăcea, în schimb considera că prelegerile erau pur şi simplu făcute pentru el, 

primind aplauze la scenă deschisă şi ajungând să fie cunoscut drept cel mai bun conferenţiar. Avea un 

talent nativ de a explica lucrurile foarte clar şi simplu.  

În 1958 câştigurile de pe urma scrisului depăşeau de trei ori pe cele de la facultate, aşa că nu a fost 

distrus când a fost concediat. A continuat ceea ce făcea cel mai bine: să scrie şi să ţină conferinţe. S-a 

recăsătorit cu Janet, pe care o numea “partenera în viaţă şi în gând”. A scris mult pentru tineri: cărţi non-

ficţiune, de biochimie, genetică, fizică nucleară, chimie organică, astronomie, ştiinţe generale, 

matematică, istorie. După lectura atentă rând cu rând a Bibliei a explicat-o detaliat în “Călăuza în lumea 

Bibliei”, apoi a reluat experienţa cu operele lui Shakespeare. Adaugaţi 2000 de conferinţe spre care 

mergea cu maşina, căci se temea de avion. Când a trecut în nefiinţă în 1991, la vârsta de 71 de ani era 

considerat unul dintre cei mai prolifici scriitori din toate timpurile: cu 500 de titluri la activ, traduse în 40 

de limbi, a scris cea mai bună povestire de ficţiune după părerea specialiştilor, a fost membru şi vice-

preşedinte al Mensa Internaţional (membrii săi au valori ale IQ care îi plasează în primele 2 procente ale 

omenirii), în onoarea sa au fost numite un asteroid şi un crater pe Marte... Cum a fost posibil să facă atât 

de multe, în atât de multe domenii? Talentul a fost completat de muncă de la ora 5 dimineaţa, astfel că în 

40 de ani a vândut în medie câte 3 pagini pe zi. 

Ca să răspund la întrebările de la început: deşi super-inteligent, nu fost un licean de succes, dar 

prin muncă susţinută a avut o viaţă împlinită.  Referitor la sfârşitul vieţii, credea: “Nu este atât de 

îngrozitor să îmbătrâneşti, să te imbolnăveşti şi să mori dacă ai întruchipat o parte a vieţii pe Pământ. 

Chiar dacă nu ajungi la bătrâneţe, tot merită, tot există satisfacţie, de vreme ce ai făcu parte din viaţa 

aceea privită ca un întreg, mai cu seamă dacă te-ai exprimat prin creativitate şi ai împărtăşit iubirea 

generală.” 

Bibliografie     Asimov, Isaac-“Autobiografie”, Ed. Teora, 1997 

https://en.wikipedia.org/wiki/Isaac_Asimov 
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Vasile Pârvan, creator de şcoală!                                          Băcioagă Simona-Elena  

              Colegiul Economic „Ion Ghica” Bacău 

Profesor coordonator: Marinela Lăcrămioara Mihăilă 

 

Savant deplin, care se impune posterităţii prin gândirea sa amplă şi profundă,Vasile Pârvan s-a 

născut la 28 septembrie 1882. Copilul Vasile Pârvan, a urmat clasele primare la şcolile din Târgul Bereşti 

şi oraşul Bârlad. În toamna anului 1893 a început cursurile la Liceul”Gheorghe Roşca Codreanu” din 

Bârlad, pe care l-a absolvit cu „rezultate eminente”. 

În anul 1904, Vasile Pârvan şi-a luat licenţa cu „magma cum laude”, iar după examenul de 

capacitate a fost numit profesor suplinitor la Liceul „Principele Ferdinand I”, astăzi Colegiul Național 

„Ferdinand I” din Bacău.Nu a funcţionat efectiv la Bacău întrucât în acelaşi an a plecat în Germania unde 

s-a specializat în istoria antică. 

Şi-a început activitatea de istoric cu teza de doctorat „Naţionalitatea negustorilor din Imperiul 

Roman” considerată de specialişti ca fiind unul dintre cele mai bune studii despre dezvoltarea comerţului 

în antichitatea clasică. 

Întors în ţaraîn 1909, Vasile Pârvan a desfăşurat munca de formare a unei şcoli moderne de 

arheologie şi de explorare a pământului vechii Dacii.În vara anului 1914, Vasile Pârvan a început 

cercetările arheologice sistematice de la Histria, continuate, aproape fără întrerupere, prin discipolii săi şi 

elevii acestora, până în zilele noastre. 

Cu toate pierderile suferite, decesul soției la naşterea copilului, moartea mamei sale si a unuia 

dintre principalii săi mentori, Vasile Pârvan a găsit resursele necesare pentru a se implica în 1919 în 

organizarea academică şi universitară din Cluj. Vasile Pârvan a fost cel care, în octombrie 1919, a propus 

schema de organizare a Secţiei de Istorie la Facultatea de Litere şi Filozofie. 

Tot lui Vasile Pârvan i se datorează înfiinţarea unor instituţii anexe catedrelor Secţiei de Istorie a 

Universităţiidin Cluj. Astfel, Vasile Pârvan, s-a preocupat nemijlocit de întemeierea la Cluj a unei şcoli de 

istorie antică şi arheologie. 

A fondat Şcoala Română din Roma pe care a inaugurat-o în 1923. Alături de alţi cărturari a 

înfiinţatSocietatea şiEditura Cultura Naţională. A fondat la Roma reviste de istorie veche și, nu în ultimul 

rând, la Bucureşti, revista de prestigiu internaţional, Dacia. 

Vasile Pârvan a devenit, cu trecerea anilor, un adevărat model de comportament, dominat de cultul 

muncii creatoare, o mare personalitate. 
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În ultimii ani ai vieţii face eforturi pentru a finaliza lucrarea fundamentală a arheologiei româneşti, 

„Getica”, pe care Vasile Pârvan a avut bucuria să o vadă în primele zile ale anului 1927. 

Creatorul şcolii moderne de arheologie din România moare la doar 45 de ani, în plină putere 

creatoare, din cauza unei apendicite pe care a ignorat-o pasionat fiindîn totalitate de munca de pe şantierul 

arheologic. 

Vasile Pârvan a fost, este şi va rămâne un model pentru noi, generaţiade astăzi, generaţie care are 

nevoie mai mult decât oricând de adevărate modele de viaţă. 
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Regina Maria, regina-soldat a României   

                         Nume şi prenume: Bragă Mihaela Ioana                                                                                       

  Şcoala de provenienţă: C.N. “Ferdinand I” 

Nume și prenume profesor: Radu Mihăilă 
 

O principesă, o doamnă, o regină și mai ales, o eroină; o mamă, nu numai a propriilor copii, dar și a unui 

întreg popor, a unei țări în care nu avea rădăcini, însă a facut-o sufletul ei. Această personalitate pe care o 

lume a onorat-o și iubit-o este Regina Maria României. 

Născută la 29 octombrie 1875, ca fiică a principelui Alfred al Marii Britanii și Irlandei și a Ducesei Maria 

Alexandrovna a Rusiei, a dus o „copilărie fericită, fără griji, copilăria unor oameni bogați și sănătoși, 

feriți de loviturile și de asprele realități ale vieții”
viii

. Învață să iubească de mică frumosul, care „trezea în 

mine o dragoste înflăcărată, chiar păgână”. La 17 ani, Regina Maria are să îl întâlnească pe soțul ei, 

Ferdinand I, care îi va arăta o nouă realitate. Cu sfială, îi cere mâna tinerei prințese și se organizează 

logodna și nunta pe 10 ianuarie 1893, în Germania. 

      “Bine ai venit mireasă, de Dumnezeu aleasă spre a patriei cinste”; astfel a ajuns Principesa Maria, pe 

atunci doar o adolescentă, în Bucureștiul lui 1893. Aceste cuvinte aveau să fie adevăr în următorii 45 de 

ani în care, Regina a privit România ca pe cea mai de preț comoară, pe care trebuia să o apere, fie că 

propria viață și sănătate îi erau puse în joc. 

A început să își cunoască țara de adopție încetul cu încetul, văzând „satele prăfuite”, cu oamenii 

remarcabil diferiți față de cei pe care îi cunoscuse până atunci. A trecut prin multe până să învețe să 

iubească patria, însă toate au călit-o, spre cele ce aveau să vină. 

1914, începe Primul Război Mondial. În sfera regalității atmosfera se schimbă, și părerile sunt împărțite. 

Cu toate acestea, Principesa încearcă  să mențină familia întregită, de altfel și poporul, și să evite pe cât posibil 

abdicarea regelui; și izbândește: ” Ce fel? Să fiu nevoită să părăsesc această țară, care, în sfârșit, ajunsese a 

mea și în inima căreia mă furișasem atât de încet, însă atât de temeinic?... Să-mi părăsesc menirea, 

viitorul și sfântul drept de a fi înmormântată în pământ românesc? Of, niciodată, niciodată!”. 

În România, frontul era plin de răniți, însă Regina Maria a fost cea care a mobilizat țara, mai ales medical. 

Se îngrijește de răniți în cea mai mare parte din timp, cu toate că risca să se îmbolnăvească și ea. Se 

integrează tot mai mult în viața politică și „se confundă cu destinul acestui popor. Pentru ea, tot ceea ce 

este românesc e și al ei, e <al nostru>, iar <acasă> e în România”
viii

. Însă haosul se instaurează și fiul, 

Mircea, se îmbolnăvește de febră tifoidă. La 20 octombrie, pierde lupta cu boala și, în același timp, țara 
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este redusă la Moldova, o lovitură... într-adevăr grea... Regina trece ca printr-o transă prin toate aceste 

lucruri, dar cu o durere enormă, pentru că este nevoită să își părăsească și casa și mormântul, încă nerăcit, al 

fiului său. Astfel se mută la Iași și reîncepe activitatea în spitale, cu bolnavii și, mai ales, reorganizează Crucea 

Roșie: „Când se întorcea seara târziu acasă la Iași, scrie principesa Ileana, partea de jos a rochiei […] era de 

culoare gri-cenușie, ca și cum ar fi fost praf, dar nu era praf, erau păduchi. Astfel mergea direct în odaia ei 

de baie, se băga în cada de baie, cu rochia pe ea și se dezbrăca acolo. Toți cei din jur erau înspăimântați și 

o îndemnau să-și facă injecții ca să fie protejată împotriva tifosului exantematic care făcea ravagii, dar 

mama protesta spunând: eu nu am timp să fiu bolnavă și atâta timp cât România are nevoie de mine 

Dumnezeu o să mă ocrotească [....] n-a luat niciun medicament preventiv și Dumnezeu într-adevăr a 

păzit-o”.
viii

 

Regina aduce recunoaștere României Mari.Era evident pentru mulţi că Regina avea un talent extraordinar de a trata 

cu oamenii, aşa că, la începutul anului 1919, unii s-au gândit că acest talent ar putea fi folosit pentru ajutorarea 

ţării. A făcut lobby pentru ţară în 1919, la Paris, când România își cere părțile pierdute ale Transilvaniei, 

Banatulul și Bucovinei, adică respectarea garanţiilor din anul 1916, deşi semnase pacea separată cu Germania 

prin guvernul Marghiloman. Cel care a rugat-o să plece la Paris,a fost Regele Ferdinand, iar Prinţul Barbu Ştirbey a 

confirmat faptul că Maria a fost aleasă pentru misiunea neoficială, al cărei scop era să ajute România.  

Războiul se termină, România se întregște, însă Regina este înlăturată  din scena politică, dar și de la 

Curtea Ragală. În ultima parte a vieții călătorește prin lume, însă se îmbolnăvește de tuberculoză hepatică, 

și după o zi de suferință la Pelișor, o altă floare moare... Astfel, ne lasă cu amintirile unui război crâncen, 

descris în jurnalul ei, însă și cu sentimentul profund de patriotism pe care l-a transmis generațiilor întregi; 

un suflet nobil, ce merită să rămână în memoriile noastre. 
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Pe căile aspre ale tehnicii 

Prof. Florescu Dragoș-Decebal 

Colegiul Național ”Ferdinand I” 

 

 „Înaintea noastră se înalță, strălucitor în bătaia lunii, podul. În liniștea nopții, sub cerul limpede și 

înstelat, frumusețea și măreția acestei puternice întrupări a geniului românesc ne dau impresia că suntem 

într-o lume de vrăji, în fața unuia din acele minunate poduri de argint, de care ne vorbeau poveștile din 

copilărie. Picioarele de sprijin, zidite-n piatră, sunt așa de departe unele de altele și-atât de înalte, încât 

toată uriașa împletitură de fier, pe care aleargă zguduitoarele trenuri, pare că plutește-n aer, ușoară ca o 

dantelă”. Așa zugrăvește A. Vlăhuță, în România pitorească, gigantul de la Cernavodă, opera marelui 

înnoitor al tehnicii care a fost inginerul Anghel Saligny (1854-1925). 

Anghel Saligny, unul dintre cei trei copii ai soților Saligny, s-a născut în satul Șerbănești, lângă 

Focșani. A urmat școala primară și gimnaziul la Focșani, îndrăgind în mod deosebit matematica. Ultimele 

clase de liceu le-a terminat la Potsdam, în Prusia, împreună cu fratele său Alfons. Banii de la părinți 

veneau rar și puțini, iar în odaia modestă unde locuiau era iarna atât de frig încât – așa cum a povestit mai 

târziu Anghel Saligny – cerneala îngheța uneori în călimară. Alfons Saligny, fratele mai mare, a studiat 

chimia la Berlin. Revenind în țară, după absolvirea facultății, este numit profesor la Școala Națională de 

poduri și șosele; el desfășoară o bogată activitate științifică. 

În ceea ce îl privește pe Anghel Saligny, el s-a înscris tot la Universitatea din Berlin, însă pentru a 

urma astronomia. Printre profesorii săi s-au numărat ilustrul fizician german Helmholtz. În acea vreme, 

construcția de poduri și alte lucrări publice luase un mare având în Germania, și Saligny este atras 

irezistibil spre studiul tehnicii. Se înscrie deci la Școala Politehnică de la Charlottenburg (Berlin), pe care 

o termină cu succes în 1874, obținând diploma de inginer constructor. După terminarea studiilor se 

perfecționează câtva timp lucrând la diferite construcții din Germania (lucrări hidraulice, calea ferată 

Cottbus-Frankfurt etc.) dar refuză contractul care i se oferă pentru a rămâne acolo. Vrea să revină în țară, 

pentru a-și valorifica experiența dobândită. Întors în România într-o vreme când infiltrarea capitalurilor 

străine era foarte intensă, iar guvernanții concesionează pe capete lucrările publice – în primul rând 

construcțiile de căi ferate – concernelor din Apus, Anghel Saligny este numit la 1 ianuarie 1876, „inginer 

ordinar clasa a III-a” în Serviciul de poduri și șosele al Ministerului Lucrărilor  Publice. 

 Dinamic, plin de energie, înclinat să aplice cele mai noi și perfecționate soluții tehnice, Saligny și-

a pus toată puterea de muncă în slujba dezvoltării economiei noastre. Pasiunea pentru promovarea tehnicii 

înaintate l-a caracterizat nu numai în activitatea sa de inginer proiectant și executant, dar și în demnitățile 

și în funcțiile pe care le-a deținut în decursul anilor; după cum se știe, el a fost membru al Academiei 
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Române și apoi președinte al ei, vicepreședinte al Consiliului Tehnic Superior, profesor la Școala 

Națională de Poduri și Șosele. 

Aproape un veac și jumătate au trecut de când la Galați și Brăila s-au ridicat câteva dintre cele mai 

remarcabile construcții din țara noastră, docurile și antrepozitele din porturile acestor orașe.  

 Anghel Saligny a hotărât să utilizeze betonul armat, introducându-l „pentru întâia oară…în țara 

noastră și pentru întâia oară în lume la asemenea construcții”. (Să amintim că inventatorul betonului 

armat, Monier, obținuse doar cu vreo două decenii mai înainte, în 1868, primul brevet (pentru vase de 

flori din beton armat), iar primele brevete pentru plăci și poduri de beton armat erau din 1869 și 1873 – 

tehnologia nefiind încă pusă la punct). Betonul armat era departe de a fi un material de construcții 

„consacrat” în acea vreme. Nici teoria și nici practica lui nu erau încă fixate. Datorită curajului și viziunii 

tehnice juste a lui Saligny, România se numără printre primele țări care folosesc betonul armat la lucrări 

mari de construcții. Și mai interesant este faptul că celulele magaziilor de silozuri n-au fost construite din 

plăci turnate pe loc, ci din plăci prefabricate, legate de stâlpi de colț turnați. Cu ajutorul acestor plăci 

prefabricate, Saligny a realizat celule hexagonale cu latura de 2 metri, din care silozurile sunt executate pe 

întreaga lor înălțime. Astfel, Saligny ne apare nu numai ca un pionier îndrăzneț al tehnicii betonului 

armat, dar și ca un precursor al prefabricării și al metodelor industriale în construcții în general. La 

aceleași construcții, Saligny a utilizat și armături sudate, promovând astfel un procedeu care s-a impus 

abia cu mult mai târziu. Prin construcția silozurilor de la Brăila (1888) și Galați (1889), marele inginer 

român se situează în avangarda tehnicii construcțiilor din vremea sa. 

Remarcabilul talent tehnic al lui Saligny a avut prilejul să se manifeste din plin la construcția 

podurilor de căi ferate. În timp ce nenumărate poduri construite de concesionari fuseseră luate de ape, el 

construiește trainic, pe baza unor soluții perfecționate, inovatoare. Activitatea sa de constructor de poduri 

a început modest, cu controlul execuției podurilor metale executate pe linia Ploiești-Predeal. Ulterior, în 

1882, proiectează pe linia Adjud - Tg. Ocna, primele poduri combinate de șosea și cale ferată construite 

în țara noastră. A construit poduri în lungime totală de 1.100 m pe linia Buzău-Mărășești, de 535 m pe 

linia Filiași - Tg. Jiu, de 482 m pe linia Bacău - Piatra Neamț și în fine pe linia Fetești-Cernavodă de 

4.088 m. Pe linia Filiași - Tg. Jiu, s-au construit pentru prima oară tabliere prelungite cu console în 

terasamentele de la capete, pentru a se suprima culeele (picioarele de zidărie de la extremitățile podului).  

Saligny nu avea decât 28 de ani, când i s-a încredințat proiectarea și construirea unui pod de mare 

anvergură, podul de la Cosmești, peste Siret (pod dublu de șosea si cale ferată). Lucrarea a fost realizată 

în excelente condiții, soluția adoptată trezind un larg interes în cercurile tehnice din țară si de peste hotare. 

În stația Azuga a executat primul pod de beton simplu construit pe liniile noastre ferate. 
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Inovațiile introduse de Saligny la noi în construcția podurilor sunt numeroase. Pentru picioare de 

poduri, el a folosit tuburi metalice de mare diametru. La R. Sărat a întrebuințat pentru întâia dată 

articulații de plumb la construirea unei bolți eliptice de zidărie. 

Printre liniile de căi ferate la care a lucrat Saligny, se numără Adjud - Tg. Ocna, Bârlad – Vaslui - 

Iași, Crasna-Huși. Toate acestea s-au dovedit a fi adevărate exemple de tehnică ireproșabilă. Cea mai 

cunoscută dintre realizările sale este însă linia Fetești-Cernavodă, care cuprinde trecerea peste regiunile 

mlăștinoase ale Dunării și marele pod care traversează Dunărea. 

Problema legării țării cu marea prin cale ferată s-a pus, ca o necesitate economică stringentă, după 

dobândirea independenței de stat a României. 

Timp de doi ani, înconjurat de ingineri dintre care cei mai mulți erau elevi ai săi, Saligny 

elaborează proiectul, care se deosebește radical de soluțiile propuse de concurenții. Calculele și planurile 

sale sunt și astăzi citate ca exemplu de precizie. În sfârșit, la 9 octombrie 1890 se pune piatra 

fundamentală a podului, iar la 19 septembrie 1895, construcția este inaugurată. 

„Două mari inovații – observă acad. N. Profiri – aducea în 1888 proiectul inginerului Anghel Saligny: 

1)sistemul nou de grinzi cu console pentru suprastructura podului și 2)oțelul moale ca material nou de 

construcție în locul fierului pudlat, ce se întrebuința pe atunci în mod curent în tabliere de poduri”. 

În 1899, Saligny urmează lui Gh. Duca la lucrările portului Constanța. Saligny modifică proiectul 

inițial al portului. Conștient de dezvoltarea și mai ales de perspectivele exploatării și exportului de petrol 

la noi, el construiește un mare bazin pentru exportul țițeiului, cu rezervoare pentru depozitarea petrolului 

brut și a derivatelor sale, dotat cu instalațiile tehnice corespunzătoare. Tot în port se ridică, pe baza 

proiectelor lui, două magazii cu silozuri destinate comerțului de cereale. La lucrările portuare executate 

de Saligny la Constanța s-au utilizat pentru prima oară la noi în țară piloți de radiere din beton armat. 

Cele trei silozuri de la Constanța, executate în sistemul celulelor realizate din elemente prefabricate 

(1906-1910), marchează un progres față de tehnica aplicată la silozurile de la Galați și Brăila. 

Soluția tehnică aplicată de Saligny în ce privește fixarea punctelor de articulație la elementele 

celulelor, construirea plăcilor articulate cu secțiune eliptică, folosirea armăturilor sudate (preconizate 

astăzi larg în construcții), variația dimensiunilor plăcilor de înălțime – îl situează pe Saligny în avangarda 

tehnicii din vremea lui. 

Când în septembrie 1909, se inaugurează construcțiile de la Constanța, Saligny spune cu 

îndreptățită mândrie: „Atât sub direcțiunea regretatului inginer Duca, cât și sub actuala direcțiune, numai 

ingineri români, ieșiți din Școala Națională de Poduri și Șosele, au lucrat la conceperea și executarea 

lucrărilor portului”. 
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Nenumărați străini care au vizitat aceste lucrări (magazii, silozuri, instalații pentru petrol) s-au 

exprimat elogios în legătură cu înaltul nivel tehnic la care au fost realizate. 

Un an mai târziu, în 1910, Anghel Saligny făurește noi proiecte de mare amploare, ca director 

general al Îmbunătățirilor financiare din Ministerul Domeniilor. Planurile sale năzuiau la valorificarea 

zonelor inundabile ale Dunării. Aici însă, Saligny n-a putut realiza decât lucrări parțiale, deoarece 

problema prezenta proporții ce depășeau cu mult posibilitățile statului. 

Anghel Saligny a fost un inginer patriot si un înnoitor al metodelor de construcție, un reprezentant 

ilustru al pleiadei de tehnicieni progresiști din cultura noastră. 
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